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Αθήνα, σήµερα στις 15 ∆εκεµβρίου 2010, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.14’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑΣ ΖΗΣΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 14.12.2010
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΜΑ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 14
∆εκεµβρίου 2010, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολό του σχε-
δίου νόµου: «Επείγοντα µέτρα εφαρµογής του προγράµµατος
στήριξης της ελληνικής οικονοµίας»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το ∆ελτίο Επικαίρων Ερωτήσεων της Πέµπτης 16 ∆ε-
κεµβρίου 2010.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 334/13.12.2010 επίκαιρη ερώτηση της Β’ Αντι-
προέδρου και Βουλευτού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινή-
µατος κ. Ροδούλας Ζήση προς τους Υπουργούς Υποδοµών,
Μεταφορών και ∆ικτύων και Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την κα-
τασκευή ανισόπεδου κόµβου στο Βελεστίνο κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 331/13.12.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Χρήστου Ζώη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης,
σχετικά µε τις εκλογικές δαπάνες συνδυασµών και υποψηφίων
στις αυτοδιοικητικές εκλογές κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 343/13.12.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Άγγελου Τζέκη
προς τους Υπουργούς Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Οικονοµικών, σχετικά µε την κα-
ταβολή των δεδουλευµένων των συµβασιούχων στο ∆ήµο
Πολυγύρου του Νοµού Χαλκιδικής κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 348/13.12.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κυριάκου Βελό-
πουλου προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τον έλεγχο των ποσοτήτων πε-
τρελαίου στον Πρίνο κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 346/13.12.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μιχαήλ Κρι-
τσωτάκη προς τους Υπουργούς Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων και Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά
µε την ανάγκη δηµιουργίας Τµηµάτων Υποδοχής στο Γυµνάσιο
των Ανωγείων, τη στελέχωση της µαθητικής εστίας κ.λπ..

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 341/13.12.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ανδρέα Μα-
κρυπίδη προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε το Κέντρο Αποθεραπείας Φυσικής και Κοινωνικής
Αποκατάστασης (Κ.Α.Φ.Κ.Α.) Αµφιλοχίας του Νοµού Αιτωλοα-
καρνανίας κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 338/13.12.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κεφαλογιάννη προς
την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε το µέλλον των επενδύσεων των αγροτών της Κρήτης
σε φωτοβολταϊκά συστήµατα κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 344/13.12.2010 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνας Κανέλλη
προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την
αντιµετώπιση των προβληµάτων των µουσικών συνόλων της
χώρας κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 349/13.12.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Άγγελου Κολοκο-
τρώνη προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη διακίνηση επικίνδυνων νοσο-
κοµειακών αποβλήτων, τις αρνητικές επιπτώσεις στη δηµόσια
υγεία και το περιβάλλον κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 347/13.12.2010 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ηρούς ∆ιώτη
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τη στάση
της Ελληνικής Αστυνοµίας στα συλλαλητήρια της Αθήνας κ.λπ..

Η ∆ιαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την
Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού και των προϋπολογι-
σµών ορισµένων ειδικών ταµείων και υπηρεσιών οικονοµικού
έτους 2011».

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Θα προχωρήσουµε στην ψήφιση στο σύνολο του νοµοσχεδίου
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ι-
καιωµάτων: «Εξορθολογισµός διαδικασιών και επιτάχυνση της
διοικητικής δίκης και άλλες διατάξεις».

Κύριε Υπουργέ, έχετε να κάνετε κάποιες βελτιώσεις και κά-
ποιες τοποθετήσεις.

Παρακαλώ, έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Είχαµε συµφωνήσει οµόφωνα όλες οι πτέρυγες της Βουλής,

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β’
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µετά και τις παρατηρήσεις που έκαναν συνάδελφοι αγορεύο-
ντας, ότι την περίπτωση γ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 20 θα
τη διαµορφώσω τελικώς σήµερα κατά την ψήφιση στο σύνολο
του νοµοσχέδιου που συζητήσαµε.

Θέλω, λοιπόν, να αναγνώσω πώς ακριβώς αντικαθίσταται η πε-
ρίπτωση γ’ του άρθρου 20 παράγραφος 1:

«γ) Όταν κατά την επιβολή ορισµένης κύρωσης η αρχή διαθέ-
τει εξουσία επιµέτρησης την οποία, παρά το νόµο, είτε δεν
άσκησε καθόλου είτε άσκησε πληµµελώς, το δικαστήριο, ελέγ-
χοντας κατά τ’ ανωτέρω, τη σχετική πράξη, ασκεί το ίδιο την
εξουσία αυτή, επιβάλλοντας την προσήκουσα κύρωση και µε-
ταρρυθµίζοντας αντιστοίχως την πράξη».

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χαράλαµπος Καστανίδης κα-
ταθέτει την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση στο νοµο-
σχέδιο, η οποία έχει ως εξής:

«γ) Όταν κατά την επιβολή ορισµένης κύρωσης η αρχή διαθέ-
τει εξουσία επιµέτρησης την οποία, παρά το νόµο, είτε δεν
άσκησε καθόλου είτε άσκησε πληµµελώς, το δικαστήριο, ελέγ-
χοντας κατά τ’ ανωτέρω, τη σχετική πράξη, ασκεί το ίδιο την
εξουσία αυτή, επιβάλλοντας την προσήκουσα κύρωση και µε-
ταρρυθµίζοντας αντιστοίχως την πράξη».

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Προσθέτω και µία
ακόµη διευκρίνηση, κυρία Πρόεδρε.

Ενσωµατώθηκε στο ψηφιζόµενο νοµοσχέδιο, ως άρθρο 67, η
τροπολογία µε γενικό αριθµό 246 και ειδικό αριθµό 28. Στην τρο-
πολογία αυτή περιλαµβάνονται τροποποιήσεις διατάξεων του νο-
µοσχεδίου που σήµερα ψηφίζεται στο σύνολό του. Θα
παρακαλέσω, λοιπόν, όλες οι τροποποιήσεις της ανωτέρω τρο-
πολογίας που αριθµήθηκε ως άρθρο 67, να ενσωµατωθούν στα
οικεία άρθρα για την ενότητα της ρύθµισης.

Πιο συγκεκριµένα, αναφέροµαι στο άρθρο 67 παράγραφοι 4,
5, 6 και 7, που τροποποιούν –επαναλαµβάνω- διατάξεις του νο-
µοσχεδίου, και παρακαλώ οι τέσσερις αυτές παράγραφοι να εν-
σωµατωθούν στα οικεία άρθρα για λόγους νοµοτεχνικής
αρτιότητας. Οι υπόλοιπες παράγραφοι παραµένουν µετά τη σχε-
τική αναρίθµηση ως τµήµατα του άρθρου 67.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µπορούσα να έχω το λόγο,

κυρία Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, κύριε Παυλό-

πουλε, έχετε το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αποδεχόµαστε φυσικά την τρο-

ποποίηση που κάνατε, αλλά επειδή χρησιµοποιήθηκε στη φρα-
σεολογία, που µας αναγνώσατε πριν από λίγο η λέξη «εξουσία»,
θα ήθελα να πω ότι συνήθως χρησιµοποιούµε στα διοικητικά κεί-
µενα τις λέξεις «αρµοδιότητα» ή «ευχέρεια».

Είναι τελευταία στιγµή, βέβαια. Πάντως, περί αρµοδιότητας µι-
λάµε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Πάντως, είναι εξουσία
επιµέτρησης.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι αρµοδιότητα επιµέτρη-
σης, νοµίζω. Η λέξη «εξουσία» στη φρασεολογία της διοικητικής
πράξης -γιατί για διοικητική πράξη µιλάµε- συνήθως δεν χρησι-
µοποιείται. Απλώς το επισηµαίνω. Υπονοούµε, δηλαδή, ότι τη
λέξη «εξουσία» την εννοούµε ως αρµοδιότητα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, οι νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις και διατυπώσεις του Υπουργού ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων να διανεµηθούν στις
κυρίες και κυρίους Βουλευτές.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό και στο σύνολο το νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ι-
καιωµάτων: «Εξορθολογισµός διαδικασιών και επιτάχυνση της
διοικητικής δίκης και άλλες διατάξεις», ως διανεµήθηκε µε τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις του κυρίου Υπουργού;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Εξορθολογισµός διαδι-

κασιών και επιτάχυνση της διοικητικής δίκης και άλλες διατάξεις»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Εξορθολογισµός διαδικασιών και επιτάχυνση της διοικητι-
κής δίκης και άλλες διατάξεις

ΠΡΩΤΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ
ΓΕΝΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 1

1. Οποιοδήποτε ένδικο βοήθηµα ή µέσο ενώπιον οποιουδή-
ποτε διοικητικού δικαστηρίου µπορεί να εισαχθεί στο Συµβούλιο
της Επικρατείας µε πράξη τριµελούς Επιτροπής, αποτελούµενης
από τον Πρόεδρό του, τον αρχαιότερο Αντιπρόεδρο και τον Πρό-
εδρο του αρµόδιου καθ’ ύλην Τµήµατος, ύστερα από αίτηµα ενός
των διαδίκων, όταν µε αυτό τίθεται ζήτηµα γενικότερου ενδια-
φέροντος που έχει συνέπειες για ευρύτερο κύκλο προσώπων.

Η πράξη αυτή δηµοσιεύεται σε δύο ηµερήσιες εφηµερίδες των
Αθηνών και συνεπάγεται την αναστολή εκδίκασης των εκκρεµών
υποθέσεων, στις οποίες τίθεται το ίδιο ζήτηµα. Μετά την επίλυσή
του, το Συµβούλιο της Επικρατείας µπορεί να παραπέµψει το έν-
δικο µέσο ή βοήθηµα στο αρµόδιο διοικητικό δικαστήριο. Η από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας δεσµεύει τους διαδίκους
της ενώπιόν του δίκης, στους οποίους περιλαµβάνονται και οι
παρεµβάντες.

Στη δίκη ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας µπορεί να
παρέµβει κάθε διάδικος σε εκκρεµή δίκη, στην οποία τίθεται το
ίδιο ως άνω ζήτηµα, και να προβάλει τους ισχυρισµούς του σχε-
τικά µε το ζήτηµα αυτό. Για την εν λόγω παρέµβαση δεν κατα-
λογίζεται δικαστική δαπάνη, η δε µη άσκησή της δεν δηµιουργεί
δικαίωµα ασκήσεως ανακοπής ή τριτανακοπής.

2. Όταν διοικητικό δικαστήριο επιλαµβάνεται υπόθεσης, στην
οποία ανακύπτει τέτοιο ζήτηµα, µπορεί µε απόφασή του, που δεν
υπόκειται σε ένδικα µέσα, να υποβάλει σχετικό προδικαστικό
ερώτηµα στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Το δεύτερο εδάφιο
της προηγούµενης παραγράφου εφαρµόζεται αναλόγως.

Η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας είναι υποχρεω-
τική για το δικαστήριο που υπέβαλε το ερώτηµα και δεσµεύει
τους παρεµβάντες ενώπιόν του.

Άρθρο 2

Κατ’ αποφάσεως διοικητικού δικαστηρίου που κρίνει διάταξη
τυπικού νόµου αντισυνταγµατική ή αντίθετη σε άλλη υπερνοµο-
θετική διάταξη, χωρίς το ζήτηµα αυτό να έχει κριθεί µε προη-
γούµενη απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, χωρεί
ενώπιον αυτού, κατά παρέκκλιση από κάθε άλλη διάταξη, αίτηση
αναιρέσεως, αν πρόκειται για διαφορά ουσίας, ή έφεση, αν πρό-
κειται για ακυρωτική διαφορά. Αν το Συµβούλιο της Επικρατείας
διαπιστώσει ότι δεν συντρέχουν οι προϋποθέσεις της διάταξης
αυτής, µπορεί, εφόσον η απόφαση αυτή υπόκειται σε έφεση ενώ-
πιον άλλου δικαστηρίου, να του παραπέµψει την υπόθεση προς
εκδίκαση.

Άρθρο 3

1. Μέσα σε τριάντα ηµέρες από την άσκηση αίτησης αναιρέ-
σεως ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας από το ∆ηµόσιο
ή νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, του οποίου η νοµική υπη-
ρεσία και η δικαστική εκπροσώπηση διεξάγεται από το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους ή από µέλη του, το αναιρεσείον, µε επι-
µέλεια του υπογράφοντος το αναιρετήριο δικαστικού πληρεξου-
σίου, αποστέλλει στο Ν.Σ.Κ. αντίγραφο του αναιρετηρίου, των
προσβαλλόµενων αποφάσεων, των εισαγωγικών εγγράφων της
κύριας δίκης και των παρεµπιπτουσών δικών, καθώς και των υπο-
µνηµάτων των διαδίκων.

2. Το κατά την επόµενη παράγραφο αρµόδιο όργανο του Νο-
µικού Συµβουλίου του Κράτους, µέσα σε τρεις µήνες από την
άσκηση της αίτησης, εκφράζει τη γνώµη του για το παραδεκτό
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και το βάσιµο τουλάχιστον ενός, από τους λόγους της, λαµβά-
νοντας πάντοτε υπόψη και τη νοµολογία του οικείου δικαστηρίου.
Αν µέσα στη προθεσµία αυτή, το αναιρεσείον δεν καταθέσει στη
γραµµατεία του δικαστηρίου, στο οποίο έχει κατατεθεί η αναί-
ρεση, κυρωµένο αντίγραφο θετικής γνώµης, η αίτηση αναιρέ-
σεως θεωρείται ότι δεν ασκήθηκε και δεν διαβιβάζεται στο
Συµβούλιο της Επικρατείας. Η υπόθεση εισάγεται προς συζή-
τηση µόνον ως προς τους λόγους του αναιρετηρίου, ως και τους
προσθέτους, για τους οποίους υπάρχει ήδη θετική γνώµη του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους.

3. Με απόφαση του Προέδρου του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους, που εκδίδεται ύστερα από σύµφωνη γνώµη της Ολο-
µέλειάς του και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως
µέσα σε τρεις µήνες από την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού,
ορίζεται το όργανο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, το
οποίο εκφράζει την γνώµη του σύµφωνα µε τη διάταξη της προη-
γούµενης παραγράφου, και ρυθµίζεται κάθε διαδικαστικό θέµα
αναγκαίο για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

4. Οι διατάξεις του άρθρου αυτού δεν εφαρµόζονται επί αιτή-
σεων που ασκούνται από τους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοί-
κησης, τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα και τα εκκλησιαστικά
νοµικά πρόσωπα.

5. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 έως και 3 εφαρµόζονται επί
αιτήσεων που ασκούνται µετά την πάροδο ενός µηνός από τη δη-
µοσίευση της απόφασης της παραγράφου 3 στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως.

∆ΕΥΤΕΡΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΗΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ

ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

Άρθρο 4

1. Η παράγραφος 1 του άρθρου 14 του π.δ. 18/1989 (ΦΕΚ 8
Α’), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου 1 του ν.
1968/1991 (ΦΕΚ 150 Α’), αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Με απόφαση της Ολοµέλειας καθορίζονται οι κατηγορίες
υποθέσεων που υπάγονται στην αρµοδιότητα καθενός από τα
Τµήµατα.»

2. Οι παράγραφοι 2 και 3 του άρθρου 14 του π.δ. 18/ 1989 αντι-
καθίστανται ως εξής:

«2. Η Ολοµέλεια είναι αρµόδια:
α) Για ζήτηµα ή υπόθεση που παραπέµπεται ενώπιόν της µε

απόφαση Τµήµατος, πενταµελούς ή επταµελούς σύνθεσης,
λόγω µεγαλύτερης σπουδαιότητας, ιδίως όταν πρόκειται για θέ-
µατα γενικότερης σηµασίας. Η παραπεµπτική απόφαση επέχει
θέση έκθεσης του Συµβούλου που ορίζεται εισηγητής µε την ίδια
απόφαση.

β) Για κάθε υπόθεση, την οποία ο Πρόεδρος του Συµβουλίου
εισάγει ενώπιόν της για τους λόγους του προηγούµενου εδα-
φίου, ακόµη και αν η υπόθεση έχει εισαχθεί σε Τµήµα. Εισηγητής
στην Ολοµέλεια ορίζεται Σύµβουλος.

3. Η Ολοµέλεια µπορεί, αφού επιλύσει τα θέµατα γενικότερης
σηµασίας, να εκδικάσει εξ ολοκλήρου την υπόθεση ή να την πα-
ραπέµψει για εκδίκαση στο αρµόδιο Τµήµα.»

3. Η παράγραφος 6 του άρθρου 14 του π.δ. 18/1989 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«6. Όταν ένα Τµήµα κρίνει ότι είναι αναρµόδιο, παραπέµπει την
υπόθεση στον Πρόεδρο του Συµβουλίου. Αυτός µε πράξη του
επιλύει το ζήτηµα της αρµοδιότητας δεσµευτικά και παραπέµπει
την υπόθεση στο αρµόδιο Τµήµα.»

4. Στην παράγραφο 7 του άρθρου 14 του π.δ. 18/1989, όπως
αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 7 του ν. 2944/2001 (ΦΕΚ 222 Α’),
οι λέξεις «στον αρµόδιο σχηµατισµό» αντικαθίστανται µε τις λέ-
ξεις «στον Πρόεδρο του Συµβουλίου κατά την προηγούµενη πα-
ράγραφο.»

5. Στο άρθρο 14 του π.δ. 18/1989 προστίθεται παράγραφος 8
ως εξής:

«8. Υπόθεση που εισήχθη λόγω σπουδαιότητας στην Ολοµέ-
λεια ή στην επταµελή σύνθεση Τµήµατος µπορεί να εισαχθεί µε
νεότερη πράξη του οικείου Προέδρου στο αρµόδιο Τµήµα, είτε

στην πενταµελή σύνθεση, αντιστοίχως.»

Άρθρο 5

Στην παράγραφο 5 του άρθρου 21 του π.δ. 18/1989 προστί-
θεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Όταν η συζήτηση της υπόθεσης µαταιώνεται λόγω εκτάκτων
περιστατικών, οι κοινοποιήσεις δεν επαναλαµβάνονται.»

Άρθρο 6

1. Η παράγραφος 1 του άρθρου 22 του π.δ. 18/1989, όπως
αντικαταστάθηκε µε την παρ. 12 του άρθρου 1 του ν. 1968/1991
(ΦΕΚ 150 Α’), αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Ο εισηγητής φροντίζει για τη συγκέντρωση κάθε στοιχείου
χρήσιµου για τη διερεύνηση της υπόθεσης και συντάσσει συνο-
πτική έκθεση, η οποία διαλαµβάνει το ιστορικό της διαφοράς, τα
στοιχεία που βεβαιώνονται από τα έγγραφα και τα ζητήµατα που
ανακύπτουν.

H έκθεση επισυνάπτεται στο φάκελο το αργότερο τρεις ηµέ-
ρες πριν από τη συζήτηση για να λάβουν γνώση οι διάδικοι. Εάν
δεν επισυναφθεί κατά τα ανωτέρω, η υπόθεση, εφόσον υποβλη-
θεί σχετική αίτηση από κάποιο διάδικο, αναβάλλεται υποχρεωτι-
κώς σε µεταγενέστερη δικάσιµο, προκειµένου να επισυναφθεί η
έκθεση εµπροθέσµως στο φάκελο.»

2. Η παράγραφος 4 του άρθρου 22 του π.δ. 18/1989 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«4. Ο εισηγητής, πέντε ηµέρες πριν από τη δικάσιµο που έχει
ορισθεί µε την οικεία πράξη του Προέδρου, οφείλει να δηλώσει
στη Γραµµατεία του οικείου σχηµατισµού, αν η υπόθεση είναι
ώριµη για συζήτηση. Η παράλειψη της δήλωσης αυτής επάγεται
το απαράδεκτο της συζήτησης της υπόθεσης και την αυτεπάγ-
γελτη αναβολή της σε µεταγενέστερη δικάσιµο.»

3. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 33 του
π.δ. 18/1989 αντικαθίσταται ως εξής:

«Η συζήτηση αρχίζει µε την ανάγνωση από τον εισηγητή της
έκθεσής του.»

4. Η παράγραφος 2 του άρθρου 33 του π.δ. 18/1989, όπως
προστέθηκε µε την παράγραφο 2 του άρθρου 32 του ν.
3772/2009 (ΦΕΚ 112 Α’), αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Εάν όλοι οι παριστάµενοι πληρεξούσιοι δηλώσουν ότι προ-
τίθενται να αναφερθούν στο δικόγραφο ή σε υπόµνηµα που θα
καταθέσουν, χωρίς προφορική ανάπτυξη, τότε η υπόθεση αυτή
µπορεί να συζητείται κατά προτεραιότητα µετά την προεκφώ-
νηση.»

Άρθρο 7

Η παράγραφος 1 του άρθρου 34Α του π.δ. 18/1989, όπως αντι-
καταστάθηκε από το άρθρο 33 του ν. 3772/2009, αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. ∆ικαστικός σχηµατισµός που συγκροτείται από τον Πρόε-
δρο του αρµόδιου Τµήµατος και απαρτίζεται από τον ίδιο ή τον
νόµιµο αναπληρωτή του, τον εισηγητή της υπόθεσης και ένα
σύµβουλο µπορεί, µε οµόφωνη απόφασή του που λαµβάνεται σε
συµβούλιο, να απορρίπτει ένδικα βοηθήµατα και µέσα που είναι
προδήλως απαράδεκτα ή αβάσιµα και να παραπέµπει στο αρµό-
διο διοικητικό δικαστήριο υποθέσεις που έχουν εισαχθεί στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας αναρµοδίως.

Με την ίδια απόφαση απορρίπτεται ή παραπέµπεται κατά πε-
ρίπτωση και η τυχόν εκκρεµής αίτηση αναστολής.

Μετά τον ορισµό εισηγητή και δικασίµου κατά το άρθρο 20, ο
εισηγητής, αν κρίνει ότι το ένδικο βοήθηµα ή µέσο είναι προδή-
λως απαράδεκτο ή αβάσιµο ή ότι αυτό ανήκει στην αρµοδιότητα
άλλου δικαστηρίου, µπορεί να προτείνει στον Πρόεδρο την ει-
σαγωγή του στο δικαστικό σχηµατισµό σε συµβούλιο του παρό-
ντος άρθρου. Στην περίπτωση αυτή, η πράξη εισαγωγής στον
ανωτέρω σχηµατισµό κοινοποιείται κατά το άρθρο 21, καθώς και
στον διάδικο που άσκησε το ένδικο βοήθηµα ή µέσο.

Οι πάρεδροι συµµετέχουν στους σχηµατισµούς της παρα-
γράφου αυτής µε αποφασιστική ψήφο.»
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Άρθρο 8

Η παράγραφος 1 του άρθρου 36 του π.δ. 18/1989, όπως αντι-
καταστάθηκε µε τις παραγράφους 3 του άρθρου 4 του ν.
2479/1997 (ΦΕΚ 67 Α’) και 8 του άρθρου 22 του ν. 3226/2004
(ΦΕΚ 24 Α’), αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Το ένδικο µέσο που ασκείται στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας απορρίπτεται ως απαράδεκτο, αν µέσα σε ένα µήνα από
την κατάθεση του εισαγωγικού δικογράφου της δίκης δεν κατα-
βληθεί παράβολο.

Το παράβολο ορίζεται, όταν πρόκειται για αίτηση ακυρώσεως,
έφεση, υπαλληλική προσφυγή, τριτανακοπή ή αίτηση αναιρέ-
σεως σε διαφορές κοινωνικής ασφάλισης σε εκατόν πενήντα
ευρώ, όταν πρόκειται για αίτηση αναστολής εκτελέσεως, αίτηση
ασφαλιστικών µέτρων, αίτηση ερµηνείας και αίτηση διόρθωσης
σε εκατό ευρώ και όταν πρόκειται για αίτηση αναιρέσεως, πλην
εκείνων που αφορούν διαφορές κοινωνικής ασφάλισης, σε δια-
κόσια πενήντα ευρώ.

Από την υποχρέωση καταβολής παραβόλου απαλλάσσονται
το ∆ηµόσιο και οι οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκησης.»

Άρθρο 9

Το τέταρτο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 36 του π.δ.
18/1989 αντικαθίσταται ως εξής:

«Επί προφανώς απαραδέκτου ή αβασίµου ενδίκου µέσου, µπο-
ρεί να απαγγείλει ως και τον εικοσαπλασιασµό του παραβόλου.»

Άρθρο 10

Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 52 του π.δ. 18/1989,
όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 35 του ν. 2721/1999 (ΦΕΚ
112 Α’), προστίθενται τα εξής εδάφια:

«Ο Πρόεδρος του Συµβουλίου ή του αρµόδιου Τµήµατος µπο-
ρεί να εισάγει αίτηση, λόγω της σπουδαιότητας των ζητηµάτων
που ανακύπτουν, στην Επιτροπή υπό πενταµελή σύνθεση.

Αν Επιτροπή Τµήµατος διαπιστώνει αντίθετη νοµολογία, πα-
ραπέµπει µε πρακτικό της την αίτηση στην Επιτροπή της Ολο-
µέλειας υπό πενταµελή σύνθεση, στην οποία, πέραν του
Πρόεδρου, συµµετέχουν σύµβουλοι.

Ως εισηγητής ενώπιον αυτής παραµένει εκείνος που είχε ορι-
σθεί αρχικά, σύµβουλος ή πάρεδρος.

Οι πάρεδροι συµµετέχουν στις Επιτροπές της διάταξης αυτής
µε αποφασιστική ψήφο.»

Άρθρο 11

Στο π.δ. 18/1989 προστίθεται άρθρο 52A ως εξής:

«Άρθρο 52Α

1. Όταν ασκείται αίτηση ακυρώσεως κατά αδείας οικοδοµής,
που εκδόθηκε κατ’ εφαρµογή διατάξεων για την εκτός σχεδίου
δόµηση, η εκτέλεση της προσβαλλοµένης αδείας αναστέλλεται
αυτοδικαίως για διάστηµα εξήντα ηµερών από την κοινοποίηση
της αιτήσεως στην αρχή που εξέδωσε την πράξη. Στην περί-
πτωση αυτή, αντίγραφο της αιτήσεως ακυρώσεως, από το οποίο
προκύπτει η οικεία πράξη κατάθεσης, καθώς και της ασκηθείσης
αίτησης αναστολής, κοινοποιείται αµέσως, µε επιµέλεια του αι-
τούντος, στην ανωτέρω αρχή, η οποία υποχρεούται να µεριµνή-
σει για τη συµµόρφωση προς το ανασταλτικό αποτέλεσµα,
καθώς και στον δικαιούχο της αδείας. Το ανασταλτικό αποτέλε-
σµα αίρεται και πριν παρέλθει το εξηκονθήµερο, αν εντός του
χρονικού αυτού διαστήµατος απορριφθεί η τυχόν ασκηθείσα αί-
τηση αναστολής.

2. Ο πρόεδρος µπορεί να διατάξει την άρση του κατά την
προηγούµενη παράγραφο ανασταλτικού αποτελέσµατος, κατό-
πιν αιτήσεως εκείνου που δικαιούται να ασκήσει παρέµβαση ή
της αρµόδιας αρχής, εφόσον η αίτηση ακυρώσεως είναι προδή-
λως απαράδεκτη ή προδήλως αβάσιµη. Μπορεί επίσης να δια-
τάξει την εκτέλεση εργασιών αντιστήριξης και κάθε άλλο

κατάλληλο µέτρο προς αποτροπή άµεσου κινδύνου, προκαλού-
µενου από την αυτοδίκαιη αναστολή εκτελέσεως της αδείας οι-
κοδοµής.

3. Για την κατά την προηγούµενη παράγραφο αίτηση άρσης
του ανασταλτικού αποτελέσµατος δεν απαιτείται καταβολή πα-
ραβόλου. Η αίτηση αυτή κοινοποιείται, µε µέριµνα του αιτούντος,
στον ασκήσαντα την αίτηση ακυρώσεως ή στον δικηγόρο που
υπογράφει το δικόγραφό της.

4. Κατά τα λοιπά ισχύουν οι διατάξεις του άρθρου 52.»

Άρθρο 12

1. Οι παράγραφοι 3 και 4 του άρθρου 53 του π.δ. 18/ 1989,
όπως τροποποιήθηκαν µε το άρθρο 35 του ν. 3772/ 2009, αντι-
καθίστανται ως εξής:

«3. Η αίτηση αναιρέσεως επιτρέπεται µόνον όταν προβάλλε-
ται από τον διάδικο µε συγκεκριµένους ισχυρισµούς που περιέ-
χονται στο εισαγωγικό δικόγραφο ότι δεν υπάρχει νοµολογία του
Συµβουλίου της Επικρατείας ή ότι υπάρχει αντίθεση της προ-
σβαλλοµένης αποφάσεως προς τη νοµολογία του Συµβουλίου
της Επικρατείας ή άλλου ανωτάτου δικαστηρίου είτε προς ανέκ-
κλητη απόφαση διοικητικού δικαστηρίου.

4. ∆εν επιτρέπεται η άσκηση αίτησης αναιρέσεως, όταν το
ποσό της διαφοράς που άγεται ενώπιον του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας είναι κατώτερο από σαράντα χιλιάδες ευρώ, εκτός αν
προσβάλλονται αποφάσεις που εκδίδονται επί προσφυγών ου-
σίας, εφόσον αφορούν περιοδικές παροχές ή τη θεµελίωση του
δικαιώµατος σε σύνταξη ή τη θεµελίωση του δικαιώµατος σε
εφάπαξ παροχή και τον καθορισµό του ύψους της. Ειδικώς στις
διαφορές από διοικητικές συµβάσεις, το όριο αυτό ορίζεται στις
διακόσιες χιλιάδες ευρώ. Τα ποσά αυτά µπορεί να αναπροσαρ-
µόζονται µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµά-
των ύστερα από γνώµη της Ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας.

Προκειµένου για διαφορές από ασφαλιστικές εισφορές, φό-
ρους, δασµούς, τέλη και συναφή δικαιώµατα, πρόστιµα και λοι-
πές κυρώσεις, ως ποσό της διαφοράς νοείται το ποσό εισφοράς,
φόρου κ.λπ., χωρίς προσαυξήσεις και πρόσθετους φόρους που
αµφισβητείται ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Οι διατάξεις των προηγούµενων εδαφίων έχουν εφαρµογή και
όταν το ένδικο µέσο που ασκήθηκε στο δικαστήριο της ουσίας
απορρίφθηκε για τυπικούς λόγους.

Όταν η αίτηση αναιρέσεως ασκείται από τον ιδιώτη διάδικο, η
αρµόδια κατά περίπτωση αρχή ή το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου υποβάλλουν στο Συµβούλιο της Επικρατείας, µε µέριµνα
της Γραµµατείας του ∆ικαστηρίου, σηµείωµα για το παραπάνω
ποσό της διαφοράς.

Όταν η αίτηση αναιρέσεως ασκείται από τον διάδικο, διοικη-
τική αρχή ή το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου ή από τον προϊ-
στάµενό τους Υπουργό, το εν λόγω σηµείωµα συνυποβάλλεται
µε την κατάθεση του δικογράφου της αίτησης αναιρέσεως.»

2. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 58 του π.δ. 18/1989 προ-
στίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Η έφεση επιτρέπεται, µόνον όταν προβάλλεται από τον διά-
δικο, µε συγκεκριµένους ισχυρισµούς που περιέχονται στο σχε-
τικό δικόγραφο, ότι δεν υπάρχει νοµολογία του Συµβουλίου της
Επικρατείας ή ότι υπάρχει αντίθεση της προσβαλλοµένης απο-
φάσεως προς τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας ή
άλλου ανωτάτου δικαστηρίου είτε προς ανέκκλητη απόφαση δι-
οικητικού δικαστηρίου.»

ΤΡΙΤΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ

ΤΟΥ ΚΩ∆ΙΚΑ ∆ΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ∆ΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 13

1. Οι παράγραφοι 2 και 3 του άρθρου 6 του Κώδικα ∆ιοικητι-
κής ∆ικονοµίας (Κ∆∆), που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
2717/1999 (ΦΕΚ 97 Α’), αντικαθίστανται ως εξής:
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«2. Κατ’ εξαίρεση, η εκδίκαση:
α) των διαφορών από διοικητικές συµβάσεις ανήκει, σε πρώτο

και τελευταίο βαθµό, στο εφετείο,
β) των φορολογικών και τελωνειακών εν γένει διαφορών, των

οποίων το αντικείµενο υπερβαίνει το ποσό των εκατόν πενήντα χι-
λιάδων ευρώ, ανήκει σε πρώτο και τελευταίο βαθµό στο εφετείο,

γ) των χρηµατικών διαφορών, των οποίων το αντικείµενο δεν
υπερβαίνει το ποσό των είκοσι χιλιάδων ευρώ, ανήκει στο µονο-
µελές πρωτοδικείο,

δ) των διαφορών που προκύπτουν από την εφαρµογή των άρ-
θρων 13 και 14 του ν. 2523/1997 (ΦΕΚ 179 Α’), του άρθρου 153
του ν. 2960/2001 (ΦΕΚ 265 Α’) και των περιπτώσεων γ’, δ’ και ε’
της παραγράφου 4 του άρθρου 1 του ν. 1406/1983 (ΦΕΚ 182 Α’),
η οποία προστέθηκε µε την παράγραφο 1 του άρθρου 51 του ν.
3659/ 2008 (ΦΕΚ 77 Α’), ανήκει στον πρόεδρο πρωτοδικών του δι-
οικητικού πρωτοδικείου, ο οποίος αποφαίνεται ανεκκλήτως. Οι
διατάξεις της παραγράφου 9 του άρθρου 13 του ν. 2523/1997,
όπως ισχύουν µετά την κατάργηση του δευτέρου και του εβδό-
µου εδαφίου µε την παράγραφο 7 του άρθρου 2 του ν. 2954/2001
(ΦΕΚ 255 Α’), εφαρµόζονται για την εκδίκαση των προσφυγών
αυτών.

Αν πρόκειται για φορολογική ή τελωνειακή εν γένει διαφορά,
για την εφαρµογή των παραπάνω περιπτώσεων β’ και γ’ η αρµο-
διότητα προσδιορίζεται µε βάση το ποσό του κύριου φόρου, δα-
σµού, τέλους ή προστίµου.

3. Αν η κατά τις περιπτώσεις β’ και γ’ της προηγούµενης πα-
ραγράφου, χρηµατική διαφορά έχει δηµιουργηθεί από τον κα-
ταλογισµό ή την οποιασδήποτε άλλης φύσης βεβαίωση, µε την
ίδια πράξη, διάφορων ποσών κατά του ίδιου υποχρέου, η αρµο-
διότητα καθορίζεται µε βάση το µεγαλύτερο από τα ποσά αυτά.
Το καθ’ ύλην αρµόδιο δικαστήριο για την πράξη µε το µεγαλύ-
τερο ποσό καθίσταται αρµόδιο και για τις υπόλοιπες συναφείς
πράξεις.»

2. Η παράγραφος 4 του άρθρου 6 του Κ∆∆ καταργείται.
3. Στην παράγραφο 6 του άρθρου 6 προστίθεται νέο εδάφιο

ως εξής:
«Κατ’ εξαίρεση, στις περιπτώσεις που η πρωτόδικη απόφαση

εκδίδεται από το µονοµελές πρωτοδικείο, η εκδίκαση της δια-
φοράς σε δεύτερο βαθµό ανήκει στο µονοµελές εφετείο.»

4. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 καταλαµβάνουν και
τις εκκρεµείς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος υποθέσεις.

5. Η διάταξη της παραγράφου 3 ισχύει για εφέσεις κατά απο-
φάσεων που θα δηµοσιευθούν ένα έτος µετά τη δηµοσίευση του
παρόντος.

Άρθρο 14

1. Στο άρθρο 7 του Κ∆∆ προστίθεται νέα παράγραφος 3 ως
εξής:

«3. Αν πρόκειται για αγωγή προς επιδίωξη αξίωσης που ερεί-
δεται σε πράξεις, παραλείψεις ή υλικές ενέργειες οργάνων πε-
ρισσοτέρων αρχών, η αρµοδιότητα καθορίζεται από την έδρα
οποιασδήποτε από τις αρχές αυτές, κατ’ επιλογήν του ενάγο-
ντος.»

2. Οι παράγραφοι 3 και 4 του άρθρου 7, όπως ίσχυε πριν από
την τροποποίησή του µε την παράγραφο 1 του παρόντος, ανα-
ριθµούνται σε παραγράφους 4 και 5, αντιστοίχως.

3. Η παράγραφος 1 του άρθρου 2 του ν. 3659/2008 καταλαµ-
βάνει τις εκκρεµείς στις 8 Ιουνίου 2008 υποθέσεις.

Άρθρο 15

1. Στο άρθρο 27 του Κ∆∆ προστίθεται νέα παράγραφος 4 ως
εξής:

«4. Η παράγραφος 3 έχει εφαρµογή, εφόσον το αντικείµενο
της φορολογικής διαφοράς που εισάγεται προς επίλυση δεν
υπερβαίνει το ποσό των εκατόν πενήντα χιλιάδων ευρώ.»

2. Η διάταξη της προηγούµενης παραγράφου δεν καταλαµ-
βάνει τις εκκρεµείς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος υπο-
θέσεις.»

Άρθρο 16

1. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 29 του
Κ∆∆ αντικαθίσταται ως εξής:

«Ειδικώς, στις φορολογικές εν γένει διαφορές µε αντικείµενο
που δεν υπερβαίνει το ποσό των εκατόν πενήντα χιλιάδων ευρώ,
εκτός από τους δικαστικούς πληρεξουσίους της προηγούµενης
παραγράφου, οι εκπρόσωποι του ∆ηµοσίου και των άλλων νοµι-
κών προσώπων δηµοσίου δικαίου µπορούν να διορίζουν ως δι-
καστικούς πληρεξουσίους και υπαλλήλους των υπηρεσιών τους,
µε πράξη, στην οποία και καθορίζεται η έκταση της εξουσίας
τους.»

2. Η προηγούµενη παράγραφος δεν καταλαµβάνει τις εκκρε-
µείς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος υποθέσεις.

Άρθρο 17

Στο άρθρο 42 του Κ∆∆ προστίθεται παράγραφος 4 ως εξής:
«4. Αν από την έρευνα του φακέλου της υπόθεσης προκύψουν

υπόνοιες για παράνοµη ενέργεια ή παράλειψη διοικητικού ορ-
γάνου, η οποία µπορεί να επισύρει κατά νόµο τον προσωπικό κα-
ταλογισµό του ή διαπιστωθούν πληµµέλειες ή κενά της
διοικητικής διαδικασίας αποστέλλεται, µε πρωτοβουλία του ει-
σηγητή δικαστή, αντίγραφο της δικαστικής απόφασης, από την
οποία προκύπτει η σχετική ενέργεια, παράλειψη ή πληµµέλεια, µε
ειδική επισήµανση αυτής στο οικείο διαβιβαστικό έγγραφο, στον
Γενικό Επιθεωρητή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, προκειµένου ο τελευ-
ταίος, ύστερα από σχετική έρευνα, να ενηµερώσει το αρµόδιο
για την υποβολή της αίτησης καταλογισµού όργανο και να προ-
βεί σε κάθε άλλη απαιτούµενη ενέργεια της αρµοδιότητάς του.»

Άρθρο 18

1. Η παράγραφος 2 του άρθρου 64 του Κ∆∆ αντικαθίσταται
ως εξής:

«2. Προσφυγή µπορεί επίσης να ασκήσει ο Υπουργός Οικονο-
µικών, καθώς και τα όργανα, στα οποία έχει µεταβιβαστεί η αρ-
µοδιότητα αυτή µε απόφασή του, υπέρ του ∆ηµοσίου κατά των
πράξεων των φορολογικών οργάνων του τελευταίου, οι οποίες
εκδίδονται κατ’ εφαρµογή της φορολογικής εν γένει νοµοθε-
σίας.»

2. Η παράγραφος 4 του άρθρου 33 του ν. 702/1977, η οποία
είχε καταργηθεί µε το εδάφιο γ’ της παρ. 2 του άρθρου 8 του ν.
1407/1984 και επαναφέρθηκε σε ισχύ µε το άρθρο 8 του ν.
1649/1986 (ΦΕΚ 149 Α’), καταργείται.

Άρθρο 19

Η παρ. 2 του άρθρου 75 του Κ∆∆ αντικαθίσταται ως εξής:
«2. Τα κατά το ουσιαστικό δίκαιο έννοµα αποτελέσµατα της

άσκησης της αγωγής επέρχονται, ως προς τον εναγόµενο, από
την επίδοσή της σε αυτόν από τον ενάγοντα. Η παραγραφή, η
οποία σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο διακόπηκε, αρχίζει
πάλι µόνο από την τελεσιδικία της απόφασης ή την κατάργηση
της δίκης.»

Άρθρο 20

1. Στο άρθρο 79 του Κ∆∆ προστίθεται νέα παράγραφος 5 ως
εξής:

«5. Σε περίπτωση προσφυγής κατά πράξης ή παράλειψης φο-
ρολογικής ή τελωνειακής αρχής:

α) Το δικαστήριο ελέγχει την προσβαλλόµενη πράξη ή παρά-
λειψη κατά το νόµο και την ουσία, µέσα στα όρια της προσφυγής,
τα οποία προσδιορίζονται από τους λόγους και το αίτηµά της.
Κατ’ εξαίρεση, ο κατά το νόµο έλεγχος της προσβαλλόµενης
πράξης ή παράλειψης, χωρεί αυτεπαγγέλτως, προκειµένου να
διακριθεί αν υπάρχει παράβαση δεδικασµένου.

β) Η πράξη ακυρώνεται για παράβαση διάταξης που ρυθµίζει
τον τύπο ή τη διαδικασία έκδοσης της πράξης, µόνον αν ο προ-
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σφεύγων επικαλείται και αποδεικνύει βλάβη, η οποία δεν µπορεί
να αποκατασταθεί διαφορετικά παρά µόνο µε την ακύρωση της
πράξης.

γ) Όταν κατά την επιβολή ορισµένης κύρωσης η αρχή διαθέ-
τει εξουσία επιµέτρησης την οποία, παρά το νόµο, είτε δεν
άσκησε καθόλου είτε άσκησε πληµµελώς, το δικαστήριο, ελέγ-
χοντας κατά τα ανωτέρω, τη σχετική πράξη, ασκεί το ίδιο την
εξουσία αυτή, επιβάλλοντας την προσήκουσα κύρωση και µε-
ταρρυθµίζοντας αντιστοίχως την πράξη.

δ) Αν η προσφυγή στρέφεται κατά παράλειψης οφειλόµενης
νόµιµης ενέργειας, το δικαστήριο, κατά την επίλυση της διαφο-
ράς, δικάζει κατά πλήρη δικαιοδοσία και, είτε ακυρώνει εν όλω ή
εν µέρει την παράλειψη, αποφαινόµενο αυτό για την ύπαρξη και
την έκταση του δικαιώµατος ή της υποχρέωσης, είτε απορρίπτει
την προσφυγή.»

2. Με την επιφύλαξη του επόµενου εδαφίου, οι διατάξεις της
παραγράφου 5 του άρθρου 79 Κ∆∆, όπως το άρθρο αυτό συ-
µπληρώνεται µε την προηγούµενη παράγραφο, εφαρµόζονται
και επί των εκκρεµών φορολογικών και τελωνειακών εν γένει υπο-
θέσεων, των οποίων η πρώτη συζήτηση σε πρώτο βαθµό διεξά-
γεται ενενήντα ηµέρες µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος.

∆εν εφαρµόζεται επί των εκκρεµών υποθέσεων η διάταξη της
περίπτωσης β’ της ανωτέρω παραγράφου 5.

Άρθρο 21

Η περίπτωση δ’ της παραγράφου 4 του άρθρου 92 του Κ∆∆
αντικαθίσταται ως εξής:

«δ) αν πρόκειται για φορολογική διαφορά µε αντικείµενο την
αναγνώριση ζηµίας, η οποία δεν καλύπτεται µε συµψηφισµό του
συνολικού εισοδήµατος που προσδιορίστηκε µε την πρωτόδικη
απόφαση, αλλά είναι εκπεστέα, σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύ-
ουσες διατάξεις, από το φορολογητέο εισόδηµα επόµενων οι-
κονοµικά ετών, εφόσον το ποσό της εκπεστέας κατά τον τρόπο
αυτόν ζηµίας υπερβαίνει το ποσό των δεκαπέντε χιλιάδων ευρώ.»

Άρθρο 22

Στο άρθρο 93 του Κ∆∆ προστίθεται παράγραφος 3 ως εξής:
«3. Προκειµένου για χρηµατικού αντικειµένου φορολογικές και

τελωνειακές εν γένει διαφορές, ο εκκαλών οφείλει να καταβάλει
µέχρι την ηµεροµηνία της αρχικής δικασίµου, µε ποινή απαρα-
δέκτου της έφεσης, ποσοστό 50% του οφειλόµενου, σύµφωνα
µε την πρωτόδικη απόφαση, κύριου φόρου, δασµού, ή τέλους εν
γένει, εκτός αν έχει χορηγηθεί αναστολή σύµφωνα µε το άρθρο
209Α. Το καταβλητέο ποσό υπολογίζεται από την αρµόδια φο-
ρολογική ή τελωνειακή αρχή, η οποία συντάσσει ατελώς, µετά
από αίτηση του εκκαλούντος, ειδικό σηµείωµα, µε το οποίο βε-
βαιώνεται και η καταβολή του.»

Άρθρο 23

Μετά το άρθρο 105 του Κ∆∆ προστίθεται νέο άρθρο 105Α ως
εξής:

« Άρθρο 105Α
Αίτηση επανάληψης της διαδικασίας

1. ∆ικαστική απόφαση, για την οποία κρίθηκε µε απόφαση του
Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου των ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου ότι
εκδόθηκε κατά παραβίαση δικαιώµατος που αφορά το δίκαιο
χαρακτήρα της διαδικασίας που τηρήθηκε ή διάταξης ουσιαστι-
κού δικαίου της Σύµβασης, υπόκειται σε αίτηση επανάληψης της
διαδικασίας ενώπιον του δικαστηρίου που την εξέδωσε.

2. ∆ικαίωµα να ασκήσουν την κατά την προηγούµενη παρά-
γραφο αίτηση έχουν όσοι διατέλεσαν διάδικοι στη δίκη ενώπιον
του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου των ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου
ή οι κάθε είδους καθολικοί ή ειδικοί διάδοχοί τους, εφόσον έχουν
έννοµο συµφέρον.

3. Η αίτηση ασκείται µέσα σε προθεσµία ενενήντα ηµερών, που
αρχίζει από τη δηµοσίευση της οριστικής απόφασης του Ευρω-

παϊκού ∆ικαστηρίου των ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου, σύµφωνα
µε τις διακρίσεις του άρθρου 44 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης ∆ι-
καιωµάτων του Ανθρώπου, τηρουµένης κατά τα λοιπά της ισχύ-
ουσας για το οικείο δικαστήριο διαδικασίας.

Αν κατά τη διάρκεια της παραπάνω προθεσµίας υπάρξει δια-
δοχή του ενώπιον του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου των ∆ικαιωµά-
των του Ανθρώπου διαδίκου, η προθεσµία για το διάδοχο αρχίζει
από τότε που επήλθε η διαδοχή. Ειδικώς στην περίπτωση κλη-
ρονοµικής διαδοχής, η προθεσµία για τον κληρονόµο αρχίζει από
τη λήξη της προθεσµίας για την αποποίηση της κληρονοµίας.»

Άρθρο 24

Η παράγραφος 3 του άρθρου 110 του Κ∆∆ αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Η διαδικασία της αυτεπάγγελτης διόρθωσης δεν υπόκειται
σε προθεσµία και κινείται µε πράξη του προέδρου του συµβου-
λίου ή του δικαστή που διευθύνει το δικαστήριο, µε την οποία
προσδιορίζονται τα λάθη και ορίζεται η δικάσιµος.»

Άρθρο 25

Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 115 του
Κ∆∆ αντικαθίσταται ως εξής:

«Σε περίπτωση οµοδικίας κατά την παρούσα παράγραφο, ο
αριθµός των οµοδίκων σε κάθε δικόγραφο δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει τους πενήντα.»

Άρθρο 26

Η παράγραφος 2 του άρθρου 122 του Κ∆∆ αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Συναφείς είναι οι πράξεις και οι παραλείψεις:
α) όταν στηρίζονται στην ίδια νοµική και στην ίδια κατά τα ου-

σιώδη στοιχεία πραγµατική βάση ή
β) όταν η νοµιµότητα της µιας ασκεί επιρροή στη νοµιµότητα

της άλλης.
Στις φορολογικές διαφορές, η συνάφεια δεν αίρεται εκ µόνου

του λόγου ότι οι πράξεις αναφέρονται σε διαφορετικά έτη.»

Άρθρο 27

Η παράγραφος 1 του άρθρου 126 του Κ∆∆ αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Τα ένδικα βοηθήµατα ασκούνται µε δικόγραφο, το οποίο,
µαζί µε τρία αντίγραφα, κατατίθενται στη γραµµατεία της κύριας
έδρας του δικαστηρίου, στο οποίο απευθύνεται.

Στις φορολογικές και τελωνειακές εν γένει διαφορές απαιτεί-
ται επί ποινή απαραδέκτου της άσκησής τους, η επίδοση επικυ-
ρωµένου αντιγράφου του δικογράφου της προσφυγής, µε
επιµέλεια του διαδίκου στην αρχή που εξέδωσε την προσβαλλό-
µενη ή που, παρά το νόµο, παρέλειψε την έκδοσή της, µέσα σε
προθεσµία είκοσι ηµερών από τη λήξη της προθεσµίας για την
άσκηση της προσφυγής.»

Άρθρο 28

1. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 128 του
Κ∆∆ αντικαθίσταται ως εξής:

«Αντίγραφο του δικογράφου που κατατέθηκε, µε µνεία της
χρονολογίας κατάθεσής του, επιδίδεται, µε τη φροντίδα της
γραµµατείας, στους καθ’ ων τούτο στρέφεται, εξήντα τουλάχι-
στον ηµέρες πριν από τη δικάσιµο, µε εξαίρεση τις προσφυγές
επί φορολογικών και τελωνειακών εν γένει διαφορών.»

2. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 2 του ίδιου άρθρου
αντικαθίσταται ως εξής:

«Η κλήση αυτή επιδίδεται εξήντα τουλάχιστον ηµέρες πριν από
τη δικάσιµο.»

3. Η παράγραφος 4 του ίδιου άρθρου αντικαθίσταται ως εξής:
«4. Εφόσον συντρέχουν εξαιρετικοί λόγοι, οι προθεσµίες των

προηγούµενων παραγράφων µπορούν, µε πράξη του προέδρου
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του συµβουλίου ή του δικαστή που διευθύνει το δικαστήριο, να
συντέµνονται, σε κάθε περίπτωση όµως δεν µπορούν να είναι µι-
κρότερες των δεκαπέντε ηµερών.»

Άρθρο 29

Το άρθρο 129 του Κ∆∆ αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Το ∆ηµόσιο και το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου προς

τα οποία γίνονται οι κατά το προηγούµενο άρθρο επιδόσεις,
έχουν υποχρέωση να αποστέλλουν στο δικαστήριο τον κατά το
άρθρο 149 διοικητικό φάκελο, µε αναλυτική έκθεση απόψεων για
τη διαφορά και, ειδικότερα, για τους προβαλλόµενους νοµικούς
και πραγµατικούς ισχυρισµούς.

2. Η έκθεση µε τον κατά την προηγούµενη παράγραφο διοι-
κητικό φάκελο διαβιβάζονται στο δικαστήριο δεκα- πέντε ηµέρες
τουλάχιστον πριν από τη δικάσιµο.

Στις υποθέσεις, για τις οποίες η κατά το άρθρο 128 προθεσµία
έχει συντµηθεί, τα στοιχεία αυτά διαβιβάζονται στο δικαστήριο
τουλάχιστον οκτώ ηµέρες πριν από τη δικάσιµο.

Σε περίπτωση εκπρόθεσµης διαβίβασης, η υπόθεση αναβάλ-
λεται, αν το ζητήσει εκείνος που έχει ασκήσει το ένδικο βοήθηµα
ή µέσο ή εκείνος που έχει ασκήσει την παρέµβαση. Για την ανα-
βολή αυτή γίνεται ιδιαίτερη µνεία στα πρακτικά.

3. Σε περίπτωση αδικαιολόγητης παράλειψης της διαβίβασης
ή εκπρόθεσµης διαβίβασης προς το δικαστήριο των στοιχείων
που µνηµονεύονται στην παράγραφο 1, το δικαστήριο καταλογί-
ζει σε βάρος της αρχής και υπέρ του αντιδίκου της χρηµατική
ποινή εκατό έως πεντακόσια ευρώ.

Ως αδικαιολόγητη θεωρείται η παράλειψη της διαβίβασης ή η
εκπρόθεσµη διαβίβαση, εφόσον δεν παρέχονται στο δικαστήριο
επαρκείς εξηγήσεις.

Η ανωτέρω ποινή καταλογίζεται µε την οριστική απόφαση, η
οποία ως προς το κεφάλαιο αυτό δεν υπόκειται αυτοτελώς σε
ένδικα µέσα. Χωρεί, πάντως, αίτηση διόρθωσης ή ερµηνείας.

4. Αν στη δικάσιµο που ορίζεται µετά την πρώτη αναβολή η
αρχή δεν διαβιβάσει τα κατά την παράγραφο 1 στοιχεία, το δι-
καστήριο προβαίνει υποχρεωτικά σε συζήτηση της υπόθεσης και,
εφόσον από τα στοιχεία που υπάρχουν στη δικογραφία µπορεί
να σχηµατίσει δικανική πεποίθηση για την αλήθεια των ισχυρι-
σµών των διαδίκων, αποφαίνεται κατ’ ουσίαν επί της διαφοράς,
εκδίδοντας οριστική απόφαση.

Κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται οι παράγραφοι 2 και 3.
5. Η παράλειψη της διαβίβασης ή η εκπρόθεσµη διαβίβαση

προς το δικαστήριο των στοιχείων που µνηµονεύονται στην πα-
ράγραφο 1 συνιστά ιδιαίτερο πειθαρχικό αδίκηµα των αρµόδιων
για την ενέργεια αυτή υπαλλήλων. Η σχετική πειθαρχική δίκη
ασκείται σύµφωνα µε τις διατάξεις για το πειθαρχικό δίκαιο κάθε
κατηγορίας υπαλλήλων.

Την άσκηση της πειθαρχικής δίωξης µπορεί να ζητήσει και ο
πρόεδρος του δικαστηρίου ή του οικείου τµήµατος, µε έγγραφό
του προς τον αρµόδιο Υπουργό ή τη διοίκηση του νοµικού προ-
σώπου δηµοσίου δικαίου. Στην περίπτωση αυτήν, καθίσταται
υποχρεωτική η άσκηση της δίωξης, η πειθαρχική δε απόφαση
εκδίδεται το αργότερο µέσα σε έξι µήνες από τη λήψη του εγ-
γράφου για την άσκησή της και κοινοποιείται στον πρόεδρο του
δικαστηρίου ή του οικείου τµήµατος χωρίς υπαίτια καθυστέρηση.

6. Η χρηµατική ποινή που καταλογίστηκε σε βάρος της αρχής
σύµφωνα µε την παράγραφο 3 καταλογίζεται περαιτέρω και ανε-
ξαρτήτως της πειθαρχικής διώξεως που προβλέπεται στην προη-
γούµενη παράγραφο, µε πράξη του αρµόδιου οργάνου σε βάρος
του υπαλλήλου που είχε την ευθύνη για την εµπρόθεσµη διαβί-
βαση των στοιχείων που µνηµονεύονται στην παράγραφο 1 και
σωρευτικά σε βάρος του προϊσταµένου της οργανικής µονάδας
επιπέδου ∆ιεύθυνσης, στην οποία υπηρετούσε ο υπάλληλος
κατά το χρονικό διάστηµα που συντελέστηκε η πληµµελής εκ-
πλήρωση των καθηκόντων των παραγράφων 1 και 2.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και ∆ικαιοσύ-
νης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων καθορίζεται η δια-
δικασία καταλογισµού και είσπραξης της χρηµατικής ποινής και
ρυθµίζεται κάθε σχετικό ζήτηµα για την εφαρµογή της παρα-
γράφου αυτής.»

Άρθρο 30

1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 142 του Κ∆∆ προστίθεται
περίπτωση δ’ ως εξής:

«δ) επιτευχθεί διοικητική επίλυση της διαφοράς».
2. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 142 του

Κ∆∆ αντικαθίσταται ως εξής:
«Η κατάργηση διαπιστώνεται µε απόφαση του δικαστηρίου, µε

την επιφύλαξη όσων ορίζονται στην παρ. 7 του άρθρου 143, τα
οποία, εφόσον δεν έχει ορισθεί δικάσιµος, εφαρµόζονται και
στην περίπτωση δ’ της προηγούµενης παραγράφου.»

Άρθρο 31

Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 179 του Κ∆∆
αντικαθίσταται ως εξής:

«Το δικαστήριο µπορεί, ύστερα από πρόταση διαδίκου ή και
αυτεπαγγέλτως, να διατάζει την εξέταση µαρτύρων είτε ενώπιόν
του είτε ενώπιον του εισηγητή-δικαστή.»

Άρθρο 32

1. Ο τίτλος του άρθρου 191 του Κώδικα ∆ιοικητικής ∆ικονο-
µίας αντικαθίσταται ως εξής: «Σύνταξη και υπογραφή του πρω-
τοτύπου».

2. Το κείµενο του άρθρου 191 του Κ∆∆ αριθµείται ως παρά-
γραφος 1 και προστίθεται δεύτερη παράγραφος, η οποία έχει
ως εξής:

«2. Μετά τη δηµοσίευση της απόφασης, κάθε διάδικος δικαι-
ούται να λάβει απλό φωτοτυπικό αντίγραφο του σχεδίου, προ-
κειµένου να µεριµνήσει για την καθαρογραφή του. Η γραµµατεία
του δικαστηρίου υποχρεούται να χορηγεί στον ενδιαφερόµενο
διάδικο, εκτός του αντιγράφου του σχεδίου, τα στοιχεία της πε-
ρίπτωσης α’ του προηγούµενου άρθρου για να τα συµπεριλάβει
στο καθαρογραµµένο σχέδιο. Το καθαρογραµµένο σχέδιο θεω-
ρείται και υπογράφεται το ταχύτερο δυνατόν.»

3. Ο δικαστής που παραδίδει το σχέδιο της απόφασης σε ηλε-
κτρονική µορφή παραδίδει οµοίως και το πρωτότυπο της από-
φασης µε πλήρες το περιεχόµενο που προβλέπεται στο
προηγούµενο άρθρο.

Άρθρο 33

Στο άρθρο 199 του Κ∆∆ προστίθεται παράγραφος 4 ως εξής:
«4. Οι τελεσίδικες και οι ανέκκλητες αναγνωριστικές αποφά-

σεις καθίστανται καταψηφιστικές µε πράξη του προέδρου του
δικαστηρίου που τις εξέδωσε, εφόσον καταβληθεί το κατά το
άρθρο 274 τέλος δικαστικού ενσήµου.»

Άρθρο 34

Το άρθρο 202 του Κ∆∆ αντικαθίσταται ως εξής:

« Άρθρο 202
Προϋποθέσεις αναστολής

1. Η αίτηση αναστολής γίνεται δεκτή µόνο εφόσον ο αιτών επι-
καλεσθεί και αποδείξει ότι η άµεση εκτέλεση της προσβαλλόµε-
νης πράξης θα του προκαλέσει ανεπανόρθωτη βλάβη ή αν το
δικαστήριο εκτιµά ότι το ένδικο βοήθηµα είναι προδήλως βάσιµο.

2. Ειδικώς επί φορολογικών, τελωνειακών και διαφορών µε
χρηµατικό αντικείµενο το δικαστήριο διατάσσει την αναστολή
εκτέλεσης της πράξης, κατά το µέρος που συνεπάγεται τη λήψη
ενός ή περισσότερων αναγκαστικών µέτρων είσπραξης ή διοι-
κητικών µέτρων για τον εξαναγκασµό ή τη διασφάλιση της εί-
σπραξης της οφειλής, εφόσον ο αιτών αποδεικνύει ότι η βλάβη,
την οποία επικαλείται, προέρχεται από τα µέτρα αυτά.

3. Σε κάθε περίπτωση, η αίτηση απορρίπτεται:
α) εάν η προσφυγή είναι προδήλως απαράδεκτη ή αβάσιµη,

ακόµη και αν η βλάβη του αιτούντος από την άµεση εκτέλεση της
προσβαλλόµενης πράξης είναι ανεπανόρθωτη,
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β) αν κατά τη στάθµιση της βλάβης του αιτούντος, των συµ-
φερόντων τρίτων και του δηµόσιου συµφέροντος, κρίνεται ότι οι
αρνητικές συνέπειες από την αποδοχή θα είναι σοβαρότερες από
την ωφέλεια του αιτούντος.

4. Η χορήγηση αναστολής αποκλείεται κατά το µέρος που η
προσβαλλόµενη πράξη έχει ήδη εκτελεσθεί.»

Άρθρο 35

Στην παράγραφο 3 του άρθρου 204 του Κ∆∆, όπως το άρθρο
αυτό τροποποιήθηκε µε την παράγραφο 2 του άρθρου 29 του ν.
2915/2001 (ΦΕΚ 109 Α’) και αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 21 του
ν. 3659/2008, προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Στις φορολογικές και τελωνειακές εν γένει διαφορές, η πά-
ροδος χρονικού διαστήµατος ενενήντα (90) ηµερών από τη χο-
ρήγηση της προσωρινής διαταγής, χωρίς να έχει εισαχθεί προς
κρίση η αίτηση αναστολής, καθιστά υποχρεωτική την αυτεπάγ-
γελτη επάνοδο του αρµόδιου δικαστή, προκειµένου να κριθεί αν
συντρέχει λόγος δηµόσιου συµφέροντος που επιβάλλει την ανά-
κληση της προσωρινής διαταγής.»

Άρθρο 36

Η παράγραφος 3 του άρθρου 205 του Κ∆∆, όπως αντικατα-
στάθηκε µε το άρθρο 22 του ν. 3659/2008, αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Με την απόφαση, µε την οποία διατάσσεται η αναστολή
εκτέλεσης ή άλλο κατάλληλο µέτρο, το ∆ικαστήριο, ακόµη και
χωρίς να υποβληθεί σχετικό αίτηµα, λαµβάνει και κάθε αναγκαίο
µέτρο για τη διασφάλιση του δηµόσιου συµφέροντος όπως:

α) την κατάθεση στο καθ’ ου η αίτηση, µέσα σε τακτή προθε-
σµία εγγυητικής επιστολής αναγνωρισµένης τράπεζας για ποσό
που καθορίζεται µε την απόφαση αυτή ή

β) την εγγραφή από το καθ’ ου προσηµείωσης υποθήκης σε
ακίνητο του αιτούντος, για ποσό που καθορίζεται µε την ίδια από-
φαση ή

γ) την τήρηση οποιουδήποτε άλλου κατάλληλου όρου ήθελε
κρίνει αναγκαίο το ίδιο για την προστασία των συµφερόντων του
καθ’ ου από την αναστολή.»

Άρθρο 37

Μετά το άρθρο 205 του Κ∆∆ προστίθεται νέο άρθρο 205Α, ως
εξής:

«Άρθρο 205Α

1. Στις φορολογικές και τελωνειακές εν γένει διαφορές, στις
οποίες η άσκηση της προσφυγής αναστέλλει µερικώς ή στο σύ-
νολό της την εκτέλεση της προσβαλλόµενης πράξης, το δικα-
στήριο µπορεί µετά από αίτηση της αρχής που εξέδωσε την
πράξη ή του οργάνου που ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού
Οικονοµικών, να διατάξει την εκτέλεση της πράξης, ακόµη και
στο σύνολό της, αν:

α) η ασκηθείσα προσφυγή είναι προδήλως απαράδεκτη ή προ-
δήλως αβάσιµη ή

β) η εκ του νόµου αναστολή της προσβαλλόµενης πράξης θα
καταστήσει εξαιρετικά δυσχερή την εκτέλεσή της σε περίπτωση
απόρριψης της προσφυγής και η εκτέλεση της προσβαλλόµενης
πράξης στο σύνολό της δεν θα επιφέρει ανεπανόρθωτη βλάβη
στον προσφεύγοντα.

2. Για την αίτηση της παραγράφου 1, εφαρµόζονται αναλόγως
οι διατάξεις των άρθρων 201, 203 και 204 παράγραφοι 1 και 2.»

Άρθρο 38

Μετά το άρθρο 209 του Κ∆∆ προστίθεται άρθρο 209Α ως εξής:

«Άρθρο 209Α

Ειδικώς στις φορολογικές και τελωνειακές εν γένει διαφορές,
στις οποίες η προθεσµία ή η άσκηση του ένδικου µέσου δεν συ-

νεπάγεται κατά νόµο την αναστολή εκτέλεσης της προσβαλλό-
µενης απόφασης, µπορεί ύστερα από αίτηση εκείνου που
άσκησε το ένδικο µέσο, να ανασταλεί µε συνοπτικά αιτιολογη-
µένη απόφαση του δικαστηρίου, εν όλω ή εν µέρει η εκτέλεση
της απόφασης αυτής, µόνο αν το ένδικο µέσο κρίνεται ως προ-
δήλως βάσιµο.

Η χορήγηση αναστολής αποκλείεται κατά το µέρος που η προ-
σβαλλόµενη απόφαση έχει ήδη εκτελεσθεί.

Κατά τα λοιπά ισχύουν όσα αναφέρονται στα άρθρα 206, 207
και 209 του παρόντος.»

Άρθρο 39

Το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 212 του Κ∆∆ αντικαθίσταται
ως εξής:

«Σε περίπτωση αναρµοδιότητας, η αίτηση παραπέµπεται στο
αρµόδιο δικαστήριο υποχρεωτικά µε την κύρια υπόθεση, κατ’
εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 126Α.»

Άρθρο 40

Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 213 του Κ∆∆ προ-
στίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής:

«Επί νοµικών προσώπων, λόγο προσωρινής επιδίκασης µπο-
ρεί να θεµελιώσει ο κίνδυνος σοβαρού οικονοµικού κλονισµού
τους.»

Άρθρο 41

Η παράγραφος 2 του άρθρου 215 του Κ∆∆, όπως αντικατα-
στάθηκε µε το άρθρο 28 του ν. 3659/2008, αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Οι διατάξεις των παραγράφων 3 και 5 του άρθρου 205
έχουν ανάλογη εφαρµογή και στην περίπτωση της προσωρινής
επιδίκασης απαίτησης.

Κατά τα λοιπά, ως προς τη διαδικασία εφαρµόζεται το άρθρο
214.»

Άρθρο 42

1. Η παράγραφος 1 του άρθρου 218 του Κ∆∆, όπως αντικατα-
στάθηκε µε το άρθρο 29 του ν. 3659/2008, αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Καθ’ ύλην αρµόδιο δικαστήριο προς εκδίκαση των κατά το
άρθρο 216 διαφορών είναι, στον πρώτο βαθµό, το µονοµελές
πρωτοδικείο, ενώ στο δεύτερο βαθµό το τριµελές εφετείο.

Εφόσον η απαίτηση, για την οποία χωρεί η εκτέλεση, δεν υπερ-
βαίνει το ποσό των είκοσι χιλιάδων ευρώ, αρµόδιο καθίσταται το
µονοµελές εφετείο.»

2. Η διάταξη της προηγούµενης παραγράφου καταλαµβάνει
τις εφέσεις κατά αποφάσεων που θα δηµοσιευθούν ένα έτος
µετά τη δηµοσίευση του παρόντος.

Άρθρο 43

Η παράγραφος 2 του άρθρου 220 του Κ∆∆ αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Ειδικώς η κατά την περίπτωση γ’ της παραγράφου 1 του
άρθρου 217 ανακοπή ασκείται µέσα σε προθεσµία δέκα ηµερών,
η οποία αρχίζει από την επίδοση του προγράµµατος πλειστη-
ριασµού.»

Άρθρο 44

1. Η παράγραφος 1 του άρθρου 276 του Κ∆∆ αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Ο διάδικος µπορεί να απαλλαγεί από την προκαταβολή του
τέλους δικαστικού ενσήµου, αν αποδεικνύει ότι η προκαταβολή
αυτή δηµιουργεί κίνδυνο περιορισµού των απαραίτητων µέσων
για τη διατροφή του ίδιου και της οικογένειάς του (ευεργέτηµα
πενίας).
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Η απαλλαγή αυτή µπορεί να χορηγηθεί και σε νοµικά πρόσωπα
που δεν επιδιώκουν κερδοσκοπικό σκοπό, καθώς και σε ενώσεις
προσώπων που έχουν την ικανότητα να είναι διάδικοι αν αποδει-
κνύουν ότι µε την προκαταβολή του πιο πάνω ποσού, καθίσταται
αδύνατη ή ιδιαιτέρως προβληµατική η εκπλήρωση του σκοπού
τους.»

2. Η παράγραφος 4 του άρθρου 276 του Κ∆∆ αντικαθίστανται
ως εξής:

«4. Η απαλλαγή χορηγείται ύστερα από αίτηση του διαδίκου
που υποβάλλεται είκοσι τουλάχιστον ηµέρες πριν από την πρώτη
συζήτηση της υπόθεσης.

Η αίτηση απαλλαγής σε κάθε περίπτωση πρέπει απαραιτήτως
να συνοδεύεται από τα αναγκαία έγγραφα αποδεικτικά στοιχεία.»

3. Η παράγραφος 6 του άρθρου 276 του Κ∆∆ αντικαθίστανται
ως εξής:

«6. Αν η κατά τις προηγούµενες παραγράφους αίτηση απορ-
ριφθεί, ο αιτών υποχρεούται να καταβάλει το προβλεπόµενο
ποσό έως την πρώτη συζήτηση του ένδικου βοηθήµατος ή
µέσου.

Αν γίνει δεκτή η αίτηση, ο διάδικος απαλλάσσεται από την προ-
καταβολή του πιο πάνω ποσού. Τούτο δεν επηρεάζει την τυχόν
υποχρέωσή του προς καταβολή του, αν µε την οριστική απόφαση
του δικαστηρίου καταλογιστούν σε αυτόν τα δικαστικά έξοδα της
δίκης.»

Άρθρο 45

1. Οι παράγραφοι 2, 3 και 4 του άρθρου 277 του Κ∆∆ αντικα-
θίστανται ως εξής:

«2. Το παράβολο ορίζεται:
α) για την ένσταση κατά τα άρθρα 246 και 269, την αντένσταση

κατά το άρθρο 256, τις αιτήσεις παροχής προσωρινής δικαστικής
προστασίας και την αίτηση διόρθωσης ή ερµηνείας, την προ-
σφυγή και την ανακοπή κατά το άρθρο 217 σε εκατό ευρώ,

β) για την ανακοπή ερηµοδικίας, την έφεση, την αντέφεση, την
αίτηση αναθεώρησης και την τριτανακοπή, σε εκατόν πενήντα
ευρώ.

Εξαιρετικά το παράβολο της προσφυγής σε διαφορές από
άσκηση προσφυγής ασφαλισµένου σε φορέα κοινωνικής ασφά-
λισης, ορίζεται σε είκοσι πέντε ευρώ.

3. Κατ’ εξαίρεση, στις χρηµατικού περιεχοµένου φορολογικές
και τελωνειακές εν γένει διαφορές, το παράβολο για την προ-
σφυγή, την έφεση και την αντέφεση ορίζεται σε ποσοστό ίσο
προς το δύο τοις εκατό του αντικειµένου της διαφοράς και µέχρι
του ποσού των δέκα χιλιάδων ευρώ.

Αν το παράβολο υπερβαίνει το ποσό των τριών χιλιάδων ευρώ,
καταβάλλεται το ποσό αυτό, το επιπλέον δε τυχόν οφειλόµενο
και µέχρι του ορίου των δέκα χιλιάδων ευρώ, καταλογίζεται, αν
συντρέχει περίπτωση, µε την οριστική απόφαση του δικαστηρίου
επί της προσφυγής ή της έφεσης.

4. Τα ένδικα βοηθήµατα και µέσα της παραγράφου 3 απορρί-
πτονται ως απαράδεκτα, εάν κατά την κατάθεση του εισαγωγικού
δικογράφου της δίκης δεν καταβληθεί, από τον υπόχρεο, το 1/3
του κατά την προηγούµενη παράγραφο παραβόλου, έως δε την
πρώτη συζήτηση της υπόθεσης τα υπόλοιπα 2/3 αυτού.

Το παράβολο υπολογίζεται από την αρµόδια φορολογική
αρχή, η οποία προς τούτο χορηγεί ατελώς ειδικό σηµείωµα στον
υπόχρεο, ύστερα από αίτησή του.

Αν καταβληθεί παράβολο µικρότερο από εκείνο που αναφέρε-
ται στο σηµείωµα, το ένδικο βοήθηµα απορρίπτεται ως απαρά-
δεκτο. Αν καταβληθεί το παράβολο που αναφέρεται στο
σηµείωµα, αλλά αυτό είναι µικρότερο του κατά το νόµο οφειλο-
µένου, το δικαστήριο προχωρεί στην εκδίκαση της υπόθεσης και,
αν το ένδικο βοήθηµα ή µέσο απορριφθεί για άλλο λόγο, το πα-
ράβολο που ελλείπει καταλογίζεται µε την απόφαση του δικα-
στηρίου και εισπράττεται κατά τις διατάξεις για την είσπραξη των
δηµοσίων εσόδων. Και στην περίπτωση αυτή έχουν εφαρµογή
όσα ορίζονται στην τελευταία περίοδο της παραγράφου 10.»

2. Οι παράγραφοι 2, 3 και 4 του άρθρου 277 του Κ∆∆, όπως
τροποποιούνται από την προηγούµενη παράγραφο, ισχύουν και
για τις εκκρεµείς κατά την έναρξη ισχύος του νόµου αυτού δια-
φορές. Το τυχόν επιπλέον οφειλόµενο παράβολο στις διαφορές

αυτές καταβάλλεται µέχρι την πρώτη συζήτηση του ενδίκου βοη-
θήµατος ή µέσου.

ΤΕΤΑΡΤΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ
ΜΕΤΑΦΟΡΑ ΑΡΜΟ∆ΙΟΤΗΤΩΝ

Άρθρο 46

Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµά-
των, ύστερα από σύµφωνη γνώµη της Ολοµέλειας του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, είναι δυνατή η µεταφορά υποθέσεων της
ακυρωτικής αρµοδιότητάς του ως διαφορών ακυρωτικών ή ου-
σίας στα διοικητικά δικαστήρια και αντιστρόφως.

Με όµοιο διάταγµα είναι δυνατή η µεταφορά υποθέσεων της
αρµοδιότητας ενός βαθµού δικαιοδοσίας των διοικητικών δικα-
στηρίων στον άλλο.

Άρθρο 47

1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 1 του ν. 702/1977, όπως
αντικαταστάθηκε µε την παράγραφο 1 του άρθρου 29 του ν.
2721/1999 και την παράγραφο 1 του άρθρου 1 του ν. 2944/2001,
προστίθενται περιπτώσεις ως εξής:

«ια) την εφαρµογή της νοµοθεσίας περί Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, πλην εκείνων που ανάγονται στην οργάνωση και
λειτουργία των υπηρεσιών τους, οι οποίες παραµένουν στην αρ-
µοδιότητα του Συµβουλίου της Επικρατείας. ∆εν θίγονται οι δια-
τάξεις, µε τις οποίες διαφορές από την εφαρµογή της
νοµοθεσίας περί Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης έχουν ήδη
υπαχθεί στην αρµοδιότητα του διοικητικού πρωτοδικείου ως δια-
φορές ουσίας,

ιβ) τη χορήγηση αδειών:
1) για την άσκηση κάθε είδους επαγγελµατικής δραστηριότη-

τας,
2) για την ίδρυση και λειτουργία επαγγελµατικών εγκαταστά-

σεων, και
3) για την κυκλοφορία προϊόντων.
Από τις παραπάνω διαφορές εξαιρούνται όσες έχουν ήδη υπα-

χθεί στην αρµοδιότητα του διοικητικού πρωτοδικείου εκδικαζό-
µενες ως διαφορές ουσίας,

ιγ) την εφαρµογή της αθλητικής νοµοθεσίας,
ιδ) το χαρακτηρισµό εκτάσεων κατά το άρθρο 14 του ν.

998/1979 (ΦΕΚ 289 Α’) και την κήρυξη εκτάσεων ως αναδασω-
τέων κατά τα άρθρα 38 και 41 του ίδιου νόµου, και

ιε) την εφαρµογή της νοµοθεσίας περί συµβολαιογράφων,
υποθηκοφυλάκων, δικαστικών επιµελητών, επιµελητών ανηλίκων,
ορκωτών ελεγκτών-λογιστών, εκτελωνιστών και χρηµατιστών.»

2. Η παράγραφος 2 του άρθρου 1 του ν. 702/1977, όπως αντι-
καταστάθηκε µε την παράγραφο 1 του άρθρου 29 του ν.
2721/1991 και την παράγραφο 1 του άρθρου 1 του ν. 2944/2001
και τροποποιήθηκε µε την παράγραφο 3 του άρθρου 49 του ν.
3659/2008, αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Εξακολουθούν να υπάγονται στην κατά πρώτο και τελευ-
ταίο βαθµό αρµοδιότητα του Συµβουλίου της Επικρατείας, οι αι-
τήσεις ακυρώσεως που αφορούν:

α) το διορισµό και την υπηρεσιακή κατάσταση γενικά των δι-
καστικών λειτουργών και του κυρίου προσωπικού του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους,

β) το διορισµό και την παύση των καθηγητών πρώτης βαθµίδας
της ανώτατης εκπαίδευσης (πανεπιστηµιακού και τεχνολογικού
τοµέα),

γ) το διορισµό και την παύση των µετακλητών ή επί θητεία ανω-
τάτων υπαλλήλων,

δ) την προαγωγή στο βαθµό του Πρέσβη,
ε) την πλήρωση των θέσεων του Αρχηγού του Γενικού Επιτε-

λείου Εθνικής Άµυνας, των Αρχηγών των τριών κλάδων των Ενό-
πλων ∆υνάµεων, των Αρχηγών των Σωµάτων Ασφαλείας, καθώς
και την αποστρατεία τους,

στ) την προαγωγή στο βαθµό του Γενικού ∆ιευθυντή ή την ανά-
θεση καθηκόντων για ορισµένο χρόνο κατόπιν επιλογής σε Προϊ-
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σταµένους Γενικών ∆ιευθύνσεων των υπηρεσιών του ∆ηµοσίου
και των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου,

ζ) την απόλυση υπαλλήλου, εφόσον η αίτηση ακυρώσεως είναι
συναφής µε προσφυγή κατ’ αποφάσεως πειθαρχικού συµβου-
λίου που έχει επιβάλει ποινή οριστικής παύσης,

η) την επιβολή πειθαρχικής ποινής από συµβούλιο στο οποίο
προεδρεύει ή συµµετέχει ανώτατος δικαστικός λειτουργός.»

3. Το άρθρο 5Α του ν. 702/1977, που προστέθηκε µε το άρθρο
3 του ν. 2944/2001 και αντικαταστάθηκε µε την παράγραφο 6 του
άρθρου 49 του ν. 3659/2008, αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι αποφάσεις των διοικητικών εφετείων που εκδίδονται επί
των διαφορών των περιπτώσεων α’, β’, γ’, δ’, ε’, ια’ και ιγ’ της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 1 του παρόντος νόµου δεν υπόκεινται
σε έφεση.

Εξαιρούνται και υπόκεινται σε έφεση οι διαφορές που αφο-
ρούν:

α) το διορισµό µε διαδικασία µη υποκείµενη στον έλεγχο του
Α.Σ.Ε.Π., τη µετάταξη, την προαγωγή σε βαθµό που χαρακτηρί-
ζεται ανώτατος από διάταξη νόµου και τη λύση της υπαλληλικής
σχέσης των υπαλλήλων (πολιτικών και δικαστικών) του ∆ηµοσίου,
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης πρώτης και δεύτερης
βαθµίδας και των λοιπών νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου,

β) τη µονιµοποίηση και την απόταξη των στρατιωτικών υπαλ-
λήλων και των υπαλλήλων των Σωµάτων Ασφαλείας,

γ) την εισαγωγή και οριστική αποµάκρυνση των µαθητών των
παραγωγικών σχολών της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1 του
άρθρου 1 του παρόντος νόµου,

δ) το διορισµό και την παύση των αναπληρωτών καθηγητών,
επίκουρων καθηγητών, λεκτόρων και καθηγητών εφαρµογών της
ανώτατης εκπαίδευσης, και

ε) την αναγνώριση τίτλων σπουδών της αλλοδαπής.»
4. Με την επιφύλαξη των διατάξεων του ν. 3886/2010 (ΦΕΚ 173

Α’), οι αιτήσεις ακυρώσεως κατά πράξεων της διαδικασίας που
προηγείται της σύναψης συµβάσεων δηµοσίων έργων, προµη-
θειών και υπηρεσιών υπάγονται στην αρµοδιότητα των τριµελών
διοικητικών εφετείων που αποφαίνονται ανεκκλήτως. Οι εκκρε-
µείς έως την 31η ∆εκεµβρίου 2010 διαφορές του ν. 3886/2010
εκδικάζονται από τα δικαστήρια ενώπιον των οποίων εκκρεµούν.

Άρθρο 48

1. Στην περίπτωση η’ της παραγράφου 2 του άρθρου 1 του ν.
1406/1983 (ΦΕΚ 182 Α’) προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Εξαιρούνται οι διαφορές που αφορούν απαιτήσεις αποζη-
µίωσης οποιασδήποτε µορφής για ζηµίες που έχουν προκληθεί
από αυτοκίνητο. Οι διαφορές αυτές υπάγονται στη δικαιοδοσία
των πολιτικών δικαστηρίων. Η ισχύς του προηγούµενου εδαφίου
αρχίζει τρεις µήνες µετά τη δηµοσίευση του παρόντος στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως.»

2. Η περίπτωση στ’ της παραγράφου 4 του άρθρου 1 του ν.
1406/1983 αντικαθίσταται ως εξής:

«στ) από την έκδοση πράξεων, οι οποίες αφορούν την κατα-
βολή κοινοτικών ή εθνικών ενισχύσεων, επιδοτήσεων και λοιπών
συναφών χρηµατικών παροχών, καθώς και στην επιβολή κάθε
σχετικού µέτρου ή κυρώσεως.»

3. Στο άρθρο 1 του ν. 1406/1983 προστίθεται παράγραφος 4Α
ως εξής:

«4Α. Υπάγονται στην αρµοδιότητα του διοικητικού εφετείου,
εκδικαζόµενες σε πρώτο και τελευταίο βαθµό ως διαφορές ου-
σίας, οι διαφορές που αναφύονται:

α) από την επιβολή κυρώσεων για παράβαση των διατάξεων
της νοµοθεσίας που διέπει την άσκηση κάθε είδους επαγγελµα-
τικής δραστηριότητας, την ίδρυση και λειτουργία επαγγελµατι-
κής εγκατάστασης και την κυκλοφορία προϊόντων, µε την
επιφύλαξη των περιπτώσεων που οι σχετικές διαφορές έχουν
υπαχθεί στην αρµοδιότητα του διοικητικού πρωτοδικείου, και

β) από την εφαρµογή της νοµοθεσίας περί επενδύσεων.»
4. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 1 του ν.

1406/1983, η οποία προστέθηκε µε την παράγραφο 2 του άρ-
θρου 51 του ν. 3659/2008, αντικαθίσταται ως εξής:

«5. Με την επιφύλαξη των περιπτώσεων ε’, η’ και ι’ της παρα-

γράφου 1 του άρθρου 1 του ν. 702/1977 και της παραγράφου
4Α, οι διαφορές που προκύπτουν από την έκδοση διοικητικών
πράξεων, οι οποίες αφορούν την επιβολή αποκλειστικά και µόνο
προστίµου, εκδικάζονται, ως διαφορές ουσίας, από τα κατά
τόπον αρµόδια διοικητικά πρωτοδικεία.»

Άρθρο 49

Το άρθρο 15 του ν. 3068/2002 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Στην αρµοδιότητα του τριµελούς διοικητικού πρωτοδικείου

υπάγονται οι ακυρωτικές διαφορές, οι οποίες γεννώνται από την
προσβολή ατοµικών διοικητικών πράξεων που εκδίδονται κατ’
εφαρµογή της νοµοθεσίας περί αλλοδαπών εν γένει, µε την επι-
φύλαξη της παραγράφου 3.

2. Για την εκδίκαση των διαφορών της προηγούµενης παρα-
γράφου εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις των άρθρων 2 έως
και 4 του ν. 702/1977.

Οι αποφάσεις των διοικητικών πρωτοδικείων επί των εν λόγω
διαφορών υπόκεινται σε έφεση ενώπιον του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, εφαρµοζοµένων κατά τα λοιπά των διατάξεων του άρ-
θρου 5 του ν. 702/1977.

3. Υπάγονται στην αρµοδιότητα του τριµελούς διοικητικού εφε-
τείου οι ακυρωτικές διαφορές, οι οποίες γεννώνται από την προ-
σβολή ατοµικών διοικητικών πράξεων που αφορούν:

α) την αναγνώριση αλλοδαπού ως πρόσφυγα, υπό την έννοια
της Συµβάσεως της Γενεύης, που κυρώθηκε µε το άρθρο µόνο
του ν.δ. 3989/1959 (ΦΕΚ 201 Α’) και του συναφούς πρωτοκόλ-
λου της Νέας Υόρκης του 1967, που κυρώθηκε µε το άρθρο µόνο
του α.ν. 389/1968 (ΦΕΚ 125 Α’),

β) την κτήση και την απώλεια της ελληνικής ιθαγένειας.
Οι αποφάσεις των διοικητικών εφετείων επί των εν λόγω δια-

φορών υπόκεινται σε έφεση ενώπιον του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, εφαρµοζοµένων κατά τα λοιπά των διατάξεων του
άρθρου 5 του ν. 702/1977.

4. Η παράγραφος 1 δεν καταλαµβάνει τις διαφορές, οι οποίες
γεννώνται από την προσβολή πράξεων που αφορούν την άρνηση
χορήγησης σε αλλοδαπό άδειας ασκήσεως εξαρτηµένης ή ανε-
ξάρτητης οικονοµικής δραστηριότητας, την άρνηση ανανέωσης
ή την ανάκληση τέτοιας άδειας, όταν οι πράξεις αυτές δεν εκδί-
δονται κατ’ εφαρµογή της νοµοθεσίας περί αλλοδαπών αλλά κατ’
εφαρµογή ειδικής νοµοθεσίας, εφαρµοζοµένης και επί ηµεδα-
πών, µε την οποία η άσκηση της συγκεκριµένης δραστηριότητας
έχει υπαχθεί σε καθεστώς προηγούµενης άδειας.»

Άρθρο 50

Οι διατάξεις των άρθρων 47 παράγραφοι 1 και 2, 48 παρά-
γραφοι 2, 3 και 4 και 49 καταλαµβάνουν και τις εκκρεµείς υπο-
θέσεις.

Σχετικές αιτήσεις ακυρώσεως που έχουν ασκηθεί ενώπιον του
Συµβουλίου της Επικρατείας έως την έναρξη της ισχύος του πα-
ρόντος νόµου αλλά δεν έχουν συζητηθεί, διαβιβάζονται στα κατά
τόπο αρµόδια διοικητικά πρωτοδικεία και εφετεία µε πράξεις του
Προέδρου του οικείου δικαστικού σχηµατισµού.»

ΠΕΜΠΤΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΕΙ∆ΙΚΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ

∆ΙΑ∆ΙΚΑΣΙΩΝ ΕΝΩΠΙΟΝ ΤΩΝ ΤΑΚΤΙΚΩΝ
∆ΙΟΙΚΗΤΙΚΩΝ ∆ΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ

Άρθρο 51

Η παράγραφος 9 του άρθρου 13 του ν. 2523/1997 (ΦΕΚ 179
Α’), όπως τροποοιήθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 2954/2001 (ΦΕΚ
255 Α’), αντικαθίσταται ως εξής:

«9. Κατά των αποφάσεων που εκδίδονται µε βάση το άρθρο
αυτό, επιτρέπεται η άσκηση προσφυγής κατά τον Κώδικα ∆ιοι-
κητικής ∆ικονοµίας ενώπιον του προέδρου πρωτοδικών του δι-
οικητικού πρωτοδικείου του τόπου της κατοικίας του
φορολογουµένου ή της έδρας της επιχείρησης και, στην περί-
πτωση αναστολής λειτουργίας της επαγγελµατικής εγκατάστα-
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σης, του τόπου, όπου βρίσκεται η επαγγελµατική εγκατάσταση,
στην οποία αναφέρεται η απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών.

Η προθεσµία για την άσκηση προσφυγής και η άσκησή της δεν
αναστέλλει την εκτέλεση των αποφάσεων αυτών.

Αν συντρέχουν οι λόγοι αναστολής του άρθρου 202 του Κώ-
δικα ∆ιοικητικής ∆ικονοµίας, ύστερα από αίτηση του ενδιαφερο-
µένου, µπορεί ο πρόεδρος πρωτοδικών ή ο οριζόµενος απ’ αυτόν
πρωτοδίκης να αναστείλει την εκτέλεση της απόφασης κατά της
οποίας ασκήθηκε προσφυγή, εφαρµοζοµένων αναλόγως των δια-
τάξεων των άρθρων 200 και επόµενων του Κώδικα ∆ιοικητικής
∆ικονοµίας.

Η δικάσιµος ορίζεται σε διάστηµα δύο µηνών το πολύ από την
περιέλευση στο ∆ικαστήριο του φακέλου και η απόφαση δηµο-
σιεύεται εντός δύο µηνών από τη συζήτηση της υπόθεσης. Η
απόφαση που δηµοσιεύεται επί της προσφυγής κοινοποιείται
µέσα σε προθεσµία δύο µηνών από τη δηµοσίευσή της στη διά-
δικο αρχή, η οποία φροντίζει για την εκτέλεση αυτής µέσα σε
προθεσµία ενός µηνός από την κοινοποίηση. Άσκηση έφεσης
κατά της απόφασης του προέδρου πρωτοδικών δεν χωρεί.»

Άρθρο 52

1. Η παράγραφος 2 του άρθρου 14 του ν. 703/1977, όπως αντι-
καταστάθηκε µε την παράγραφο 25 του άρθρου 1 του ν.
2837/2000 (ΦΕΚ 178 Α’), αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Η προθεσµία για την άσκηση προσφυγής και η άσκησή της
δεν αναστέλλει την εκτέλεση της απόφασης της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού. Αν όµως υπάρχει αποχρών λόγος, ύστερα από αίτηση
του ενδιαφεροµένου, µπορεί το ∆ικαστήριο σε Συµβούλιο να
αναστείλει, εν όλω ή εν µέρει ή υπό όρους, την εκτέλεση της από-
φασης κατά της οποίας ασκήθηκε προσφυγή, εφαρµοζοµένων
αναλόγως των διατάξεων των άρθρων 200 επόµενα του Κώδικα
∆ιοικητικής ∆ικονοµίας.».

2. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 25 του ν.
3340/2005 (ΦΕΚ 112 Α’ ) αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Αν συντρέχουν οι λόγοι αναστολής του άρθρου 202 του
Κώδικα ∆ιοικητικής ∆ικονοµίας, ύστερα από αίτηση του ενδια-
φεροµένου, το ∆ιοικητικό Εφετείο Αθηνών σε Συµβούλιο µπορεί
να αναστείλει, εν όλω ή εν µέρει ή υπό όρους, την εκτέλεση της
απόφασης κατά της οποίας ασκήθηκε προσφυγή, εφαρµοζοµέ-
νων αναλόγως των διατάξεων των άρθρων 200 επόµενα του Κώ-
δικα ∆ιοικητικής ∆ικονοµίας.»

Άρθρο 53

1. Το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 30 του ν.
1650/1986 (ΦΕΚ 160 Α’), το οποίο προστέθηκε µε την παράγραφο
12 του άρθρου 98 του ν. 1892/1990 (ΦΕΚ 101 Α’), αντικαθίσταται
ως εξής:

«Κατά των αποφάσεων µε τις οποίες επιβάλλονται τα κατά τις
προηγούµενες παραγράφους πρόστιµα χωρεί προσφυγή στο δι-
οικητικό πρωτοδικείο.

Οι παραπάνω διαφορές διέπονται από τις διατάξεις του Κώ-
δικα ∆ιοικητικής ∆ικονοµίας.».

2. Η παράγραφος 7 του άρθρου 9 του ν. 2947/2001 (ΦΕΚ 228
Α’) αντικαθίσταται ως εξής:

«7. Κατά των πράξεων επιβολής προστίµου χωρεί προσφυγή
στο διοικητικό πρωτοδικείο.

Οι παραπάνω διαφορές διέπονται από τις διατάξεις του Κώ-
δικα ∆ιοικητικής ∆ικονοµίας.».

3. Οι διατάξεις των προηγούµενων παραγράφων καταλαµβά-
νουν και τις εκκρεµείς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
υποθέσεις.

Άρθρο 54

Σε ακυρωτικές διαφορές που γεννώνται κατ’ εφαρµογή της νο-
µοθεσίας περί αλλοδαπών και υπάγονται στην αρµοδιότητα του
διοικητικού πρωτοδικείου, µπορεί να ζητηθεί η αναστολή της
εκτέλεσης της διοικητικής πράξης µε την υποβολή σχετικής αί-
τησης και πριν από την άσκηση αίτησης ακυρώσεως. Στην περί-

πτωση αυτή, ο διάδικος υποχρεούται να ασκήσει την αίτηση µέσα
σε τριάντα ηµέρες από την κατάθεση της αίτησης αναστολής και
πάντως όχι πέραν της προθεσµίας του άρθρου 46 του π.δ.
18/1989.

Πριν από την άσκηση της αίτησης µπορεί να διαταχθεί η ανα-
στολή της εκτέλεσης της διοικητικής πράξης µε προσωρινή δια-
ταγή, η οποία ανακαλείται αυτεπαγγέλτως µετά την πάροδο
άπρακτης της κατά το προηγούµενο εδάφιο τριακονθήµερης
προθεσµίας.

Μετά την ανάκληση της προσωρινής διαταγής, η αίτηση ανα-
στολής τίθεται στο αρχείο µε πράξη του αρµοδίου προέδρου.

Με τον ίδιο τρόπο, τίθενται στο αρχείο µετά την άπρακτη πα-
ρέλευση της προθεσµίας αυτής εκκρεµείς αιτήσεις αναστολής,
για τις οποίες δεν έχει εκδοθεί κατά τα ανωτέρω προσωρινή δια-
ταγή.

Κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται οι διατάξεις του π.δ. 18/1989.

Άρθρο 55

1. Στο άρθρο 76 του ν. 3386/2005 (ΦΕΚ 212 Α’) µετά την πα-
ράγραφο 3 προστίθεται νέα παράγραφος 4, και οι παράγραφοι
4 και 5 αναριθµούνται σε 5 και 6, ως εξής:

«4. Οι αντιρρήσεις πρέπει να διαλαµβάνουν συγκεκριµένους
λόγους, µπορούν δε να υποβληθούν και προφορικώς, οπότε συ-
ντάσσεται συναφώς, από το γραµµατέα, σχετική έκθεση.

Ως προς την εκδίκαση αυτών, εφαρµόζονται αναλόγως οι δια-
τάξεις της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 27 και
της παραγράφου 1 του άρθρου 204 του Κώδικα ∆ιοικητικής ∆ι-
κονοµίας. Εφόσον ζητηθεί, ακούγεται υποχρεωτικά από τον δι-
καστή ο αντιλέγων ή ο δικαστικός του πληρεξούσιος, τούτο δε
µπορεί να διατάξει, σε κάθε περίπτωση, και ο δικαστής.»

Οι κατά τη διαδικασία αυτή προβαλλόµενοι ισχυρισµοί πρέπει
να αποδεικνύονται παραχρήµα.

Ο αρµόδιος κατά την παράγραφο 3 δικαστής, ο οποίος κρίνει
και για τη νοµιµότητα της κράτησης ή της παράτασής της, εκδί-
δει παραχρήµα την απόφασή του για τις αντιρρήσεις, την οποία
διατυπώνει συνοπτικώς στο τηρούµενο πρακτικό. Αντίγραφο του
πρακτικού αυτού παραδίδεται αµέσως στην αστυνοµική αρχή.

Αν πρόκειται για ηµέρα αργίας, δεν απαιτείται η παρουσία
γραµµατέα, τα σχετικά δε πρακτικά, καθώς και η κατά την πα-
ράγραφο 1 έκθεση, συντάσσονται από τον ίδιο δικαστή. Η από-
φαση αυτή δεν υπόκειται σε κανένα ένδικο µέσο.»

2. Η παράγραφος 5 του άρθρου 76 του ν. 3386/2005, όπως
αναριθµήθηκε µε την προηγούµενη παράγραφο, αντικαθίσταται
ως εξής:

«5. Σε περίπτωση που ο προς απέλαση αλλοδαπός δεν κρίνε-
ται ύποπτος φυγής ή επικίνδυνος για τη δηµόσια τάξη ή ο πρόε-
δρος του διοικητικού πρωτοδικείου διαφωνεί ως προς την
κράτησή του, µε την ίδια απόφαση τάσσει σε αυτόν προθεσµία
προς αναχώρηση, η οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει τις τριάντα
ηµέρες, εκτός και αν συντρέχει λόγος που κωλύει την απέλαση.»

ΕΚΤΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΗΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ

ΠΕΡΙ ΣΥΜΜΟΡΦΩΣΗΣ ΤΗΣ ∆ΙΟΙΚΗΣΗΣ ΣΤΙΣ
ΑΠΟΦΑΣΕΙΣ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΤΩΝ ∆ΙΟΙΚΗΤΙΚΩΝ ∆ΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ

Άρθρο 56

1. Από το εδάφιο β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 2 του ν.
3068/2002 (ΦΕΚ 274 Α’) διαγράφονται οι λέξεις «των τακτικών δι-
οικητικών δικαστηρίων και των λοιπών ειδικών δικαστηρίων».

2. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 2 του ν. 3068/2002 προστί-
θεται νέο εδάφιο ε’ ως εξής:

«ε) των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων και των λοιπών ειδι-
κών δικαστηρίων, αν πρόκειται για αποφάσεις αυτών.»

3. Η παράγραφος 2 του άρθρου 2 του ν. 3068/2002 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Το τριµελές συµβούλιο απαρτίζεται από τον Πρόεδρο του
οικείου ∆ικαστηρίου και δύο µέλη του.
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Ειδικώς για το Συµβούλιο της Επικρατείας, το τριµελές συµ-
βούλιο αποτελείται από τον πρόεδρο του αρµοδίου καθ’ ύλην
Τµήµατος, ένα σύµβουλο και τον εισηγητή. Ο πρόεδρος ορίζει
ως εισηγητή τον εισηγητή της ακυρωτικής απόφασης, επί αδυ-
ναµίας δε αυτού, άλλο σύµβουλο ή πάρεδρο. Οι πάρεδροι συµ-
µετέχουν στα συµβούλια της διάταξης αυτής µε αποφασιστική
ψήφο.»

4. Στην παράγραφο 3 του άρθρου 2 του ν. 3068/2002, µετά τις
λέξεις «οικείου ανωτάτου δικαστηρίου» προστίθενται οι λέξεις
«καθώς και της ρύθµισης της προηγουµένης παραγράφου.»

5. Στο άρθρο 2 του ν. 3068/2002 προστίθεται νέα παράγρα-
φος 4 ως εξής:

«4. Οι διατάξεις των άρθρων 2 έως 6 του ν. 3068/2002 εφαρ-
µόζονται αναλόγως για τον έλεγχο από τα διοικητικά δικαστήρια
της συµµόρφωσης της ∆ιοίκησης στις αποφάσεις τους.»

ΕΒ∆ΟΜΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ

ΤΟΥ ΚΩ∆ΙΚΑ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ∆ΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ ΚΑΙ
ΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ ∆ΙΚΑΣΤΙΚΩΝ ΛΕΙΤΟΥΡΓΩΝ

ΑΥΞΗΣΗ ΟΡΓΑΝΙΚΩΝ ΘΕΣΕΩΝ ∆ΙΚΑΣΤΩΝ

Άρθρο 57

1. Η περίπτωση η’ του άρθρου 29 του Κώδικα Οργανισµού ∆ι-
καστηρίων και Κατάστασης ∆ικαστικών Λειτουργών (ΚΟ∆Κ∆Λ),
που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 1756/1988 (ΦΕΚ 35 Α’),
όπως αντικαταστάθηκε µε την παράγραφο 1 του άρθρου 39 του
ν. 3659/2008, αντικαθίσταται ως εξής:

«η) Ασκεί αίτηση αναιρέσεως ή έφεση υπέρ του νόµου στο
Συµβούλιο της Επικρατείας, κατά τα άρθρα 53 παράγραφος 5,
όπως η παράγραφος αυτή προστέθηκε µε την παράγραφο 7 του
άρθρου 14 του ν. 3038/2002 (ΦΕΚ 180 Α’), και 58 παράγραφος 4
του π.δ. 18/1989, όπως η παράγραφος αυτή προστέθηκε µε την
παράγραφο 9 του άρθρου 14 του ν. 3038/2002. Για το σκοπό
αυτό, δικαιούται να ζητεί πληροφορίες και στοιχεία από κάθε
αρχή και δικαστήριο.

Προκειµένου για δίκες που έχουν προκληθεί κατ’ εφαρµογή
της περίπτωσης θ’ του παρόντος άρθρου, το ένδικο µέσο ασκεί-
ται σε κάθε περίπτωση. Τα έγγραφα και η όλη διαδικασία της αι-
τήσεως αναιρέσεως ή εφέσεως υπέρ του νόµου δεν υπόκεινται
σε κανένα τέλος, εισφορά ή παράβολο.»

2. Η περίπτωση θ’ του άρθρου 29 του ΚΟ∆Κ∆Λ, που προστέ-
θηκε µε το άρθρο 39 του ν. 3659/2008, αντικαθίσταται ως εξής:

«θ) Ζητεί κατά προτίµηση προσδιορισµό δικασίµου, αυτεπαγ-
γέλτως ή µετά από αίτηµα που µπορεί να υποβληθεί από τους
διευθύνοντες τα δικαστήρια, τους οικείους δικηγορικούς συλλό-
γους και τον Πρόεδρο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους,
για την εκδίκαση υπόθεσης που εκκρεµεί σε πρώτο ή δεύτερο
βαθµό, στην οποία ανακύπτει νοµικό ζήτηµα που παρουσιάζει
µείζονα σηµασία ή τίθεται σε µεγάλο αριθµό υποθέσεων που εκ-
κρεµούν στα διοικητικά δικαστήρια.

Στην περίπτωση αυτή, η δικάσιµος δεν µπορεί να απέχει πε-
ρισσότερο από δύο µήνες από την περιέλευση στο δικαστήριο
του σχετικού εγγράφου. Η απόφαση δηµοσιεύεται µέσα σε δύο
µήνες από τη συζήτηση της υπόθεσης.

Η εκδίκαση των ενδίκων βοηθηµάτων ή µέσων, στα οποία τί-
θεται το ίδιο νοµικό ζήτηµα, αναστέλλεται έως τη δηµοσίευση
οριστικής απόφασης από το Συµβούλιο της Επικρατείας. Η ανα-
στολή της διαδικασίας δεν καταλαµβάνει την προσωρινή δικα-
στική προστασία.»

3. Στο άρθρο 4 του ΚΟ∆Κ∆Λ, προστίθεται παράγραφος 6 ως
εξής:

«6. α) Στα διοικητικά πρωτοδικεία και τα διοικητικά εφετεία,
στα οποία λειτουργούν τρία τουλάχιστον τµήµατα, µπορεί να συ-
νιστώνται, µε απόφαση του τριµελούς συµβουλίου διεύθυνσης ή
του προϊσταµένου του δικαστηρίου, ειδικά τµήµατα για την εκδί-
καση διαφορών που προκύπτουν από την εφαρµογή της νοµο-
θεσίας για τους φόρους, τους δασµούς, τις εισφορές, τα τέλη
και τα συναφή δικαιώµατα του ∆ηµοσίου, των Οργανισµών Το-
πικής Αυτοδιοίκησης και των λοιπών νοµικών προσώπων δηµο-

σίου δικαίου.
Έως το τέλος του δικαστικού έτους, κατά το οποίο εκδίδεται

η παραπάνω απόφαση, η Ολοµέλεια του οικείου δικαστηρίου
τροποποιεί αναλόγως τον κανονισµό του, σύµφωνα µε την περί-
πτωση α' της παραγράφου 7 του άρθρου 14 του παρόντος.

Στην περίπτωση που δεν εγκριθεί η τροποποίηση του κανονι-
σµού, τα ειδικά τµήµατα παύουν να λειτουργούν από το επόµενο
δικαστικό έτος.

β) Η σύσταση ειδικών τµηµάτων σύµφωνα µε την προηγούµενη
περίπτωση δεν αποκλείει την εισαγωγή στα λοιπά τµήµατα του
δικαστηρίου ένδικων βοηθηµάτων και µέσων που αφορούν τις
παραπάνω διαφορές.

γ) Κατά την πρώτη εφαρµογή της παρούσας, η απόφαση της
Ολοµέλειας για την τροποποίηση του κανονισµού λειτουργίας
εκδίδεται έως το τέλος του δικαστικού έτους 2011-2012.»

Άρθρο 58

1. Η παράγραφος Γ2 του άρθρου 82 του ΚΟ∆Κ∆Λ αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Το Συµβούλιο Επιθεώρησης εποπτεύει την επιθεώρηση και
αποτελείται από έναν αντιπρόεδρο του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, ως πρόεδρο, και δύο συµβούλους του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, ως µέλη.

Σε περίπτωση θανάτου, κωλύµατος ή αποχώρησης του προέ-
δρου ή µέλους του Συµβουλίου, τη θέση του καταλαµβάνει ο
αναπληρωµατικός του µόνο για το υπόλοιπο της θητείας του.»

2. Στο τέλος της παραγράφου Γ4 του ίδιου άρθρου προστίθε-
νται τα εξής:

«Οι επιθεωρητές προέρχονται από διαφορετικά Τµήµατα.»
3. Η παράγραφος Γ5 του ίδιου άρθρου αντικαθίσταται ως

εξής:
«5. Για την κλήρωση χρησιµοποιούνται αδιαφανή σφαιρίδια.

Αµέσως πριν από τη διενέργεια της κλήρωσης το Τµήµα συνέρ-
χεται σε συµβούλιο, προκειµένου να τοποθετηθούν οι κλήροι στα
σφαιρίδια, αφού προηγουµένως επιδειχθούν σε όλα τα µέλη του
συµβουλίου οι κλήροι µε τα ονόµατα των αντιπροέδρων και των
συµβούλων επικρατείας.

Κατά τη δηµόσια συνεδρίαση, ο Πρόεδρος εξάγει δύο σφαι-
ρίδια από την πρώτη κληρωτίδα, που περιέχει τα ονόµατα των
αντιπροέδρων, και εννέα σφαιρίδια από τη δεύτερη κληρωτίδα,
που περιέχει τα ονόµατα των συµβούλων. Μετά την εξαγωγή του
κλήρου από κάθε σφαιρίδιο, ο Πρόεδρος εκφωνεί το όνοµα του
κληρωθέντος και επιδεικνύει τον κλήρο µε το όνοµα του κληρω-
θέντος στα λοιπά µέλη του Τµήµατος.

Από τους κληρωθέντες της πρώτης κληρωτίδας, ο πρώτος
αντιπρόεδρος κατά τη σειρά κλήρωσης αποτελεί το τακτικό και
ο δεύτερος το αναπληρωµατικό µέλος του Συµβουλίου Επιθεώ-
ρησης. Από τους κληρωθέντες της δεύτερης κληρωτίδας, οι
τρεις αρχαιότεροι αποτελούν τα µέλη του Συµβουλίου Επιθεώ-
ρησης, οι δύο πρώτοι τα τακτικά και ο τρίτος το αναπληρωµα-
τικό µέλος, οι υπόλοιποι τέσσερεις, κατά τη σειρά κληρώσεως,
αποτελούν τους επιθεωρητές των περιφερειών της Επιθεώρη-
σης και οι τελευταίοι δύο είναι οι αναπληρωτές των επιθεωρη-
τών.

Αν κατά την κλήρωση των τεσσάρων επιθεωρητών εξαχθεί το
όνοµα δεύτερου ή περισσότερων συµβούλων από το ίδιο Τµήµα,
η κλήρωση συνεχίζεται µέχρις ότου εξαχθεί το όνοµα συµβού-
λου από άλλο Τµήµα.

Για την κλήρωση συντάσσεται πρακτικό, που διαβιβάζεται στο
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµά-
των και στον Γενικό Επίτροπο της Επικρατείας των τακτικών δι-
οικητικών δικαστηρίων.»

4. Η παράγραφος 2 του άρθρου 43 του ν. 3772/2009 καταρ-
γείται και επαναφέρονται σε ισχύ οι διατάξεις της παραγράφου
Γ11 του άρθρου 82 του ΚΟ∆Κ∆Λ, όπως η παράγραφος αυτή είχε
αντικατασταθεί µε το άρθρο 3 του ν. 3514/2006 (ΦΕΚ 266 Α’).

Άρθρο 59

1. Η παράγραφος 1 του άρθρου 83 του ΚΟ∆Κ∆Λ, όπως αντι-
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καταστάθηκε µε το άρθρο 4 του ν. 3514/2006, αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Οι περιφέρειες της επιθεώρησης των τακτικών διοικητικών
δικαστηρίων είναι τέσσερις (4) και καθεµία από αυτές περιλαµ-
βάνει αντιστοίχως: η Α’ τα ∆ιοικητικά Εφετεία Αθηνών και Χανίων
και τα υπαγόµενα σε αυτά πρωτοδικεία, η Β’ το ∆ιοικητικό Πρω-
τοδικείο Αθηνών, η Γ’ τα ∆ιοικητικά Εφετεία Πειραιώς, Πατρών
και Τρίπολης και τα υπαγόµενα σε αυτά πρωτοδικεία και η ∆’ τα
∆ιοικητικά Εφετεία Θεσσαλονίκης, Ιωαννίνων, Λάρισας και Κο-
µοτηνής και τα υπαγόµενα σε αυτά πρωτοδικεία.»

2. Η ισχύς της προηγούµενης παραγράφου αρχίζει στις 16 Σε-
πτεµβρίου 2011.

Άρθρο 60

1. Η περίπτωση β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 99 του ΚΟ∆-
Κ∆Λ αντικαθίσταται ως εξής:

«β) ο Αντιπρόεδρος του Συµβουλίου της Επικρατείας που προ-
εδρεύει στο Πρωτοβάθµιο Συµβούλιο Επιθεώρησης του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας για τους παρέδρους, τους εισηγητές
και τους δόκιµους εισηγητές του.»

2. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 99 του ΚΟ∆Κ∆Λ µετά την
περίπτωση β’ προστίθεται νέα περίπτωση γ’ ως εξής:

«γ) Ο Αντιπρόεδρος του Συµβουλίου της Επικρατείας που προ-
εδρεύει στο Συµβούλιο Επιθεώρησης των τακτικών διοικητικών
δικαστηρίων για τους δικαστικούς λειτουργούς των διοικητικών
δικαστηρίων.»

Άρθρο 61

Οι οργανικές θέσεις των δικαστικών λειτουργών των Τακτικών
∆ιοικητικών ∆ικαστηρίων αυξάνονται ως εξής:

1. Από την 1η Ιανουαρίου 2011:
α) των Προέδρων Εφετών κατά τέσσερις και ο συνολικός τους

αριθµός ορίζεται σε εξήντα τρείς,
β) των Εφετών κατά δεκαπέντε και ο συνολικός τους αριθµός

ορίζεται σε διακόσιους είκοσι,
γ) των Προέδρων Πρωτοδικών κατά τέσσερις και ο συνολικός

τους αριθµός ορίζεται σε εκατόν δύο, και
δ) των Παρέδρων-Πρωτοδικών κατά είκοσι πέντε και ο συνο-

λικός τους αριθµός ορίζεται σε τετρακόσιους πενήντα δύο.
2. Από την 1η Ιανουαρίου 2012:
α) των Προέδρων Εφετών κατά τέσσερις και ο συνολικός τους

αριθµός ορίζεται σε εξήντα επτά,
β) των Εφετών κατά δεκαπέντε και ο συνολικός τους αριθµός

ορίζεται σε διακόσιους τριάντα πέντε,
γ) των Προέδρων Πρωτοδικών κατά τέσσερις και ο συνολικός

τους αριθµός ορίζεται σε εκατόν έξι, και
δ) των Παρέδρων-Πρωτοδικών κατά είκοσι πέντε και ο συνο-

λικός τους αριθµός ορίζεται σε τετρακόσιους εξήντα επτά.
3. Από την 1η Ιανουαρίου 2013:
α) των Προέδρων Εφετών κατά τέσσερις και ο συνολικός τους

αριθµός ορίζεται σε εβδοµήντα ένα,
β) των Εφετών κατά δεκαπέντε και ο συνολικός τους αριθµός

ορίζεται σε διακόσιους πενήντα,
γ) των Προέδρων Πρωτοδικών κατά τέσσερις και ο συνολικός

τους αριθµός ορίζεται σε εκατόν δέκα, και
δ) των Παρέδρων-Πρωτοδικών κατά είκοσι πέντε και ο συνο-

λικός τους αριθµός ορίζεται σε τετρακόσιους ογδόντα δύο.

ΟΓ∆ΟΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ
ΛΟΙΠΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 62

1. Επιτροπή που συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού ∆ι-
καιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων καταρτίζει
σχέδιο νόµου για την κωδικοποίηση σε ενιαίο κείµενο των διατά-
ξεων περί αρµοδιοτήτων των διοικητικών δικαστηρίων. Το σχέ-
διο υποβάλλεται για γνωµοδότηση στην Ολοµέλεια του
Συµβουλίου της Επικρατείας.

2. Για την πληρότητα της κωδικοποίησης, µπορεί να µεταβάλ-
λεται η σειρά, η αρίθµηση και η διατύπωση άρθρων και παρα-
γράφων, καθώς επίσης να καταργούνται, εν όλω ή εν µέρει,
διατάξεις που είναι περιττές ή να προστίθενται νέες, αναγκαίες
για την ενότητα της κωδικοποίησης.

Άρθρο 63

1. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 145 του Κώδικα
∆ικαστικών Υπαλλήλων που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
2812/2000 (ΦΕΚ 67 Α’) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Ο δικαστικός υπάλληλος, µε αίτησή του που υποβάλλεται έξι
µήνες πριν από τη συµπλήρωση τριάντα πέντε ετών πραγµατι-
κής και συντάξιµης δηµόσιας υπηρεσίας και του ορίου ηλικίας
υποχρεωτικής αποχώρησης, µπορεί να ζητήσει να παραµείνει
στην υπηρεσία έως τρία επιπλέον έτη και έως τη συµπλήρωση
του 65ου έτους της ηλικίας κατ’ ανώτατο όριο.

Για την αίτηση αποφαίνεται το οικείο υπηρεσιακό συµβούλιο
µε βάση τις υπηρεσιακές ανάγκες.»

2. Κατά την πρώτη εφαρµογή της προηγούµενης παραγράφου
η αίτηση υποβάλλεται εντός δεκαπέντε ηµερών από τη δηµοσί-
ευση του παρόντος νόµου. Η παρούσα παράγραφος έχει εφαρ-
µογή και για όσους έχουν αυτοδικαίως απολυθεί από την 1η
Ιουνίου 2010.

3. Αιτήσεις που έχουν υποβληθεί κατά το διάστηµα από την 1η
Ιουνίου 2010 έως τη δηµοσίευση του παρόντος, καθώς και απο-
φάσεις υπηρεσιακών συµβουλίων, µε τις οποίες έγιναν δεκτές οι
αιτήσεις αυτές, θεωρούνται έγκυρες.

Άρθρο 64

1. Για την ανάθεση υπηρεσιών καθαριότητας, συντήρησης ηλε-
κτροµηχανολογικού εξοπλισµού και εγκαταστάσεων, ανελκυ-
στήρων, εξοπλισµού πληροφορικής, µηχανών γραφείου,
κλιµατιστικών µηχανηµάτων, πυρασφάλειας, φύλαξης και κάθε
άλλης έκτακτης, συναφούς προς τις ανωτέρω, δαπάνης, καθώς
επίσης για την προµήθεια γραφικής ύλης, αναλώσιµων υλικών
των ως άνω µηχανηµάτων ή εγκαταστάσεων και ειδών υγιεινής ή
καθαριότητας, το Ταµείο Χρηµατοδοτήσεως ∆ικαστικών Κτηρίων
επιχορηγεί ετησίως µε απόφαση του ∆ιοικητικού του Συµβουλίου
τα δικαστήρια. Η επιχορήγηση διατίθεται για την κάλυψη των πα-
ραπάνω αναγκών των δικαστηρίων της οικείας Εφετειακής Πε-
ριφέρειας, µε τη διενέργεια, κατά περίπτωση, ενιαίων
διαγωνισµών.

2. Για την αντιµετώπιση των αναγκών της παραγράφου 1 ετή-
σια επιχορήγηση λαµβάνουν επίσης:

α) το Συµβούλιο της Επικρατείας,
β) ο Άρειος Πάγος,
γ) η Γενική Επιτροπεία της Επικρατείας των ∆ιοικητικών ∆ικα-

στηρίων,
δ) το Πρωτοδικείο Αθηνών, και
ε) το Πρωτοδικείο Θεσσαλονίκης.
Η επιχορήγηση στον Άρειο Πάγο καλύπτει και τις ανάγκες της

Εισαγγελίας Εφετών Αθηνών, στη Γενική Επιτροπεία της Επι-
κρατείας των ∆ιοικητικών ∆ικαστηρίων καλύπτει και τις ανάγκες
του ∆ιοικητικού Εφετείου και του ∆ιοικητικού Πρωτοδικείου Αθη-
νών, στο Πρωτοδικείο Αθηνών καλύπτει και τις ανάγκες της Ει-
σαγγελίας Πρωτοδικών Αθηνών, των Ειρηνοδικείων και των
Πταισµατοδικείων της περιφέρειάς του και στο Πρωτοδικείο
Θεσσαλονίκης καλύπτει και τις ανάγκες της Εισαγγελίας Πρω-
τοδικών Θεσσαλονίκης, των Ειρηνοδικείων και των Πταισµατοδι-
κείων της περιφέρειάς του.

Η παραπάνω επιχορήγηση στα Πολιτικά Εφετεία καλύπτει τις
αντίστοιχες ανάγκες των Υποθηκοφυλακείων, των Ιατροδικαστι-
κών Υπηρεσιών, των Εταιρειών Προστασίας Ανηλίκων, καθώς και
κάθε άλλης Υπηρεσίας αρµοδιότητος Υπουργείου ∆ικαιοσύνης,
∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων της αντίστοιχης Εφε-
τειακής Περιφέρειας.

3. Την επιχορήγηση διαχειρίζεται τριµελής επιτροπή, που ορί-
ζεται για διετή θητεία, από την οικεία Ολοµέλεια και για τη Γενική
Επιτροπεία της Επικρατείας των ∆ιοικητικών ∆ικαστηρίων από
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τον Γενικό Επίτροπο.
4. Σε κάθε ∆ικαστήριο που λαµβάνει ετήσια επιχορήγηση συ-

νιστάται Ειδικό Γραφείο, το οποίο στελεχώνεται σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα στον οικείο κανονισµό.

5. Οι δαπάνες για την αντιµετώπιση των αναγκών της παρα-
γράφου 1 υπόκεινται σε προληπτικό έλεγχο από τον Επίτροπο
του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

6. Η διάρκεια των συµβάσεων για την αντιµετώπιση των ανα-
γκών της παραγράφου 1 του παρόντος µπορεί να είναι µεγαλύ-
τερη του έτους και υπόκεινται σε προσυµβατικό έλεγχο
νοµιµότητας από το οικείο κλιµάκιο του Ελεγκτικού Συνεδρίου,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην ισχύουσα σχετική νοµοθεσία.

Άρθρο 65

1. Στο Πειθαρχικό Συµβούλιο των µελών ∆ιδακτικού Ερευνητι-
κού Προσωπικού (∆.Ε.Π.) ή Επιστηµονικού Προσωπικού (Ε.Π.),
προεδρεύει ο αρχαιότερος από τους Προέδρους του Συµβου-
λίου της Επικρατείας ή του Αρείου Πάγου, αναπληρούµενος από
το νόµιµο αναπληρωτή του.

Στη σύνθεσή του µετέχουν ως µέλη:
α) ένας Αρεοπαγίτης, όταν προεδρεύει ο Πρόεδρος του Συµ-

βουλίου της Επικρατείας ή ο αναπληρωτής του, ή ένας Σύµβου-
λος Επικρατείας, όταν προεδρεύει ο Πρόεδρος του Αρείου
Πάγου ή ο αναπληρωτής του, και ένας Σύµβουλος του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου, οι οποίοι ορίζονται µε δύο αναπληρωτές από τα
οικεία δικαστικά συµβούλια,

β) ο Αντιπρύτανης Ακαδηµαϊκών Υποθέσεων και Προσωπικού
ή ο αντίστοιχος Αντιπρόεδρος του Τ.Ε.Ι. ή ο Αντιπρόεδρος της ∆ι-
οικούσας Επιτροπής του οικείου Α.Ε.Ι. και σε περίπτωση κωλύ-
µατος ο Αντιπρύτανης Οικονοµικού Προγραµµατισµού και
Ανάπτυξης ή ο αντίστοιχος Αντιπρόεδρος του Τ.Ε.Ι. ή το µέλος
∆.Ε.Π. ή Ε.Π. της ∆ιοικούσας Επιτροπής που έχει τα περισσό-
τερα έτη υπηρεσίας στη βαθµίδα του καθηγητή, του αναπληρωτή
καθηγητή ή του επίκουρου καθηγητή, και

γ) ένας Πρύτανης ή Πρόεδρος άλλου Α.Ε.Ι. της χώρας, οριζό-
µενος µε τον αναπληρωτή του µε απόφαση του Υπουργού Παι-
δείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων.

Αν παραπέµπεται Πρύτανης ή Πρόεδρος, µετέχει στο Πειθαρ-
χικό Συµβούλιο στη θέση του Αντιπρύτανη ή Αντιπροέδρου ένας
επιπλέον Πρύτανης ή Πρόεδρος, οριζόµενος επίσης µε τον ανα-
πληρωτή του µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, ∆ια Βίου Μά-
θησης και Θρησκευµάτων.

Χρέη γραµµατέα του Πειθαρχικού Συµβουλίου ασκεί ο Γραµ-
µατέας του Συµβουλίου της Επικρατείας ή ο νόµιµος αναπλη-
ρωτής του.

2. Η προηγούµενη παράγραφος έχει εφαρµογή και στις εκ-
κρεµείς ενώπιον του Πειθαρχικού Συµβουλίου υποθέσεις εφό-
σον κατά τη δηµοσίευση του παρόντος δεν έχουν εισαχθεί στο
Συµβούλιο, σύµφωνα µε το άρθρο 5 του από 12/26.7.1933 προ-
εδρικού διατάγµατος (ΦΕΚ 225 Α’). ∆ιαδικαστικές πράξεις που
έχουν τυχόν διενεργηθεί παραµένουν ισχυρές.

Άρθρο 66

Μετά τον ανακαθορισµό της εδαφικής περιφέρειας των δήµων
στις Νοµαρχίες του Νοµού Αττικής, σύµφωνα µε την παράγραφο
2 του άρθρου 1 του ν. 3852/2010 (ΦΕΚ 87 Α’), δεν θίγεται η κατά
τόπον αρµοδιότητα των πολιτικών, ποινικών και διοικητικών δι-
καστηρίων Αθηνών και Πειραιώς, η οποία εξακολουθεί να διέπε-
ται από τις προγενέστερες του ν. 2240/1994 (ΦΕΚ 153 Α’)
διατάξεις. Η ισχύς του παρόντος άρθρου για την επίλυση των
διαφορών που γεννώνται κατά τη διεξαγωγή των εκλογών της
7ης και 14ης Νοεµβρίου 2010 αρχίζει την 1η Νοεµβρίου 2010.

Άρθρο 67

1. Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης β' της παραγράφου 2
του άρθρου 219 του Κώδικα ∆ιοικητικής ∆ικονοµίας αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Στην περίπτωση αυτή, η ανακοπή κοινοποιείται, µε ποινή απα-

ραδέκτου, στον δανειστή του οποίου προσβάλλεται η κατάταξη.»

2. Η παράγραφος 1 του άρθρου 228 του Κώδικα ∆ιοικητικής
∆ικονοµίας αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Η προθεσµία άσκησης, καθώς και η άσκηση ανακοπής δεν
αναστέλλουν την εκτέλεση της προσβαλλόµενης πράξης, εξαι-
ρουµένης της περίπτωσης ε' της παραγράφου 1 του άρθρου
217, κατά την οποία η πράξη αναστέλλεται µέχρι να τελεσιδική-
σει η ανακοπή κατά του πίνακα κατάταξης.

Στις περιπτώσεις α', β' και δ' του άρθρου 217 και για όσο
χρόνο εκκρεµεί η ανακοπή µπορεί να υποβληθεί από τον ανακό-
πτοντα αίτηση για την αναστολή της εκτέλεσης των προσβαλλο-
µένων πράξεων.»

3. Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 4 του ν. 702/1977
(ΦΕΚ 268 Α’), όπως συµπληρώθηκε και τροποποιήθηκε µε τα
άρθρα 24 του ν. 1805/1988 (ΦΕΚ 199 Α’) και 50 του ν. 3659/2008
(ΦΕΚ 77 Α’), προστίθεται νέα περίπτωση ζ', ως εξής:

«ζ. Η επίδοση αποφάσεων µε επιµέλεια του ∆ικαστηρίου, όπου
αυτή προβλέπεται, γίνεται κατά τις διατάξεις του Κώδικα ∆ιοικη-
τικής ∆ικονοµίας.»

4. Σε δίκη ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας ή άλλου δι-
οικητικού δικαστηρίου επί διαφορών που γεννώνται από την προ-
σβολή διοικητικών πράξεων που αφορούν στην αναγνώριση
αλλοδαπού ως πρόσφυγα ή δικαιούχου άλλης µορφής διεθνούς
προστασίας, έχει δικαίωµα να ασκήσει παρέµβαση η Ύπατη Αρ-
µοστεία του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών για τους Πρόσφυγες.
Με την παρέµβαση µπορεί να διατυπωθούν µόνον απόψεις και
επιχειρήµατα σχετικά µε τα τιθέµενα στο πλαίσιο της διαφοράς
ζητήµατα.

Η παρέµβαση ασκείται µε ανάλογη εφαρµογή των διατάξεων
που ισχύουν στην αντίστοιχη δίκη.

Η παρέµβαση ασκείται ατελώς και δεν εφαρµόζονται στην πε-
ρίπτωση αυτή οι διατάξεις για τη δικαστική δαπάνη.

Άρθρο 68

Η αποζηµίωση για υπερωριακή απασχόληση κατά τις Κυρια-
κές και εξαιρέσιµες ηµέρες και νυκτερινές ώρες, των µηνών Μαρ-
τίου, Απριλίου, Μαΐου, Ιουνίου 2010, που οφείλεται στους
υπαλλήλους των καταστηµάτων κράτησης, καταβάλλεται εντός
του έτους 2010 από τις εγγεγραµµένες πιστώσεις του Τακτικού
Προϋπολογισµού έτους 2010. Η ισχύς του άρθρου αυτού αρχί-
ζει από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως.

Άρθρο 69
Καταργούµενες διατάξεις

Από τη θέση σε ισχύ του παρόντος καταργούνται:
α) το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 17 του

π.δ. 18/1989, όπως ισχύει,
β) η παράγραφος 2 του άρθρου 2 του ν. 3659/2008,
γ) η παράγραφος 5 του άρθρου 71 του Κ∆∆, όπως αντικατα-

στάθηκε µε το άρθρο 7 του ν. 3659/2008,
δ) το τρίτο και το τέταρτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρ-

θρου 127 του Κ∆∆, που προστέθηκαν µε το άρθρο 14 του ν.
3659/2008,

ε) το άρθρο 273 του Κ∆∆,
στ) η παράγραφος 4 του άρθρου 1 του ν. 702/1977,
ζ) κάθε άλλη ρύθµιση αντίθετη στις διατάξεις του παρόντος.

Άρθρο 70

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει την 1η Ιανουαρίου 2011, εκτός
εάν ορίζεται διαφορετικά σε επιµέρους διατάξεις.”

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριοι συνάδελφοι, πα-
ρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο
σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το Σώµα παρέσχε τη ζη-

τηθείσα εξουσιοδότηση.
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Ερχόµαστε τώρα στη συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού
και Τουρισµού «Ενίσχυση και ανάπτυξη της κινηµατογραφικής
τέχνης και άλλες διατάξεις».

Στη συνεδρίαση της ∆ευτέρας 13ης ∆εκεµβρίου 2010 ψηφί-
στηκε το νοµοσχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα
συζητηθούν τα άρθρα και οι τροπολογίες ως µία ενότητα.

Παρακαλώ τον Υπουργό κ. Γερουλάνο να λάβει το λόγο για να
αναπτύξει κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και
Τουρισµού): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι
έχουν παρακολουθήσει όλη τη διαδικασία της ψήφισης αυτού
του νοµοσχεδίου ξέρουν ότι έχουµε υπάρξει πάντα ανοικτοί σε
αλλαγές και βελτιώσεις, που µπορούν να κάνουν το νοµοσχέδιο
πιο δυνατό. Σήµερα καταθέσαµε κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις που µας είχαν προταθεί και από την Επιστηµονική Επιτροπή
της Βουλής. Τις καταθέσαµε στο Προεδρείο, αλλά θα αναφερθώ
σε δυο, τρεις, οι οποίες θεωρώ ότι έχουν ουσία σε ό,τι αφορά το
νοµοσχέδιο.

Κατ’ αρχάς να πω ότι διευκρινίζεται το πλαίσιο κατ’ εξαίρεση
χορήγησης πιστοποιητικού ελληνικής ιθαγένειας. Αυτό είχε συ-
ζητηθεί στις επιτροπές. Αν δεν συγκεντρώνει δύο από τα τρία
στοιχεία του άρθρου 3, δηλαδή γλώσσα, τόπο γυρισµάτων και
δαπάνες στην Ελλάδα, πρέπει το έργο να συνδέεται µε την Ελ-
λάδα, λόγω του δηµιουργικού και του περιεχοµένου του. Αν δεν
συγκεντρώνει τα µόρια που απαιτούνται από το άρθρο 4, δηλαδή
έχει λιγότερους συντελεστές, πρέπει αυτό να δικαιολογείται από
τις ιδιάζουσες συνθήκες παραγωγής, για παράδειγµα, η ταινία
να είναι πειραµατικού χαρακτήρα.

Επίσης, προβλέπεται ότι το νέο σύστηµα ενισχύσεων του ειδι-
κού φόρου θα εφαρµοστεί για πρώτη φορά για την κινηµατο-
γραφική χρονιά 2010-2011, προκειµένου να µην υπάρξει
αιφνιδιασµός. Μέχρι τότε, βεβαίως, θα ισχύει το προηγούµενο
καθεστώς του ειδικού φόρου.

Παράλληλα, δίνεται η δυνατότητα να ολοκληρωθεί µέχρι τον
Απρίλιο του 2011 η διαδικασία επιστροφής του φόρου για ται-
νίες, του 2009. Για πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια θα δοθεί
επιστροφή στις ταινίες, που εµπροθέσµως υπέβαλαν αιτήσεις,
οι οποίες εκκρεµούσαν στη διεύθυνση.

Επίσης, προστίθεται η δυνατότητα της ΕΡΤ να διαθέτει και
αυτή διαφήµιση µέχρι το 0,75%. Αυτό γίνεται για να είναι όλα τα
κανάλια πάνω στην ίδια βάση.

∆ιευκρινίζονται πιο συγκεκριµένα τα προσόντα των ∆ιευθυ-
ντών του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου και του Φεστιβάλ.

Είναι κάτι το οποίο είχαν ζητήσει και το κόµµα της Νέας ∆ηµο-
κρατίας και ο Συνασπισµός και το Κοµµουνιστικό Κόµµα. Έτσι, ο
∆ιευθυντής Παραγωγής του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογρά-
φου και ο ∆ιευθυντής του Φεστιβάλ πρέπει να είναι πρόσωπα
αναγνωρισµένου κύρους από το χώρο του ελληνικού ή του πα-
γκόσµιου κινηµατογράφου. Οι διευθυντές «Film Commission»,
«Hellas Film», «Thessaloniki Film Commission» και Μουσείου Κι-
νηµατογράφου πρέπει να έχουν σπουδές ή εµπειρίες συναφείς
µε το αντικείµενο των αντιστοίχων διευθύνσεων. Ο ∆ιευθυντής
Οικονοµικής και ∆ιοικητικής Υποστήριξης του Ελληνικού Κέντρου
Κινηµατογράφου και του Φεστιβάλ πρέπει να είναι πτυχιούχοι ΑΕΙ
οικονοµικής κατεύθυνσης µε σηµαντική εµπειρία στη διοίκηση
επιχειρήσεων, κατά προτίµηση στο χώρο του κινηµατογράφου.

Καταργείται η διάταξη που επέβαλε προσλήψεις ωροµίσθιου
προσωπικού. Αυτό αφορά το Υπουργείο Πολιτισµού γενικότερα,
που επέβαλε, οι προσλήψεις ωροµίσθιου προσωπικού να εγκρί-
νονται από την Κεντρική Υπηρεσία. Προστίθεται, όµως, η υπο-
χρέωση ανάρτησης της προκήρυξης πέρα από το Κατάστηµα
της Υπηρεσίας και στο διαδικτυακό τόπο του ΥΠΠΟΤ. ∆εν αλλά-
ζει κάτι άλλο στη διαδικασία που ισχύει. Απλώς απαλλάσσεται η
Κεντρική Υπηρεσία από τον πολύ φόρτο, για να επιταχύνονται οι
διαδικασίες τις οποίες έχουµε ανάγκη, ειδικά για ειδικές ανα-
σκαφές.

Είχε επισηµανθεί άλλωστε και στην επιτροπή η ανάγκη να είναι
γρήγορες οι διαδικασίες, όχι µόνο για το ανειδίκευτο προσωπικό,
αλλά και για τους αρχαιολόγους και το εξειδικευµένο προσω-
πικό, εκεί όπου οι αρχαιολογικές ανασκαφές είναι επείγουσες.

Για άλλη µια φορά επαναλαµβάνω ότι πάντα έχουµε υπάρξει
ανοικτοί στις αλλαγές. Έχουµε κρατήσει τις αρχές του νοµο-
σχεδίου πολύ αυστηρά προς µια συγκεκριµένη κατεύθυνση και
εµµένουµε σε αυτό. Παρ’ όλα αυτά, όπως θα έχετε δει και εσείς,
είµαστε πολύ ανοικτοί στο να κάνουµε αυτό το νοµοσχέδιο, όσο
καλύτερο γίνεται και όσο πιο διαχρονικό –ελπίζουµε- για τον κι-
νηµατογράφο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Παρακαλώ οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις και οι διατυπώσεις στις

οποίες αναφερθήκατε να κατατεθούν στα Πρακτικά και να δια-
νεµηθούν στους Βουλευτές.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ.
Παύλος Γερουλάνος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερ-
θείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Πριν δώσω το λόγο στην
εισηγήτρια της Πλειοψηφίας κ. Ζούνη, θέλω να ανακοινώσω ότι
ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βορίδης για τη συζήτηση επί
των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Πολιτισµού και Τουρισµού «Ενίσχυση και ανάπτυξη της κινηµα-
τογραφικής τέχνης και άλλες διατάξεις» ορίζει Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο τον κ. Βαΐτση Αποστολάτο.

Το λόγο έχει η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας η κ. Παναγιώτα
Ζούνη.

ΠΕΜΗ ΖΟΥΝΗ: Παρακαλώ, µπορώ να χρησιµοποιήσω και τα
τέσσερα λεπτά της δευτερολογίας µου;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Εντάξει, κυρία Ζούνη.
Άρα, έχετε δώδεκα λεπτά.

ΠΕΜΗ ΖΟΥΝΗ: Ευχαριστώ πολύ.
Πριν µπω στη συζήτηση των άρθρων και επειδή παρακολού-

θησα προχθές όλες τις εισηγήσεις και τις παρεµβάσεις µε πάρα
πολλή προσοχή, αισθάνοµαι την ανάγκη να πω δυο σκέψεις.

Πρώτον, θεωρώ ότι το ίδιο το θέµα του νοµοσχεδίου οδήγησε
σε γενικά σχόλια για την τέχνη του κινηµατογράφου. Είναι πολύ
ενδιαφέρον, βέβαια, να µιλάµε για το σινεµά, για την ιστορία του,
για το ποιες ταινίες προτιµάµε, για την αισθητική ή τη θεµατο-
λογία του ελληνικού κινηµατογράφου, για τη µαγεία της εικόνας
ή για την ανάγκη του θεατή να ταυτιστεί, να απελευθερωθεί,
αλλά αυτό δεν είναι χρήσιµο όταν νοµοθετούµε για τη στήριξη
της τέχνης. Είναι µάλιστα επικίνδυνο, γιατί ακούγονται αφορι-
σµοί, όπως ότι µετά το 1990 όλες οι ταινίες είναι χυδαίες.

Το χρέος της πολιτείας, το µέληµα ενός νόµου για την τέχνη
δεν είναι να της υποβάλει ή να της καταδείξει το δρόµο για τον
τρόπο που θα εκφραστεί. Είναι απλώς να τη βοηθήσει να υπάρ-
ξει, να βάλει το πλαίσιο για την ανάπτυξή της, ουσιαστικά δη-
λαδή τους τρόπους και τους κανόνες για τη χρηµατοδότησή της.
Αυτό δεν σηµαίνει εµπορευµατοποίηση. Για να υπάρξει ο Ταρ-
κόφσκι, έπρεπε να βρει λεφτά. Το σινεµά χρειάζεται χρήµατα.
∆εν είναι, όµως, µόνο βιοµηχανία. Είναι µια µεγάλη, πολύπλοκη
µηχανή που παράγει τέχνη.

Εδώ έρχεται η δεύτερη σκέψη µου. Έχω την εντύπωση ότι κά-
ποια πράγµατα χρειάζονται ακόµα διευκρίνιση. Ακούστηκε ότι ο
νόµος δεν έχει όραµα, ότι είναι ψυχρό κατασκεύασµα. ∆εν θέλω
ως καλλιτέχνης να φανταστώ άρθρα µε κριτικές ή αισθητικές
ανησυχίες του νοµοθέτη.

Ελέχθη πάλι πολλές φορές ότι δεν υπάρχει αναφορά στην παι-
δεία του κινηµατογράφου. Κάποιος συνάδελφος µάλιστα µίλησε
για ανώτατη παιδεία, ενώ το θέµα απαντήθηκε τουλάχιστον τέσ-
σερις φορές σε όλες τις συνεδριάσεις. Είναι άραγε ακόµα αδι-
ευκρίνιστο;

Σχολιάστηκε ξανά και ξανά η απουσία από το νοµοσχέδιο του
ορισµού του σκηνοθέτη. Απαντήθηκε ξανά και ξανά ότι ο σκηνο-
θέτης ως δηµιουργός υπάρχει στον ισχύοντα ν. 2121/93 περί
πνευµατικών δικαιωµάτων. Θα ακουστεί άραγε πάλι; ∆εν αναφέ-
ροµαι, βέβαια, σε διαφορές απόψεων, αλλά σε πρακτικά ζητή-
µατα που επανέρχονται.

Στο πρώτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου περί γενικών αρχών και
ορισµών και ειδικότερα στο άρθρο 2 συµπεριλαµβάνονται µε
τροποποίηση οι θερινοί κινηµατογράφοι στον ορισµό της Επι-
χείρησης Αιθουσών και άρα στα µέτρα ενίσχυσης. ∆εν µπορώ να
µην απαντήσω εδώ στο σχόλιο που ακούστηκε για το άρθρο 2,
παράγραφος 1ζ, ότι ο σκηνοθέτης από δηµιουργός γίνεται
απλώς συντελεστής του κινηµατογραφικού έργου. Η έννοια της
λέξης «συντελεστής» δεν είναι απαξιωτική. Συντελώ σηµαίνει
ολοκληρώνω κάτι µαζί µε άλλους. Σε µια συλλογική προσπάθεια,
λοιπόν, συντελεστής είναι και ο καλλιτέχνης και ο τεχνικός. ∆εν
αξιολογείται η σπουδαιότητα κανενός.

Στο δεύτερο κεφάλαιο περί ελληνικότητας του κινηµατογρα-
φικού έργου, η ελληνική γλώσσα προστατεύεται, διότι είναι η µία
από τις τρεις προϋποθέσεις για την ταυτότητα του έργου κι αυτό
δεν αναιρείται παρακάτω, όπως ελέχθη, γιατί αν δούµε προσε-
κτικά τον πίνακα µοριοδότησης του άρθρου 6 για το συντελεστή
ενίσχυσης, η γλώσσα εκεί µοριοδοτείται µε είκοσι ολόκληρες µο-
νάδες, που σηµαίνει ότι αν το έργο είναι σε άλλη γλώσσα ο πα-
ραγωγός πολύ απλά παίρνει λιγότερα από την επιστροφή του

ειδικού φόρου.
Να σηµειώσουµε τώρα ότι στον πίνακα του άρθρου 4 σκηνο-

θέτης, σεναριογράφος και ηθοποιός έχουν τα περισσότερα
µόρια. Ο σκηνοθέτης δε, είναι εκείνος που ορίζει, µε την τροπο-
ποίηση που έγινε, τον πρώτο και δεύτερο ρόλο και όχι ο παρα-
γωγός.

Στο τρίτο κεφάλαιο περί της ενίσχυσης από τον ειδικό φόρο
και σύµφωνα µε τον ορισµό της επιχείρησης αιθουσών του άρ-
θρου 2, σηµειώνουµε ότι ενισχύονται οι µικρές και µεσαίες επι-
χειρήσεις, ενώ αποκλείονται οι πολυκινηµατογράφοι. Άρα, δεν
στηρίζουµε το µονοπώλιο, όπως ελέχθη.

∆εύτερη σηµαντική παρέµβαση για τη στήριξη του ελληνικού
έργου είναι ότι οι αιθουσάρχες, για να δικαιούνται την επιστροφή
του φόρου υποχρεούνται να προβάλουν τρία τουλάχιστον ελλη-
νικά έργα, ενώ η µέχρι τώρα υποχρέωσή τους ήταν ένα. Η υπο-
χρέωσή τους δε, να τα µισθώνουν από δύο εταιρείες διανοµής,
ενώ αυτό µέχρι σήµερα δεν ίσχυε, δεν δηλώνει βέβαια στήριξη
του µονοπωλίου.

Η τροποποίηση του άρθρου 5, παράγραφος 5β’ βοηθάει
σαφώς τους διανοµείς.

Η νέα παράγραφος 9 του άρθρου 5 προβλέπει την προσβασι-
µότητα των αιθουσών από άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Η προστε-
θείσα παράγραφος 11 στο ίδιο άρθρο ορίζει το ύψος της
ενίσχυσης των θερινών κινηµατογράφων.

Στο άρθρο 6 βελτιώνεται η µοριοδότηση του σκηνοθέτη από
πέντε σε δέκα µονάδες και του διευθυντή φωτογραφίας. Μειώ-
νονται εποµένως οι µονάδες των ηθοποιών, ενώ διαχωρίζονται
οι ειδικότητες του σκηνογράφου και του ενδυµατολόγου.

Εξειδικεύονται επίσης οι πίνακες για το έργο κινουµένων σχε-
δίων. Είναι βελτιώσεις που είχαν ζητηθεί έντονα. Να διευκρινί-
σουµε εδώ ότι µε όλους τους πίνακες µοριοδότησης που
υπάρχουν στο νοµοσχέδιο, δεν κρίνεται βεβαίως η καλλιτεχνική
αξία των συντελεστών, όπως ελέχθη προχθές από κάποιον συ-
νάδελφο, αλλά η παρουσία τους για την ταυτότητα του έργου.

Στο άρθρο 7 και για τη µεγαλύτερη ενίσχυση του έργου µε χα-
µηλές εισπράξεις έχουµε αναφερθεί διεξοδικά, όπως και για το
1,5% στο άρθρο 8. Είναι σαφής εδώ η αύξηση των πόρων µε την
επέκταση του µέτρου και στους παρόχους τηλεπικοινωνιακών
υπηρεσιών και νέων τεχνολογιών.

Υπήρξε κριτική ότι µειώνονται τα έσοδα γιατί το 1,5% περιορί-
ζεται στα διαφηµιστικά έσοδα των καναλιών, ενώ ξέρουµε ότι
αυτή είναι η κύρια πηγή εσόδων τους και ότι το προηγούµενο κα-
θεστώς δεν λειτούργησε ποτέ, γιατί ποτέ δεν υπολογιζόταν ποιο
ήταν αυτό το ποσό από τα ετήσια ακαθάριστα έσοδα, µετά από
την αφαίρεση φόρων και λοιπών υποχρεώσεων.

Κριτική έγινε επίσης και για το ότι δεν δεσµεύονται οι παρα-
γωγοί να επανεπενδύσουν τα έσοδα από την ενίσχυση σε ταινίες.
Για το µεγάλο παραγωγό µπορεί αυτό να µην ήταν δυσβάστα-
χτο. Είµαστε σίγουροι όµως ότι θέλουµε να δεσµεύσουµε τα χρή-
µατα του νέου παραγωγού που τις περισσότερες φορές είναι κι
ο σκηνοθέτης αντί να µπορέσει να ζήσει λίγους µήνες και να σχε-
διάσει την επόµενη δουλειά του;

Στο τέταρτο κεφάλαιο περί νοµικής µορφής, διοικητικής
δοµής, σκοπών και πόρων του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατο-
γράφου αφιερώσαµε πάρα πολλές ώρες τις τελευταίες µέρες.
Οι βελτιώσεις που προέκυψαν για τη λογοδοσία, πέρα από τις
ήδη υπάρχουσες ασφαλιστικές δικλείδες στο άρθρο 11 παρά-
γραφος 5 περί της ενηµέρωσης των εκπροσώπων των επαγγελ-
µατικών και συνδικαλιστικών φορέων και στα άρθρα 14
παράγραφος 1 και 20, παράγραφος 5 περί της δηµόσιας πρό-
σκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος του Γενικού ∆ιευθυντή και
των ∆ιευθυντών αντίστοιχα και για τις ταινίες µικρού µήκους στο
άρθρο 10 παράγραφος 2γ, θα είναι σηµαντικές.

Όσον αφορά στην ανάγκη ορισµού συγκεκριµένων προσόντων
για τα πρόσωπα από το χώρο της κινηµατογραφίας που θα στε-
λεχώνουν το ∆Σ του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου ή τα
προσόντα του Γενικού ∆ιευθυντή, πέρα από την τροποποίηση,
που µόλις ανέφερε ο κύριος Υπουργός που ορίζει ότι το πρό-
σωπο πρέπει να είναι από το χώρο του κινηµατογράφου, εγνω-
σµένης αξίας –δεν θυµάµαι ακριβώς πώς αναφέρεται πάντως
αυτό εννοεί- είναι προφανές ότι στο χώρο της τέχνης όταν προ-
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σπαθήσεις να ορίσεις τυπικά προσόντα θα αποκλείσεις οπωσ-
δήποτε κάποιους άξιους δηµιουργούς.

Σοβαρό εργαλείο πολιτικής αποτελεί ο εσωτερικός κανονι-
σµός, ο οποίος θα απαντήσει σε θέµατα, που δεν πρέπει να πα-
γιωθούν σε άρθρα του νόµου, όπως οι ειδικότεροι συνεργάτες,
οι επιµέρους στρατηγικές επιλογές.

Στο πέµπτο κεφάλαιο περί του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου της
Θεσσαλονίκης, το οποίο επίσης συζητήθηκε αναλυτικά, επανα-
λαµβάνονται οι ασφαλιστικές δικλείδες λογοδοσίας για τη δια-
χείριση, που υπάρχουν στη δοµή του Κέντρου Κινηµατογράφου.

Επανήλθε επίσης η διοργάνωση Φεστιβάλ Ελληνικού Κινηµα-
τογράφου µε έργα µικρού και µεγάλου µήκους, που έλειπε στην
πρώτη εκδοχή του νοµοσχεδίου. Σηµαντική είναι η λειτουργία
του «Thessaloniki Film Commission» για την προώθηση και ανά-
δειξη της βόρειας Ελλάδας.

Από τις λοιπές διατάξεις κινηµατογραφικής πολιτικής του
έβδοµου κεφαλαίου, καθώς και τις λοιπές διατάξεις του όγδοου,
επισηµαίνω τη διευκόλυνση των γυρισµάτων σε εξωτερικούς χώ-
ρους µε την κατάργηση λήψης άδειας, τη σύσταση της γνωµο-
δοτικής επιτροπής σχολών κινηµατογραφίας τηλεόρασης και την
αποκατάσταση της εκκρεµότητας των διπλωµατικών εξετάσεων
παλαιών σπουδαστών, την εξαιρετική πραγµατικά αναµόρφωση
των λογοτεχνικών βραβείων µε τη συµπλήρωση, αναβάθµιση και
ολοκληρωµένη ώθηση εν τέλει της βιβλιοφιλίας, τη δυνατότητα
πρόσληψης συµβασιούχων αυστηρά ορισµένου χρόνου για την
εκτέλεση αρχαιολογικών ερευνών και εργασιών, τη σύνταξη µνη-
µονίου συναντιλήψης και συνεργασίας µεταξύ Υπουργείων Πο-
λιτισµού και Υποδοµών σε περιπτώσεις κατασκευής µεγάλων
έργων όπου αποκαλύπτονται αρχαιολογικά ευρήµατα, την εγκα-
τάσταση του Μουσείου Ελληνικής Λαϊκής Τέχνης σε ακίνητο ιδιο-
κτησίας του Υπουργείου, τη συµπλήρωση των διατάξεων που
ρυθµίζουν θέµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας, τον καθορισµό κρι-
τηρίων για τη χορήγηση αδειών πρακτόρευσης των παιχνιδιών
της ΟΠΑΠ, καθώς και τον εκσυγχρονισµό της οργάνωσης, δια-
χείρισης και λειτουργίας των πρακτορείων, την ίδρυση γραφείων
του ξενοδοχειακού επιµελητηρίου σε άλλες πόλεις της Ελλάδος.

Και άφησα τελευταία την πολύ σηµαντική 39Α τροποποίηση,

πρόσθεση του εξής άρθρου: «Η σχέση των τεχνικών κινηµατο-
γράφου και τηλεόρασης µε τις αντίστοιχες επιχειρήσεις παρα-
γωγής είναι σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου µε όλες τις
συνέπειες που απορρέουν από το χαρακτηρισµό αυτόν.».

Θα αναφερθώ και στην τροπολογία από το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών και κλείνω. Με την τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερι-
κών, που προς το παρόν έχει κατατεθεί στο παρόν σχέδιο νόµου,
εισάγονται ρυθµίσεις µεταβατικού χαρακτήρα για την εφαρµογή
του προγράµµατος «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» και επεκτείνεται η εφαρ-
µογή του ν. 3839/2010 για την επιλογή προϊσταµένων οργανικών
µονάδων και στους δήµους.

Μέχρι τη σύσταση του ΕΙΣΕΠ η επιλογή του Ελεγκτή Νοµιµό-
τητας θα γίνεται από πενταµελή επιτροπή που θα αποτελείται
από τον Πρόεδρο του ΑΣΕΠ και τέσσερις συµβούλους.

Ορίζονται συγκεκριµένες αρµοδιότητες των δήµων οι οποίες
ασκούνται από 1-7-2011 και µέχρι την ηµεροµηνία αυτή θα
ασκούνται από τις περιφέρειες. ∆ίνεται παράταση έξι µηνών για
τη µετατροπή των δηµοτικών ραδιοφώνων και τηλεοπτικών σταθ-
µών σε ανώνυµες εταιρείες.

Προβλέπεται ότι και στις Περιφέρειες Ιονίων Νήσων, Ανατολι-
κής Μακεδονίας-Θράκης και Θεσσαλίας οι υποψήφιοι Αντιπερι-
φερειάρχες των επιλαχόντων συνδυασµών καταλαµβάνουν θέση
περιφερειακού συµβούλου στην εκλογική τους περιφέρεια, όπου
ήταν υποψήφιοι και ο συνδυασµός τους έλαβε τις περισσότερες
έδρες.

Τέλος, παρέχεται η δυνατότητα µετάταξης ή µεταφοράς υπαλ-
λήλων Υπουργείων και ΝΠ∆∆ στην αποκεντρωµένη ∆ιοίκηση Αι-
γαίου.

∆εν µπορώ να κλείσω µε ποιητικό τρόπο, αλλά µόνο µε ουσια-
στικό. Υπερψηφίζουµε τα άρθρα του νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την ειση-
γήτρια του ΠΑΣΟΚ κ. Πέµη Ζούνη. Εισπράττει θερµά χειροκρο-
τήµατα η κ. Ζούνη.

Στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου
του Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Εισερχόµαστε στην

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ∆ΙΑΤΑΞΗ
ΤΗΣ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη:
«Κύρωση Συµφωνίας Έδρας µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας
και του FRONTEX (Ευρωπαϊκού Οργανισµού για τη διαχείριση
της επιχειρησιακής συνεργασίας στα εξωτερικά σύνορα των
Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης), για τη φιλοξενία του
επιχειρησιακού γραφείου FRONTEX στην Ελλάδα».

Το νοµοσχέδιο αυτό ψηφίστηκε στη διαρκή επιτροπή κατά
πλειοψηφία. Εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδι-
κασία του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπο-
ρούν να λάβουν το λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως
αυτής της Συµφωνίας.

Θέλει κάποιος συνάδελφος να λάβει το λόγο;
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ορίστε, κυρία Κανέλλη,

έχετε το λόγο για πέντε λεπτά.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κυρία Πρόεδρε, για διευκόλυνσή µας θα

ήθελα να σας ρωτήσω αν θα συζητήσουµε και τις δύο συµβάσεις
µαζί.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Αν εσείς το θέλετε, θα συ-
ζητήσουµε και τις δύο συµβάσεις µαζί.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θα το προτιµούσα. Νοµίζω ότι είναι και οι-
κονοµία χρόνου. Ούτως ή άλλως, υπάρχει µια γενικότερη καθυ-
στέρηση σήµερα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Εποµένως, θα µου επι-
τρέψετε να αναφερθώ και στη δεύτερη σύµβαση;

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστώ πολύ.
Εποµένως, εισερχόµαστε και στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου

Προστασίας του Πολίτη.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «Κύρωση Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνη-
σης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλι-
κής ∆ηµοκρατίας, σχετικά µε τη συνεργασία σε θέµατα
εσωτερικής ασφάλειας».

Παρακαλώ, κυρία Κανέλλη, έχετε το λόγο.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Είναι γεγονός ότι θα ήταν προτιµότερο σήµερα, λόγω της γε-

νικής απεργίας, να µην ήµασταν εδώ. Κανένας µας. Εµείς του-
λάχιστον, ως κόµµα, δεν πρόκειται να πάµε σε καµµία από τις
επιτροπές. Είναι ζήτηµα ψηφοφορίας και γι’ αυτό είµαστε στην
Ολοµέλεια. Είναι απορίας άξιο πώς σε µία γενική απεργία απερ-
γούν και άλλοι που όφειλαν να έχουν απεργήσει κάτω από συν-
θήκες, που καθίστανται µονίµως έκτακτες. Αυτό το λέω, για να
καταγραφεί στα Πρακτικά.

Ας αρχίσω, κυρία Πρόεδρε, από τη δεύτερη Συµφωνία, δηλαδή
από τη Συµφωνία µεταξύ Ελλάδας και Γαλλίας, σχετικά µε ζητή-
µατα εσωτερικής ασφάλειας.

Η κοινή δήλωση για ενισχυµένη συνεργασία στον τοµέα της
εσωτερικής ασφάλειας του 2006 αφορούσε την καταπολέµηση
της τροµοκρατίας και τις ακραίες µορφές βίας. Σε αυτές τις
ακραίες µορφές βίας έχουµε µέχρι σήµερα την ευρωπαϊκή εµπει-
ρία του αντικοµµουνιστικού µνηµονίου. Έχουµε την εµπειρία του
αντιεξτρεµιστικού µνηµονίου. Έχουµε δηλαδή σιγά-σιγά µία στιγ-
µατοποίηση οµάδων. Έχουµε τη γενικότερη φιλοσοφία πάταξης
κάθε µορφής ριζοσπαστικοποίησης των µαζών σε συνθήκες χει-
µαζόµενου λαού, όχι µόνο του ελληνικού, αλλά και του γαλλικού
και του γερµανικού και του αγγλικού και του ιρλανδικού και πάει
λέγοντας. Ερχόµαστε τώρα εµείς να δικαιώσουµε µια γαλλική
πολιτική. ∆εν µπορούµε πια να το κάνουµε αυτό. Πρέπει να το
κατανοήσει και ο κόσµος.

Η Γαλλία ήταν αυτή που είχε προτείνει, κυρία Πρόεδρε, να
ανταλλάσουµε στοιχεία. Τελικά, δεν ξέρουµε πού καταλήγουν
αυτά τα στοιχεία -το ξέρετε πολύ καλά- και ας λέµε ότι είµαστε
σύµµαχοι. Άλλωστε, όποια συµφορά έχει βρει την Ελλάδα, κατά
ένα πολύ περίεργο τρόπο, από συµµάχους την έχει βρει. ∆εν «την

έπεσε» ποτέ στην Ελλάδα ούτε στην Κύπρο το Ουζµπεκιστάν
ούτε η Βολιβία. ∆εν ήρθαν εδώ πέρα οι Κινέζοι. Εµείς πήγαµε
από την Κορέα µέχρι την Κριµαία.

Τώρα τους φέρνουµε εδώ. Ποιους φέρνουµε εδώ; Τους φέρ-
νουµε εδώ να φυλάξουµε τι; Υπάρχει γαλλική πρόταση για τη δη-
µιουργία ευρωπαϊκής χωροφυλακής σε µια χώρα όπου έχει
καταργηθεί η χωροφυλακή! Ξέρουµε τι εµπειρίες έχουµε από τη
χωροφυλακή.

∆εν µου λέτε, αυτοί τι θα κάνουν µε αυτή τη Συµφωνία Συνερ-
γασίας; Ξέρουµε πού πηγαίνει. Γι’ αυτό και η αντίρρησή µας µετά
βδελυγµίας σε τέτοιου είδους συµφωνίες.

Μπορεί να είναι ωραίο το περιεχόµενο: Θα πατάξουµε την τρο-
µοκρατία, θα κάνουµε πιο ειρηνική τη ζωή. Ποια ειρηνική ζωή;
Πείτε µου, θα φυλάξουν τους Γάλλους τουρίστες του κοινωνικού
τουρισµού, που θα έρθουν εδώ µε κουπόνι; Αυτούς θα πάνε να
φυλάξουν; Γιατί είχε γραφεί σε γερµανικό περιοδικό -δεν δια-
ψεύστηκε ποτέ- ότι το σχέδιο της Γαλλίας είναι να φτιαχτεί µια
ευρωπαϊκή δύναµη, η οποία να παίζει λίγο και µε την εθνικότητα
των χωροφυλάκων, και να φυλάσσουν οι Γάλλοι τους Γάλλους
τουρίστες, οι Γερµανοί τους Γερµανούς τουρίστες, οι Άγγλοι
τους Άγγλους τουρίστες. Αυτά είναι καινοτοµίες;

Έπειτα, µέσα στη Συµφωνία υπάρχει ειδικό άρθρο –το άρθρο
4- που επιτρέπει εκτός από την προληπτική ανταλλαγή και επε-
ξεργασία πληροφοριών –προσέξτε!- σχεδιαζόµενες πράξεις.
Μπορείτε να φανταστείτε ευρωπαϊκή οµάδα συνεργασίας, η
οποία προσπαθεί να προλάβει σχεδιαζόµενες, µέσα στο µυαλό
κάποιου, πράξεις; Έχουµε δει αυτό το αποτέλεσµα. Ποια είναι
δηλαδή η σχεδιαζόµενη πράξη; Ποιος είναι ο κίνδυνος µείζονος
αναταραχής; Η σηµερινή απεργία;

Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά έχουµε περάσει πολλά κοινά σε
αυτόν τόπο, τουλάχιστον αυτοί που έχουν περάσει τα πενήντα,
σαν εµένα και σαν εσάς. Έχουµε δει πολλά. ∆εν γίνεται καµµιά
εξαίρεση και καµµιά αναφορά σ’ αυτήν τη Συµφωνία για ευαί-
σθητα προσωπικά δεδοµένα. Όταν έχετε ακόµη και την Αρχή
Προστασίας Προσωπικών ∆εδοµένων να αµφιβάλλει –ας πούµε-
για κάρτες, εδώ πέρα δεν έχουµε καµµία µνεία του τι είδους στοι-
χεία θα παρέχονται για σχεδιαζόµενες πράξεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα συντοµεύσω, κυρία Πρόεδρε.
Έπειτα, έχουµε ένα τεράστιο πρόβληµα σε αυτή τη Σύµβαση:

Επιτρέπεται η διαβίβαση των πληροφοριών, όχι µόνο σε τρίτα
κράτη, αλλά και σε άλλες αρχές. Ποιες είναι αυτές οι άλλες
αρχές, όταν µπλέκεις µε αφορισµούς και αοριστολογίες άλλων
αρχών; Εντάξει, εµείς να φανταστούµε το ΝΑΤΟ. Παρακάτω; Για
πείτε µου, αν αύριο το πρωί φτιαχτεί µια καινούργια αρχή;

Είδαµε πώς ξεκίνησε η ∆ηµοκρατία του Κοσόβου. Θυµάστε
πώς ήταν το ∆ιεθνές ∆ίκαιο, µέρες που ‘ναι; Πώς κατέληξε σή-
µερα; Κατέληξε σήµερα να είναι ένα κοµµάτι από τις τράπεζες
που θα ασχοληθούν µε το αν θα δώσουν λεφτά στο Κόσοβο. Για
παράδειγµα, πώς βρέθηκε να είναι αρχή του Κόσοβο, αφού δεν
τις δίνετε τις πληροφορίες; νατοϊκά στρατιωτικά έγγραφα έχει
το Κόσοβο. ∆ιαβατήριο. Έγινε κράτος ξαφνικά. Πώς µας προέ-
κυψε; Με ποια νοµιµότητα και µε πόσο αίµα;

Συµπερασµατικά, είναι τµήµα του αντιδηµοκρατικού νοµοσχε-
δίου και σχεδίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ολόκληρου του
σχεδιασµού της. Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι οι Ευρωπαίοι, οι
Ευρωλάγνοι θα πάτε σε αναθεώρηση της Συµφωνίας της Λισα-
βόνας, µε απίστευτες νεο-αποικιοκρατικές, νεο-δουλικές αρχές.
Φαίνεται από τα εργασιακά. Θα καταλήξει στον τρόπο µε τον
οποίο οι στρατοί της Ευρώπης, ως ενιαίοι και τάχα µου, δήθεν ει-
ρηνοποιοί, θα προβαίνουν σε αυτήν την ιστορία.

Σας θυµίζω τα γαλλικά προβλήµατα. «Όχι» σε αυτήν την πολι-
τική έχουν πει οι Γάλλοι χωρίς µνηµόνιο και λένε και οι Έλληνες
αυτή τη στιγµή µε µνηµόνιο. Μέτρα πήραν οι Ιρλανδοί χωρίς µνη-
µόνιο. Βρέθηκαν στην ίδια κατάρα που είµαστε εµείς και κανέ-
νας δεν τολµά να οµολογήσει ότι αυτή η χώρα έχει το µικρότερο,
από τις δεκαέξι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εξωτερικό χρέος και
ότι υφίσταται αυτή τη στιγµή αυτού του είδους τις συµφωνίες
και αυτού του είδους τις πολιτικές, δίκην πρωτοπορίας και και-
νοτοµίας στην υποταγή. Εποµένως, την καταψηφίζουµε.
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Περνάω τώρα στη FRONTEX. Θα είµαι πάρα πολύ σύντοµη,
κυρία Πρόεδρε, και δεν θα πάρω το δεκάλεπτο -πέντε και πέντε
λεπτά ανά συµφωνία- αλλά θα τελειώσω στα οκτώ λεπτά.

Αν σας έδινα στοιχεία για τη FRONTEX, ειλικρινά σας λέω ότι
θα ήταν ανατριχιαστικά. Παραχωρούµε πλήρες άσυλο και απα-
ραβίαστο στους ανθρώπους της FRONTEX. Τους αφαιρούµε
ακόµη και το ΦΠΑ για εγκατάσταση στην ενιαία ευρωπαϊκή
αγορά. Αγοράζουν σόµπες και air condition χωρίς ΦΠΑ σε αυτήν
την Ελλάδα, αυτή τη µέρα, αυτόν τον καιρό!

∆ίνουµε στη FRONTEX νοµική προσωπικότητα, ώστε έρχεται
εδώ, ως ένα είδος χωροφύλακα των συνόρων και τάχα µου,
δήθεν υπερασπιστή. Αυτά δεν συνέβαιναν ούτε όταν αγόραζαν
Κέλτες, για να φυλάξουν το Βυζάντιο! Μόνοι τους οι Κέλτες εξα-
σφάλιζαν την τροφή τους. Μισθοφόρους τους είχαν. Εδώ τους
πληρώνουµε χρυσούς! Τους φέρνουµε εδώ και θα τους παρέ-
χουµε τις υποδοµές, την εγκατάσταση, τις επικοινωνίες. Θα τους
ταΐσουµε, θα τους απαλλάξουµε από φόρο. Έχουν δικαίωµα να
αγοράζουν γη και οτιδήποτε και µόλις προκύψει ζήτηµα αστικό ή
ποινικό, εξαιρούνται.

Αυτές οι συνθήκες δεν είναι λεόντειες. Είναι µεσαιωνικού
τύπου. Φέρνεις µια διακοσάρα στρατιωτικούς από τη Λιθουανία,
που µάλιστα είναι µε τα ελικόπτερα και προσπαθούν να µάθουν
τι εστί Αιγαίο. ∆εν είναι το ίδιο µε τις δικές τους θάλασσες. Γι’
αυτό και τα νορβηγικά σκάφη δεν είναι εύκολα για εδώ. Θέλεις
τα καρνάγια που έχεις κλείσει, για να τα βγάλεις πέρα µε το Αι-
γαίο.

Έρχονται, λοιπόν, εδώ πέρα και, κυριολεκτικά, τους παραχω-
ρούµε, µε έξοδα και µε αίµα του ελληνικού λαού, τη δυνατότητα
να κυκλοφορούν ως Βατικανό. Είναι ένα είδος στρατιωτικό, χω-
ροφυλακίστικο Βατικανό στη χώρα!

Αν δείτε αυτήν τη Συµφωνία στις λεπτοµέρειές της και στη συ-
ντοµία της, είναι χειρότερη και από τη Συµφωνία των αµερικανι-
κών βάσεων. Έχουν πλήρη ασυλία. Μπορούν να κάνουν ό,τι
θέλουν. ∆εν έχουν καµµία αρµοδιότητα. Το ζήσαµε πρόσφατα
σε µπαρ της Μυτιλήνης, που ήταν µεθυσµένοι. Σιγά µη νοιάζο-
νταν! Εξαφανίστηκαν. Λιθουανοί, Πολωνοί ούτε καν ξέρω ποιοι
είναι µέσα από πλευράς εθνικοτήτων. ∆εν έχει καµµία σχέση η
εθνικότητα. Σηµασία έχει η πολιτική που έχουν εντολή να ασκούν.

Άµα προκύψουν τίποτα διαφορές, θα φτιάξουµε µία ακόµη επι-
τροπή, η οποία θα επιλύει τις διαφορές, καταργώντας την πραγ-
µατικότητα, τη δικαιακή, την κυριαρχική και την οικονοµική µας
–αν θέλετε- αυτοτέλεια. Ακατανόητο!

Σας το είπα στην επιτροπή και θα το ξαναπώ, για να καταγρα-
φεί στα Πρακτικά: Φτιάχνετε FRONTEX ως ex frontiers, δηλαδή
ως πρώην σύνορα.

∆εν έχει σύνορα αυτός ο τόπος. Όταν τα σύνορά του τα ενα-
ποθέτει σ’ αυτούς, µε αυτό τον τρόπο, µε αυτό το αντίτιµο, τότε
ο ελληνικός λαός ειλικρινά πρέπει να ανησυχεί σφόδρα, για την
προστασία που του παρέχεται από προστάτες, οι οποίοι απλώς
το δηλώνουν.

Στη δύσκολη στιγµή, όταν θα του επιτίθενται, they are doing
their job, για να είµαι µέσα στη µέρα, κάνουν τη δουλειά τους,
όπως οι µισθοφόροι στο Αφγανιστάν, στο Νταφούρ, στα Βαλκά-
νια και αλλού µέχρι σήµερα, µε τα γνωστά αποτελέσµατα για
τους λαούς.

Καταψηφίζουµε κι αυτήν τη συµφωνία.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τη Βου-

λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνα Κανέλη.
Ο κ. Μουλόπουλος έχει το λόγο εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Με το σχέδιο για την εγκατάσταση της FRONTEX ισχυροποι-

είται και παγιώνεται η κατάσταση ενός ευρωπαϊκού κατασταλτι-
κού µηχανισµού στην Ελλάδα. Στη βάση του Λιµενικού Σώµατος,
στην καρδιά του Πειραιά, η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει στήσει το
πρώτο πειραµατικό πανευρωπαϊκό παράρτηµα της FRONTEX.
Ένα κέντρο διευρυµένου ελέγχου της ανατολικής Μεσογείου,
που συντονίζει επιχειρήσεις αποτροπής εισόδου παράνοµων µε-
ταναστών σε αέρα, στεριά και θάλασσα και προετοιµάζει µεικτές
επιχειρήσεις επιστροφής στις χώρες προέλευσης και πραγµα-
τοποιεί ανάλυση κινδύνων και απειλών στη Μεσόγειο.

Με το νοµοσχέδιο, το επιχειρησιακό γραφείο απολαµβάνει
πλήρους αυτοτέλειας και ανεξαρτησίας από τις αρµόδιες ελλη-
νικές αρχές. Παραχωρούνται προνόµια και ασυλίες για το προ-
σωπικό του, ενώ οι χώροι του είναι απαραβίαστοι, δεν υπόκεινται
σε έρευνα, επίταξη, κατάσχεση ή απαλλοτρίωση. Επιπλέον, πα-
ραχωρείται το δικαίωµα δωρεάν λιµενισµού των σκαφών της
FRONTEX σε ελληνικούς λιµένες και της δωρεάν προσγείωσης
των αεροσκαφών σε ελληνικούς αερολιµένες.

Παρέχεται όλη η υποδοµή για εγκατάσταση συστηµάτων πα-
ρακολούθησης και επικοινωνίας, χωρίς δυνατότητα παρέµβασης
από τις Ελληνικές Αρχές. Επίσης, τα ελληνικά δικαστήρια δεν θα
έχουν καµµία αρµοδιότητα, σε περίπτωση που υπάρχουν προ-
βλήµατα από την εφαρµογή της συµφωνίας.

Ουσιαστικά, πρόκειται για µια συµφωνία παραχώρησης κυ-
ριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας και µάλιστα, χωρίς να έχει
προηγηθεί η συνταγµατικά προβλεπόµενη διαδικασία για την επι-
κύρωση διεθνών συµβάσεων, που παραχωρούν κυριαρχικά δι-
καιώµατα σε διεθνείς οργανισµούς.

Θέλω να πω επίσης, ότι οι µέθοδοι και ο ρόλος της FRONTEX,
καθώς και οι τακτικές της, παραβαίνουν το διεθνές δίκαιο για τις
συµβάσεις για τα ανθρώπινα δικαιώµατα.

Κυρία Πρόεδρε, ακόµη και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ζητά
αυστηρότερο έλεγχο των δραστηριοτήτων της.

Για µας η αστυνοµική αντιµετώπιση δεν θα ανακόψει το κύµα
των µεταναστών. Όπου κλείνουν τα περάσµατα, βρίσκονται όλο
και πιο επικίνδυνοι δρόµοι, µε περισσότερα θύµατα, µεταξύ
αυτών οι οποίοι προσπαθούν να µπουν στην Ελλάδα και στην Ευ-
ρώπη. Έχουµε παραδείγµατα από τις άλλες χώρες.

Η Ισπανία ύψωσε συρµατοπλέγµατα στο Γιβραλτάρ στα σύ-
νορα µε το Μαρόκο, αλλά ελάχιστα έως καθόλου απέτρεψε την
παράνοµη διέλευση προσφύγων από τις υποσαχάριες περιοχές.
Το µόνο που πέτυχαν είναι να αυξηθεί ο αριθµός των θανάτων
και των αγνοουµένων έξω από τα σύνορά της και µέσα στην
έρηµο να πεθαίνουν χιλιάδες άνθρωποι.

Στην Ιταλία η κατάσταση, επίσης, είναι τραγική. Εκατοντάδες
άνθρωποι πνίγονται αβοήθητοι ανοιχτά της Λαµπεντούσας στο
Λιβυκό Πέλαγος και χιλιάδες άλλοι βρίσκονται κλεισµένοι στα
στρατόπεδα συγκέντρωσης του Μπερλουσκόνι.

Η FRONTEX δεν πρόκειται, όπως και καµµία αστυνοµική µέ-
θοδος, να λύσει το πρόβληµα των µεταναστών. Την ίδια στιγµή
που η Ελληνική Βουλή ψηφίζει νοµοσχέδια για την ενίσχυση της
καταστολής και της ποινικοποίησης της µετανάστευσης, η Ελ-
λάδα κατέχει σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης το µικρότερο πο-
σοστό παροχής ασύλου σε σχέση µε τον αριθµό των αιτούντων.
Οι ευρωπαϊκές χώρες και η ύπατη αρµοστεία του ΟΗΕ για τους
πρόσφυγες, έχουν εκδώσει οδηγίες για να µην επαναπροωθού-
νται, γιατί παραβιάζονται τα ανθρώπινα δικαιώµατα.

Ο ΣΥΡΙΖΑ καταδικάζει την ποινικοποίηση και το κυνηγητό των
προσφύγων και των µεταναστών, γιατί πιστεύει ότι είναι γέννηµα
του παγκοσµιοποιηµένου καπιταλισµού, είναι γέννηµα της πολι-
τικής, της κρίσης και της φτώχιας. Γι’ αυτό και δεν θα ψηφίσει το
νοµοσχέδιο.

Όσον αφορά τη διµερή συµφωνία Ελλάδας και Γαλλίας για θέ-
µατα εσωτερικής ασφάλειας, έρχεται να προστεθεί στο γενικό-
τερο αυταρχικό κατασταλτικό νοµοθετικό πλαίσιο που
οικοδοµείται τα τελευταία χρόνια στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι
σύµβαση καθαρά αστυνοµικής φύσης και σκοπεύει στην αποκα-
τάσταση της δηµόσιας τάξης και τον χειρισµό καταστάσεων κρί-
σης.

Αυτή η συνεργασία µπορεί να επεκταθεί µε τροπολογίες και
σε άλλους τοµείς για την εγκληµατικότητα, διευρύνοντας ανεξέ-
λεγκτα το κατασταλτικό πλαίσιο.

Η στόχευση της συγκεκριµένης συµφωνίας είναι ξεκάθαρη,
παρ’ ότι δεν οµολογείται. Οι δύο κυβερνήσεις, της Ελλάδας και
της Γαλλίας, από το ∆εκέµβριο του 2008 έχουν συνειδητοποιή-
σει ότι οι κοινωνικές αντιδράσεις, οι κινητοποιήσεις εργαζοµέ-
νων και νέων φοιτητών, δεν είναι υπόθεση αποκλειστικά εθνική.
Θυµόµαστε ότι το χειµώνα του 2008 η Γαλλική Κυβέρνηση φο-
βούµενη την εξάπλωση της κοινωνικής έντασης στη Γαλλία, ανέ-
βαλε επ’ αόριστον την εκπαιδευτική της µεταρρύθµιση.
Αντίστοιχα, οι κινητοποιήσεις στην Ελλάδα τον προηγούµενο

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΜΒ’ - 15 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2010 2645



Μάιο και Ιούνιο και οι πρόσφατες µαζικές απεργίες αλληλοτρο-
φοδότησαν την αντίσταση της κοινωνίας κατά των νεοφιλελεύ-
θερων µεταρρυθµίσεων του ασφαλιστικού σε Ελλάδα και Γαλλία.

Με τη Συµφωνία αυτή ενισχύεται η δυνατότητα των κατα-
σταλτικών µηχανισµών στο όνοµα της καταπολέµησης της τρο-
µοκρατίας, ώστε η δίωξη των µαθητών στη Λάρισα να πάρει
διευρυµένες διαστάσεις. Όλοι γνωρίζουµε αυτή την υπόθεση.

Χαρακτηριστικά, το άρθρο 8 της Συµφωνίας που αφορά στην
ανταλλαγή, επεξεργασία και τήρηση δεδοµένων προσωπικού χα-
ρακτήρα, έρχεται να ενισχύσει το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
∆ικαιοσύνης για την υποχρεωτική, προληπτική διατήρηση δεδο-
µένων στο πεδίο των ηλεκτρονικών επικοινωνιών.

Η Συµφωνία, τέλος, νοµιµοποιεί και προετοιµάζει την περαι-
τέρω δραστηριοποίηση δυνάµεων ευρωπαϊκής χωροφυλακής.

Πρόσθετα ερωτηµατικά προκαλεί η σκοπιµότητα σύναψης
αυτής της Συµφωνίας, από τη στιγµή που πρόσφατα η Κυβέρ-
νηση πέρασε το νόµο που κύρωσε τη Σύµβαση του Παλµέρου
για το διεθνικό οργανωµένο έγκληµα.

Γι’ αυτό το λόγο καταψηφίζουµε κι αυτή τη Συµφωνία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Βου-

λευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μουλόπουλο.
Ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Χρήστος Παπουτσής,

έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µεγάλη προσοχή παρακο-

λούθησα τον προβληµατισµό τόσο της κ. Κανέλη εκ µέρους του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, όσο και του κ. Μουλόπου-
λου εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. Και σπεύδω να πάρω το λόγο, προ-
κειµένου να δώσω ορισµένες εξηγήσεις για την αποκατάσταση
της αλήθειας. Παρά το γεγονός ότι ορισµένοι από τους προβλη-
µατισµούς σας θα µπορούσαν σε µια θεωρητική συζήτηση να
ήταν βάσιµοι, σε πρακτικό επίπεδο υπάρχει µια διαφορετική διά-
σταση, την οποία οφείλουµε να αναδείξουµε.

Όσον αφορά τη Συµφωνία µε τη Γαλλία στον τοµέα της συ-
νεργασίας για την εσωτερική ασφάλεια, πρόκειται περί µιας δι-
µερούς συµφωνίας, όπως όλες οι άλλες συµφωνίες, τις οποίες
πραγµατοποιεί η χώρα µας και όλες οι υπόλοιπες χώρες, µε άλλα
κράτη, προκειµένου να ενώσουν τις δυνάµεις τους για την αντι-
µετώπιση του οργανωµένου εγλήµατος.

Αντιλαµβάνοµαι, όµως, από την προσέγγιση και των δύο συ-
ναδέλφων και των δύο κοµµάτων, ότι δίνουν ιδιαίτερο βάρος
στην αντιµετώπιση των λαϊκών κινητοποιήσεων. ∆εν είναι αυτός
ακριβώς ο λόγος και ούτε και ο στόχος.

Σε καµµία περίπτωση δεν περιλαµβάνεται στη Συµφωνία η
αντιµετώπιση των λαϊκών κινητοποιήσεων ούτε η αντιµετώπιση
του εργατικού κινήµατος ούτε του προοδευτικού εκπαιδευτικού
κινήµατος στην Ευρώπη. Το αντίθετο µάλιστα συµβαίνει. Περι-
λαµβάνεται η αντιµετώπιση του οργανωµένου εγκλήµατος. Εκτός
αν θεωρείτε ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση που ζούµε, στον κόσµο
µας, στις µέρες µας, στη χώρα µας και παντού, δεν υπάρχει ορ-
γανωµένο έγκληµα. Ή αν θεωρείτε ότι δεν υπάρχουν πολίτες, ευ-
ρωπαίοι πολίτες, οι οποίοι έχουν κάνει επιλογή της ζωής τους τη
βία και την τροµοκρατία της κοινωνίας. Εκτός αν θεωρείτε ότι
δεν υπάρχουν άλλες οµάδες, εκτός της Ευρώπης, άλλοι πολίτες
άλλων κρατών, τρίτων κρατών, από άλλες ηπείρους, οι οποίοι
δεν έχουν βάλει ως στόχο την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση, τους
θεσµούς της, την κοινωνία της, τον κόσµο της.

Αυτό είναι ένα ερώτηµα, το οποίο πολλές φορές µου γεννάται
όταν ακούω να λέγεται ότι δεν χρειαζόµαστε συνεργασία για την
αντιµετώπιση του οργανωµένου εγκλήµατος.

Η αλήθεια είναι ότι το οργανωµένο έγκληµα είτε συµφωνούµε
είτε όχι είτε θέλουµε να ξεχνάµε την ύπαρξή του είτε όχι, υπάρ-
χει. Και υπάρχει, όχι µόνο σε κατάσταση ενεργή, αλλά κυρίως σε
µια διαρκή εξέλιξη των τεχνολογικών υποδοµών και των µέσων
που χρησιµοποιεί, της ενίσχυσης της δυνατότητάς του να λει-
τουργεί στην κατεύθυνση την οποία κινείται, όπως υπάρχει λα-
θρεµπόριο, όπως υπάρχει εµπόριο ναρκωτικών, όπως υπάρχει
εµπόριο λευκής σαρκός, όπως υπάρχει οτιδήποτε αρνητικό φαι-
νόµενο, που παραβιάζει τους κανόνες δικαίου σε ολόκληρη την
ευρωπαϊκή κοινωνία.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Και θα θέσει εκτός νόµου τη Κοµµουνιστική
Νεολαία της Τουρκίας. Άρα παράνοµη, άρα οργανωµένο
έγκληµα…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Όχι, δεν είναι έτσι, κυρία Κανέλλη, και ξέρετε πολύ καλά ότι του-
λάχιστον η δική µας Κυβέρνηση και ο δικός µας…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ναι, οργανωµένες οµάδες τίθενται εκτός
νόµου και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κύριε Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Και ο δικός µας πολιτικός χώρος ουδέποτε αποδέχθηκε τέτοιου
είδους πρακτικές στην ποινικοποίηση των πολιτικών δράσεων.
Ποτέ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν ξέρουµε αύριο τι θα γίνει,
όµως, κύριε Υπουργέ. Να το δεχθώ αυτό που λέτε…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ, να µη γί-
νεται διάλογος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Σε κάθε περίπτωση, όµως, αυτό το οποίο εµείς προχωρούµε, ως
µια συµφωνία συνεργασίας µε τη Γαλλία, είναι µια συµφωνία η
οποία έχει ήδη υπογραφεί εδώ και δυο χρόνια -το 2008 αν δεν
κάνω λάθος, κύριε Παυλόπουλε- όπου η χώρα µας µέσα στα
πλαίσια της συνεργασίας στον τοµέα της εσωτερικής ασφάλειας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης προχώρησε και σε διµερείς συµβάσεις,
πέραν εκείνων τις οποίες έχει υπογράψει στα πλαίσια της
Εuropol και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Όσον αφορά τη συµφωνία για την εγκατάσταση του γραφείου
της FRONTEX στον Πειραιά -να πω ότι αυτό ψηφίζουµε σήµερα:
την εγκατάσταση του γραφείου της FRONTEX στον Πειραιά-
όπως είχα την ευκαιρία να τονίσω και να διασαφηνίσω και στην
επιτροπή, πρόκειται για ένα πιλοτικό πρόγραµµα διάρκειας ενός
έτους. Αυτό σηµαίνει αυτή η συµφωνία.

Στη συµφωνία, όµως, περιλαµβάνεται η δυνατότητα και η ευχή
της ελληνικής Κυβέρνησης να µπορούσε να έχει µόνιµη παρου-
σία το γραφείο της FRONTEX στην Ελλάδα. Σε ποια κατεύθυνση;
Στην κατεύθυνση της διατήρησης ενός µονίµου παρατηρητη-
ρίου, όσον αφορά την περιφερειακή συνεργασία των κρατών-
µελών για την ασφάλεια των ευρωπαϊκών συνόρων όχι µε την
έννοια της στρατιωτικής φρούρησης των συνόρων, αλλά κυρίως
µε τη συνεργασία στον τοµέα της αστυνόµευσης της παράνοµης
διακίνησης των πολιτών εκείνων άλλων κρατών, οι οποίοι επιθυ-
µούν να δηµιουργήσουν έκνοµες καταστάσεις στην Ελλάδα.

Η παρουσία των δυνάµεων ταχείας επέµβασης στον Έβρο,
όπως και η παρουσία των δυνάµεων της ακτοφυλακής της FRON-
TEX στα νησιά του Αιγαίου είναι άλλο πράγµα. Είναι περιοδικού
χαρακτήρα, είναι για κάποιους µήνες. ∆εν είναι µόνιµοι, έρχονται
µόνο για να περάσουν την τεχνογνωσία της FRONTEX σε ορι-
σµένους τοµείς της Ελλάδας, όπου της λείπει η γνώση και η
εµπειρία. Όπως για παράδειγµα, στο πώς γίνεται η διακρίβωση
της πραγµατικής ταυτότητας των λαθροµεταναστών και πώς γί-
νεται ο εντοπισµός από µακρινή απόσταση µε ειδικά µηχανήµατα
εκείνων, οι οποίοι επιχειρούν να µπουν στη χώρα µας, πριν έρ-
θουν και πριν φτάσουν.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τόσα χρόνια δεν τα είχαµε εµείς αυτά. Η
FRONTEX µας τα έφερε!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Όχι, δεν τα είχαµε. ∆υστυχώς, δεν τα είχαµε και αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ξοδεύοντας αυτά που ξοδεύουµε για τους
εξοπλισµούς, κύριε Υπουργέ;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Όχι, δυστυχώς δεν τα είχαµε, πάντως.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Και δεν τα ξοδεύαµε προς αυτή την κα-
τεύθυνση.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μπράβο µας!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Μαζί σας και εγώ.
Κυρία Κανέλλη, η αλήθεια είναι ότι η Ελλάδα είναι εκτεθειµένη.

Και είναι εκτεθειµένη σε πάσης φύσεως επιδιώξεις, µεταξύ των
οποίων –και δεν διστάζω να το πω- και διαφόρων οργανώσεων
που εµφανίζονται ως οργανώσεις πολιτών γενικώς, οι λεγόµενες
Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις, οι οποίες δεν θέλουν να αντιλη-
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φθούν ούτε τις αναζητήσεις της ελληνικής κοινωνίας ούτε τις
ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας ούτε τις αντοχές του ελληνι-
κού πολιτικού συστήµατος…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Όργανα διεθνούς «βρωµοδουλειάς» είναι
οι περισσότεροι από αυτούς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
∆εν θα το πω έτσι εγώ.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Εγώ το λέω και να καταγραφεί, µε την
άδειά σας, στα Πρακτικά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Θα πω, όµως, ότι η Ελλάδα είναι εκτεθειµένη και αυτήν τη στιγµή
η κριτική την οποία δέχεται από όλες τις πλευρές στην Ευρω-
παϊκή Ένωση είναι πάρα πολύ αυστηρή.

Γι’ αυτό το λόγο, επιχειρούµε µε κάθε τρόπο, πρώτα απ’ όλα,
να προσαρµοστεί η χώρα µας στις απαιτήσεις της διεθνούς νο-
µιµότητας, στις διεθνείς συµβάσεις, στις διεθνείς συνθήκες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσον αφορά την αντιµετώπιση των λα-
θροµεταναστών, των µεταναστών εκείνων οι οποίοι επιχειρούν
να εισέλθουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ταυτόχρονα, επιχειρούµε
µε κάθε τρόπο να οχυρώσουµε τα σύνορά µας.

Τέλος, επιχειρούµε µε τον πιο καθαρό τρόπο να πούµε στους
Ευρωπαίους εταίρους µας ότι αυτό το πρόβληµα, το οποίο αντι-
µετωπίζουµε εµείς εδώ, δεν είναι τοπικό πρόβληµα, δεν είναι ελ-
ληνικό πρόβληµα, είναι ευρωπαϊκό θέµα, είναι ευρωπαϊκό
πρόβληµα. Είναι η επιδίωξη εκατοντάδων χιλιάδων ανθρώπων
από πολλές άλλες χώρες της υφηλίου, οι οποίοι επιχειρούν να
φτάσουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Η Ελλάδα από τη θέση της
βρίσκεται στο σηµείο εκείνο που αντιµετωπίζει το µεγαλύτερο
βάρος. Γι’ αυτό χρειαζόµαστε την ευρωπαϊκή βοήθεια και την ευ-
ρωπαϊκή παρουσία.

Η παρουσία των δυνάµεων της FRONTEX στον Έβρο και στα
νησιά είναι µια προσφορά του Οργανισµού FRONTEX και των
κρατών-µελών που στηρίζουν αυτή την προσπάθεια και γι’ αυτό
το λόγο έχουν αναλάβει πλήρως, τις δαπάνες οι οποίες χρειάζο-
νται για την παρουσία τους εκεί.

Η παροχή της Ελλάδος στη FRONTEX αφορά µόνο την εγκα-
τάστασή τους στα γραφεία του Πειραιά -όπου έχουµε παραχω-
ρήσει ορισµένα γραφεία από το πρώην Υπουργείο Εµπορικής
Ναυτιλίας, εκεί που στεγάζεται σήµερα το Υπουργείο Θαλασσίων
Υποθέσεων- και δεύτερον, αυτό το οποίο προβλέπεται από τη
Σύµβαση: ∆ηλαδή, την παροχή των προνοµίων και των ασυλιών
που προβλέπεται για όλους τις διεθνείς οργανισµούς και τις δι-
πλωµατικές αντιπροσωπείες. Τίποτα περισσότερο, τίποτα λιγό-
τερο.

Αλλά οφείλω να πω ότι η παρουσία της FRONTEX έχει θετικές
επιδράσεις αυτή τη στιγµή, τόσο στην περιοχή του Αιγαίου στην
προηγούµενη περίοδο, όσο και στην περιοχή του Έβρου, τώρα
που βρίσκονται οι δυνάµεις ταχείας επέµβασης. Αυτό, όµως, σε
καµµία περίπτωση δεν σηµαίνει φυσικά –και συµφωνώ απολύτως
µαζί σας- ότι εµείς πρέπει να δηµιουργήσουµε ή να αποδεχθούµε
στην πράξη ένα καθεστώς είτε οµηρίας της χώρας είτε µιας µό-

νιµης παρουσίας των δυνάµεων αυτών στην περιοχή.
Αντίθετα, εµείς πρέπει να εκµεταλλευτούµε την παρουσία τους

σε αυτή τη φάση, αναδεικνύοντας την ευρωπαϊκή διάσταση του
προβλήµατος και ταυτόχρονα, ενισχύοντας τους δικούς µας µη-
χανισµούς, τις δικές µας υποδοµές, προκειµένου η ελληνική πα-
ρουσία να είναι εκείνη η οποία θα εγγυάται τα ευρωπαϊκά
σύνορα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υπουργό.
Την ευρωπαϊκή διάσταση του προβλήµατος την έχει επεξερ-

γαστεί και η Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής. Και
στους διεθνείς οργανισµούς και στην KOZAK κυρίως έχει ανα-
φερθεί αυτό που και εσείς, κύριε Υπουργέ, µόλις αναφέρατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη: «Κύρωση
Συµφωνίας Έδρας µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του
FRONTEX (Ευρωπαϊκού Οργανισµού για τη διαχείριση της
επιχειρησιακής συνεργασίας στα εξωτερικά σύνορα των Κρατών
Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης), για τη φιλοξενία του
επιχειρησιακού γραφείου FRONTEX στην Ελλάδα».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς, το σχέδιο

νόµου Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη: «Κύρωση Συµφωνίας
Έδρας µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του FRONTEX
(Ευρωπαϊκού Οργανισµού για τη διαχείριση της επιχειρησιακής
συνεργασίας στα εξωτερικά σύνορα των Κρατών Μελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης), για τη φιλοξενία του επιχειρησιακού
γραφείου FRONTEX στην Ελλάδα» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
κατ’ αρχήν, κατ’ άρθρον και στο σύνολο και έχει ως εξής:

«Κύρωση Συµφωνίας Έδρας µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρα-
τίας και του FRONTEX (Ευρωπαϊκού Οργανισµού για τη
διαχείριση της επιχειρησιακής συνεργασίας στα εξωτερικά σύ-
νορα των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης), για τη
φιλοξενία του επιχειρησιακού γραφείου FRONTEX στην Ελλάδα

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Συµφωνία Έδρας µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµο-
κρατίας και του FRONTEX (Ευρωπαϊκού Οργανισµού για τη δια-
χείριση της επιχειρησιακής συνεργασίας στα εξωτερικά σύνορα
των Κρατών - Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης), για τη φιλοξενία
του επιχειρησιακού γραφείου FRONTEX στην Ελλάδα, που υπο-
γράφηκε στον Πειραιά, στις 2 Αυγούστου 2010, το κείµενο της
οποίας, σε πρωτότυπο στην αγγλική και σε µετάφραση στην ελ-
ληνική γλώσσα, έχει ως εξής:
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2647ε ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2647ζ ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2647θ ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2647κ ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 12
παράγραφος 1 αυτής”.

Επίσης, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη «Κύρωση Συµφωνίας Έδρας µεταξύ της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής ∆ηµο-
κρατίας, σχετικά µε τη συνεργασία σε θέµατα εσωτερικής ασφά-
λειας».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς, το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη: «Κύρωση
Συµφωνίας Έδρας µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της

Κυβέρνησης της Γαλλικής ∆ηµοκρατίας, σχετικά µε τη συνερ-
γασία σε θέµατα εσωτερικής ασφάλειας» έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία κατ’ αρχήν, κατ’ άρθρον και στο σύνολο και έχει ως
εξής:

«Κύρωση Συµφωνίας Έδρας µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρα-
τίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής ∆ηµοκρατίας, σχετικά
µε τη συνεργασία σε θέµατα εσωτερικής ασφάλειας

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνι-
κής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής ∆ηµοκρα-
τίας, σχετικά µε τη συνεργασία σε θέµατα εσωτερικής ασφά-
λειας, που υπογράφηκε στο Παρίσι, στις 19 Μαΐου 2008, το κεί-
µενο της οποίας σε πρωτότυπο στην ελληνική και γαλλική
γλώσσα έχει ως εξής:
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2648β ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2648δ ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2648στ ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2648η ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2648ι ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2648λ ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2648ν ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2648ο ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2648ρ ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2648τ ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 12
αυτής”.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο
σύνολο των παραπάνω νοµοσχεδίων.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Συνέχιση της συζήτησης: «Ενίσχυση και ανάπτυξη της κινηµα-

τογραφικής τέχνης και άλλες διατάξεις».
Παρακαλώ τον εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αθανάσιο

∆αβάκη να λάβει το λόγο.
Θέλω να ρωτήσω και εσάς, κύριε ∆αβάκη, αν θα αθροιστεί ο

χρόνος της δευτερολογίας σας;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Θα δούµε, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Άρα, ξεκινούµε µε τα

οκτώ λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

εισερχόµενοι στη διαδικασία της εξέτασης των άρθρων και
εξαιτίας της πίεσης του χρόνου, η οποία υπάρχει, θα αρκεστώ
σε ορισµένες παρατηρήσεις, οι οποίες άλλωστε διετυπώθησαν
και κατά τη συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή.

Στο άρθρο 2 ζητούµε να καθοριστούν τα απαιτούµενα
προσόντα που πρέπει να διαθέτουν οι τεχνικοί για την άσκηση
του επαγγέλµατός τους. Ο ειδικότητες του τεχνικού προσωπικού
για την παραγωγή ταινίας καθορίζονται από τον παραγωγό, το
σκηνοθέτη και το διευθυντή φωτογραφίας, ανάλογα µε τις
καλλιτεχνικές ανάγκες της ταινίας.

Στο άρθρο 2 παράγραφος 1 εδάφιο ε ως «επιχείρηση αιθου-
σών» νοείται κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που έχει την εκ-
µετάλλευση κινηµατογραφικής αίθουσας ή αιθουσών σε χειµερι-
νούς ή στεγασµένους χώρους µε µια ή περισσότερες οθόνες.

Το σκεπτικό σ’ αυτήν την περίπτωση είναι ότι οι επιχειρήσεις
πολυκινηµατογράφων είναι ένα αναπόσπαστο τµήµα του δικτύου
κινηµατογραφικής διανοµής και µάλιστα, αποφέρουν το 70%,
τόσο του ειδικού φόρου, όσο και των άµεσων και έµµεσων
φόρων από τη λειτουργία της κινηµατογραφικής αγοράς και απα-
σχολούν µακράν το µεγαλύτερο αριθµό εργαζοµένων στο χώρο
της ψυχαγωγίας. Σε µια δύσκολη οικονοµικά περίοδο της οικο-
νοµίας µας, που το εγχείρηµα αυτό είναι ήδη ιδιαίτερα δύσκολο,
θα γίνει σχεδόν ακατόρθωτο αν αφαιρεθεί ένα µοναδικό κίνητρο
που έχουν σήµερα από την πολιτεία, αυτό της επιστροφής του
φόρου.

Στο άρθρο 4, µοριοδότηση του κινηµατογραφικού έργου. Με
ιδιαίτερη ικανοποίηση είδαµε τη διστακτική αλλαγή της µοριο-
δότησης του σκηνοθέτη, από τις τρεις µονάδες που το είχατε
στο αρχικό σχέδιο, στις τέσσερις και στον πρώτο ρόλο, παρά το
γεγονός ότι ο σκηνοθέτης απασχολείται τουλάχιστον δύο χρό-
νια και θα µπορούσατε να ήσαστε πιο τολµηροί στο θέµα αυτό.

Στο άρθρο 5, θεωρούµε και πιστεύουµε ότι από την πίστωση
του ειδικού φόρου πρέπει πρώτον, να ενισχύονται οι διανοµείς
των ελληνικών κινηµατογραφικών έργων και οι πολυκινηµατο-
γράφοι, -στο άρθρο 2 έχουµε µια διαφορετική αντίληψη όσον
αφορά το ζήτηµα των πολυκινηµατογράφων- οι σκηνοθέτες επί-
σης και οι σεναριογράφοι, στη δηµιουργική ιδιαιτερότητα, των
οποίων βασίζεται η επιτυχία του έργου και τρίτον, πρέπει να προ-
βλεφθεί σαφώς επιστροφή φόρου για τη προβολή των ελληνι-
κών ταινιών µικρού µήκους, που προβάλλονται πριν από τις
ταινίες µεγάλου µήκους.

Γι’ αυτό προτείνουµε µια δέκατη παράγραφο στο άρθρο 5, η
οποία έχει ως εξής: «Σε επιχείρηση διανοµής η οποία κάθε κινη-
µατογραφική περίοδο διανέµει ελληνική κινηµατογραφικά έργα
που προβάλλονται σε κινηµατογραφικές αίθουσες της Αθήνας
και της Θεσσαλονίκης, για τουλάχιστον τρεις εβδοµάδες, επι-
στρέφεται ποσοστό του ειδικού φόρου που εισπράχθηκε από τα

κινηµατογραφικά εισιτήρια που πραγµατοποίησε το κινηµατο-
γραφικό έργο στην Ελλάδα και µέχρι ποσοστού που αντιστοιχεί
σε 50 χιλιάδες εισιτήρια».

Έχω καταθέσει στην επιτροπή την βάση υπολογισµού του επι-
στρεφόµενου ειδικού φόρου, από το 35% για τη διανοµή µιας
ταινίας φτάνουµε στο 80% για τη διανοµή έξι ταινιών. Τα ποσά
που εισπράττει βάσει της παραπάνω διάταξης υποχρεούται η επι-
χείρηση διανοµής να τα επενδύει σε απόκτηση δικαιωµάτων µε-
ταφοράς σε σενάριο κινηµατογραφικής ταινίας, βιβλίων κ.λπ..
Αυτό το λέµε, διότι έχουµε την εξής άποψη: Οι επιχειρήσεις δια-
νοµής δεν λειτουργούν στη στενή αγορά της χώρας, αλλά στη
διεθνή αγορά και χρειάζονται µια ιδιαίτερη ενίσχυση.

Άρθρο 5, παράγραφος 5, εδάφιο β. Μεταξύ των δραστηριο-
τήτων –ζητούµε να προστεθεί αυτό- να είναι η παραγωγή οπτι-
κοακουστικών έργων και ο κύκλος εργασιών του, που πραγµα-
τοποιήθηκε την τελευταία τριετία από τη δραστηριότητά του
αυτήν, αρκεί να µην προέρχεται από τον ίδιο τηλεοπτικό σταθµό
ή την ίδια εταιρεία παροχής συνδροµητικών υπηρεσιών τηλεο-
πτικών προγραµµάτων κ.λπ.. Η δραστηριότητα προσδιορίζεται
κατά το φορολογικό νόµο και µε βάση την εθνική ονοµατολογία
οικονοµικών δραστηριοτήτων από τον οικείο κωδικό άσκησης
δραστηριότητας του παραγωγού οπτικοακουστικών έργων και
συµπεριλαµβάνεται στους κύριους ή δευτερεύοντες κωδικούς
άσκησης δραστηριότητας.

Αυτό το λέµε, γιατί η µεγαλύτερη και σηµαντικότερη πηγή
άντλησης κεφαλαίων στην παγκόσµια κινηµατογραφική αγορά
είναι η διανοµή. Είναι όνειρο και κριτήριο επιτυχίας για κάθε εται-
ρεία παραγωγής να εµπλέξει µια εταιρεία διανοµής στις παρα-
γωγές της µε σταθερό και µακροχρόνιο τρόπο στη
χρηµατοδότηση των παραγωγών της.

Ο προηγούµενος νόµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απέ-
κλειε, όχι µε διατάξεις, αλλά µε αξεπέραστη γραφειοκρατία τον
παραγωγό από την επιστροφή φόρου. Η τωρινή πρότασή µας
αποκλείει, µε διατάξεις µάλιστα, από την επιστροφή φόρου και το
διανοµέα, σύµφωνα µε πρότασή σας, αλλά και τον παραγωγό,
στην περίπτωση που είναι και διανοµέας ή έχει αποκλειστική συ-
νεργασία µε εταιρεία διανοµής.

Άρθρο 6, καθορισµός συντελεστή ενίσχυσης κινηµατογραφι-
κού έργου. Ο σκηνοθέτης, βάσει της αλλαγής που επέφερε ο κύ-
ριος Υπουργός, αξιολογείται –και πολύ σωστά- µε δέκα µονάδες,
αλλά ο σεναριογράφος παραµένει –κακώς κατά την άποψή µας-
στις τέσσερις µονάδες και ο συνθέτης, κακώς επίσης, στη µια
µονάδα, όταν ο πρώτος ρόλος αξιολογείται µε έξι µονάδες έκα-
στος και οι δεύτεροι ρόλοι µε τέσσερις.

Στο άρθρο 7, θεωρούµε ότι ο υπολογιστής ενίσχυσης της κι-
νηµατογραφικής ταινίας, όπως προτείνεται, ενισχύει µάλλον την
αποτυχία –το είπαµε και στην επιτροπή- παρά την επιτυχία. Ένα
αναπτυξιακό νοµοσχέδιο δεν είναι δυνατόν να ανταµείβει τους
ερασιτέχνες, όσο σηµαντικοί και αν αποδειχθούν στην πορεία.
Αυτό που πρέπει να κοιτάξουµε πάλι είναι ότι χρειάζεται και η
ενίσχυση όλων εκείνων, οι οποίοι µε το έργο τους έχουν δώσει
θετικό πρόσηµο και στην εθνική µας οικονοµία.

Στο άρθρο 8, σας είχα πει ότι αντιλαµβανόµαστε την επιλογή
σας, κύριε Υπουργέ, δεν συµφωνούµε όµως. Θα θέλαµε να στη-
ριχθεί η µικρή ελληνική ταινία και συστήνουµε να αλλάξει µερι-
κώς ο πίνακας, όπως είχαµε πει. Έως πενήντα χιλιάδες εισιτήρια,
ποσοστό 150% και από τριακόσιες πενήντα χιλιάδες εισιτήρια και
πάνω ποσοστό 50%.

Στο άρθρο 8, όσον αφορά στο 1,5%, το νεκρό, όπως το απο-
καλέσατε –και πολύ σωστά πιστεύω, γιατί αυτή είναι η πρακτική
µέχρι τώρα- προτείνω πρώτον να ληφθούν µέτρα για την κατα-
βολή των αναδροµικών, δεύτερον να θεσπιστούν κυρώσεις για
τη µη καταβολή µέχρι τώρα του 1,5% και τρίτον, να οριστεί χρό-
νος προγράµµατος για την προβολή της τηλεοπτικής διαφήµι-
σης.

Το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου –ο βασικός κορµός του
νοµοσχεδίου, όπου έχουµε εκθέσει τις απόψεις µας- να συνεχί-
σει να λειτουργεί, κατά την άποψή µας, ως έχει, µε βελτιωτικές
παρεµβάσεις. Εάν επιµείνετε, λέµε στο άρθρο 9 να παραµείνει
ανώνυµη εταιρεία. Στο εδάφιο 5 να προστεθεί ότι εκτός από τα
δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις, περιέχονται και οι προηγούµε-
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νες αποφάσεις και εγκρίσεις του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, ώστε
να δοθούν τα χρήµατα στις ταινίες που είχαν εγκριθεί από το ∆ι-
οικητικό Συµβούλιο, πριν την αλλαγή της ιδιότητας του Κέντρου.
Είναι µια πρόταση και της κ. Γκερέκου και πιστεύω ότι πρέπει να
την ενστερνιστείτε.

Στο άρθρο 10, να απαλειφθεί η παράγραφος 20 ότι η εκπρο-
σώπηση στο Ευρωπαϊκό Ταµείο Ενίσχυσης των Κινηµατογραφι-
κών και Οπτικοακουστικών Συµπαραγωγών, το ΕΡΙΜΑΖ,
εκπροσωπείται από το Κέντρο, αλλά να είναι από το Υπουργείο,
όπως σας είπα και στην επιτροπή.

Στο άρθρο 13, για το ∆ιοικητικό Συµβούλιο του Ελληνικού Κέ-
ντρου, η θέση µας είναι γνωστή. Πιστεύω ότι είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση ο καθορισµός προσόντων προς τις γενικές διευθύν-
σεις, παρ’ ότι εµείς πιστεύουµε ότι σε περιόδους οικονοµικής δυ-
σπραγίας δεν µπορεί να χρησιµοποιούµε και να δηµιουργούµε
νέους διοικητικούς φορείς, υπαλλήλους κ.λπ..

Στο άρθρο 14, διαφωνούµε µε τον ορισµό του γενικού διευ-
θυντή. Είµαστε εναντίον της ισχυρής φωνής και της ισχυρής αυ-
θεντίας. Μπορεί να γίνει µια άλλη προσέγγιση.

Στο άρθρο 17 η ∆ιεύθυνση ∆ιεθνών Οπτικοακουστικών Παρα-
γωγών δεν έχει θέση στο Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου.
Μπορεί να πάει στο Υπουργείο Τουρισµού.

Στο άρθρο 20, παράγραφος 5, η τριετής θητεία των διορισµέ-
νων –σας το είχα πει και στην επιτροπή- να λήγει αζηµίως µε την
αλλαγή του Υπουργού. Να µην επιβαρύνεται το ελληνικό δηµό-
σιο µε περαιτέρω αποζηµιώσεις. Οι διοριζόµενοι να έχουν δικαί-
ωµα ανανέωσης της θητείας τους για µια µόνο φορά ακόµα και
να οριστούν εκ των προτέρων οι προϋποθέσεις που πρέπει να
πληρούν οι διοριζόµενοι. Αυτό το κάνατε µερικώς και πιστεύω
ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ δύο τρία λεπτά ακόµα, κυρία Πρόεδρε.
Στο φεστιβάλ τώρα. Είναι µια εξακτίνωση του κέντρου και το

φεστιβάλ, όσον αφορά τη νοµοθετική προσέγγιση που φέρνετε.
∆ιαφωνούµε και µε την κατάργηση του οργάνου ελέγχου, δη-
λαδή, της γενικής συνέλευσης και το διορισµό του γενικού διευ-
θυντή. Πρέπει σαφέστατα να γίνει µνεία στις ταινίες µικρού
µήκους αυτοτελώς. Θεωρούµε ότι θα έπρεπε να γίνεται µνεία για
το φεστιβάλ της ∆ράµας. Μιλάµε, κύριε Υπουργέ, για κινηµατο-
γραφική παιδεία και θεωρώ ότι το φεστιβάλ της ∆ράµας έχει µια
ιστορία και δεν θα έπρεπε να τύχει αυτής της µεταχείρισης εκ
µέρους της πολιτείας. Πρέπει να το ξαναδούµε.

Στο άρθρο 35, όπως ανέφερε ο κύριος Υπουργός σχετικά µε
τα κρατικά βραβεία ότι είναι ανοικτός, θα καταθέσω συγκεκρι-
µένη πρόταση. Με πιέζει ο χρόνος και δεν µπορώ να σας το πω
αναλυτικά. Υπάρχουν οι προτάσεις των πέντε, όπως έχει καθιε-
ρωθεί πλέον. Μπορείτε να το δείτε µε µια ιδιαίτερη, θα έλεγα,
προσοχή.

Σχετικά µε την αναµόρφωση και την προσθήκη νέων ειδών και
θεµάτων στα κρατικά και θεατρικά, λογοτεχνικά βραβεία, πι-
στεύω ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Εµπλουτίζεται µε
βάση την παραγωγή, τη θεµατολογία, αλλά και τις αλλαγές στην
ελληνική κοινωνία, τη συγγραφή έργων, που αφορούν τοµείς
όπως τη µετάφραση από τα αρχαία ελληνικά και άλλα. Είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση.

Όσον αφορά, κύριε Υπουργέ, τα ζητήµατα των συµβασιούχων
είναι ένα τεράστιο ζήτηµα. Πολύ σωστά στην οµιλία σας είπατε
–και αυτό πρέπει να το εξάρω- ότι αδικούνται και αυτοί οι άν-
θρωποι, οι συµβασιούχοι, οι οποίοι επί είκοσι τέσσερις µήνες πα-
ρέχουν εξειδικευµένες εργασίες στο Υπουργείο Πολιτισµού,
αλλά αδικείται και το ίδιο το δηµόσιο, το ίδιο το Υπουργείο διότι
στερείται της εµπειρίας και της εξειδίκευσης, θα έλεγα, ανθρώ-
πων οι οποίοι έχουν συνάφεια προς τα θέµατα που είναι απο-
κλειστικά αρµοδιότητας του Υπουργείου Πολιτισµού.

Νοµίζω ότι πρέπει, επιτέλους, όπως δείξατε µια παγερή –γιατί
να το κρύψουµε- αποφασιστικότητα να προχωρήσετε το νοµο-
σχέδιο για τον κινηµατογράφο, χωρίς να ακούσετε την περιρρέ-
ουσα ατµόσφαιρα των φορέων, πρέπει να δείξετε την ίδια
αποφασιστικότητα στο ξεκαθάρισµα του ζητήµατος των συµβα-
σιούχων του Υπουργείου Πολιτισµού.

Πρέπει, επιτέλους, το Υπουργείο Πολιτισµού να «περιθάλψει»
τα δικά του παιδιά, που είναι αυτοί οι συµβασιούχοι που έχουν και
εξειδίκευση και έργο έχουν παράσχει στις υπηρεσίες των κατά
τόπους εφοριών κι έχουν µια συγκεκριµένη αντίληψη για τα
πράγµατα. Πρέπει να το ξαναδείτε. Έχω καταθέσει σχετική τρο-
πολογία. Νοµίζω ότι, επιτέλους, πρέπει να λήξει η οµηρία αυτών
των ανθρώπων.

Έχω καταθέσει και µία τροπολογία για την πνευµατική ιδιο-
κτησία. Πρέπει να το δείτε και να το συζητήσουµε. Από ό,τι γνω-
ρίζω θα φέρετε κι άλλο νοµοσχέδιο σχετικά µε την ταινιοθήκη κι
εκεί θα έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε και ζητήµατα που
έχουν, ως παρελκόµενα ή ως παρεµπίπτοντα, αναφυεί από το
δικό σας νοµοσχέδιο.

Σε λίγο, κύριε Υπουργέ, θα πέσουν οι τίτλοι του τέλους σε
αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο φέρατε προς ψήφιση στην Εθνική
Αντιπροσωπεία. Πιστεύω ότι η Νέα ∆ηµοκρατία δικαιούται να έχει
αυτήν την αρνητική στάση όσον αφορά και την αρχή του νοµο-
σχεδίου, αλλά και τη γενικότερη διαδικασία, η οποία επεδείχθη,
δεδοµένου ότι έχουµε τη δική µας ιστορία στα ζητήµατα της εκ-
πόνησης ενός νοµοσχεδίου για τον κινηµατογράφο, αντικαθι-
στώντας το νοµοσχέδιο της Μελίνας Μερκούρη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Εµείς είχαµε µία διαφανέστερη διαδικασία. ∆εν προέκυψε νο-

µοσχέδιο από τη θητεία της Νέας ∆ηµοκρατίας στον τοµέα του
κινηµατογράφου, προέκυψαν όµως, πολύ σηµαντικές εµπειρίες.
Είχαµε µία µεγαλύτερη διαφάνεια. Ακούσαµε τους φορείς, εί-
δαµε αντιδράσεις, σκεφτήκαµε, πήραµε πίσω νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες. Για κάτι το οποίο δεν θα µπορέσει κανείς να
κατηγορήσει τις κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας στον τοµέα
της εκπόνησης και της παραγωγής νοµοσχεδίου για τον κινηµα-
τογράφο, είναι ότι δεν άκουσε όλες τις φωνές. Εν πάση περι-
πτώσει, πρέπει να ακούµε και να ευαισθητοποιούµαστε πάνω στις
αντιρρήσεις, στις αντιδράσεις κ.λπ..

Ο κινηµατογραφικός χώρος –το λέω και η εµπειρία µου ως ει-
σηγητού σε αυτό το νοµοσχέδιο- είναι ένας χώρος πολύ ιδιαίτε-
ρος, όπως και οι άνθρωποί του. Είναι άνθρωποι, οι οποίοι είναι
ανήσυχα πνεύµατα και έχουν καταθέσει την καρδιά τους και την
ψυχή τους για τον κινηµατογράφο. Υπάρχουν και ζιζάνια, υπάρ-
χουν και άνθρωποι οι οποίοι έχουν αρνητικό πρόσηµο στην πα-
ραγωγή αυτής της διαδικασίας, αλλά δεν µπορούµε εκ του
αρνητικού δεδοµένου να κοιτάµε το όλον. Το όλον είναι άνθρω-
ποι οι οποίοι πονάνε και αγαπάνε τον κινηµατογράφο και είναι πι-
κραµένοι, γιατί δεν εισακούστηκαν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον ειση-
γητή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αθανάσιο ∆αβάκη.

Καλώ στο Βήµα τον ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Ζιώγα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ως γνωστόν, σήµερα είναι ηµέρα γενικής απεργίας και γι’ αυτό

οι Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας δεν συµ-
µετέχουν στις επιτροπές της Βουλής. Εµείς, έστω και τελευταία
στιγµή, καλούµε τους τηλεθεατές να ανταποκριθούν στο κάλε-
σµα του ΠΑΜΕ και να δώσουν αποφασιστικό παρόν στα συλλα-
λητήριά του στην Οµόνοια στην Αθήνα και στο Άγαλµα του
Βενιζέλου στη Θεσσαλονίκη.

Το άρθρο 1 υπάρχει, για καθαρά τυπικούς λόγους, για τη συ-
νταγµατική νοµιµότητα του νοµοσχεδίου και το οποίο στην ουσία
υπονοµεύεται από τις διατάξεις των υπολοίπων άρθρων.

Το άρθρο 2 περιγράφει τους ορισµούς που θα χρησιµοποιήσει
στη συνέχεια κι έχει να κάνει µε το τι είναι κινηµατογραφικό έργο,
έργο µεγάλου µήκους κ.λπ.. Στο άρθρο αυτό εµείς επιµένουµε
ότι ο σκηνοθέτης όχι µόνο υποβαθµίζεται, αλλά εξαφανίζεται.
Έχει µεγάλη σηµασία να αναδειχθεί ο δηµιουργικός του ρόλος,
αλλά να αναδειχθεί ο δηµιουργικός ρόλος του σεναριογράφου,
επίσης, όπως και όλων των άλλων δηµιουργών-συντελεστών. Ας
µην ξεχνάµε πως το σενάριο είναι η βάση πάνω στην οποία θα
χτιστεί το κινηµατογραφικό έργο, όπως επίσης, σηµαντικό ρόλο

2650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



παίζουν τα κοστούµια, τα σκηνικά, η µουσική που ντύνει το έργο
και που είναι παράγοντες που δηµιουργούν την ανάλογη ατµό-
σφαιρα και συµβάλλουν στην αισθητική της ολοκλήρωση. Γι’
αυτό θεωρούµε ότι το άρθρο αυτό είναι απαράδεκτο.

Το άρθρο 3 αφορά την ελληνικότητα και το πιστοποιητικό ιθα-
γένειας του κινηµατογραφικού έργου. Έχουν ειπωθεί αρκετά στη
συζήτηση επί της αρχής. Στην παράγραφο 3 του άρθρου αυτού
δίνεται το δικαίωµα στον κύριο Υπουργό να επιδίδει αποφάσεις
για να αποκτούν πιστοποιητικό και κινηµατογραφικά έργα που
δεν πληρούν προϋποθέσεις των άλλων παραγράφων του άρθρου
αυτού.

Στο άρθρο 4 αναφέρεται η µοριοδότηση και ρυθµίζει τις προ-
ϋποθέσεις πέραν της ελληνικότητας, βάσει των οποίων µια ταινία
θα ενταχθεί στο πλαίσιο αυτού του νόµου για τη χρηµατοδότηση
της παραγωγής και την ενίσχυση της διανοµής του. Να επιση-
µάνουµε εδώ, συµπληρωµατικά σε αυτό που ήδη έχουµε αναφέ-
ρει στην τοποθέτησή µας στη συζήτηση που κάναµε στην
επιτροπή, το εξής: Στην οµάδα της τεχνικής δηµιουργίας για την
εικόνα προβλέπεται µία µονάδα, όµως οι τεχνικοί που απαιτού-
νται για να αποδοθεί αυτή η µονάδα είναι τρεις: Ο διευθυντής
φωτογραφίας, ο κάµεραµαν κι ένας βοηθός. Το άρθρο αυτό δεν
κάνει διάκριση ανάµεσα σε ταινία µικρού και µεγάλου µήκους.
Αυτό σηµαίνει πως και µία ταινία µικρού µήκους θα πρέπει να
πληροί τις ίδιες προϋποθέσεις µε µια ταινία µεγάλου µήκους. Με
λίγα λόγια, µε το άρθρο αυτό ενισχύονται τα µονοπώλια του
χώρου και όχι αυτό που ισχυρίζεται η κυβερνητική προπαγάνδα
και οι «Οµιχλιστές», ότι δήθεν ενισχύεται η µικρή παραγωγή. Γι’
αυτό και το απορρίπτουµε.

Άρθρο 5, ενίσχυση από τα έσοδα του ειδικού φόρου. Η ενί-
σχυση αφορά µόνο στην ταινία µεγάλου µήκους. Από ό,τι φαίνε-
ται, για την Κυβέρνηση η ταινία µικρού µήκους υπάρχει ως
προσδιορισµός, ίσα-ίσα για να είναι πιο εύκολος ο αποκλεισµός
της. Η µικρού µήκους ως εµπόρευµα, έχει µικρή αξία, οπότε πολύ
λίγο ενδιαφέρει τη βιοµηχανία. Από εδώ φαίνεται και η δήθεν
στοργή που δείχνουν στους νέους δηµιουργούς και το µέλλον
που τους επιφυλάσσουν.

Στο άρθρο 6 εισάγεται η έννοια του συντελεστή ενίσχυσης του
κινηµατογραφικού έργου. Ο συντελεστής αυτός ισούται µε τη
µονάδα, δηλαδή, δεν πολλαπλασιάζει το ποσόν που είναι να δια-
τεθεί, αλλά υπό προϋποθέσεις, όπως έχουµε αναπτύξει, το µει-
ώνει.

Το άρθρο 7, παρά το γεγονός ότι φαίνεται να ενισχύει τους πιο
αδύναµους, αφού σε αυτούς επιστρέφει το 200% του φόρου που
εισπράχτηκε κατά την προβολή της ταινίας τους, εν τούτοις αν
συνδυαστεί µε την παράγραφο 4 του άρθρου 5, στην οποία ορί-
ζεται πως η βάση για τον υπολογισµό επιστροφής φόρου είναι τα
εισιτήρια που κόπηκαν κατά τους δώδεκα πρώτους µήνες από
την πρώτη προβολή της ταινίας και όχι µέχρι την απόσβεση του
κόστους παραγωγής, τότε αντιλαµβάνεται κανείς πως ο µικρός
παραγωγός, µε πολύ µεγάλη δυσκολία, θα συγκεντρώσει ξανά
χρήµατα για την επόµενη παραγωγή του.

Στο άρθρο 8 περιλαµβάνονται οι διατάξεις για το περίφηµο
1,5%, το οποίο µέχρι τώρα έπρεπε να καταβάλουν όλα τα κανά-
λια µε βάση το νόµο του 1989. Στις διατάξεις του νόµου αυτού
προβλεπόταν ότι τα κρατικά, δηµοτικά και ιδιωτικά κανάλια
έπρεπε να καταβάλουν κατ’ έτος ποσό ίσο µε το 1,5% ακαθαρί-
στων εσόδων τους από κάθε πηγή για την παραγωγή κινηµατο-
γραφικής ταινίας µεγάλου µήκους. Επειδή στο σχετικό νόµο δεν
υπήρχαν ποινικές ρήτρες ούτε προβλεπόταν ο τρόπος µε τον
οποίο θα εισπράττεται αυτό το ποσόν, είχε αφεθεί στην αγαθή
προαίρεση των καναλαρχών, µε το γνωστό αποτέλεσµα. Πέραν
ορισµένων δηµόσιων καναλιών, ουδέν.

Άρθρα 9 έως 20 για το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου. Μι-
λώντας για τη γενική φιλοσοφία και τις αρχές που διέπουν αυτό
το νοµοσχέδιο, περιγράψαµε το τι επιχειρεί σε γενικές γραµµές
να κάνει. Υποταγµένο σε αυτό τη λογική το Ελληνικό Κέντρο Κι-
νηµατογράφου από ανώνυµη εταιρεία µετατρέπεται στο πιο ευ-
έλικτο σχήµα, χωρίς γενική συνέλευση του νοµικού προσώπου
ιδιωτικού δικαίου. Το ονοµάζει «Κοινωφελές µη κερδοσκοπικό νο-
µικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου». Φυσικά, στην παράγραφο 3
του ίδιου άρθρου µπορεί να λειτουργεί προς χάριν του δηµοσίου

συµφέροντος µε κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας και διέπεται
από το ιδιωτικό δίκαιο.

Το Κέντρο Κινηµατογράφου είναι ο φορέας που εκδίδει το πι-
στοποιητικό ελληνικής ιθαγένειας για τα κινηµατογραφικά έργα
που πληρούν τους όρους του άρθρου 3. Τέτοιο Κέντρο, δεν µπο-
ρεί να δεχθεί στα όργανα διοίκησής του τους εκπροσώπους των
συνδικαλιστικών φορέων. Υπάρχει ειδική διάταξη για ασυµβίβα-
στο της ιδιότητας του συνδικαλιστή µε µέλος διοίκησης, άρθρο
20 παράγραφος 3. Από τα επτά µέλη του διοικητικού συµβου-
λίου, τα τέσσερα είναι προσωπικότητες του ελληνικού ή του πα-
γκόσµιου κινηµατογράφου. Οι υπόλοιποι τρεις µπορεί να είναι
άνθρωποι των γραµµάτων και των τεχνών ή άνθρωποι που δια-
θέτουν πείρα στη διοίκηση οργανισµών ή επιχειρήσεων. Είναι λο-
γικό, γιατί το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου δεν θα
διαχειριστεί τέχνη, εµπόρευµα θα διαχειριστεί. Ως εκ τούτου,
χρειάζεται συµβούλους που θα είναι αποτελεσµατικοί στην κα-
τεύθυνση αυτή. Η λειτουργία του διοικητικού συµβουλίου βασί-
ζεται στις εισηγήσεις του γενικού διευθυντή, ο οποίος είναι ο
µόνος αρµόδιος να εισηγείται θέµατα.

Στο άρθρο 14, στην παράγραφο 1 προβλέπεται ότι ο γενικός
διευθυντής είναι πρόσωπο αναγνωρισµένου κύρους του ελληνι-
κού ή παγκόσµιου κινηµατογράφου. Αυτή είναι άλλη µία υιοθέ-
τηση του κοσµοπολιτισµού και ενσωµάτωση της πολιτικής της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την κίνηση κεφαλαίων, την οποία άλ-
λωστε συνδιαµορφώνουν. Αυτό είναι το πρώτο. Το δεύτερο, είναι
πως όπως συµβαίνει σε όλους τους κρατικούς οργανισµούς που
ιδρύονται, εφαρµόζεται η ενός ανδρός αρχή.

Άρθρο 15, εσωτερική διάρθρωση. Σε αυτό αποκαλύπτεται η
ουσία του είδους της ανάπτυξης που σχεδιάζει το Υπουργείο και
η Κυβέρνηση συνολικά για την κινηµατογραφική τέχνη.

Στο άρθρο 20 αναφέρεται ότι οι διευθυντές, πλην του διευθυ-
ντή οικονοµικής και διοικητικής υποστήριξης, είναι πρόσωπα ανα-
γνωρισµένου κύρους κ.λπ.. Από την παρουσίαση των άρθρων
αυτών ισχυροποιείται η εκτίµηση που κάνουµε για το ρόλο που
έχει να παίξει το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου στις σύγ-
χρονες ανάγκες του κρατικοµονοπωλιακού καπιταλισµού στη
χώρα µας.

Όσον αφορά το Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, η
νοµική µορφή, που είναι η ίδια µε το Ελληνικό Κέντρο, για τους
ίδιους λόγους διατηρεί τους σκοπούς που τους είχε πρόσφατα
ο νόµος του κ. Βενιζέλου και όπου το διοικητικό συµβούλιο και ο
γενικός διευθυντής έχουν τα ίδια χαρακτηριστικά µε το αντί-
στοιχο του Κέντρου Κινηµατογράφου. ∆ιατηρεί ως µη διαγωνι-
στικό το ελληνικό τµήµα στο Φεστιβάλ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο της δευτερολογίας µου.
Ενσωµατώνει στο Φεστιβάλ το Κινηµατογραφικό Μουσείο, το

οποίο πλέον αποτελεί διεύθυνση του Φεστιβάλ, ενώ διαµορφώ-
νει και µία ακόµη διεύθυνση, τη ∆ιεύθυνση Οπτικοακουστικών
Παραγωγών. Είναι µία από τις τέσσερις διευθύνσεις του Φεστι-
βάλ, που αναφέρονται στο άρθρο 29.

Στο άρθρο αυτό ενσωµατώνονται τα καθήκοντα του διευθυντή
της. Ανάµεσα σε αυτά, καθήκον του είναι να επιλέγει τα κινηµα-
τογραφικά έργα που συµµετέχουν στο ∆ιεθνές Φεστιβάλ Κινη-
µατογράφου το Φεστιβάλ Ντοκιµαντέρ και το Φεστιβάλ του
Ελληνικού Κινηµατογράφου που καθορίζει την ηµέρα και τη
σειρά προβολής τους. Αυτό θα πει συλλογικότητα, δηµοκρατία,
αξιοκρατία, διαφάνεια και όλα τα συναφή.

Για το Φεστιβάλ ισχύει η εκτίµηση κατ’ αναλογία µε την εκτί-
µηση που κάνουµε για το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου.
Είναι και αυτό ένα γρανάζι στην κρατική παρέµβαση υπέρ του
κεφαλαίου. Για το Φεστιβάλ ∆ράµας έχουµε τοποθετηθεί και
ισχύει η θέση µας.

Άρθρο 34, Κινηµατογραφικό Αρχείο. Το αφήνει, ως φαίνεται,
να λειτουργεί προς το παρόν, όπως προέβλεπε ο νόµος του
2006. Ο όποιος εκσυγχρονισµός του, στο πλαίσιο των καπιταλι-
στικών αναδιαρθρώσεων, επαφίεται στις αλλαγές που µπορεί να
ακολουθήσουν στο µέλλον από τις προβλεπόµενες υπουργικές
αποφάσεις, όπως αναφέρονται στην παράγραφο 4 του συγκε-
κριµένου άρθρου.
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Άρθρο 38, Γνωµοδοτική Επιτροπή Σχολών Κινηµατογράφου-
Τηλεόρασης. Είναι η επιτροπή που βεβαιώνει τους τίτλους σπου-
δών, ελέγχει τη λειτουργία των σχολών. Μέχρι τώρα στην
επιτροπή αυτή συµµετείχε και εκπρόσωπος του ΣΕΥ. Με το
άρθρο αυτό εκπρόσωπος παύει να υπάρχει, όπως και ο πρόε-
δρος της επιτροπής παύει να είναι ακαδηµαϊκός.

Να θυµίσουµε πως πρόκειται για σχολές, κατά κανόνα ιδιωτι-
κές. Κατά τη δική µας αντίληψη –το οποίο θεωρούµε σηµαντικό
και το επαναλαµβάνουµε- πιστεύουµε ότι η εκπαίδευση των καλ-
λιτεχνών πρέπει να αναβαθµιστεί, να γίνει ανώτατη, δηµόσια και
δωρεάν και όλες οι ιδιωτικές σχολές θα καταργηθούν.

Για τα κρατικά βραβεία λογοτεχνίας, επισηµαίνουµε στην πα-
ράγραφο 19 του άρθρου 40 -όπου δίνεται το δικαίωµα στον κύριο
Υπουργό να δίνει βραβεία και διακρίσεις σε βιβλιοπωλεία και εκ-
δότες για την προσφορά τους στην προώθηση, τη διάδοση και τη
δηµιουργία νέων αναγνωστών- ότι έτσι µπορούµε να βρεθούµε
µπροστά στο φαινόµενο να βραβεύονται ή ακόµη να δίνεται διά-
κριση και σε σούπερ µάρκετ. Η γενική εικόνα πάντως είναι πως
πάει να τελειώσει µε το βιβλίο, όπως επίσης προσπαθεί να τε-
λειώσει και µε τη συγγραφή θεατρικών έργων.

Πάγια θέση µας στο άρθρο 42 είναι η κάλυψη των αναγκών µε
µόνιµο προσωπικό, µε πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά δικαι-
ώµατα. Στα άρθρα 43 και 44, από την πλευρά του Συλλόγου των
Εκτάκτων Αρχαιολόγων του Υπουργείου Πολιτισµού έχει βγει
ανακοίνωση, στην οποία θεµελιώνουν τις αντιρρήσεις τους για
την υπογραφή ενός µνηµονίου, προβάλλοντας την άποψη πως
εν τέλει αυτό λειτουργεί κυρίως υπέρ των εργολάβων, οι οποίοι
κάτω από ορισµένες προϋποθέσεις θα µπορούν να παρεµβαί-
νουν στην ανασκαφή.

Στο άρθρο 46 έχουµε ρυθµίσεις για πνευµατική ιδιοκτησία. Θε-
ωρούµε πως το άρθρο αυτό είναι ψευδεπίγραφο. Όπως θα δια-
πιστώσει όποιος το διαβάσει, δεν αναφέρεται στα πνευµατικά
δικαιώµατα, έστω σε πνευµατική ιδιοκτησία, αλλά σε συγγενικά
δικαιώµατα των εκτελεστών-ερµηνευτών.

Από την άλλη, εµείς έχουµε µία ουσιώδη διαφορά µε τον όρο
«πνευµατική ιδιοκτησία». Για εµάς υπάρχουν πνευµατικά δικαιώ-
µατα των δηµιουργών και συγγενικά δικαιώµατα των ερµηνευ-
τών-εκτελεστών, τα οποία ως δικαιώµατα ή ασκούνται ή δεν
ασκούνται από αυτόν που τα έχει. ∆εν µπορούν όµως σε καµµία
περίπτωση να γίνουν αντικείµενο αγοραπωλησίας, δηλαδή να µε-
τατραπούν σε εµπόρευµα.

Στο άρθρο 50, ανάµεσα στις καταργούµενες διατάξεις είναι
και αυτές που αφορούν τα κρατικά βραβεία. Φυσικά παραµένουν
εκτός νοµοσχεδίου η Ταινιοθήκη της Ελλάδας και το µεγάλο ζή-
τηµα της γενικής αναβάθµισης της κινηµατογραφικής παιδείας
σε δηµόσια, δωρεάν και ανώτατη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σ’ ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, ολοκληρώνω. Σας ευχαριστώ.
Να θυµίσουµε ότι σε πανεπιστηµιακό επίπεδο υπάρχει στο Αρι-

στοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης Τµήµα Κινηµατογραφι-
κών Σπουδών, ιδιαίτερα υποβαθµισµένο όµως, από το οποίο
λείπουν και οι στοιχειώδεις υποδοµές, ενώ στο χώρο λειτουρ-
γούν ιδιωτικές αδιαβάθµητες σχολές από τις οποίες βγαίνουν
σκηνοθέτες και τεχνικοί κινηµατογράφου. Γι’ αυτά τα δύο θέµατα
ίσως το Υπουργείο Πολιτισµού να επιφυλάσσει εκ νέου χειρότε-
ρες για το µέλλον εκπλήξεις. Στις καταργούµενες διατάξεις είναι
και εκείνες που έχουν να κάνουν µε τη λειτουργία των κινηµατο-
γραφικών λεσχών.

Με βάση όλα τα παραπάνω, το νοµοσχέδιο είναι απαράδεκτο.
Περιγράφει την κινηµατογραφική βιοµηχανία που θέλουν τα µο-
νοπώλια για να συνεχιστεί η συγκέντρωση και συγκεντροποίηση
των κεφαλαίων, για να παραµείνει ο κινηµατογράφος ένα ιδεο-
λογικό όπλο των κεφαλαιοκρατών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Είναι φανερό πως στο πλαίσιο αυτό της πολιτικής, που εκ-
φράζει το νοµοσχέδιο, θα υπάρξει ένταση της ιδεολογικής επί-
θεσης στα λαϊκά στρώµατα και ιδεολογικού εκβιασµού στους
καλλιτέχνες. Το περιεχόµενο του κινηµατογραφικού έργου θα γί-
νεται ολοένα και πιο αντιδραστικό και αντικοµµουνιστικό.

Αριστουργήµατα της κινηµατογραφικής τέχνης που δεν βο-
λεύουν το σύστηµα, θα θαφτούν στα αρχεία, όπως άλλωστε ήδη
συµβαίνει, όχι µόνο στον κινηµατογράφο, αλλά και σε όλους τους
τοµείς της τέχνης, ενώ ταυτόχρονα κάποιες δυνάµεις που θα
µπορούσαν να εξελιχθούν σε καλούς, δηµιουργικούς σκηνοθέ-
τες, σεναριογράφους και λοιπούς συντελεστές δηµιουργούς, θα
περιθωριοποιηθούν.

Απάντηση στην απαίτησή τους δεν είναι η υποταγή, η µοιρο-
λατρία και η παραίτηση. ∆εν είναι και η επιστροφή σ’ έναν πα-
ρελθόντα νόµο ο οποίος υπήρξε ο πρώτος κρίκος της αλυσίδας,
του οποίου συνέχεια και εκσυγχρονισµός, κατά τις επιθυµίες των
µονοπωλίων, υπήρξαν οι νόµοι που ακολούθησαν. Η απάντηση
σ’ αυτό είναι η ανάπτυξη της πάλης για τη δηµιουργία µιας κινη-
µατογραφίας που δεν θα έχει στόχο το κέρδος του κεφαλαίου,
αλλά που θα έχει στόχο την αισθητική και πνευµατική ανύψωση
του λαού και αποφασιστικό ρόλο σ’ αυτό θα έχουν όλοι οι άν-
θρωποι της κινηµατογραφίας, καθώς και η ίδια η κοινωνία.

Καταψηφίζουµε και την τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερι-
κών, µε δεδοµένο ότι παραµένουµε σταθεροί στη θέση µας για
τις εργασιακές σχέσεις των εργαζοµένων στην Τοπική Αυτοδιοί-
κηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Βαΐτσης Αποστολάτος, ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, έχουµε πει ότι
είµαστε υπέρ του νοµοσχεδίου επί της αρχής, µε τέσσερις µόνο
µικρές αντιρρήσεις να εγείρονται σε τέσσερα συγκεκριµένα
άρθρα και σε αντίστοιχες ρυθµίσεις.

Συγκεκριµένα, στο άρθρο 1, όπου καθορίζονται οι γενικές
αρχές, λέµε «ναι», δίνοντας ιδιαίτερη έµφαση στην παράγραφο
2, όπου διακηρύσσεται η ελευθερία της κινηµατογραφικής τέ-
χνης που είναι κατοχυρωµένη από το Σύνταγµα και ορίζεται
σαφώς και στο ν. 1597/ 86 της Μελίνας Μερκούρη. Πρόκειται για
µία παράγραφο που δεν υπήρχε στο αρχικά κατατεθέν νοµο-
σχέδιο και είναι πάρα πολύ σηµαντικό να επιβραβεύουµε το γε-
γονός ότι ενσωµατώθηκε σ’ αυτό µετά τη δηµόσια διαβούλευση,
δεδοµένου ότι έτσι δεν αφήνεται περιθώριο ενδεχόµενης άσκη-
σης λογοκρισίας στην κινηµατογραφική δηµιουργία και τέχνη.

Στο άρθρο 2, που έχουµε τους ορισµούς των όσων τίθενται
παρακάτω στο νοµοσχέδιο, είναι σαφώς πολύ θετικό το ότι στην
περίπτωση ε’ της παραγράφου 1, στον ορισµό δηλαδή της επι-
χείρησης αιθουσών, προστέθηκε και ο θερινός κινηµατογράφος.

Ωστόσο, είναι σταθερή η θέση περί του αναγκαίου της ρητής
αναφοράς στους σκηνοθέτες ως δηµιουργούς των κινηµατο-
γραφικών έργων, η οποία δεν περιλαµβάνεται στους ορισµούς.
Υπήρχε αυτή η αναφορά στην παράγραφο 6 στο αρχικό κείµενο
που µας είχε δοθεί, η οποία όµως στη συνέχεια απαλείφθηκε.

Έχουµε αναλύσει διεξοδικά αυτό το θέµα στις συνεδριάσεις
της επιτροπής. Έχει γίνει επίκληση στο νόµο περί πνευµατικής
ιδιοκτησίας, τον ν. 2121/93, όπου ορίζεται ο σκηνοθέτης και γι’
αυτό έχει υποστηριχθεί ότι δεν είναι ανάγκη να οριστεί και εδώ.

Ωστόσο συνεχίζω να πιστεύω ότι όπως ακριβώς ορίζουµε τον
παραγωγό, ο οποίος ορίζεται επίσης στο ν. 2121/93, πρέπει να
ορίσουµε σαφώς και το σκηνοθέτη, την ψυχή δηλαδή του κινη-
µατογράφου, αν θέλουµε να είµαστε συνεπείς ως προς την τή-
ρηση των πολύ λεπτών ισορροπιών σε ό,τι αφορά τη βαρύτητα
των δύο αυτών µεγάλων ρόλων δεδοµένης της µεγίστης σηµα-
σίας και των δύο στο τελικό κινηµατογραφικό αποτέλεσµα µαζί
σαφώς µε όλους τους άλλους. ∆εδοµένης αυτής της έλλειψης
δεν θα ψηφίσουµε το άρθρο 2.

Με το άρθρο 3 και τις προϋποθέσεις που πρέπει να πληροί το
ελληνικό κινηµατογραφικό έργο είµαστε απόλυτα σύµφωνοι.

Στο άρθρο 4 που αφορά τη µοριοδότηση του κινηµατογραφι-
κού έργου αναγνωρίζουµε τις δυσκολίες του αυστηρού υπολο-
γισµού και καθορισµού των µορίων αυτών και ότι σκληρά
προσπαθήσατε, προκειµένου η συγκεκριµένη µοριοδότηση να
είναι καθ’ όλα και προς όλους δίκαιη. Σε αυτήν τη λογική και δε-
δοµένης της τροποποίησης που κάνατε στην περίπτωση α’ της
παραγράφου 1, όπου ο πρώτος και ο δεύτερος ρόλος θα καθο-
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ρίζονται από το σκηνοθέτη, τον πλέον και καθ’ ύλην αρµόδιο, θα
ψηφίσουµε το άρθρο. Καταθέτω ωστόσο τον προβληµατισµό
µου, σχετικά µε το γιατί το σύνολο των µορίων για την περίπτωση
α’ πρέπει να είναι υποχρεωτικά δεκαοκτώ. Όπως είχα ξαναπεί,
αν αυξάναµε το όριο αυτό, ίσως να µπορούσαµε να ενισχύσουµε
περισσότερο κάποιες κατηγορίες που ως τώρα εξισώνονται µε-
ταξύ τους, επί παραδείγµατι ο σκηνοθέτης µε τον πρώτο ρόλο.
Ψηφίζουµε ωστόσο το άρθρο µε τον προβληµατισµό µου να πα-
ραµένει.

Σχετικά µε το άρθρο 5 για την επιστροφή του ειδικού φόρου
θέλω να χαιρετίσω την ενσωµάτωση της παραγράφου 9 που ορί-
ζει την προσπελασιµότητα των κινηµατογραφικών αιθουσών ως
απαραίτητη προϋπόθεση για την ενίσχυση της επιχείρησης αι-
θουσών χειµερινού κινηµατογράφου. Ήταν από τα πράγµατα
που προτάθηκαν στον Υπουργό στη συνεδρίαση της επιτροπής
επί των άρθρων και θεωρώ πολύ σηµαντικό ότι προστέθηκε ως
αυτοτελής παράγραφος στο άρθρο 5.

Η αντίρρηση στο άρθρο τούτο έγκειται στην παράγραφο 3,
όπου δεν προβλέπεται η ενίσχυση και του σκηνοθέτη ξανά από
την επιστροφή του ειδικού φόρου, όπως θα συµβαίνει για τους
παραγωγούς και τις επιχειρήσεις αιθουσών και η οποία θα γίνε-
ται µε βάση την κλίµακα του άρθρου 7. Η µη συµµετοχή των σκη-
νοθετών σ’ αυτήν την επιστροφή ειδικού φόρου αντιλαµβάνεστε
ότι δεν συνάδει µε το µέγεθος της προσφοράς τους στην επιτυ-
χία ή µη της εκάστοτε κινηµατογραφικής ταινίας. ∆εδοµένου δε
ότι κάτι τέτοιο προβλέπεται και σε πολλές άλλες χώρες της Ευ-
ρώπης µας, θα σας προτείναµε να το ξαναδείτε και τώρα.
Έχουµε όλη την καλή διάθεση να ψηφίσουµε το συγκεκριµένο
άρθρο, πόσω δε µάλλον συνεχεία της προσθήκης που κάνατε -
και πάρα πολλά συγχαρητήρια και µπράβο από όλους οµόφωνα-
για τα άτοµα µε αναπηρία. Θέλουµε, όµως, να ρυθµιστεί και το
θέµα τούτο.

Στο άρθρο 6 και στο άρθρο 7 λέµε «ναι». Ειδικότερα για το
άρθρο 7 θεωρούµε ότι είναι πολύ θετικό ότι µε βάση την κλίµακα
που παρατίθεται προβλέπεται µεγαλύτερη επιστροφή φόρου και
για τις ταινίες µε λιγότερες εισπράξεις. Γίνεται δηλαδή µία ευ-
γενής και εξαιρετική προσπάθεια ενίσχυσης των ταινιών που δεν
είχαν το επιθυµητό εισπρακτικό αποτέλεσµα και αυτό είναι πολύ
ευεργετικό επί της ουσίας του σινεµά.

Το άρθρο 8 για το ιστορικό πλέον 1,5%, εκεί που εγείρεται και
η βασική µας αντίρρηση. Έχω αναφερθεί διεξοδικά στο θέµα και
στη συζήτηση επί της αρχής. ∆εν πιστεύουµε ότι θα είναι απο-
τελεσµατική η απόδοση του 1,5% ειδικά από τη δηµόσια τηλεό-
ραση, αλλά και τα ιδιωτικά κανάλια παρά την ποινικοποίηση που
έχετε βάλει –και το χειροκροτήσαµε τούτο- το Σ∆ΟΕ και όλα
αυτά, γιατί πιστεύουµε ότι θα αντιµετωπίζετε δυσκολίες, παρά
τις όποιες κυρώσεις προβλέπετε στις παραγράφους 11 και 12
και 13. Αντ’ αυτού επαναλάβαµε όλοι από το κόµµα µου ότι µπο-
ρεί να αποδειχθεί άκρως αποτελεσµατικό αν καθορίσετε ένα πα-
ράβολο που θα καταβάλλεται για κάθε προβολή ξένης και
ελληνικής ταινίας προς ενίσχυση του κινηµατογράφου. Μπορείτε
να το εξετάσετε ως µοντέλο και να διασφαλίσετε µ’ έναν τέτοιο
τρόπο τη χρηµατοδότηση του χώρου.

Για το άρθρο 9 θεωρούµε ότι δεν υπάρχει ιδιαίτερος ρόλος
για την αλλαγή της νοµικής µορφής του Ελληνικού Κέντρου Κι-
νηµατογράφου στην ανώνυµη εταιρεία, σε κοινωφελές µη κερ-
δοσκοπικό νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, από τη στιγµή
µάλιστα που η οργανωτική δοµή είναι πιο ελεγχόµενη και ευέλι-
κτη από εκείνη του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου.

Για το άρθρο 10 και τους σκοπούς του Ελληνικού Κέντρου Κι-
νηµατογράφου δεν έχουµε καµµία αντίρρηση. Είναι ένα απόλυτο
«ναι».

Στο άρθρο 11 παράγραφος 3 έχω να σηµειώσω το θετικό της
νοµοθετικής τροποποίησης που κάνατε επεκτείνοντας το θέµα
της δηµοσιοποίησης του ισολογισµού σε δηµοσιοποίηση των αι-
τήσεων οικονοµικών καταστάσεων. Στην επιτροπή ήµουν πολύ
συγκεκριµένος και είχα µιλήσει για ανάγκη δηµοσιοποίησης πε-
ρισσοτέρων πληροφοριών οικονοµικής δραστηριότητας, όπως
της κατάστασης αποτελεσµάτων χρήσης για παράδειγµα. Είναι
εξαιρετικά σηµαντικό, λοιπόν, ότι εδώ κάνετε πια λόγο για ετή-
σιες οικονοµικές καταστάσεις και όχι για ισολογισµό απλό, διότι

εξασφαλίζετε µε αυτόν τον τρόπο µεγαλύτερη διαφάνεια ως
προς τα οικονοµικά.

Θα ήταν χρήσιµο να εξετάσετε βεβαίως και το ενδεχόµενο, οι
ορκωτοί λογιστές που αναφέρονται στην παράγραφο 4 να είναι
ανεξάρτητοι και να µη διορίζονται µε απόφαση του εκάστοτε
Υπουργού και οι ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις να εγκρίνο-
νται από το διοικητικό συµβούλιο, δεδοµένου µάλιστα ότι ο ίδιος
ο Υπουργός θα έχει διορίσει αυτό το διοικητικό συµβούλιο. Παρά
όµως αυτές τις δυο παρατηρήσεις, επειδή κρίνουµε πάρα πολύ
θετική την τροποποίηση του κάνατε, προσανατολιζόµαστε σε τε-
λικό «ναι» για το συγκεκριµένο άρθρο.

Για το άρθρο 12 όπου ορίζονται ως όργανα διοίκησης του
Εθνικού Κέντρου Κινηµατογράφου το διοικητικό συµβούλιο και ο
γενικός διευθυντής, θεωρούµε καθοριστικής σηµασίας τη δια-
τήρηση της γενικής συνέλευσης, ώστε να µην τεθεί θέµα υπερ-
συγκέντρωσης εξουσιών στο πρόσωπο του γενικού διευθυντή
και των µελών του διοικητικού συµβουλίου, για να υπάρχει επαρ-
κέστερη εκπροσώπηση από πρόσωπα διακεκριµένα στο χώρο
του κινηµατογράφου, που θα µπορούν µε τις προτάσεις να συµ-
βάλουν ευεργετικά στο έργο του γενικού διευθυντή και του διοι-
κητικού συµβουλίου. Ωστόσο, εγώ προσωπικά έχω δεχθεί τη δική
σας εγγύηση, πρόκληση γι’ αυτούς να αποδείξουν τις δυνατότη-
τές τους, την αποτελεσµατικότητά τους.

Στο άρθρο 13, παρά τις διαβεβαιώσεις περί αξιοκρατικών δια-
δικασιών και έχοντας κατανοήσει πλήρως τους λόγους για τους
οποίους επιλέγετε το διορισµό όλων των µελών του διοικητικού
συµβουλίου απευθείας από τον εκάστοτε Υπουργό, επιµένουµε
στην αρχική µας θέση περί αναγκαιότητας να υπάρχουν ορι-
σµένα έστω αιρετά, όµως, µέλη στο διοικητικό συµβούλιο, προ-
κειµένου να τηρείται µε έναν τρόπο η έννοια του πλουραλισµού,
της πολυφωνίας, οπωσδήποτε της δηµοκρατίας. Αυτό συµβαίνει
µε τα πολυµελή συµβούλια άλλων χωρών. Σας είπα για τη Γερ-
µανία για παράδειγµα, το κρατίδιο της Βαυαρίας και αλλού. Και
αν όχι αυτό, για παράδειγµα θα σας έλεγα ότι τουλάχιστον µπο-
ρείτε να καθορίσετε επ’ ακριβώς τα απαραίτητα τυπικά προσόντα
των επτά αυτών µελών και να µην περιοριστείτε σ’ αυτό το γενι-
κόλογο πρόσωπα αναγνωρισµένου κύρους από το χώρο του ελ-
ληνικού ή παγκόσµιου κινηµατογράφου ή να προέρχονται από
τον ευρύτερο χώρο των τεχνών, των γραµµάτων και των επιστη-
µών ή να διαθέτουν αξιόλογη πείρα στη διοίκηση οργανισµών ή
επιχειρήσεων.

Το άρθρο 14 αφορά στο γενικό διευθυντή. Κάνατε τροποποί-
ηση του αφορά στην παράγραφο 1 και προσθέσατε νέο εδάφιο
βάσει του οποίου ο γενικός διευθυντής προτείνεται ύστερα από
δηµόσια πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος. Απολύτως προς
τη σωστή κατεύθυνση η τροποποίηση και την επικροτούµε.

Είναι αναγκαίο βεβαίως και εδώ και µε δεδοµένο µάλιστα ότι
ο ρόλος του γενικού διευθυντού -τα είπαµε, κύριε Πρόεδρε,
επιφορτίζεται και µε επιπλέον καθήκοντα και δικαιώµατα
βεβαίως, που συγκεντρώνονται στο πρόσωπο του- να γίνουµε
περισσότερο συγκεκριµένοι. Και παρακαλώ, να καθορίσουµε τα
τυπικά προσόντα των όσων θα µπορούν να εκδηλώνουν
ενδιαφέρον, για την πλήρωση της συγκεκριµένης θέσης.

Στα άρθρα 15, 16, 17, 18, 19 και 20 -για το Υπουργείο Πολιτισµού
και Τουρισµού, που λέγαµε ότι µπορεί να συµµετέχει, να πάει εκεί-
λέµε «ναι», µε µια µικρή αναφορά στο άρθρο 17, που αναφέρεται
στη ∆ιεύθυνση Οπτικοακουστικών Παραγωγών και το οποίο
αποτελεί πραγµατικά ένα σηµαντικό βήµα για την προώθηση της
Ελλάδας µας, ως ελκυστικού προορισµού για την πραγµατοποίηση
γυρισµάτων, αλλά και γενικότερα κινηµατογραφικών παραγωγών,
ένα φυσικό σκηνικό, οπότε και στην προσέλκυση συναλλάγµατος.
Γι’ αυτό ανέφερα και το Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού.

Στο πέµπτο κεφάλαιο, που καλύπτει τα άρθρα 21 έως και 33,
για το Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, ψηφίζουµε τα
άρθρα 21, 22, 23, 24, 25, 28, 30, 31, 32 και 33. Θα πούµε τις
αντιρρήσεις µας στα άρθρα 26 και 27, που ορίζουν τα σχετικά
µε το διοικητικό συµβούλιο και το γενικό διευθυντή, όπου µόνο
σε αυτά βλέπετε ότι υπάρχει ζήτηµα και όπου δικό µας
ζητούµενο είναι τα όσα ανέφερα προηγουµένως, στα αντίστοιχα
άρθρα που αφορούν στο Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου.

Θα σταθώ ιδιαιτέρως, όµως στο άρθρο 29 και την κατάργηση
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των Κρατικών Βραβείων Ποιότητας. Είναι ένα θέµα µε το οποίο,
σαφώς, δεν συµφωνούµε. Τα Κρατικά Κινηµατογραφικά Βραβεία
έχουν αντίκρυσµα, όχι µόνο στην ηθική επιβεβαίωση του
δηµιουργού -που καταλαβαίνετε, αντιλαµβάνεστε, επικροτείτε-
αλλά και στην αναγνώρισή του στην αγορά. Γνωρίζουµε όλοι,
πώς λειτουργούν αυτά τα πράγµατα. Τα βραβεία υπάρχουν από
το 1960, για κάποιο λόγο -δεν επιθυµώ να είµαι επαναληπτικός
στην τεκµηρίωση- για τον ίδιο όµως λόγο που υπάρχουν και
ισχύουν ακόµα και σε όλη την υπόλοιπη Ευρώπη. Οπότε, µην τα
καταργείτε έτσι απλά.

Σας άκουσα εχθές, κύριε Υπουργέ, να λέτε ότι χρειάζεστε να
πεισθείτε για τη δυνατότητα και τη φερεγγυότητα του θεσµού.
Είναι δύο πράγµατα, τα οποία µπορούµε να τα χτίσουµε. Έχουµε
στη διάθεση µας πολλά ευρωπαϊκά µοντέλα, όπου αντίστοιχα
βραβεία λειτουργούν πάρα πολύ καλά, στην κυριολεξία, ως
θεσµός. Πάλι στη Γερµανία, συγκεκριµένα, θα πω ότι τα κρατικά
βραβεία λειτουργούν αναπτυξιακά, ενισχύοντας την επόµενη
παραγωγή των βραβευµένων παραγωγών και δηµιουργών, µέσα
από διαδικασίες συγχρηµατοδότησης επόµενων ταινιών και
επανεπένδυση στον τοµέα του κινηµατογράφου.

Μπορούµε, λοιπόν, να πάρουµε τέτοια παραδείγµατα, να τα
αξιοποιήσουµε προς όφελος της αναβάθµισης των Κρατικών
Βραβείων Ποιότητας. Αλλά όχι, να τα καταργήσουµε. Θα ξανα-
πώ: Η τέχνη, όπως καθετί, θέλει επιβράβευση. Μην την στερή-
σουµε. Μην την στερήσετε εσείς.

Ψηφίζουµε, όλα τα υπόλοιπα άρθρα από το 34 έως και το 52.
Μεταξύ αυτών µόνο, θα κάνω αναφορά και στο άρθρο 46, για
την ανάγκη προσθήκης του e-book -του ηλεκτρονικού βιβλίου,
που είναι ανάγκη της εποχής- απλά να µπει ως συµπλήρωµα, η
λέξη «έννοια».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Και στο άρθρο 47, κρίνεται πάρα πολύ σηµαντικό ότι γίνεται η
Κύρωση της Σύµβασης που ρυθµίζονται –επιτέλους- τα θέµατα
του ΟΠΑΠ και των πρακτόρων, που εκκρεµούσαν πάρα πολύ
καιρό.

Αν «λόγος ην Θεός» και αν «µια εικόνα, ίσον χίλιες λέξεις»,
τότε το σινεµά είναι η παγκόσµια θρησκεία. Και οφείλετε, οφεί-
λουµε, να κάνουµε το καλύτερο γι’ αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο ειδικός
αγορητής του Συνασπισµός της Ριζοσπαστικής Αριστεράς, ο Ζ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής, κ. Αναστάσιος Κουράκης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπαίνω κατευ-
θείαν στις τροπολογίες που έχουµε καταθέσει για διάφορα θέ-
µατα και θα θέλαµε µια τοποθέτηση επ’ αυτών και από τον κύριο
Υπουργό. Είναι κατ’ άρθρο, δεν είναι αξιολογικά, κατά σειρά δη-
λαδή σπουδαιότητας, χωρίς να σηµαίνει ότι η πρώτη που λέω
είναι ελάσσονος σηµασίας.

Στο άρθρο 3, παράγραφος 2, του προτεινόµενου νοµοσχεδίου,
αναφέρεται ότι «κάθε ευρωπαίος τεχνικός µπορεί να εργαστεί
στην Ελλάδα», χωρίς να αναφέρονται πουθενά οι προϋποθέσεις
που απαιτούνται, ενώ στις ευρωπαϊκές χώρες απαιτείται πιστο-
ποίηση της επαγγελµατικής τους καταλληλότητας. Είναι περιττό
να αναφέρω την τεράστια συµβολή των τεχνικών στο παραγό-
µενο κινηµατογραφικό έργο. Ο Έλληνας τεχνικός, που θα θελή-
σει να εργαστεί σε ευρωπαϊκή χώρα, µε τί άραγε θα εφοδιαστεί
αντίστοιχα από το ελληνικό κράτος; Στο ν. 1597, αναφέρονταν
ρητά ότι «ο τεχνικός εργάζεται µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου χρόνου», µε αποτέλεσµα ο τεχνικός αυτός να
υπάγεται στον ασφαλιστικό φορέα του ΙΚΑ. Έτσι όπως είναι τα
πράγµατα, αν δεν αλλάξουν, δηµιουργείται τεράστιο πρόβληµα,
κυρίως, ως προς τη συνταξιοδότηση των τεχνικών. Αν δεν ορι-
στεί σαφώς, εργασιακή σχέση των τεχνικών, δεν θα µπορούν να
υπαχθούν στη ρύθµιση αυτή οι νεότεροι, πόσω µάλλον αυτοί που
εργάζονται σήµερα µε αυτό το καθεστώς.

Η προσθήκη, που προτείνουµε, έχει τρία σηµεία: Πρώτον, η

εργασιακή σχέση των τεχνικών κινηµατογράφου και τηλεόρασης,
µε τις αντίστοιχες επιχειρήσεις παραγωγής, είναι σχέση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, µε όλες τις συνέπειες
που απορρέουν από τον χαρακτηρισµό αυτό. ∆εύτερον, οι τε-
χνικοί πρέπει να διαθέτουν τα απαιτούµενα από το νόµο προσό-
ντα, για την άσκηση του επαγγέλµατος στην ειδικότητα τους

Και τρίτον, οι ειδικότητες του τεχνικού προσωπικού, για την
παραγωγή ταινίας, καθορίζονται από τον παραγωγό, το σκηνο-
θέτη και τον διευθυντή φωτογραφίας, ανάλογα µε τις ανάγκες
της ταινίας.

ΠΕΜΗ ΖΟΥΝΗ: Το πρώτο, έχει µπει.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Πάρα πολύ ωραία. Αυτό είναι πάρα πολύ καλό, αν µπορεί να προ-
κύψει, ουσιαστική βελτίωση του νοµοσχεδίου. Θα το θέλαµε, ει-
λικρινά πάρα πολύ.

Στο άρθρο 5, είναι η αντίληψη µας είναι –µια µικρή εισαγωγή-
ότι οι νέοι κινηµατογραφιστές ξεκινούν δηµιουργώντας ταινίες
µικρού µήκους. Αυτό το πρώτο βήµα, είναι αναγκαίο και απαραί-
τητο, καθώς εκεί ο δηµιουργός αναζητά και εξασκεί θέµατα και
τεχνικές σε µικρή κλίµακα, που θα εφαρµόσει αργότερα στην ται-
νία µεγάλου µήκους.

Είναι γνωστό ότι η ταινία µικρού µήκους στην Ελλάδα, πάσχει
σοβαρά. Αυτή τη στιγµή, στις σηµερινές οικονοµικές συνθήκες,
κανένας παραγωγός, αλλά και κανένας επενδυτής δεν έχει κίνη-
τρα να επενδύσει σε µια ταινία µικρού µήκους. Και είναι κρίµα να
µην ενισχύεται και ο παραγωγός της ταινίας µικρού µήκους και
η αίθουσα που θα την προβάλει, από την επιστροφή του ειδικού
φόρου. Γι’ αυτό καταθέτουµε ορισµένες τροπολογίες, όπου εκεί
που αναφέρονται «στα έργα µεγάλου µήκους», να προστεθεί «και
µικρού µήκους». ∆ηλαδή στο άρθρο 5, παράγραφος 2 η αναδια-
τύπωση είναι: «Από την παραπάνω πίστωση ενισχύονται κάθε
χρόνο παραγωγοί ελληνικών κινηµατογραφικών έργων µεγάλου
και µικρού µήκους και επιχειρήσεις, κτλ».

Οµοίως, µια τροπολογία-προσθήκη, στο ίδιο κλίµα, είναι στο
άρθρο 5, παράγραφος 3, όπου θέλουµε να λέει: «Από την ίδια πί-
στωση και µετά την καταβολή της ενίσχυσης στους παραγωγούς
ελληνικών κινηµατογραφικών έργων µεγάλου και µικρού µήκους,
κ.τ.λ.».

Στο άρθρο 5, παράγραφος 5, όπου θέλουµε να λέει ότι: « Ο
παραγωγός του ελληνικού κινηµατογραφικού έργου µεγάλου και
µικρού µήκους».

Επίσης, στο άρθρο 5, παράγραφος 8, όπου θέλουµε η ανα-
διατύπωση να λέει: «Να προέβαλε για τέσσερις τουλάχιστον,
εβδοµάδες ανά οθόνη, τρία τουλάχιστον κινηµατογραφικά έργα
µεγάλου µήκους πρώτης προβολής, τρεις φορές ανά ηµέρα, κα-
θένα από τα οποία θα συνοδεύεται και από την προβολή κινηµα-
τογραφικής ταινίας µικρού µήκους διάρκειας έως δεκαπέντε
λεπτά». Πιστεύουµε ότι είναι πολύ ουσιαστική αυτή η τροπολο-
γία, για την ενίσχυση των ταινιών µικρού µήκους.

Όπως επίσης, στο άρθρο 8, παράγραφος 1, όπου θέλουµε να
λέει: «Να υποχρεούται η ΕΡΤ να καθιερώσει µια ώρα εβδοµαδι-
αίως του τηλεοπτικού της προγράµµατος σε κάθε τηλεοπτικό
σταθµό, ως ζώνη προβολής ταινιών µικρού µήκους».

Εδώ θα ήθελα να παρατηρήσω –γυρνάω πάλι στο άρθρο 5- ότι
όσον αφορά την ενίσχυση από τον ειδικό φόρο, δεν υπάρχει καµ-
µία συµµετοχή των σκηνοθετών και σεναριογράφων, που αποτε-
λούν τους πιο βασικούς συντελεστές, περισσότερο και από τον
παραγωγό, στην όποια µικρή, µέτρια ή καλή εισπρακτική επιτυ-
χία µιας ταινίας.

Ένα ρητορικό ερώτηµα, κύριε Υπουργέ. Στην επιτυχία µιας ται-
νίας δεν συµβάλλει πολύ και ο σεναριογράφος µε το σενάριό
του; Στην ίδια επιτυχία της ταινίας δεν συµβάλλει επίσης πολύ
και ο σκηνοθέτης που δούλευε µήνες, αν όχι χρόνια µε τη σκη-
νοθεσία του; Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι η µονοµερής αναγνώ-
ριση δι’ αυτού του τρόπου του παραγωγού είναι άδικη,
αντιλειτουργική και εν πολλοίς αναποτελεσµατική.

Σχετικά µε το άρθρο 9. ∆εδοµένης της κατάργησης του Ελλη-
νικού Κέντρου Κινηµατογράφου ως ανώνυµης εταιρείας, εκτι-
µούµε ότι πρέπει να υπάρχει µέριµνα, ώστε να δοθούν τα
χρήµατα στις ταινίες που είχαν εγκριθεί από το διοικητικό συµ-
βούλιο, πριν από την αλλαγή ιδιότητας του Ελληνικού Κέντρου
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Κινηµατογράφου σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου.
Γι’ αυτό προτείνουµε τροπολογία προσθήκη. ∆ιαβάζω το

άρθρο 9 παράγραφος 5: «Όλα τα δικαιώµατα και οι υποχρεώ-
σεις, καθώς και το σύνολο της κινητής και ακίνητης περιουσίας
του καταργούµενου νοµικού προσώπου περιέρχονται αυτοδι-
καίως στο νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου». Από εδώ και πέρα,
συνεχίζουµε. Πρέπει να υπάρξει προσθήκη ότι εκτός από τα δι-
καιώµατα και υποχρεώσεις περιέρχονται και οι προηγούµενες
αποφάσεις και εγκρίσεις του διοικητικού συµβουλίου, για να
υπάρχει µια συνέχεια σε όλα όσα είχαν εγκριθεί.

Για το άρθρο 13, τα έχω πει πολλές φορές ότι δεν δεχόµαστε
τη λογική των διορισµένων από τον Υπουργό. Εµείς έχουµε κα-
ταθέσει µια τροπολογία που λέµε ότι τα τέσσερα µέλη να είναι αι-
ρετά. Εδώ πρέπει να σας πω ότι εµείς λέµε πως πρέπει να είναι
από προτάσεις των αντιπροσωπευτικών σωµατείων του χώρου.
Είµαστε ανοιχτοί, να µιλήσουµε για όποιο σώµα επιλέξουν οι ίδιοι
άνθρωποι του χώρου για να τους αντιπροσωπεύσει.

Παραδείγµατος χάριν έχουµε διάφορες προτάσεις από πλευ-
ράς ανθρώπων του κινηµατογράφου –δεν χρειάζεται να σας λέω
ονόµατα- όπου υπάρχει η εξής ενδιαφέρουσα πρόταση, κύριε
Υπουργέ. Τέσσερα µέλη διορίζονται από τον Υπουργό και τα υπό-
λοιπα τρία να είναι βάσει εκλογής τους από τα αντιπροσωπευτι-
κότερα συλλογικά όργανα των κινηµατογραφιστών.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Μπορούµε να τα ορίσουµε;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ναι, δεν µπορούµε να τα ορίσουµε αυτήν τη στιγµή.

Κοιτάξτε, όµως, τι γίνεται. Αυτήν τη στιγµή υπάρχει µια πολυ-
διάσπαση στο χώρο. Εµείς ως πολιτεία θα πρέπει να ευνοήσουµε
την όσµωση µεταξύ τους. Αν εξ ορισµού αποκλείονται -γιατί θα
είναι µόνο διορισµένα- καταλαβαίνουµε ότι παίζουµε ένα ρόλο
και παιδευτικό στη διαιώνιση της διάσπασης, στο ότι δεν τα βρί-
σκουν –θα το πω έτσι λαϊκά- µεταξύ τους.

Μπορούµε, όµως, να πούµε επιλέξτε εσείς οι άνθρωποι του σι-
νεµά τον πλέον πρόσφορο τρόπο, για να µας τον υποδείξετε και
εµείς θα τον δεχθούµε ως πολιτεία.

Για τον αριθµό θα µπορούσαµε να συζητήσουµε για το αν θα
έπρεπε να είναι τέσσερα ή τρία. Εµείς, βέβαια, σαν ΣΥΡΙΖΑ θα
θέλαµε να είναι πλειοψηφία, αλλά είναι θέµατα, τα οποία αφο-
ρούν το πόσο είσαστε διατεθειµένοι να πάτε προς αυτήν την κα-
τεύθυνση.

Κοιτάξτε µια άλλη πρόταση, γιατί σας υποσχέθηκα ότι θα το
ψάξουµε. Αυτό που σας λέω, είναι έγκυρο. Στη Γερµανία µε τα
σχεδόν είκοσι δηµόσια, κρατικά και οµόσπονδα –αναφέρθηκε ο
κ. Αποστολάτος προηγουµένως- γραφεία χρηµατοδότησης ται-
νιών µε ετήσιους πόρους για τον κινηµατογράφο συνολικά άνω
των 300.000.000 ευρώ, υπάρχει µόνο ένα, εκείνο του κρατιδίου
του Βερολίνου, το οποίο λειτουργεί υπό την εποπτεία ενός αν-
δρός.

Στα υπόλοιπα δεκαεννέα υπάρχουν πολυµελή συµβούλια µε
ως και δεκαεπτά µέλη. Χαρακτηριστικό είναι εκείνο του κρατι-
δίου της Βαυαρίας το οποίο διαχειρίζεται περίπου ετησίως
27.000.000. Νοµίζω ότι θα άξιζε τον κόπο να σκύψουµε ή ακρι-
βέστερα να εγκύψουµε πάνω σε αυτό, για να έχουµε το καλύ-
τερο δυνατό αποτέλεσµα.

Για να είµαι µέσα στον χρόνο, θα περάσω πολύ γρήγορα στα
άρθρα 22 και 29. Το Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης είναι ένας ιστορικός
θεσµός. Το αναγνωρίζουµε όλοι. Αποτέλεσε ανέκαθεν το σηµα-
ντικότερο βήµα των Ελλήνων δηµιουργών. Η κατάργηση των
κρατικών βραβείων ποιότητας που αποτελούσαν ουσιαστικό µη-
χανισµό προώθησης, οικονοµικής ενίσχυσης και ηθικής αναγνώ-
ρισης των δηµιουργών-συντελεστών των ταινιών, ήταν άστοχη
και δεν αντικαθίσταται από το αντίστοιχο µέτρο ενίσχυσης των
συντελεστών µιας ταινίας για τα επιτεύγµατά τους σε αυτές.

Το ελληνικό τµήµα του Φεστιβάλ πρέπει να έχει θεσµοθετη-
µένα οικονοµικά βραβεία, όπως ακριβώς και το ∆ιεθνές, εκτός
και αν ισχύσουν ξανά τα κρατικά οικονοµικά βραβεία ποιότητας,
τα οποία ήταν ένα οικονοµικό κίνητρο για τους συντελεστές της
ταινίας.

Εδώ στο άρθρο 22, στους σκοπούς, παράγραφος 3 στο εδάφιο
γ’ αναφέρεται «Τη διοργάνωση Φεστιβάλ Ελληνικού Κινηµατο-

γράφου µη διαγωνιστικού χαρακτήρα µε ελληνικά κινηµατογρα-
φικά και µυθοπλασίες µικρού ή µεγάλου µήκους». Σε αυτά τα δυο
σηµεία του «µη διαγωνιστικού» και του «µικρού και µεγάλου µή-
κους» έχουµε αντίρρηση.

Η πρότασή µας είναι να αναδιατυπωθεί η παράγραφος αυτή
ως εξής: «Τη διοργάνωση Φεστιβάλ Ελληνικού Κινηµατογράφου
διαγωνιστικού χαρακτήρα µε ελληνικά κινηµατογραφικά έργα µυ-
θοπλασίας µεγάλου µήκους». ∆ηλαδή, να φύγει το «µικρού µή-
κους», γιατί φοβούµεθα παρά πολύ ότι µπορεί να αποδυναµωθεί
το Φεστιβάλ της ∆ράµας.

Οµοίως, η ίδια τροπολογία αναφέρεται και στην παράγραφο 1
του άρθρου 29 µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο. Πρέπει να υπάρχει
σαφής αναφορά ότι ετησίως στην πόλη της ∆ράµας διεξάγεται
το επίσηµο διεθνές Φεστιβάλ Εθνικού και ∆ιεθνούς διαγωνιστι-
κού χαρακτήρα ταινιών µικρού µήκους.

Άρθρο 34, παράγραφος 5. Για περισσότερο από πενήντα χρό-
νια ο θεσµός των κινηµατογραφικών λεσχών σε όλη την Ελλάδα
είναι ένας ζωντανός οργανισµός. Το ξέρουµε. Είναι µια ενεργή
κοινότητα φίλων του κινηµατογράφου. Είναι ο µοναδικός εθελο-
ντικός οργανισµός στο χώρο του κινηµατογράφου που σκοπό
έχει την προβολή της κινηµατογραφικής τέχνης. Επιπλέον απο-
τελεί ένα εναλλακτικό δίκτυο στην διανοµή των ταινιών µε ποικι-
λία δράσεων.

Η τροπολογία-προσθήκη είναι: «Η κινηµατογραφική λέσχη
είναι το σωµατείο ή η ένωση προσώπων µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα που ασχολείται συστηµατικά µε την προβολή της κινη-
µατογραφικής τέχνης και την προαγωγή της κινηµατογραφικής
παιδείας, αποτελώντας ένα εναλλακτικό εθνικό δίκτυο διανοµής
ταινιών. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Τουρισµού
καθορίζονται ο τρόπος και οι όροι της ηθικής, υλικής στήριξης
και οικονοµικής ενίσχυσης του έργου των κινηµατογραφικών λε-
σχών και των οµοσπονδιών τους ως οι µόνες µη κερδοσκοπικές
και µη επαγγελµατικές δευτεροβάθµιες οργανώσεις στον κινη-
µατογραφικό χώρο».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

Θέλω λίγο ακόµα χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Είµαστε στο άρθρο 38 παράγραφος 2. «Για την ενίσχυση και

επέκταση του εναλλακτικού δικτύου διανοµής κινηµατογραφικών
ταινιών αλλά και για την εξοικείωση των νέων µε την τέχνη του κι-
νηµατογράφου, τα σχολεία µπορούν να διαδραµατίζουν σηµα-
ντικότατο ρόλο, συµπεριλαµβάνοντας στο πρόγραµµά τους τον
κινηµατογράφο. Αυτό µπορεί να γίνεται µε επισκέψεις γυµνασίων
και λυκείων σε κινηµατογραφικές αίθουσες για την παρακολού-
θηση ταινιών, αλλά και µε προβολές εντός του σχολικού χώρου,
οι οποίες θα συνοδεύονται µε συζητήσεις µε ειδικούς του κινη-
µατογράφου, ακόµα και µε τους ίδιους τους δηµιουργούς κάθε
ταινίας».

Η πρακτική αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εφαρµόστηκε
στην Γαλλία επί Πρωθυπουργίας Ντε Γκώλ µε Υπουργό Πολιτι-
σµού τον Αντρέ Μαρλό. Αποτέλεσµα ήταν µια ολόκληρη γενιά να
έρθει κοντά στον κινηµατογράφο και στην συνέχεια να ξεπηδή-
σουν από αυτήν κινηµατογραφιστές, που πραγµατοποίησαν αρι-
στουργήµατα.

Προτείνουµε να υπάρξει η εξής προσθήκη: «Με κοινή από-
φαση του Υπουργού Πολιτισµού και Τουρισµού και Υπουργού
Παιδείας καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για την
ένταξη του ελληνικού κινηµατογράφου στις σχολικές δραστη-
ριότητες της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, ρυθµίζεται το σύ-
νολο των προβολών κινηµατογραφικών ταινιών και των
επισκέψεων σε κινηµατογραφικές αίθουσες στη διάρκεια του
σχολικού έτους και η συχνότητά τους. Καθορίζεται κάθε σχετική
λεπτοµέρεια που είναι αναγκαία για την εφαρµογή του παρόντος
άρθρου».

Τέλος, αναφορικά για το επιστηµονικό προσωπικό και για τους
τεχνίτες υψηλής ειδίκευσης στην αρχαιολογία, καταλαβαίνετε ότι
-το έχουν πει και άλλοι συνάδελφοι- αδυνατούν αυτοί οι άνθρω-
ποι να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους στο Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Τουρισµού µε σύµβαση εργασίας ορισµένου χρόνου,
όταν συµπληρώσουν συνολικό χρόνο απασχόλησης είκοσι τεσ-
σάρων µηνών.
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Κατά αυτόν τον τρόπο, βέβαια, και µε δεδοµένο ότι οι αρχαιό-
τητες ανήκουν αποκλειστικά στο ελληνικό δηµόσιο, ο µόνος φο-
ρέας του ελληνικού δηµοσίου που µπορεί να τους προσλάβει στο
αντικείµενο των σπουδών και της εξειδίκευσής τους είναι το
Υπουργείο Πολιτισµού. ∆ηλαδή, µετά τους είκοσι τέσσερις µήνες
αυτοί οι άνθρωποι δεν µπορούν να βρουν πουθενά δουλειά. Αυτό
προσβάλλει και µειώνει, όχι µόνο τους ίδιους, αλλά και την πολι-
τεία που έχει ανάγκη αυτών των εξειδικευµένων τεχνιτών και του
επιστηµονικού προσωπικού.

Άρα η προσθήκη που προτείνουµε είναι: «Το επιστηµονικό
προσωπικό και οι τεχνίτες υψηλής ειδίκευσης που απασχολείται
σε έργα έρευνας, αναστήλωσης, αποκατάστασης, συντήρησης
και διαµόρφωσης µνηµείων και έργων τέχνης δεν εµπίπτει στους
περιορισµούς των άρθρων 5 και 6 του π.δ. 164/2004.

Επειδή κάθε φορά και στην επιτροπή και τώρα, κύριε Υπουργέ,
πιστεύουµε ότι µπορούν έστω την τελευταία στιγµή, µετά την τε-
λική σας τοποθέτηση να υπάρχουν συγκλίσεις, µέχρι στιγµής η
θέση του ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι δεν µπορεί να ψηφίσει το νοµοσχέδιο
αυτό. Το µόνο άρθρο που ψηφίζει είναι το άρθρο 6 και «λευκό»
στο άρθρο 45 των µεταβατικών διατάξεων.

Αν υπάρξει ουσιαστική αλλαγή, είµαστε διατεθειµένοι να συ-
γκλίνουµε. Θα το θέλαµε ειλικρινά πάρα πολύ, γιατί πιστεύουµε
ότι όλοι έχουµε τις ίδιες ευαισθησίες σε αυτήν την Αίθουσα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εισερχόµαστε στον

κατάλογο των συναδέλφων οµιλητών και το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αϊβαλιώτης για οκτώ
λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΙΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όλοι οι οµιλητές έχουν
από οκτώ λεπτά;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Όλοι οι οµιλητές
έχουν από οκτώ λεπτά.

Ορίστε, κύριε Αϊβαλιώτη, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο ειδικός αγορητής µας, ο κ. Αποστολάτος, µε πολλή επάρ-

κεια και ενάργεια ανέλυσε το νοµοσχέδιο. Πριν λίγα χρόνια, το
2006, αν θυµάµαι, είχε γίνει στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο µία µε-
γάλη εκδήλωση για τον ευρωπαϊκό κινηµατογράφο. Εκεί, η Ελ-
λάδα µετείχε µε τις δάφνες πολύ σηµαντικού παρελθόντος -τις
κινηµατογραφικές δάφνες εννοώ- τις υπέροχες ταινίες του Κα-
κογιάννη, το ότι ο Χατζηδάκης είχε βραβευθεί µε Όσκαρ και αυτό
προβαλλόταν -και πολύ σωστά- µε την, επίσης βραβευµένη µε
Όσκαρ, Κατίνα Παξινού να κυριαρχεί παντού.

Λίγα, δυστυχώς, πράγµατα παρουσίαζε η σύγχρονη Ελλάδα
κινηµατογραφικά σε εκείνη την εκδήλωση και ήταν, δυστυχώς
και αναµενόµενο και µοιραίο λόγω της κατηφόρας που έζησε η
πολιτιστική δηµιουργία και η κινηµατογραφική δηµιουργία από
το 1981 και έπειτα. Σ’ εκείνη την εκδήλωση των Βρυξελλών
υπήρξε κάποια αναφορά στο γαλλικό κινηµατογράφο, στο γαλ-
λικό σινεµά και στις ταινίες της Μπριζίτ Μπαρντό και εκεί, λοι-
πόν, έλεγαν οι µετέχοντες και οι Ευρωβουλευτές ότι µόνο οι
ταινίες της Μπριζίτ Μπαρντό έφερναν στην Γαλλία περισσότερα
χρήµατα από ό,τι οι εξαγωγές της «RENAULT».

Γι’ αυτό µιλάµε για κινηµατογραφική βιοµηχανία, κάτι που
εµείς ζήσαµε υπό τη δική µας κλίµακα φυσικά, τις δεκαετίες του
’50 και του ’60 και µέχρι τη δεκαετία του ’70, µε την ανάπτυξη
του πολύ σηµαντικού εγχώριου κινηµατογράφου που όλοι ξέ-
ρουµε, µε δηµιουργούς σαν τον αείµνηστο Αλέκο Σακελάριο, τον
Κούνδουρο και τόσους άλλους.

Το νοµοσχέδιο που παρουσιάζει σήµερα το Υπουργείο Πολιτι-
σµού, αγγίζει ένα ζήτηµα που είχε ξανασυζητηθεί και πριν εικο-
σιπέντε χρόνια και πρέπει να παραδεχθούµε όλοι -νοµίζω ότι είναι
κοινή η διαπίστωση- ότι η δεκαετία του ’80 ήταν πραγµατικά πολύ
κακή δεκαετία για τον ελληνικό κινηµατογράφο, κυρίως λόγω της
κατευθυνόµενης από την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ παραγωγής
ταινιών µε σαφές ιδεολογικό στίγµα, ταινίες που τότε το µόνο
που ήθελαν να δείξουν -πάρτε τον κατάλογο των ταινιών που γυ-
ρίζονταν τότε µε επιδότηση από το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατο-
γράφου- ήταν, λοιπόν, ότι τα ξερονήσια ήταν δηµιούργηµα της
κακιάς ∆εξιάς, όπου στέλνονταν οι καλοί αριστεροί, ότι όσοι
πήγαν στις τότε κοµµουνιστικές χώρες ήταν οι καλοί και οι δη-

µοκράτες και όσοι έµειναν εδώ ήταν οι κακοί δεξιοί και οι φασί-
στες.

Αφήνω στην άκρη την πρωτοφανή κακοποίηση της ιστορίας,
αφού είναι γνωστό ότι το Κέντρο Κινηµατογράφου, το πολιτικό
κέντρο -και όχι φυσικά η δεξιά- άνοιξε τα ξερονήσια. Επί κε-
ντρώων κυβερνήσεων πήγαιναν οι πρώτοι εξόριστοι και στο νησί
µου, στην Ικαρία, αλλά και σε άλλα νησιά, στο Αϊ-Στράτη, στη Μα-
κρόνησο, στη Γυάρο, επί κεντρώας κυβέρνησης και όχι, φυσικά,
επί δεξιάς, έγιναν οι εκτελέσεις του Μπελογιάννη και των υπο-
λοίπων.

Το ΠΑΣΟΚ, όµως, της δεκαετίας του ’80 -και πρέπει να ανα-
γνωρίσουµε ορισµένα πράγµατα- ήταν φτιασιδωµένο σε δήθεν
αριστερό κόµµα και έτσι χρησιµοποίησε και το Ελληνικό Κέντρο
Κινηµατογράφου, το οποίο σκόρπιζε αφειδώς χρήµατα για τη δη-
µιουργία ταινιών που υµνούσαν την Αριστερά.

Ούτε µία ταινία, όµως, δεν έγινε -και αυτό είναι απάντηση σε
ερώτηση που έκανα στη Βουλή- ούτε µία ταινία δεν υπάρχει για
να καταδειχθεί διεθνώς ο φασισµός του Ατατούρκ και των Νεό-
τουρκων, οι οποίοι εξάλειψαν, παραδείγµατος χάριν, τους Μι-
κρασιάτες και τους Ποντίους, µεταξύ όλων των εγκληµάτων που
έκαναν. Ούτε µία ταινία δεν δηµιουργήθηκε, δεν γυρίστηκε µε
διεθνή συµπαραγωγή για να στηλιτευτούν οι ακρότητες της
Τουρκίας κατά των Ελλήνων της Κωνσταντινούπολης. Αυτά είναι
απάντηση του Κέντρου Κινηµατογράφου µέσω του τότε Υπουρ-
γού, του κ. Σαµαρά σε ερώτηση που έκανα στη Βουλή. Ούτε µία
ταινία δεν υπάρχει για τη φασιστική εισβολή στην Κύπρο, διεθνή
συµπαραγωγή, που να προβάλλει τα διεθνή µας συµφέροντα, τα
διεθνή δίκαια. Καµµία. ∆εν έγινε καµµία ταινία για την ελληνικό-
τητα της Μακεδονίας ούτε για να αναχαιτιστούν οι ακραίοι των
Σκοπίων.

Η δεκαετία, λοιπόν, του ’80 για το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατο-
γράφου ήταν η χρυσή εποχή των θολοκουλτουριάρηδων, των
σκηνοθετών της Αριστεράς και της ψευτοπροόδου, ενώ κυριαρ-
χούσε η προβολή των απωθηµένων όλων εκείνων που δεν πρό-
λαβαν να κάνουν την Ελλάδα, Αλβανία ή Ρουµανία. Αυτή είναι η
αλήθεια. Το ΠΑΣΟΚ παρίστανε τότε το δήθεν αριστερό κόµµα,
απλά για να παραµυθιάζει τους Αριστερούς και να εισπράττει τα
ψηφοφορία της Αριστεράς και αυτή είναι η αλήθεια. Όποιος δεν
την αναγνωρίζει, απλά είναι αιθεροβάµων. Η Αριστερά, βέβαια,
αυτάρεσκα παρακολουθούσε τα πανάκριβα κινηµατογραφικά
ιδεολογήµατα που πλήρωνε ο ελληνικός λαός από την τσέπη του,
τα οποία προβάλλονταν σε άδειες αίθουσες.

Τι κυριάρχησε, λοιπόν; Σκόρπισµα, πεταµένα λεφτά από τον
ιδρώτα του λαού -φθάσαµε σήµερα να δανειζόµαστε µε 6,2%- το
Κέντρο Κινηµατογράφου µε το γνωστό του χαβά, ένα Φεστιβάλ
Κινηµατογράφου στη Θεσσαλονίκη, όπου οι παρεούλες και οι
κολλητοί αλληλοβραβεύονταν, οι θεατές απουσίαζαν και τα ελ-
λείµµατα θέριευαν. Το παραδέχθηκε -το ανέφερε, µάλιστα- ο
πολύ σοβαρός Υπουργός, ο κ. Γερουλάνος, µιλώντας στην επι-
τροπή. Θέριευαν τα ελλείµµατα στο Φεστιβάλ Κινηµατογράφου
της Θεσσαλονίκης.

Είναι σωστή η πρόθεση του σηµερινού νοµοσχεδίου για τό-
νωση της επένδυσης του κινηµατογράφου, αφού αφήνουµε
πίσω, ελπίζω, το κακό παρελθόν, η εξασφάλιση περισσότερων
πηγών χρηµατοδότησης και η προσέλκυση ξένων κινηµατογρα-
φικών παραγωγών και η δηµιουργία διεθνών συµπαραγωγών. Και
εδώ η Ελλάδα έχει ένα τεράστιο δυναµικό σε αυτόν τον τοµέα. Η
Τουρκία είναι ανταγωνίστριά µας, δυστυχώς και κυνηγάει το ζή-
τηµα µε πολύ µεγάλη επιµονή.

Εδώ, πρέπει να αναφέρω ένα θέµα, το οποίο µου έκανε εντύ-
πωση. Ο Τοµ Χανκς είναι ένας µεγάλος Αµερικανός ηθοποιός και
παραγωγός. Είναι παντρεµένος µε Ελληνίδα. Έχει γίνει ορθόδο-
ξος. Ήρθε και γύρισε ταινίες στην Ελλάδα και την προέβαλε.
Έφτιαξε ένα σπίτι στις Κυκλάδες. Στην Αµερική, δυστυχώς, αντί
να προβληθεί η πλευρά του Τοµ Χανκς η οποία επαινεί την Ελ-
λάδα, έγινε γνωστό ότι βρήκε τον µπελά του αυτός ο άνθρωπος,
αυτή η µεγάλη µορφή του παγκόσµιου κινηµατογράφου, για το
ότι έφτιαξε µία σκάλα, η οποία συνδέει το σπίτι του µε την πα-
ραλία και η πολεοδοµία Κυκλάδων του «έχει αλλάξει τα φώτα»,
του «έχει ψήσει το ψάρι στα χείλη».

Γιατί γίνονται αυτές οι µικρότητες, γιατί γίνονται όλα αυτά; Το
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έχει αναφέρει και ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ από το Βήµα της Βου-
λής. Για ποιο λόγο δυσφηµούµαστε χωρίς λόγο; Υπάρχει κάποιος
λόγος ιδιαίτερος να γίνονται όλα αυτά τα τρελά στη σηµερινή
Ελλάδα;

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε συναντά, απ’ ό,τι είδα, την αντί-
θεση της Ένωσης ∆ιανοµέων, οι οποίοι µε ανακοίνωσή τους µι-
λούν για επιστροφή στο αποτυχηµένο µοντέλο του κρατικο-
δίαιτου κινηµατογράφου. Αυτό νοµίζω ότι κανείς δεν το θέλει πια.
Ευτυχώς, µε τα χρόνια, το µουχλιασµένο µοντέλο που προω-
θούσε το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου άρχισε να µας τε-
λειώνει, να εκλείπει, παρ’ ότι, φυσικά, οι κλίκες και οι κολλητοί
είχαν πάντα τα βύσµατά τους και τις άκρες τους εκεί.

Είδαµε, ευτυχώς, τα τελευταία χρόνια και ταινίες να δηµιουρ-
γούνται µε φρεσκάδα, µε σύγχρονη θεµατολογία, να γεµίζουν οι
αίθουσες, να γίνεται σικ, in, ο ελληνικός κινηµατογράφος, κάτι
που συνιστά ασφαλώς διαφορά εν σχέσει µε τη µούχλα του πα-
ρελθόντος.

Θετική είναι η ρύθµιση του νοµοσχεδίου σας για την ενίσχυση
των θερινών κινηµατογράφων µε τον ειδικό φόρο, αφού τα θε-
ρινά σινεµά -το ξέρουµε όλοι, το έλεγε και η αείµνηστη Μελίνα
Μερκούρη- είναι πανευρωπαϊκή αποκλειστικότητα της Ελλάδας
και είναι δεµένη µε τις συνήθειες του Έλληνα. Αρνητικό είναι ότι
καταργείται η προβολή της ελληνικής ταινίας στο Φεστιβάλ Κι-
νηµατογράφου. Είδα την οµάδα πρωτοβουλίας που µετέχουν
ηθοποιοί, σκηνοθέτες, σεναριογράφοι, οι οποίοι έκαναν κάποιες
επισηµάνσεις. Νοµίζω ότι πρέπει να τις δούµε µε ιδιαίτερη προ-
σοχή.

Επίσης, επισηµαίνω ότι διαιωνίζεται η χρηµατοδότηση µίας µι-
κρής οµάδας προνοµιούχων από κρατικά ταµεία έναντι της πλει-
οψηφίας των Ελλήνων δηµιουργών, που δεν προσκυνούν τη
θολοκουλτούρα. Και επειδή φαίνεται ότι στο συγκεκριµένο τοµέα
τελικά ισχύει το ότι «λεφτά υπάρχουν», καταθέτω έγγραφο του
Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου, το οποίο απαντά σε ερώ-
τησή µου στη Βουλή σχετικά µε τις δαπάνες που γίνονται. Από το
έγγραφο αυτό φαίνεται ότι έχουν διατεθεί κινητά τηλέφωνα, σή-
µερα, εν µέσω κρίσεως -αυτό είναι έγγραφο του Ελληνικού Κέ-
ντρου Κινηµατογράφου σε ερώτηση που έκανα στη Βουλή- σε
δώδεκα προϊσταµένους και συνεργάτες του Κέντρου Κινηµατο-
γράφου, καθώς και στον Πρόεδρο και τον Αντιπρόεδρό του.

Η ίδια κατάσταση, δυστυχώς, επικρατούσε και επί Νέας ∆η-
µοκρατίας. Σαράντα τρεις χιλιάδες ευρώ είχαν δοθεί για κινητά
άλλων στελεχών του κέντρου.

Καταθέτω το έγγραφο. Τα χρήµατα αυτά, λυπάµαι, αλλά δεν
είναι µαρουλόφυλλα. Είναι ο ιδρώτας του ελληνικού λαού, που
συντηρεί ένα ξεσαλωµένο και ξεχειλωµένο κράτος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας καλώ, κύριε Υπουργέ, µε τη σοβαρότητα και την ευαισθη-
σία που έχετε, να κόψετε µαχαίρι τις σπατάλες και όλη αυτή τη
χλίδα, ώστε να µείνει κάποια δεκάρα για να δηµιουργούν, να γυ-
ριστούν σοβαρές ταινίες, ποιοτικές ελληνικές ταινίες που θα φέρ-
νουν θεατές, θα προβάλλουν τα δίκαιά µας και την Ελλάδα
διεθνώς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας, ο κ. Μαργαρίτης Τζίµας.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω πως πρέπει να ξεκινήσουµε µε την πα-

ραδοχή ότι δεν είναι δυνατόν να υπάρξει τέχνη και εν προκει-
µένω, κινηµατογραφική ταινία, χωρίς να περιέχει σαφές
ιδεολογικό στίγµα. Αυτό που είναι απαράδεκτο στη παραγωγή
ενός κινηµατογραφικού προϊόντος, είναι αυτό το ιδεολογικό
στίγµα να εκφράζει µία κυρίαρχη ιδεολογία και να είναι κατευ-
θυνόµενο από την εκάστοτε εξουσία, εν προκειµένω, την Κυβέρ-
νηση.

Γι’ αυτό λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο που
εισηγείστε σήµερα για τον ελληνικό κινηµατογράφο, δεν είναι
ένα νοµοσχέδιο για τον ελληνικό κινηµατογράφο, αλλά είναι ένα
νοµοσχέδιο που επικυρώνει την κυριαρχία του Υπουργού Πολι-

τισµού πάνω στην παραγωγή κινηµατογραφικού προϊόντος. ∆εν
είναι κακό, κάποιος Υπουργός Πολιτισµού να µην γνωρίζει σε
βάθος ένα αντικείµενο που θέλει να υπηρετήσει ή θέλει να δια-
πραγµατευτεί.

Όµως, εσείς, κύριε Υπουργέ, µέσα στις τάξεις του κόµµατός
σας, έχετε αξιόλογους καλλιτέχνες, οι οποίοι έπρεπε να σας πλη-
ροφορήσουν για την ύπαρξη ορισµένων δεδοµένων για την πα-
ραγωγή ενός αξιοπρεπούς κινηµατογραφικού προϊόντος στη
χώρα µας.

∆εν είναι µόνο οι παραγωγοί οι συντελεστές µιας κινηµατο-
γραφικής ταινίας. ∆εν µπορεί να υποστηρίζετε σε συγκεκριµένο
άρθρο του νοµοσχεδίου σας ότι επιστροφή φόρου θα πάρουν
µόνο οι παραγωγοί. Ο παραγωγός υπάρχει όταν υπάρχουν οι
υπόλοιποι συντελεστές, ο σεναριογράφος, ο σκηνοθέτης, ο ηθο-
ποιός, ο τεχνικός ήχου. Όλοι αυτοί απουσιάζουν από τα άρθρα
του νοµοσχεδίου σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Το διαβάσατε;

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Το διάβασα πάρα πολύ καλά.
Είναι δυνατόν να µην υπάρχουν συγκεκριµένες αναφορές

στους βασικούς συντελεστές; Πού είναι η θεσµοθετηµένη συµ-
βολή του Σωµατείου Ελλήνων Ηθοποιών; Ούτε µία παράγραφος
δεν υπάρχει µέσα για το ΣΕΗ. Πού είναι η θεσµοθετηµένη συµ-
βολή της Εταιρείας Ελλήνων Σκηνοθετών; Ούτε µία παράγρα-
φος. ∆εν υπάρχουν αυτοί οι χώροι.

Αντίθετα, δηµιουργείται ένα Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογρά-
φου, το οποίο στην ουσία µετατρέπεται σε ένα υπερ-υπουργείο
και το απαράδεκτο σε µία χώρα δηµοκρατίας, όπως είµαστε
εµείς, είναι τα επτά µέλη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του Ελλη-
νικού Κέντρου Κινηµατογράφου να διορίζονται απ’ ευθείας από
τον Υπουργό.

Εγώ ξέρω ότι όλοι µεγαλώσαµε σ’ αυτήν τη χώρα µέσα από
δηµοκρατικές διαδικασίες. Παλαιότερα έλεγαν τα καταστατικά,
οι νόµοι ότι όταν γίνεται κάποιο διοικητικό συµβούλιο, µπορεί να
ορίζει ο Υπουργός το ένα µέλος, τα υπόλοιπα, όµως, τα στέλ-
νουν οι φορείς µε απόφαση των διοικητικών τους συµβουλίων.

Πώς το δέχονται οι καλλιτέχνες του χώρου σας, κύριε
Υπουργέ, να διορίζονται τα επτά µέλη του Ελληνικού Κέντρου Κι-
νηµατογράφου από έναν άνθρωπο; Ας δεχθώ ότι ο σηµερινός
Υπουργός Πολιτισµού είναι µία πεφωτισµένη προσωπικότητα. Ο
αυριανός θα είναι; Είναι δηµοκρατικό αυτό; ∆εν έπρεπε εκεί
µέσα, δηλαδή, να είναι όλοι οι συντελεστές παραγωγής κινηµα-
τογραφικού έργου; ∆εν έπρεπε θεσµοθετηµένα να λέτε ότι πρέ-
πει να υπάρχει εκπρόσωπος της Εταιρείας Ελλήνων Σκηνοθετών,
του Σωµατείου Ελλήνων Ηθοποιών, των τεχνικών κινηµατογρά-
φου, των σκηνοθετών, των σεναριογράφων; Όλοι αυτοί οι συ-
ντελεστές. Βάλτε κι εσείς δύο. Επτά; Επτά στα επτά; Κι αυτό το
λέτε δηµοκρατία;

Είναι δυνατόν το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου να χα-
ράσσει την κινηµατογραφική πολιτική µιας χώρας; Αυτό είναι
αντίθετο και µε το Σύνταγµα που λέει ότι την κινηµατογραφική
πολιτική τη χαράσσει το Υπουργείο Πολιτισµού.

Εγώ είµαι από τους ανθρώπους που έχω υπηρετήσει από διά-
φορα αξιώµατα τον ελληνικό κινηµατογράφο και θα µιλήσω στο
τέλος γι’ αυτό. Αλλά, είναι δυνατόν ένας άνθρωπος να διορίζει τα
επτά µέλη του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου και να λέτε
ότι θα επιχορηγεί ταινίες; Θα επιχορηγεί παραγωγούς, δηλαδή.

Εγώ κάνω την εξής απλή σκέψη: Πείτε ότι το Ελληνικό Κέντρο
Κινηµατογράφου επιχορηγεί µία ταινία µε 1 εκατοµµύριο ευρώ,
που υπήρχαν στο παρελθόν τέτοιες επιχορηγήσεις. Τριακόσιες
χιλιάδες. Αυτή η ταινία, λοιπόν, σπάει ταµεία. Βγάζει εκατοµµύ-
ρια ο παραγωγός. ∆εν είναι υποχρεωµένος ο παραγωγός, θε-
σµοθετηµένα και µε ρήτρες, να επιστρέψει αυτό το ποσό στο
Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου; Γιατί δεν το λέτε αυτό µέσα;
Κάνετε ένα νοµοσχέδιο για τους παραγωγούς; Ωραία! Βοηθάµε
τον παραγωγό να γυρίσει την ταινία, αλλά αν η ταινία αυτή πάει
καλά και βγάλει τα εκατοµµύριά του, δεν θα πρέπει να επιστρέ-
ψει τα χρήµατα αυτά στο κράτος που το βοήθησε;

∆εν σταµατάει, κύριε Υπουργέ, η κινηµατογραφική παιδεία και
πολιτική στη Θεσσαλονίκη. ∆εν κινείται στον άξονα Αθηνών-Θεσ-
σαλονίκης. Και πρέπει να σας πω ότι εδώ και τριάντα πέντε χρό-
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νια -αν δεν το ξέρετε- συντελείται ένα µεγάλο πολιτιστικό και κι-
νηµατογραφικό γεγονός σε µία ακριτική πόλη της Μακεδονίας,
τη ∆ράµα, όπου εκεί, εδώ και τριάντα πέντε χρόνια, θεσµοθετη-
µένα διεξάγεται το µοναδικό φεστιβάλ ταινιών µικρού µήκους µε
τον εθνικό και διεθνή του χαρακτήρα και µάλιστα, διαγωνιστικό.
Και δεν λέτε λέξη γι’ αυτό το θεσµό, όπου εκεί οι νέοι σκηνοθέ-
τες καταθέτουν τον προβληµατισµό τους, τη δουλειά τους κάθε
χρόνο µέσω της ταινίας µικρού µήκους. Με τις προηγούµενες
νοµοθεσίες απαραίτητη προϋπόθεση για να παιχθεί µία ταινία µι-
κρού µήκους στο Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης ήταν πρώτα να παι-
χθεί στο Φεστιβάλ της ∆ράµας κι εδώ δεν αναφέρετε τίποτα.

∆εν σας έχουν πληροφορήσει ότι το µοναδικό αναγνωρισµένο
φεστιβάλ ταινιών µικρού µήκους, ελληνικό και διεθνές, στην Ελ-
λάδα είναι αυτό που γίνεται στη ∆ράµα και ότι έχει ήδη αναγνω-
ριστεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση Κινηµατογράφου και είναι
µέσα στα δώδεκα πρώτα φεστιβάλ σε ολόκληρη την Ευρώπη;

Ελάτε του χρόνου το Σεπτέµβριο στη ∆ράµα, κύριε Υπουργέ,
να δείτε εκπροσώπους της έβδοµης τέχνης στο χώρο της ται-
νίας µικρού µήκους από σαράντα πέντε χώρες από ολόκληρο τον
κόσµο, νέους σκηνοθέτες να καταθέτουν την αγωνία τους, τη
δουλειά τους εκεί, να διαγωνίζονται. ∆ιακόσιες πενήντα ταινίες,
ελληνικές και ξένες, προβάλλονται για µία εβδοµάδα στη ∆ράµα
και δεν αναφέρεται ούτε σ’ ένα άρθρο ότι το µοναδικό φεστιβάλ
ταινιών µικρού µήκους, ελληνικό και διεθνές, διαγωνιστικό, που
γίνεται στην Ελλάδα είναι αυτό που γίνεται στη ∆ράµα.

Αυτό σας ζητάµε εµείς. Αυτό σας ζητούν οι «µικροµηκάδες», οι
οποίοι κατά συρροή, κατά δεκάδες, επισκέπτονται αυτό το µο-
ναδικό βήµα προβολής της δουλειάς τους. ∆εν υπάρχει άλλο.
Λέτε ότι θα παίξουν την ταινία τους στο Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης.
Μα, την έπαιζαν και παλιά. Αλλά, δεν είναι διαγωνιστικό εκεί. Θέ-
λετε να αφαιρέσετε ένα µεγάλο κεκτηµένο δικαίωµα που υπάρ-
χει στην ακριτική περιοχή της ∆ράµας, καταργώντας αυτό το
θεσµό; Και µη µου πείτε ότι υπάρχει προγραµµατική σύµβαση.
Βεβαίως, υπάρχει. Η πρώτη έγινε το 1996, η δεύτερη το 2006.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Τι άλλο θέλετε; Για ψάξτε λίγο.

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Με συγχωρείτε.
Η προγραµµατική σύµβαση, κύριε Υπουργέ, είναι κάτω από

τους νόµους και το ξέρετε πολύ καλά. Λοιπόν, τι σας κωλύει να
βάλετε δύο γραµµές εδώ, να µιλήσετε ότι το µοναδικό φεστιβάλ
µικρού µήκους είναι στη ∆ράµα;

Μιλάτε για το βιβλίο. Γιατί δεν µιλάτε για την ταινία µικρού µή-
κους; Ξέρετε τι κόσµος, τι νέοι, µέσα από τη δουλειά αυτή στην
ταινία µικρού µήκους στη συνέχεια πάνε στο µεγάλο φεστιβάλ;
Ξέρετε ότι το περσινό βραβείο ταινίας µικρού µήκους της ∆ρά-
µας πήρε πρώτο βραβείο στη Θεσσαλονίκη φέτος;

Είναι δυνατόν να καταργείτε τα βραβεία ποιότητας; Και να σας
πω και κάτι, που πολλοί δεν το γνωρίζουν: Τα βραβεία ποιότητας
δεν ήταν ενταγµένα µέχρι σήµερα στο Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης.
Τελείωνε το Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης την Κυριακή και το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού έδινε τα βραβεία ποιότητας τη ∆ευτέρα. Ξέρετε
ποια είναι η καινοτοµία; Να εντάξετε τα βραβεία ποιότητας στο
∆ιεθνές Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης. Αυτή είναι καινοτοµία. Ανε-
ξάρτητα ήταν µέχρι τώρα. Ο ρόλος του Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης
σταµατούσε την Κυριακή και αναλάµβανε το Υπουργείο Πολιτι-
σµού.

Σας ζητώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ να συµπεριλάβετε ένα ακόµη
άρθρο, αναγνωρίζοντας τη µεγάλη συµβολή του Φεστιβάλ Κινη-
µατογράφου της ∆ράµας στο χώρο της ταινίας µικρού µήκους.
∆εν έχει ούτε οικονοµικό κόστος. Ούτως ή άλλως κι εσείς και η
προηγούµενη κυβέρνηση επιχορηγείτε το Φεστιβάλ, όπως το επι-
χορηγεί και ο ∆ήµος ∆ράµας. ∆εν απαιτείται έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους. Απαιτείται πολιτική βούληση. ∆εν είναι
δυνατόν να αγνοείτε το µοναδικό φεστιβάλ ταινίας µικρού µή-
κους που γίνεται στην Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Θα µπορούσα να έχω το λόγο, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υπουργός Πολιτι-

σµού και Τουρισµού έχει το λόγο για µία παρέµβαση.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµα-
τικά έχει γίνει µία πολύ διεξοδική συζήτηση εδώ για πάρα πολλά
θέµατα. Μου κάνει πάρα πολλή εντύπωση η τοποθέτηση του κ.
Τζίµα. Είναι λες και ήρθε για πρώτη φορά να ακούσει αυτήν την
τεράστια συζήτηση που έχει γίνει σε τρεις επιτροπές και µέσα σ’
αυτό το Κοινοβούλιο και επί της αρχής και επί των άρθρων.

Μα, είναι τώρα σοβαρή τοποθέτηση να έρχεται κάποιος, ο
οποίος δεν έχει συµβάλλει σ’ όλη αυτή τη διαδικασία, να κάνει
τοπικές τοποθετήσεις σε ό,τι αφορά το Φεστιβάλ ∆ράµας;

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Μα, δεν ήµουν στην επιτροπή, κύριε
Υπουργέ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Τζίµα, µη δια-
κόπτετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): ∆εν έχετε ακούσει τόσες φορές, κύριε Τζίµα, πως έχουµε
αναφερθεί για όλους αυτούς τους φορείς και γιατί δεν αναφέ-
ρονται;

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Το αποτέλεσµα µετράει.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Εσείς θέλετε απλώς την αναφορά για να µπορείτε να
λέτε: κοιτάξτε, υπάρχει αναφορά. Αναφορά, δηλαδή, θα βάζουµε
σε όλους τους φορείς που ασχολούνται µ’ ένα θέµα;

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Βεβαίως.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Κι αν αύριο το Φεστιβάλ ∆ράµας δεν είναι αυτό που είναι
σήµερα, την αναφορά τι θα την έχουµε κάνει; Εξηγήστε µου γιατί
να το αναφέρουµε;

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Τριάντα πέντε χρόνια έχει ξεκινήσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Για πείτε µου γιατί σ’ ένα νοµοσχέδιο για το περιβάλλον
δεν αναφέρεται η GREEN PEACE, κύριε Τζίµα;

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Μα, συγκρίνετε τώρα;
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Βεβαίως, συγκρίνω γιατί έχουν την ίδια σηµασία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Τζίµα, µη δια-

κόπτετε.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Έρχεστε εδώ, µετά από τόση συζήτηση, για να πείτε µόνο
αυτό το οποίο θέλετε να µείνει στα Πρακτικά, όταν στην πραγ-
µατικότητα λίγη σηµασία έχετε δώσει σε αυτό εδώ το νοµοσχέ-
διο.

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Εγώ το υπηρέτησα το Φεστιβάλ.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Αυτό το πράγµα είναι απαράδεκτο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Τζίµα, µη δια-

κόπτετε. Μισό λεπτό, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Ούτε το χρόνο σεβαστήκατε ούτε αυτήν την κοινοβου-
λευτική διαδικασία. Αυτά τα πράγµατα δεν είναι σοβαρά, όταν
ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο περνάει από τη Βουλή σήµερα.

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: ∆εν έχετε ιδέα τι γίνεται. Ο Υπουργός
Πολιτισµού αφαιρεί κεκτηµένα δικαιώµατα.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Αυτό το οποίο πρέπει να κάνετε είναι επιτέλους να ασχο-
ληθείτε µε τον κινηµατογράφο, για να µπορείτε αυτήν τη στιγµή
να συγκρίνετε τη σηµασία αυτού του νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Υπουργέ, µισό
λεπτό.

Κύριε Τζίµα, µπορεί να διεξαχθεί έτσι συζήτηση;
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Εγώ τον υπηρέτησα αυτόν το θεσµό.

Ζητείστε να µάθετε το νόµο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού): Αφήστε τον να µιλήσει. Μιλάει και τον διακόπτετε επα-
νειληµµένως.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): ∆εν σας διέκοψα ούτε µία φορά, όταν λέγατε ανακρί-
βειες.

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: ∆εν είπα καµµία.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Αυτό το οποίο είναι σηµαντικό, είναι επιτέλους να σεβα-
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στείτε αυτήν τη διαδικασία, όπως τη σέβονται όλοι οι άλλοι οι
οποίοι έχουν συµβάλλει σε αυτήν.

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Στους «µικροµηκάδες» να τα πείτε
αυτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Ευγενία
Τσουµάνη, Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ – ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός κινηµατογράφος
αποτελεί αναµφίβολα έναν από τους πλέον δυναµικούς εκφρα-
στές του σύγχρονου πολιτισµού. Μάλιστα, αρκετά από τα εξέ-
χοντα έργα των τελευταίων δεκαετιών προήλθαν από
δηµιουργούς ανεξάρτητους που αναζήτησαν µε επιµονή και ρο-
µαντισµό την πραγµάτωση του καλλιτεχνικού τους οράµατος.

Οι µεταβολές στην παραγωγική διαδικασία και στην ίδια την
κινηµατογραφική αγορά, αλλά και κάποιες αδυναµίες του ισχύο-
ντος συστήµατος θέτουν την ανάγκη εκσυγχρονισµού του σε συ-
γκεκριµένα σηµεία.

Σε µια τέτοια θεσµική πρωτοβουλία ευρείας αποδοχής ζητού-
µενο είναι η ανάπτυξη της κινηµατογραφικής τέχνης µέσα από
συγκεκριµένες παραµέτρους, µέσα από την πρόβλεψη εναλλα-
κτικών µεθόδων εισροής πόρων µε τη συµµετοχή και του ιδιωτι-
κού τοµέα, µέσα από την απόδοση επενδυτικών κινήτρων, µέσα
από την αύξηση της εξωστρέφειας της εγχώριας παραγωγής,
µέσα από τη στήριξη των διεθνών συνεργασιών, την ενθάρρυνση
των νέων καλλιτεχνών και τη συνδιαµόρφωση µιας εθνικής στρα-
τηγικής για τον κινηµατογράφο από τους κρατικούς φορείς, αλλά
και τους καλλιτεχνικούς εκπροσώπους του.

∆υστυχώς, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα αποτυγχάνει
να ανταποκριθεί στα ζητούµενα αυτά. Πώς άραγε θα µπορούσε
να είναι διαφορετικά, αφού ετοιµάστηκε κατ’ αρχάς ερήµην των
οργανωµένων εκπροσώπων της κινηµατογραφικής κοινότητας,
γνωστών και καταξιωµένων οργανώσεων, της Εταιρείας Ελλή-
νων Σκηνοθετών, του Σωµατείου Ελλήνων Ηθοποιών, των σκη-
νοθετών, αλλά και ερήµην του Γνωµοδοτικού Συµβουλίου του
Υπουργείου Πολιτισµού; Πώς θα µπορούσε να είναι διαφορετικά,
όταν η διαδικασία της διαβούλευσης, κατά την οποία το σχέδιο
δεν υπέστη διορθώσεις, παρά την απόρριψή του από την συ-
ντριπτική πλειοψηφία των συµµετεχόντων, αποδείχτηκε για άλλη
µια φορά βεβιασµένη και προσχηµατική, εκθέτοντας –πιστεύω-
τον Υπουργό και τους ατυχείς εµπνευστές του; Πώς θα µπο-
ρούσε να είναι διαφορετικά, όταν αποµακρύνεται από τη φιλο-
σοφία του ισχύοντος νόµου της Μελίνας Μερκούρη και αγνοεί
επιδεικτικά, άλλωστε και το προηγούµενο σχέδιο νόµου επί
υπουργίας Αντώνη Σαµαρά, που είχε επιδοκιµάσει ωστόσο σύσ-
σωµος ο κινηµατογραφικός κόσµος;

Πρώτον, η φιλοσοφία του νοµοσχεδίου είναι αντιαναπτυξιακή
και σε βάρος της τέχνης, καθώς προτάσσει την οικονοµική υπο-
στήριξη της οργανωµένης επαγγελµατικής παραγωγής, σε
βάρος της ανεξάρτητης καλλιτεχνικής δηµιουργίας. Αυτό είναι
διάχυτο σε όλο το νοµοσχέδιο.

Η υποβάθµιση του σκηνοθέτη έναντι του παραγωγού ως βα-
σικού συντελεστή του έργου προδίδει µία πρόθεση άκρατης
εµπορευµατοποίησής του και πλήρους εξοβελισµού της πολιτι-
στικής και καλλιτεχνικής του διάστασης.

Η τέχνη, κύριε Υπουργέ, δεν χειραγωγείται ούτε πολιτικοποι-
είται, γιατί τότε παραπέµπει σε άλλα καθεστώτα. Έχει έντονα πο-
λιτικά µηνύµατα, έχει πολιτικές διαστάσεις, αλλά δεν πολιτικο-
ποιείται.

∆εύτερον, ο έλεγχος της παραγωγής ανατίθεται σε συγκε-
ντρωτικές δοµές και εξαρτάται από αδιαφανείς διαδικασίες. Εν-
δεικτικό είναι ότι στο βασικό πυλώνα της κινηµατογραφικής
πολιτικής, το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου, ανατίθενται στο
γενικό διευθυντή όλες οι εξουσίες των συλλογικών οργάνων υπό
την υψηλή εποπτεία ενός διορισµένου διοικητικού συµβουλίου
και µάλιστα και µε αυξηµένα λειτουργικά έξοδα. Καταργείται, λοι-
πόν και η συλλογική διαδικασία αξιολόγησης των προτάσεων πα-
ραγωγής σε βάρος του ελέγχου και της λογοδοσίας παρά τις,
κατά σηµεία, διορθώσεις που επιφέρατε.

Επίσης, η µεταβολή της νοµικής µορφής του Ελληνικού Κέ-
ντρου Κινηµατογράφου σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου

στο άρθρο 9 συνεπάγεται την κατάργηση των υποχρεώσεων δη-
µοσιότητας και τη δυνατότητα υπαγωγής σε ευεργετικές διατά-
ξεις νόµων µε αναπτυξιακό χαρακτήρα. Αντί, εποµένως, η
Κυβέρνηση να ενισχύσει το σύστηµα συνέργειας µεταξύ κρατι-
κών φορέων και κινηµατογραφικής κοινότητας, αλλά και την
αξιοπιστία του συλλογικού ελέγχου, δηµιουργεί ένα υπόβαθρο
για άνθηση φαινοµένων αδιαφάνειας και αναξιοκρατίας, που πα-
ραπέµπουν σε εξυπηρέτηση συµφερόντων.

Παράλληλα, η διακήρυξη περί αύξησης της ιδιωτικής χρηµα-
τοδότησης και στήριξης της ιδιωτικής πρωτοβουλίας είναι έωλη.
Είναι χαρακτηριστικό ότι δεν διασφαλίζεται η εφαρµογή των δια-
τάξεων για τη διάθεση ποσοστού 1,5% του κύκλου εργασιών των
ιδιωτικών τηλεοπτικών σταθµών και των συνδροµητικών δικτύων.
∆εν προβλέπονται ποινικές κυρώσεις για τους παραβάτες, ενώ
εγκαταλείπεται µε το άρθρο 8 η είσπραξη των αναδροµικών οφει-
λών των ιδιωτικών τηλεοπτικών σταθµών που συσσωρεύονται επί
εικοσαετία.

Από την άλλη πλευρά, η υποχρέωση της ΕΡΤ να καταβάλλει
το ποσό του 1,5% επί του ανταποδοτικού τέλους, παραµένει,
πράγµα που, βεβαίως, συµβάλλει ουσιαστικά στην απόδοση ση-
µαντικών παραγωγικών κεφαλαίων.

Επίσης, επιζήµιες για την προώθηση της κινηµατογραφικής τέ-
χνης είναι µια σειρά διατάξεις που θέτουν στο περιθώριο θε-
σµούς µε πολυετή διαδροµή και αποδεδειγµένη προσφορά.
Ενδεικτικά αναφέρω την κατάργηση του Φεστιβάλ Ελληνικού Κι-
νηµατογράφου, που υπήρξε σηµαντικό βήµα έκφρασης Ελλήνων
κινηµατογραφιστών, την κατάργηση των Κρατικών Βραβείων Ποι-
ότητας, τα οποία µε τα όσα προβλήµατα είχαν αποτέλεσαν ένα
µέσο ανάδειξης και αναγνώρισης των συντελεστών της παρα-
γωγής, την αναίρεση της υποχρέωσης του κράτους για την ενί-
σχυση της Ταινιοθήκης της Ελλάδος, αλλά και την απουσία
ρητής αναφοράς σε φορείς και θεσµούς που προάγουν την κι-
νηµατογραφική παιδεία και την ανεξάρτητη καλλιτεχνική δηµι-
ουργία.

Ερώτηµα δε εγείρει και το προτεινόµενο σύστηµα µοριοδότη-
σης για την ενίσχυση κινηµατογραφικών παραγωγών και µάλι-
στα, η αξιολόγηση των συντελεστών ταινίας, που υποβαθµίζει το
σκηνοθέτη -παρά τη µικρή βελτίωση που επιφέρατε- έναντι του
παραγωγού και αποκλείει από τη διαδικασία νέους δηµιουργούς,
που αναλαµβάνουν οι ίδιοι την παραγωγή του έργου τους.

Επίσης, η κατάργηση της επιστροφής του ειδικού φόρου
στους διανοµείς, αλλά και η αλλαγή του τρόπου επιστροφής του
ειδικού φόρου στους ιδιοκτήτες αιθουσών απειλεί να περιορίσει
τις δυνατότητες διανοµής και το χρόνο προβολής των ελληνικών
ταινιών, αποκλείοντας µεταξύ άλλων και τις ταινίες µικρού µή-
κους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δεδοµένα της κινηµατογρα-
φικής τεχνολογίας και παραγωγής επιβάλλουν ένα νέο αναπτυ-
ξιακό µοντέλο για τον ελληνικό κινηµατογράφο, το οποίο θα
πρέπει να µην παραγνωρίζει την πολιτιστική, κοινωνική και καλ-
λιτεχνική του διάσταση και κυρίως θα πρέπει να διασφαλίζει τη
διαφάνεια και τη συλλογική λειτουργία, θα πρέπει να ενθαρρύνει
την ανεξάρτητη καλλιτεχνική πρωτοβουλία και να προάγει την
ανάπτυξη της κινηµατογραφικής παιδείας µέσα από τον πλου-
ραλισµό της παραγωγής και της διανοµής.

Στην κατεύθυνση αυτή θα πρέπει να εξεταστούν σοβαρά η δια-
τήρηση της νοµικής µορφής του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατο-
γράφου, η θεσµοθέτηση συλλογικής διαδικασίας για την
αξιολόγηση της κινηµατογραφικής παραγωγής, η συµµετοχή αι-
ρετών στο διοικητικό συµβούλιο –επισηµάνθηκε αυτό πολλές
φορές- και η διασφάλιση αποφάσεων και εγκρίσεων επιχορήγη-
σης παραγωγών που ελήφθησαν µε την ισχύουσα νοµική µορφή.

Επίσης, οφείλει να διασφαλιστεί η καταβολή του 1,5% των
ιδιωτικών και συνδροµητικών καναλιών, να διατηρηθεί ο ισχύων
τρόπος επιστροφής φόρου στις αίθουσες και να προβλεφθούν
κίνητρα προς διανοµείς και αιθουσάρχες για την προώθηση και
προβολή βραβευµένων ελληνικών ταινιών.

Τέλος, θα πρέπει να κατοχυρωθούν θεσµικά τόσο το Ελληνικό
Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης όσο και η Ταινιοθήκη της Ελλάδος και
το Φεστιβάλ ∆ράµας, καθώς και να επιδιωχθεί η αντιπροσωπευ-
τική συµµετοχή –και αυτό είναι πολύ σηµαντικό, κύριε Υπουργέ-
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της εγχώριας κινηµατογραφικής κοινότητας στη λειτουργία των
κινηµατογραφικών οργανισµών της χώρας και τη χάραξη της
εθνικής κινηµατογραφικής στρατηγικής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
∆υστυχώς το Υπουργείο εξακολουθεί να παραβλέπει την ανά-

γκη τέτοιων παρεµβάσεων και αγνοεί επιδεικτικά τις συντεταγ-
µένες απόψεις των οργανωµένων εκπροσώπων του κινηµατο-
γράφου, επωµιζόµενο έτσι την κύρια ευθύνη για τη διαφαινόµενη
αποδόµηση της ελληνικής κινηµατογραφίας.

Για τους λόγους αυτούς και µε τις επιφυλάξεις που επεσήµανε
ο εισηγητής µας καταψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο, επιση-
µαίνοντας κυρίως την έλλειψη ουσιαστικού διαλόγου, αλλά και
την υποκρισία της κοινωνικής διαβούλευσης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο πρώην
Πρόεδρος της Βουλής κ. Κακλαµάνης.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το συζητού-
µενο νοµοσχέδιο πιστεύω ότι αποτελεί µία τοµή αλλά αναγκαία
τοµή, γιατί υπάρχουν τοµές που δεν οδηγούν σε αποτελέσµατα
και διαψεύδουν τη φιλοδοξία αυτών που εισηγούνται αλλαγές
στο Κοινοβούλιο. Εδώ δεν πρόκειται περί αυτού.

∆υστυχώς δεν είναι πάρα πολλοί αυτοί που γνωρίζουν τα τε-
κταινόµενα εντός του χώρου και οι υπόλοιποι είµαστε είτε απλώς
παροικούντες ή από κάθε απόσταση, ενίοτε µακράν, παρακο-
λουθούντες τα τεκταινόµενα αυτά.

Αγαπούµε τον ελληνικό κινηµατογράφο. Θέλουµε να δούµε
ταινίες ελληνικές να πρωτοστατούν σε αναγνώριση και φυσικά
σε θέαση όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά και σε όλο τον κόσµο στα
διάφορα φεστιβάλ, αλλά και στις αίθουσες. Θέλουµε να δούµε να
δοξάζεται το όνοµα της Ελλάδας, όπως στη χρυσή εποχή. Η κ.
Πέµη Ζούνη -η οποία γνωρίζει και ως ηθοποιός και ως πνευµατι-
κός άνθρωπος, όλα αυτά είναι µαζί - µας θύµισε πραγµατικά το
γεγονός αυτό που ήταν µία εποχή δόξας για την Ελλάδα. Μάλι-
στα, σε πολλές περιπτώσεις, όπως το θύµισε η Μελίνα Μερκούρη
κατά τη συζήτηση του νόµου της το 1986, εδώ σ’ αυτήν την Αί-
θουσα -ξέρετε, είναι και ευτυχές καµµιά φορά το προνόµιο να ζει
κανείς σ’ αυτήν την Αίθουσα τόσα πολλά χρόνια όσα εγώ- ούτε
η ίδια ούτε φυσικά ο Ντασέν -σκηνοθέτης και παραγωγός της
ταινίας από την οποία δοξάστηκε πραγµατικά και εκείνη και η Ελ-
λάδα- δεν πήραν δραχµή από εδώ. Ουσιαστικά καταχρεώθηκαν
οι δηµιουργοί της ταινίας και ενισχύθηκαν από ανθρώπους που
µπορούσαν να καταλάβουν ποια θα είναι η προσφορά, και όχι
όµως από το κράτος.

∆εν είναι τυχαίο ότι αµέσως µετά την κήρυξη της δικτατορίας
δηµιουργήθηκε από την ΕΤΒΑ – όλα αυτά µας τα θύµισε στην ει-
σήγησή της η κ. Ζούνη- η εταιρεία παραγωγής κινηµατογραφι-
κών έργων. Προφανώς πέτυχαν να καθορίσουν και να επιβάλουν
πλαίσια, όπως οι αντιλήψεις τους. Έτσι έβλεπαν την υπόθεση του
κινηµατογράφου.

Κακώς είπε η κυρία συνάδελφος που µόλις κατήλθε από το
Βήµα, ότι δεν είναι πολιτική υπόθεση ο κινηµατογράφος. Είναι
κατ’ εξοχήν πολιτική υπόθεση.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ο κινηµατογράφος δεν πο-
λιτικοποιείται.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ζητώ συγγνώµη, δεν επανα-
λαµβάνω ακριβώς αυτό που είπατε, δεν το συγκράτησα ακριβώς.
Εννοούσατε πάντως ότι θα πρέπει να καταλάβουµε ότι πέρα από
κόµµατα και ιδεολογίες είναι ο κινηµατογράφος.

Εν πάση περιπτώσει, συγχωρήστε µε, αλλά εγώ πιστεύω ότι ο
κινηµατογράφος είναι κατ’ εξοχήν πολιτική υπόθεση, περισσό-
τερο από οποιοδήποτε άλλο πνευµατικό έργο. Ούτε ο ζωγράφος
ούτε ο συγγραφέας, κανείς δεν µπορεί να έχει την πρόσβαση και
την επιρροή στο κοινό, στις µάζες αν θέλετε, όπως ο κινηµατο-
γράφος. Και δεν είναι τυχαίο ότι σήµερα δεν έχουµε ποιοτικό κι-
νηµατογράφο. Αυτό συµβαίνει διότι έχει υποκατασταθεί η
κινηµατογραφία απ’ αυτό το αίσχος των παραγωγών -που δεν
είναι βέβαια παρά σπάνια κινηµατογράφος- των τηλεοπτικών
έργων.

Κι αν σήµερα υπάρχει κρίση στον κινηµατογράφο, όπως υπάρ-
χει κρίση σε οποιαδήποτε αξία, πνευµατική ή κοινωνική σ’ αυτόν
τον τόπο -δεν θα κουραστώ να το τονίζω εδώ πέρα ότι υπάρχει
κρίση πολιτική, κρίση ηθική, κρίση στην ελληνική οικογένεια,
κρίση στην ελληνική κοινωνία, και είναι τεράστια η ευθύνη µας,
του πολιτικού κόσµου, των κυβερνήσεων, των κοµµάτων, αλλά
οι ενδιαφερόµενοι δεν την επισηµαίνουν αυτήν την ευθύνη µας-
οφείλεται στο γεγονός ότι παραδώσαµε την ενηµέρωση, την ψυ-
χαγωγία, την επιµόρφωση, τον πολιτισµό του λαού µας σε έξι,
επτά επιχειρηµατίες οι οποίοι µάλιστα ταυτόχρονα είναι και εκ-
δότες. Γι’ αυτό και δεν θα δείτε, παρά σπάνια, στον Τύπο αντι-
κειµενική κριτική κινηµατογράφου.

Είναι σωστό αυτό που είπε προ ηµερών ένας άνθρωπος της
τηλεόρασης, ο κ. Νίκος Χατζηνικολάου ότι τώρα πέφτει η δια-
φήµιση στην τηλεόραση και θα κλείνουν σιγά-σιγά κανάλια. Αλλά
αυτοί που έβγαζαν λεφτά από άλλες επιχειρήσεις κι όχι από τα
κανάλια, τα οποία τα είχαν για εκβιασµούς, για συναλλαγές µε
τις εκάστοτε κυβερνήσεις, δεν βγάζουν από το πουγκί τους να
στηρίξουν αυτά τα µέσα. Με απασχολεί µόνο ο κόσµος που ερ-
γάζεται εκεί και δεν ξέρω αν αυτό θα είναι προς όφελος ή προς
βλάβη του τόπου.

Ας επανέλθω, όµως, στο θέµα µας, κύριε Πρόεδρε. Εγώ πι-
στεύω ότι πολλά υποκριτικά ακούγονται σ’ αυτήν την Αίθουσα.
Χθες το βράδυ ακούγαµε απέραντη υποκρισία και δεν ξέρω πώς
µπορούµε µ’ αυτήν την αντίληψη, µ’ αυτήν τη συλλογιστική, να
βοηθήσουµε να βγει ο τόπος από το αδιέξοδο αυτό.

Άκουσα, λοιπόν, προχθές ύµνους για το νόµο της Μελίνας.
Εγώ που τον ψήφισα, θα πω ότι ο νόµος αυτό ήταν άριστος για
την εποχή του. Όλοι ξέρουµε όµως, ότι ύστερα από είκοσι πέντε
χρόνια κάτι έχει αλλάξει στον κόσµο και στην Ελλάδα και στην
τέχνη, στον πολιτισµό και στη συγκρότηση, στις αντιλήψεις και
στις ανάγκες της κοινωνίας.

Μου κάνει όµως, εντύπωση ότι δεν άκουσα ούτε από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα ούτε από τη συνέχειά του, τη διάσπασή του
που, εν πολλοίς αποτελεί ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε από τη Νέα ∆ηµοκρατία
µία φράση ότι κάναµε λάθος. ∆ιότι όποιος διαβάσει τα Πρακτικά
–εγώ θυµάµαι πάρα πολύ καλά- θα δει ότι όταν συζητείτο εδώ ο
ν.1597/86 όλα τα κόµµατα αυτά εξαπέλυαν µύδρους.

∆εν θέλω να χρεώσω στους παρόντες Βουλευτές των κοµµά-
των αυτών διαχρονικές ευθύνες. Πρώτα απ’ όλα, είµαι εναντίον
της συλλογικής ευθύνης και του αναχρονισµού ότι «αµαρτίες γο-
νέων παιδεύουσι τέκνα». Το να κατηγορούµε όµως, τον Υπουργό
ότι µας φέρνει ένα νόµο µε τον οποίο καταργεί, ανασκολοπίζει το
σπουδαίο νόµο της Μελίνας Μερκούρη, είναι υποκρισία.

Σας παρακαλώ όµως, να προσέξετε ιδιαίτερα, κύριε Υπουργέ,
αυτά που θα σας πω ώστε η θεµιτή και σηµαντική φιλοδοξία σας
να µην υπονοµευθεί. Ο ν.1597 έπεσε έξω σε πάρα πολλά πράγ-
µατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητώ συγγνώµη για το χρόνο. Επιτρέψτε µου να συνεχίσω για
δύο τρία λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχετε χρόνο, συνεχί-
στε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ γνωρίζετε ποια
είναι η κατάσταση σήµερα στο χώρο. Τι γίνεται µε τις παρέες, µε
τις αντιθέσεις και τους φανατισµούς, που δεν έχουν καµµία
σχέση µε αντιπαραθέσεις ιδεών για την τέχνη και τον πολιτισµό
και συνήθως κινούνται από ιδιοτέλεια, από προσωπική εµπάθεια.
Επίσης ξέρετε για όλη αυτή τη γραφειοκρατία που «χάνει η µάνα
το παιδί και το παιδί τη µάνα». Όλα αυτά πράγµατι χρειάζονταν
έναν εξορθολογισµό, όχι µία συγκέντρωση. Προσέξτε, όµως,
γιατί στη συγκέντρωση καραδοκεί πάντα ο κίνδυνος της αυθαι-
ρεσίας, όχι από κάτω -τότε έχει και καθήκον ή αρχή να ρυθµίσει
ό,τι στραβό υπάρχει- αλλά από πάνω. Η αυθαιρεσία από πάνω
είναι η χειρότερη µορφή αυθαιρεσίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

∆εν θέλω –είµαι βέβαιος ότι δεν το θέλετε και εσείς- να υπο-
νοµευθεί αυτή η προσπάθεια, όταν τα πάντα ουσιαστικά θα χρε-
ώνονται –αν θα πιστώνονται ή όχι δεν ξέρω, γιατί σήµερα είστε
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εσείς Υπουργός και αύριο µπορεί να είναι κάποιος άλλος- σε
εσάς, όπως πολύ αργότερα χρέωναν στη µακαρίτισσα τη Μελίνα,
ότι τάχα δεν ήταν αυτή ο πιο σπουδαίος άνθρωπος του κινηµα-
τογράφου στην Ελλάδα. Έλεγαν ότι τάχα δεν ήταν αυτή που
ήξερε τα του κινηµατογράφου, αλλά ότι ήταν διάφοροι άλλοι,
σαν αυτά που ακούσαµε τώρα εδώ, ότι δηλαδή δεν είστε εσείς,
που έχετε την πολιτική ευθύνη για τον κινηµατογράφο, που τον
αγαπάτε και ενδιαφέρεστε, αλλά κάποιοι άλλοι άγνωστοι γύρω
σας, που υποβάλλουν προτάσεις, που αποφασίζουν κ.λπ.. Αυτό,
βέβαια, είναι ύβρις, που δεν σας ανήκει.

Εµένα να µου επιτρέψετε –έστω λόγω διαφοράς ηλικίας- να
σας πω ότι πρέπει να δείτε κάποια πράγµατα µε προσοχή, ώστε
και η διάθεση της ευθύνης να είναι λογική. Όταν υπάρχει συ-
γκέντρωση, τότε, όπως λέω για την πολιτική µας ζωή, η ευθύνη
περιέρχεται σιγά-σιγά στον έναν -ενός ανδρός αρχή- και τότε
επωφελούνται όσοι κρύπτονται πίσω από τον ένα. Αυτός είναι
φυσικός νόµος.

Άκουσα µε πολλή προσοχή την κ. Ζούνη και τους άλλους ει-
σηγητές. Άκουσα προφανέστατα και τον κ. ∆αβάκη. Ήταν µε-
τριοπαθής. ∆εν υπάρχει αµφιβολία. Είναι πάρα πολύ σηµαντικά
αυτά που διατύπωσε η εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ. Σκιαγράφησε την
όλη κατάσταση, µετά λόγου γνώσεως και ήθος.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι πρέπει να σκεφθείτε αυτές τις προ-
τάσεις που έχουν διατυπωθεί και έχουν κατατεθεί. Είδα τροπο-
λογίες και από πλευράς συναδέλφων –απουσιάζουν αυτήν τη
στιγµή- αλλά και τις προτάσεις της Εταιρείας Ελλήνων Σκηνοθε-
τών. Πρόκειται για το αρχαιότερο σωµατείο στο χώρο µαζί µε το
Σωµατείο Ελλήνων Ηθοποιών και γι’ αυτό πρέπει να λαµβάνουµε
υπ’ όψιν µας πολλά πράγµατα, ώστε να βοηθούµε και αυτούς
τους χώρους να εξυγιαίνονται. Αν αγνοούµε τις απόψεις τους,
προφανώς, δεν κάνουµε καλά.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι πρέπει, πέραν των δικών σας επιλογών, να
είναι ευθύνη σας. Να έχουν, επίσης, ευθύνη και όλοι αυτοί οι φο-
ρείς. Από τα επτά πρόσωπα που θα ορίσετε εσείς, πιστεύω ότι
τουλάχιστον τα δύο πρόσωπα πρέπει να είναι εκπρόσωποι, όχι
µιας οµάδας προσώπων, αλλά των φορέων αυτών και κατά κύριο
λόγο των σκηνοθετών και των σεναριογράφων. Πνευµατικό έργο,
έργο πολιτισµού είναι µια κινηµατογραφική ταινία.

Αντιλαµβάνεστε ότι θα πρέπει να έχουν ευθύνη, γιατί και οποι-
οσδήποτε στο µέλλον δεν θα ενθουσιάζεται πολύ µε τη διαφά-
νεια. Όπως βλέπετε, ενώ αυτή η Κυβέρνηση λειτουργεί µε
απόλυτη διαφάνεια, εντούτοις πυροβολείται.

Να είναι, λοιπόν, εκεί δύο από τους επτά, να βλέπουν, να
ακούνε τη γνώµη τους και να µη συµµετέχουν σε διανοµή κον-
δυλίων και «κολλύβων».

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και
Τουρισµού): ∆εν γίνεται αυτό.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θέλω να είναι παρόντες, να
βλέπουν, να λένε την άποψή τους.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και
Τουρισµού): ∆υστυχώς δεν υπάρχει τρόπος να γίνει αυτό!

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ∆εν σας ακούω, κύριε Υπουργέ.
Αν θέλετε, µου απαντάτε µετά, για να µην αναλώσουµε
περισσότερο χρόνο.

Λέω, λοιπόν, ότι σε όλη αυτή τη µελέτη που έχετε κάνει και
φέρνετε εδώ δεν πρέπει να απουσιάζουν όσοι αυτή τη στιγµή -
έστω και αδίκως- σας αιτιώνται ότι κάνετε κάτι, το οποίο θα
υπακούει στη δική σας αντίληψη ή στην αντίληψη οποιουδήποτε
Υπουργού στο µέλλον. Αυτό λένε. Εγώ δεν το πιστεύω, αλλά,
όπως ξέρετε, στις περιπτώσεις αυτές η διαφάνεια και η
αντικειµενικότητα εξασφαλίζονται µε την παρουσία ακόµη και
του οποιουδήποτε κακόπιστου.

Από εκεί και πέρα νοµίζω ότι είναι σωστό αυτό που προτείνω
σε ό,τι αφορά την επιστροφή ποσοστού από το φόρο. Εάν
θέλουµε –και πρέπει να θέλουµε- να βοηθήσουµε, ποιοι είναι οι
κύριοι παράγοντες; Ένας σκηνοθέτης µπορεί να κάνει µια
σπουδαία ταινία και να είναι ο ίδιος άνθρωπος που µάζεψε,
δανείστηκε, έβαλε υποθήκη το σπίτι του κ.λπ.; Ποιος ξέρει πότε
θα ξανακάνει µια ταινία;

Συνήθως έχει εκλείψει η ποιότητα, στο επίπεδο που έχει
περιέλθει σήµερα η ελληνική κοινωνία, που κατά εκατοµµύρια

«στρώνεται» στους καναπέδες και νοµίζει ότι ψυχαγωγείται,
κοιτάζοντας τα πισινά διαφόρων κυριών και κυρίων που δήθεν
τους ψυχαγωγούν. Εκατοµµύρια είναι αυτοί που κάθονται και
παρακολουθούν ειδικές εκποµπές που έχουν καθιερωθεί, για να
γελοιοποιούν την Κυβέρνηση, τον πολιτικό κόσµο, τον
Πρωθυπουργό, τους πάντες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Αίσχος!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Έτσι είναι, κύριε ∆αβάκη, και

χαίροµαι που συµφωνείτε.
Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει να δούµε πώς βοηθούµε την ποιότητα.

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει αυτό να το δείτε. Εγώ
πιστεύω ότι πρέπει να υπάρξει και ο διαγωνιστικός χαρακτήρας
των φεστιβάλ. Ήδη απήλθε ο συνάδελφος κ. Τζίµας, στον οποίο
ήθελα να απαντήσω.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Πρέπει να σας πω, µε όλη την εκτίµηση, τη συµπάθεια και τα
αισθήµατα που ξέρετε ότι τρέφω για εσάς, πως µπορεί να έχετε
δίκιο, αλλά στο ελληνικό Κοινοβούλιο, όταν αυτή τη στιγµή
συνεδριάζουν επιτροπές –εγώ, που είµαι τώρα εδώ, λείπω από
την Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας που συζητά για τα
κληροδοτήµατα, µεγάλη υπόθεση- δεν είναι προς ψόγον ένας
Βουλευτής να τοποθετείται σε ένα µόνο θέµα, σε µια παράγραφο
ενός άρθρου.

Επίσης, παρ’ όλο που αυτό διαχέεται στην κοινή γνώµη, εκ των
πραγµάτων δεν είναι δυνατή η συνεχής παρουσία και των
τριακοσίων στην Αίθουσα. Αυτό, λοιπόν, ήθελα ως δική µου
παρατήρηση να πω στην αντιπαράθεση –υποθέτω ότι τελικώς θα
είναι φιλική και συναδελφική- που υπήρξε πιο πριν.

Έχετε, λοιπόν, µπροστά σας αυτές τις προτάσεις που έχουν
έλθει και σε µας. ∆εν θέλω να πάρω περισσότερο χρόνο. Θέλω
µόνο, να ρωτήσω, κύριε Πρόεδρε, πότε θα συζητηθεί η
τροπολογία, του Υπουργείου Εσωτερικών; Μετά το νοµοσχέδιο;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συζητούνται µαζί
σήµερα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Λυπάµαι πάρα πολύ. Το Προε-
δρείο αποφάσισε ότι µια τροπολογία, που είναι ολόκληρο νοµο-
σχέδιο και µάλιστα άσχετη µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο θα
συζητηθεί µαζί µε αυτό το νοµοσχέδιο; Λυπάµαι. Να καταχωρι-
στεί στα Πρακτικά η διαφορετική άποψή µου.

Εδώ έχουµε ένα ολόκληρο νοµοσχέδιο!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Πρόεδρε, αν

θυµάστε, αυτό αποφασίστηκε στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε πάρα πολύ. Η

∆ιάσκεψη των Πρόεδρων µπορεί να αποφασίζει ό,τι νοµίζει
σωστό, όµως, όλες οι λεγόµενες «αποφάσεις της ∆ιασκέψεως»
τίθενται υπό την κρίση του Σώµατος.

Πράγµατι, έχει δίκιο ο Υπουργός Εσωτερικών που θέλει να
υπάρξει νόµος µέχρι το τέλος του έτους γι’ αυτά τα οποία προ-
τείνει. Όµως, είναι άλλο αυτό το θέµα και άλλο αβρόχοις ποσί,
χωρίς συζήτηση να περάσει ρυθµίσεις οι οποίες είναι τεράστιας
σηµασίας.

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων, εφόσον συµφώνησαν όλα τα κόµ-
µατα, προφανώς, αποφάσισε να συζητηθεί εδώ και αυτή η τρο-
πολογία. Όπως κάνουµε πάντα, στο τέλος του νοµοσχεδίου
συζητούµε τις τροπολογίες. Ρωτήστε τον Πρόεδρο και θα σας
το πει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Πρόεδρε, οι
εισηγητές των κοµµάτων –οι περισσότεροι, τουλάχιστον, απ’ όσο
µπορώ να ξέρω- τοποθετήθηκαν επ’ αυτού.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Εµείς δεν τοποθετηθήκαµε, κύριε
Πρόεδρε. Η τροπολογία αυτή είναι ένα ολόκληρο νοµοσχέδιο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ακούστε µε, σας παρακαλώ,
γιατί δεν είναι θέµα απλώς διαδικαστικό και τυπικό, αλλά είναι
θέµα ουσίας.

Πάντοτε η Κυβέρνηση πιέζεται από τις ανάγκες που έχει και
πρέπει, όσο µπορεί πιο σύντοµα, να νοµοθετήσει. Εάν υπάρχει το
Κοινοβούλιο, είναι για να υπάρξει κάτι ανάλογο αυτού που έλεγα
στον Υπουργό για την κινηµατογραφία. Για τη νοµοθεσία είναι
απαραίτητος παράγων το Κοινοβούλιο. Άλλως –και δυστυχώς
υπάρχει µία τέτοια αντίληψη, ευτυχώς δεν την έχει αυτήν την
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αντίληψη ο κ. Ραγκούσης- στο παρελθόν υπήρξαν, µπορεί να
υπάρχουν και τώρα και στο µέλλον Υπουργοί που να θέλουν -
όπως λέω χαρακτηριστικά- η Βουλή να πρωτοκολλεί απλώς τις
όποιες αποφάσεις.

Το ότι οι εισηγητές τοποθετήθηκαν επίσης, δεν σηµαίνει ότι
τοποθετήθηκαν και όσοι Βουλευτές θέλουν να τοποθετηθούν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Ούτε όλοι οι εισηγητές τοποθετήθη-
καν.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Να µην το κάνουµε ΕΦΕΕ, που
ένας από κάθε παράταξη λέει «ναι», «όχι». Γι’ αυτό κακώς, επί-
σης –το έχω πει πολλές φορές- ερωτάται από την Έδρα τι λέει η
Νέα ∆ηµοκρατία, τι λέει το ΠΑΣΟΚ, τι λέει το ΚΚΕ, ο ΣΥΡΙΖΑ.
Ερωτάται, λέει, ο Κανονισµός το Σώµα. Και όποιος έχει άλλη
άποψη, την έχει ήδη διατυπώσει µιλώντας.

Σιγά-σιγά, τείνουµε να καταργήσουµε το Σώµα. Μιλάει ο ειση-
γητής ή ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Ε, και λοιπόν; Μπορεί
οι Βουλευτές του ιδίου κόµµατος να έχουν άλλη άποψη. Και,
πράγµατι, σε θέµατα σηµαντικά, κρίσιµα για τον τόπο, όπως τα
χθεσινοβραδινά, όντως µπορεί ένα κόµµα σύσσωµο να ψηφίζει
κάτι. ∆εν σηµαίνει ότι υπό άλλες συνθήκες οι Βουλευτές του κόµ-
µατος αυτού θα συµφωνούσαν, πλείστα όσα χθες ψηφίσαµε, που
υπό άλλες συνθήκες δεν θα τα δεχόµασταν.

Γι’ αυτό, λοιπόν, επειδή είναι πολύ σηµαντική η τροπολογία
αυτή για την τροποποίηση του νόµου για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», νο-
µίζω ότι πρέπει να συζητηθεί, έστω και αν κανένας Βουλευτής
δεν θέλει να πάρει το λόγο. Είναι αταξίες κοινοβουλευτικές
αυτές, που δεν πρέπει να τις επιτρέπουµε στον εαυτό µας και
πρωτίστως το Προεδρείο.

Αυτά ήθελα να πω και επιφυλάσσοµαι για την τροπολογία αυτή
να πω την άποψή µου.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ,
πόσο θέλετε;

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Κύριε Πρόεδρε, συγνώµη.
Θα ήθελα το λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Επί προσωπικού
από ποιον;

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Σε αυτό που αναφέρθηκε ο
κ. Κακλαµάνης. Αναφέρθηκε κάτι στο πρόσωπό µου και θέλω κάτι
να διευκρινίσω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): ∆εν υπήρξε προ-
σωπικό κατά την αντίληψη του Προεδρείου. Αν έχετε την καλο-
σύνη, διευκρινίστε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ναι, της απέδωσα πράγµατα
διαφορετικά από αυτά που πιστεύει ότι είπε. Και ο Κανονισµός
λέει ότι εκεί υπάρχει προσωπικό θέµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Αναφέρθηκε ρητώς στην κ. Τσου-
µάνη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, έχετε το
λόγο.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Για µισό λεπτό µόνο, κύριε
Πρόεδρε, επειδή ίσως δεν έγινα κατανοητή.

Εγώ δεν είπα ότι ο κινηµατογράφος ή η τέχνη δεν έχει σχέση
µε την πολιτική. Είπα ότι δεν πολιτικοποιείται. Βεβαίως έχει
σχέση, βεβαίως έχει πολιτική διάσταση η τέχνη, άρα και ο κινη-
µατογράφος και πολιτικά µηνύµατα. Ωστόσο, δεν πρέπει να χρη-
σιµοποιείται από την πολιτική και τα κόµµατα. ∆εν πολιτικο-
ποιείται, γιατί αυτό παραπέµπει σε άλλους είδους καθεστώτα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κύριος Υπουργός

είχε ζητήσει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Από σεβασµό και µόνο δεν θα απαντούσα στον Πρόεδρο
της Βουλής, απλώς ενηµερωτικά θα ήθελα να ξεκαθαρίσω ότι
πρώτα από όλα, όπως και εσείς, κύριε Πρόεδρε, και εγώ αυτό το
οποίο αποζητώ από αυτό το Κοινοβούλιο είναι να γίνεται ένας
ουσιαστικός διάλογος και να µην ερχόµαστε εδώ ο καθένας να
κάνει το µονόλογό του. Καταλαβαίνω, βεβαίως, ότι ο φόρτος ερ-
γασίας κάνει πολλές από αυτές τις θέσεις του Κοινοβουλίου να

µένουν κενές. Παρ’ όλα αυτά, είναι απαραίτητος ένας σεβασµός
στην άποψη του καθενός, για να γίνει ο διάλογος γόνιµος. Εάν ο
καθένας έρχεται εδώ µόνο για να πει το µονόλογό του, τότε µπο-
ρεί να πηγαίνει πίσω και να λέει «εγώ τα είπα» και επί της ουσίας
να µη γίνεται εποικοδοµητικός διάλογος.

Για να απαντήσω σε αυτό που είπατε πριν, πρέπει να σας πω
το εξής: Την ιστορική σηµασία πολλών από τους φορείς που
έχετε αναφέρει την έχω αναγνωρίσει πολλαπλώς και δηµοσίως.
Πραγµατικά, πιστεύω ότι έτσι είναι. Σήµερα, όµως, η κατάσταση
στο χώρο είναι πάρα πολύ διαφορετική. Θα συµφωνήσουν σε
αυτό και οι εκπρόσωποι των άλλων κοµµάτων. ∆εν µπορείτε να
φαντασθείτε τι δυσκολία είχαµε να επιλέξουµε έξι φορείς, που
λέει ο Κανονισµός της Βουλής, για να έρθουν να µιλήσουν στην
επιτροπή. Φθάσαµε να µετράµε δεκαοκτώ και να πρέπει να τους
µειώσουµε τελικά στους δέκα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Από τους έξι πήγατε στους δέκα.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Πήγαµε από τους έξι στους δέκα για να εκφραστεί ο
χώρος. Και όχι µόνο αυτό, το χειρότερο είναι ότι για το ασφαλι-
στικό νοµοσχέδιο ήταν οκτώ. Να σας δώσω µία αίσθηση του
πόσο κατακερµατισµένος έχει γίνει ο χώρος.

Κάτω από αυτές τις συνθήκες, δεν υπάρχει σήµερα αυτό το
οποίο νοµιµοποιεί µία εκπροσώπηση, στο σηµείο να µπορεί να
συµβάλλει στη διαχείριση κονδυλίων που ανήκουν στον Έλληνα
φορολογούµενο. Αυτό είναι το πρακτικό πρόβληµα που αντιµε-
τωπίσαµε, διότι δεν ξεκινήσαµε θέλοντας να αποκλείσουµε µία
τέτοια προοπτική.

Σήµερα, όµως, τη συµβαίνει; Αυτό που είπατε και εσείς -και
συµφωνούµε και εµείς- είναι ότι δεν πρέπει να γίνεται η διαχεί-
ριση των χρηµάτων του Έλληνα φορολογούµενου από φορείς.
Αυτοί θα πρέπει να ελέγχουν πώς αυτή η διαχείριση γίνεται. Γι’
αυτό στο άρθρο 11 παράγραφος 6 έχουµε προσθέσει και λέµε
«Σε ειδική συνεδρίαση του διοικητικού συµβουλίου …

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Το Γνωµοδοτικό Συµβούλιο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Του διοικητικού συµβουλίου των οργανισµών, οι επο-
πτευόµενοι φορείς, δηλαδή.

«Σε ειδική συνεδρίαση στην οποία παρίσταται ο γενικός διευ-
θυντής, οι εκπρόσωποι των επαγγελµατικών και συνδικαλιστικών
φορέων του κινηµατογραφικού χώρου ενηµερώνονται για τα
αποτελέσµατα της οικονοµικής διαχείρισης του περασµένου
έτους. Η εν λόγω συνεδρίαση διεξάγεται µέσα σε τρεις µήνες
από τη δηµοσίευση των αιτήσεων οικονοµικών καταστάσεων του
Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου». Εκεί είναι ένας σπόρος,
αν θέλετε, της δυνατότητας να µπορούν αυτοί οι άνθρωποι να
ελέγχουν τα πεπραγµένα σε αυτούς τους οργανισµούς. Αυτό
είναι εξαιρετικά µεγάλης σηµασίας, διότι και εµείς πιστεύουµε
ότι αυτός ο έλεγχος δεν πρέπει να γίνεται µόνο από τον
Υπουργό.

Αυτό, όµως, το οποίο έχει ακουστεί πολλές φορές στη Βουλή
και στο οποίο εγώ δεν µπορώ να συµφωνήσω επί της αρχής, είναι
ότι το κράτος, πλέον, πρέπει να φθάσει στο σηµείο να ενισχύει τα
συλλογικά όργανα.

Κύριε Πρόεδρε, αν έχουµε φθάσει στο σηµείο εµείς πια να
πρέπει να νοµοθετούµε, να τους δίνουµε χρήµατα, να τους δί-
νουµε αποφασιστική δυνατότητα για να καταφέρουν να εκφρά-
σουν συλλογικά το χώρο που έχει συµφέροντα, τότε η κοινωνία
µας έχει φθάσει σε ένα πάρα-πάρα πολύ δύσκολο σηµείο. Αυτοί
οι οργανισµοί θα έπρεπε να είναι δυνατοί από µόνοι τους, θα
έπρεπε να διεκδικούν, θα έπρεπε να κυνηγάνε τα θέµατα που
τους αφορούν και έχουµε φθάσει σε σηµείο να λέµε «ρε, παιδί
µου, δώσε τους λίγο από την εξουσία σου, µπας και καταφέρουν
να µαζευτούν πέντε σε ένα δωµάτιο». Ε, δεν είναι αυτός ο ρόλος
της πολιτείας, κύριε Πρόεδρε. Ο ρόλος της πολιτείας είναι να
τους ακούει όταν υπάρχουν. Κι’ αυτό είµαστε πάρα πολύ διατε-
θειµένοι να το κάνουµε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε,
θα µου επιτρέψετε µία παρέµβαση;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Πρό-
εδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ήθελα να πω το εξής. Αυτή η
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πολυδιάσπαση του χώρου, προφανώς έχει ως αφετηρία αυτήν
την κατάσταση, που µε ευθύνες της πολιτείας και της ίδιας της
κοινωνίας -να µην τα µεταθέτουµε όλα στην πολιτεία- ανέχεται
καταστάσεις, που στο τέλος την αποσυνθέτουν πλήρως, όπως
και τον συγκεκριµένο κάθε φορά χώρο.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Είχαν εξουσία, όµως.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ναι. Όµως, προσέξτε: Έλεγα
χθες το βράδυ ποια ήταν η κατάσταση στο συνδικαλισµό το 1981.
Υπήρχαν έξι γενικές συνοµοσπονδίες, εκατόν τόσες συνοµο-
σπονδίες κλαδικές, εκατόν πενήντα –πόσα ήταν- τα εργατικά κέ-
ντρα και χιλιάδες τα πρωτοβάθµια σωµατεία. Ήρθε ένας νόµος
και είπε: Κάθε οικοδόµος, κάθε µεταλλουργός είναι σε ένα σω-
µατείο, κάθε σωµατείο σε ένα εργατικό κέντρο ή µια οµοσπονδία
και τα εργατικά κέντρα ή η οµοσπονδία σε µία γενική συνοµο-
σπονδία. Έτσι ενδυναµώθηκε το συνδικαλιστικό κίνηµα. ∆εν λέω
ότι πρέπει να γίνει κάτι ανάλογο εδώ, γιατί εδώ είναι τέχνη, είναι
αντιλήψεις και χρειάζεται να υπάρχει πλήθος απόψεων, ζυµώ-
σεων κ.λπ..

Αλλά σε ό,τι αφορά την εκπροσώπηση, µπορείτε να πείτε ότι
«όλοι αυτοί οι φορείς ορίζουν» ή µπορείτε, αν αυτό προκύπτει
από τα στοιχεία που υπάρχουν, να πείτε «οι αντιπροσωπευτικό-
τερες του κάθε χώρου οργανώσεις» –υπάρχουν οι λίστες των
µελών- ώστε έτσι να συµβάλλεται εµµέσως και στη συνένωση
των δυνάµεών τους, χωρίς να την επιβάλλεται βέβαια. Έτσι θα
έχετε τη δυνατότητα να πείτε: «Ορίστε, κύριοι, συµµετέχετε στο
διοικητικό συµβούλιο του Εθνικού Κέντρου. ∆εν µπορεί να είστε
τέσσερις έναντι τριών που ορίζει η πολιτεία, διότι εκεί πέρα κά-
νετε συµβιβασµούς, µοιράζετε, κάνετε…», αν πράγµατι συµβαί-
νει αυτό ή πράγµατι συνέβη. Το υποθέτουµε όµως.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι µέχρι το τέλος της συζητήσεως του νοµο-
σχεδίου πρέπει να σκεφθείτε τη δυνατότητα αυτή, δηλαδή να µη
συµµετέχουν σε αποφάσεις διαχείρισης. Να συµµετέχουν όµως
σε αποφάσεις, οι οποίες στο κάτω-κάτω, µπορούν να δοθούν ως
γνώµη στον Υπουργό, για την συγκεκριµένη πολιτική. Το να έρ-
χονται έπειτα από ένα χρόνο απλώς να ασκούν κριτική, φοβάµαι
ότι δεν βοηθάει τον στόχο τον οποίο έχετε. Και είναι προφανές
ότι µε ειλικρίνεια φέρνετε εδώ αυτό τον στόχο και τον υποστη-
ρίζετε. Παρακαλώ σκεφτείτε το.

Εσείς ο ίδιος ξέρετε τις προθέσεις σας. Και ασφαλώς και εσείς
θα λέγατε «γιατί εκεί που ήσαν τέσσερις εκπρόσωποι έναντι
τριών, τώρα δεν θα υπάρχει κανείς». Είναι εύκολη και η διαβολή
των προθέσεων σ’ αυτές τις υποθέσεις. Σας παρακαλώ να το
σκεφτείτε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πολύ
τον πρώην Πρόεδρο κ. Κακλαµάνη.

Τον λόγο έχει η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης του ΠΑΣΟΚ κ.
Χρυσή Αράπογλου.

ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, θα αξιοποιήσω λίγα λεπτά από την τοποθέ-

τησή µου, για ένα θέµα που δεν αφορά στο νοµοσχέδιο, αλλά
αφορά στη λειτουργία, στο κύρος και στην αξιοπρέπεια της Βου-
λής ως θεσµού, της ίδιας της δηµοκρατίας και καθενός από εµάς
ξεχωριστά.

Πριν από λίγες µέρες είδε τη δηµοσιότητα -και µάλιστα µεγάλη
δηµοσιότητα- η έρευνα της Οργάνωσης «∆ιεθνής ∆ιαφάνεια» του
εν Ελλάδι παραρτήµατός της στην οποία η αντίληψη των Ελλή-
νων σχετικά µε τη διαφθορά, σύµφωνα µε την έρευνα που έχει
δηµοσιοποιηθεί, είναι πως ο πρώτος διεφθαρµένος θεσµός στην
Ελλάδα είναι τα πολιτικά κόµµατα και ο δεύτερος είναι το «Κοι-
νοβούλιο-Νοµοθετικό Σώµα». Μάλιστα, η πολιτεία, το κράτος, η
εκτελεστική εξουσία λείπει παντελώς, εκτός αν υποκρύπτεται
στους «δηµόσιους λειτουργούς» που κατέχουν την τέταρτη θέση
µετά τα ΜΜΕ.

Η Οργάνωση «∆ιεθνής ∆ιαφάνεια» διά του προέδρου-εκπρο-
σώπου της, περιβάλλεται µε ιδιαίτερο κύρος. Είχε συνάντηση και
µε τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας.

Αυτή η έρευνα βρίσκεται αναρτηµένη στις τηλεοράσεις και στα
ΜΜΕ, από το πρωί µέχρι το βράδυ.

Καταθέτω την έκπληξή µου για το ότι δεν έχουµε να κάνουµε
αυτή τη φορά µε το «πολιτική-πολιτικοί» Γενικώς, αορίστως και

θολά. Έχουµε να κάνουµε µε το «Νοµοθετικό Σώµα-Κοινοβού-
λιο». Αυτό πιστεύω ότι πρέπει να µας απασχολήσει. Και το λέω
για να µεταφερθεί προς το Προεδρείο και να καταγραφεί στα
Πρακτικά.

Εάν αυτή δε, είναι η αλήθεια, δεν είναι δυνατόν να µας φτύ-
νουν κατά πρόσωπο και εµείς να κάνουµε ότι δεν έχουµε κατα-
λάβει, ότι ψιχαλίζει!

Παρακαλώ πολύ να ζητηθούν περαιτέρω στοιχεία: Πρώτον, για
τη «∆ιεθνή ∆ιαφάνεια». Ποια είναι η «∆ιεθνής ∆ιαφάνεια»; Από
πού χρηµατοδοτείται; Πώς λειτουργεί; Ποια είναι η ταυτότητα
της έρευνας; Ποιος έθεσε τα ερωτήµατα; Ποιες είναι οι προτά-
σεις; Αυτή είναι πραγµατικά η αντίληψη του κόσµου; Ή είναι µια
αντίληψη, την οποία διά της επαναλήψεως, την κάνουµε να εµπε-
δώνεται στον κόσµο;

∆εύτερον, για την ταυτότητα της έρευνας. ∆ιότι όλοι πια γνω-
ρίζουµε πώς γίνονται οι έρευνες. Πώς ετέθησαν τα ερωτήµατα;

Τρίτον, να κληθούν να καταθέσουν στη Βουλή περισσότερα
στοιχεία.

Τέταρτον, αν υπάρχουν προτάσεις για την καταπολέµηση της
διαφθοράς του Νοµοθετικού Σώµατος-Κοινοβουλίου να τις ακού-
σουµε και να συζητηθούν µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα. ∆ιότι δεν
είναι δυνατόν σε µια εποχή που γκρεµίζονται όλα, το Κοινοβού-
λιο να κάνει ότι κλείνει τις πόρτες και απ’ έξω όλοι να αναρτούν
αφίσες για το ότι είναι το πλέον διαφθαρµένο Σώµα και εµείς να
κάνουµε ότι δεν το ακούµε όλο αυτό.

Με συγχωρείτε πολύ, εγώ αισθάνοµαι προσωπικά προσβε-
βληµένη και θεωρώ ότι έχουµε και υποχρέωση –ο καθένας από
µας- να περιφρουρήσουµε το κύρος του Κοινοβουλίου και της
ίδιας της δηµοκρατίας.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Να κάνω πέντε παρατηρήσεις επί
τροχάδην µετά από πραγµατικά πολύ µεγάλη συζήτηση που
έγινε στην επιτροπή, όπου έχουµε κάνει τέσσερις πολύωρες συ-
νεδριάσεις, έχουν κληθεί δέκα φορείς µε διασταλτική ερµηνεία
του ίδιου του Κανονισµού. Μάλιστα είχαν προταθεί δεκαέξι φο-
ρείς –και θα µπορούσαν πραγµατικά να είναι και άλλοι- και δεν
καταφέραµε να έρθουν στην Αίθουσα για να γίνει ακρόαση από
τους Βουλευτές.

Πρώτο σηµείο και σηµαντικό. Τι έρχεται να κάνει το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, σε σχέση µε την κινηµατογραφική πολιτική της
χώρας;

Το νοµοσχέδιο αυτό εµπεριέχει µια στέρεη πολιτική βούληση
για την εθνική µας κινηµατογραφία. Είναι κατ’ ουσία, ένας νόµος-
πλαίσιο για την κινηµατογραφία την εθνική δεν µπορεί παρά να
είναι αυτό. Και πώς το αποδεικνύει; Καθαρό τοπίο στις ενισχύ-
σεις, είτε κανείς συµφωνεί µε τις µοριοδοτήσεις είτε όχι, το ανα-
γνωρίζει. Κανόνες είσπραξης επιστροφής φόρου, πολλαπλές
πηγές χρηµατοδότησης, αναδιοργάνωση των φορέων που
εµπλέκονται µε τις χρηµατοδοτήσεις και την προβολή της εθνι-
κής κινηµατογραφίας, φοροαπαλλαγές, σύµφωνα µε το προη-
γούµενο νοµοσχέδιο και σε συνδυασµό µε αυτήν την πολιτική
πια, µέσω συγκεκριµένων διευθύνσεων και στο Κέντρο Κινηµα-
τογράφου και στο Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης, για την παραγωγή
και προβολή διεθνών οπτικοακουστικών παραγωγών και βεβαίως
-κάτι το οποίο έγινε δεκτό και κατά τη συζήτηση του νοµοσχε-
δίου- σηµαντικές βελτιώσεις, όπως η συµπερίληψη των µικρού
µήκους ταινιών στους στόχους και στις ενισχύσεις του Ελληνι-
κού Κέντρου Κινηµατογράφου. Ελπίζω αυτό να γίνει και στις επι-
στροφές και στη διανοµή και στη γενικότερη υποστήριξη, που
πρέπει να δείξουµε στους λεγόµενους «µικροµηκάδες» που δεν
είναι απλώς µια οµάδα, µια επιλογή, να δηµιουργήσει κάποιος
µια ταινία µικρού µήκους, αλλά είναι το πρώτο εκπαιδευτικό στά-
διο για έναν νέο κινηµατογραφιστή. Γιατί στην Ελλάδα πρέπει να
φθάσεις τα σαράντα και πάνω για να µπορέσεις να γίνεις ένας
σκηνοθέτης, ένας παραγωγός µιας ταινίας µεγάλου µήκους.

∆εύτερη παρατήρηση όσον αφορά στις συλλογικότητες. Έγινε
πάρα πολύ µεγάλη συζήτηση. Με αφορµή την ευθύνη που έχει
πάρει το Υπουργείο να ορίσει κατ’ αυτόν τον τρόπο τα διοικητικά
συµβούλια, άνοιξε µια µεγάλη συζήτηση στην Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων για την έννοια της σύγχρονης συλλογικό-
τητας.

Πιστεύω ότι αυτή η συζήτηση είναι ένας πυρήνας πολιτικού
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προβληµατισµού για το σύνολο του νοµοθετικού έργου από εδώ
και στο εξής.

Ακούω µε πάρα πολύ µεγάλο σεβασµό και προσοχή τις από-
ψεις του Υπουργού και του Υπουργείου, αλλά παρακαλώ πολύ -
και νοµίζω ότι αυτό το έχει αποδεχθεί ο Υπουργός- η συζήτηση
αυτή να παραµείνει για όλους µας ανοιχτή.

Ο κίνδυνος της εποχής µας είναι ακριβώς αυτός και δεν αφορά
µόνο τις συλλογικότητες, δεν αφορά µόνο το παρόν νοµοσχέδιο,
αφορά το σύνολο της πολιτικής ζωής, του νοµοθετείν, του δη-
µοσίου διαλόγου. Όλα αυτά που συνέβησαν στο παρελθόν και
τα οποία θέλουµε να αποφύγουµε στην πολιτική ζωή, να µη µας
οδηγήσουν στην ακραία απόρριψη, γιατί στην πραγµατικότητα
οι θεσµοί αντικαθίστανται, αλλά οι αξίες της δηµοκρατίας και της
συλλογικότητας πρέπει να παραµένουν, ανεξάρτητα αν κάθε
φορά προσπαθούµε να βρούµε διαφορετικά µοντέλα.

Τρίτη παρατήρηση όσον αφορά τα περί κινηµατογραφικής παι-
δείας και γενικώς η συζήτηση του τι λείπει από το νοµοσχέδιο,
όπως η Ταινιοθήκη, η κινηµατογραφικές λέσχες, το Φεστιβάλ
∆ράµας. Έχουν δοθεί µέχρι σήµερα πραγµατικά πολλές φορές
επαρκείς εξηγήσεις για ποιο λόγο αυτά δεν υπάρχουν στο νο-
µοσχέδιο, αλλά είναι σαφείς πολιτικές για το Υπουργείο, οι
οποίες θα έρθουν σε επόµενη νοµοθετική πρωτοβουλία. Βε-
βαίως, εδώ είµαστε όλοι και για να ελέγξουµε το Υπουργείο Πο-
λιτισµού και Τουρισµού για το αν θα νοµοθετήσει στο εξής για
όλα αυτά και να καταλάβουµε ότι δεν είναι δυνατόν να εξα-
ντλούµε το µεγάλο νοµοθετικό έργο της Ελληνικής Βουλής –γιατί
πάσχουµε από την πολυνοµία- στις ελάχιστες νοµοθετικές πα-
ρεµβάσεις, οι οποίες αφορούν στον πολιτισµό. Στον πολιτισµό
χρειαζόµαστε µεγαλύτερο και συχνότερο διάλογο.

Τέταρτη παρατήρηση, η οποία αφορά µια συζήτηση, που δεν
γίνεται τόσο µέσα στην Αίθουσα όσο στο περιστύλιο. Είναι το
υποµειδίαµα για το ότι σε καιρούς δύσκολους και κρίσης, εµείς
µιλάµε για τον πολιτισµό και την κινηµατογραφία.

Θα πρέπει να κατανοήσουµε ότι σε καιρούς δύσκολους, σε
καιρούς κρίσης, σε καιρούς που όλα κατακρηµνίζονται, είναι
πάρα πολύ σηµαντικό να τονώσει, να ενισχύσει η πολιτεία και να
ενισχύουµε και όλοι µας, αυτό που λέγεται δηµιουργία είτε
αφορά στην καινοτοµία είτε αφορά στην επιστήµη είτε αφορά
στην τέχνη.

Εάν υπάρχει στρατηγική ανάπτυξης, αυτή δεν µπορεί να σχε-
τίζεται µόνο τις µεγάλες επενδύσεις, οι οποίες θα έρθουν ή δεν
θα έρθουν από κάποιους εκτός Ελλάδας, αλλά αφορά στην εγ-
χώρια παραγωγή, την οποία πρέπει να στηρίζουµε ακόµη πιο δυ-
νατά σε καιρούς δύσκολους σαν κι αυτούς που περνάµε. Είναι δε
πάρα πολύ σηµαντικό, η υπεραξία που προσφέρεται σε ολό-
κληρη χώρα, όταν υπάρχει διάκριση από έναν τοµέα επιστήµης
ή τέχνης. Ως παράδειγµα θα αναφέρω το πρόσφατο Φεστιβάλ
Θεσσαλονίκης, στο οποίο τα βραβεία τα σάρωσε ο ρουµάνικος
κινηµατογράφος, κάτι το οποίο κανείς δεν µπορεί να φανταστεί,
όταν αναλογίζεται τις οικονοµικές δυσκολίες που περνά αυτή η
χώρα.

Πέµπτη παρατήρηση. Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έστω και
τώρα, να δώσετε µια λύση, µια προοπτική. Επειδή είναι πολύ πρό-
σφατες οι εντυπώσεις που έχουµε από το Φεστιβάλ Κινηµατο-
γράφου Θεσσαλονίκης, θέλω να τονίσω και µέσα στην Αίθουσα
ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό πως µε ελάχιστα χρήµατα φέτος,
σε αντιδιαστολή µε τις απίθανες σπατάλες των προηγούµενων
ετών, είχαµε ένα Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης µε εξαιρετικές ταινίες.
Πιστεύω ότι µπορεί το Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης πολύ σύντοµα να
πάρει µια ξεχωριστή ταυτότητα, γιατί πρέπει να κατανοήσουµε
ότι στην Ελλάδα δεν βρισκόµαστε ως να είµαστε σ’ ένα νησί του
Ατλαντικού. Είµαστε δίπλα σε χώρες και σε πόλεις του ευρύτε-
ρου γεωγραφικού µας χώρου που τρέχουν και µας ανταγωνίζο-
νται.

Υπάρχει όµως, ένα θέµα σε ό,τι αφορά στις ελληνικές συµµε-
τοχές. Το Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης προσδίδει στη Θεσσαλονίκη
και στη βόρεια Ελλάδα, µια ταυτότητα. Μια ταυτότητα ανάπτυξης
και µια ταυτότητα παράδοσης. Είναι µια ταυτότητα πόλης. Ακόµα
και αν γίνει ένα πάρα πολύ καλό διεθνές φεστιβάλ, δεν µπορεί
από µόνο του να σταθεί αν δεν «κατατίθεται» κάθε χρόνο εκεί η
ελληνική παραγωγή, εάν δεν υπάρχουν τα κρατικά βραβεία ποι-

ότητας, εάν δεν εφεύρουµε κάτι άλλο ανάλογο. Αν δεν κάνουµε
διαγωνιστικό το ελληνικό τµήµα κινδυνεύουµε –και φέτος φάνηκε
αυτό και πέρυσι φάνηκε, µε τις διαφωνίες- να µην έχουµε την κα-
τάθεση της ελληνικής παραγωγής, ακόµη και αυτής που χρηµα-
τοδοτείται από το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, µε µια πρόταση, κύριε Πρόεδρε.
Μου έκανε εντύπωση στο εισηγητικό κείµενο της Πέµυς

Ζούνη, που είχε ήδη διανεµηθεί πριν µιλήσει, η αποστροφή του
καθηγητή Κολοβού ότι «αν η πραγµατική πραγµατικότητα είναι η
έρηµος των ανεκπλήρωτων επιθυµιών, η φιλµική µυθοπλαστικό-
τητα είναι η όαση της αφύπνισης και της ψευδαίσθησης, ο τε-
χνητός παράδεισος της εκπλήρωσής τους». Για τους
πραγµατιστές, λοιπόν, θα ήθελα να πω ότι ο Αϊνστάιν λέει ότι και
η πραγµατικότητα είναι µια ψευδαίσθηση, απλώς είναι πάρα
πολύ επίµονη.

Στόχος µας, λοιπόν, είναι να διευκολύνουµε να γίνει επίµονη
και δυνατή και η παραδείσια φιλµική πραγµατικότητα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο για µια παρέµβαση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας ακούω, κύριε
Τζαβάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι το
θέµα που ετέθη από την προλαλήσασα συνάδελφο αναφορικά
µε τις διαπιστώσεις της διεθνούς διαφάνειας, είναι πάρα πολύ
σηµαντικό και πρέπει να µας απασχολήσει.

Επ’ ολίγον, λοιπόν, θέλω να κάνω µερικές δηλώσεις. Πράγµατι
αγανακτώ και οργίζοµαι όταν µέσα από θεσµούς της κοινωνίας
των πολιτών που υποτίθεται ότι υπηρετούν τη διαφάνεια και τον
αγώνα κατά της διαφθοράς, στοχοποιείται το Κοινοβούλιο. Είναι
δεδοµένο ότι σε αυτή εδώ την Αίθουσα διακονείται συµβολικά
και πραγµατικά η λαϊκή κυριαρχία, δηλαδή αυτό που δίνει το δι-
καίωµα στην Ελλάδα να λέει ότι είναι δηµοκρατία.

Πράγµατι είναι ανήκουστο να υπάρχουν θεσµοί, οι εκφραστές
των οποίων καταφέρονται µε αυτό τον τρόπο εναντίον των αντι-
προσώπων του λαού. Θεωρώ δε ότι τα τελευταία χρόνια πράγ-
µατι ο δηµόσιος χώρος είναι θέατρο αντιπαράθεσης δύο ειδών
παραγόντων οι οποίοι διεκδικούν την κυριαρχία σε αυτή τη χώρα.
Υπάρχει µια κατηγορία νοµιµοποιηµένων παραγόντων, που πράγ-
µατι ασκούν τη λαϊκή κυριαρχία και αυτοί είναι το Κοινοβούλιο
και οι Βουλευτές και από την άλλη πλευρά υπάρχει µια σειρά µη
νοµιµοποιηµένων παραγόντων, οι οποίοι προσπαθούν, µέσω της
κυριαρχίας των εντυπώσεων, να σπιλώσουν τη δηµοκρατία και
ουσιαστικά να εκτοπίσουν το συµβολικό κύρος των Βουλευτών
από τη δηµόσια δράση. Είναι πράγµατι κρίσιµο αυτό το γεγονός
και θεωρώ ότι η Βουλή πρέπει να αντιδράσει. Είναι µάλιστα πολύ
περισσότερο σπουδαίο, όταν στο Κοινοβούλιο γίνεται λόγος γι’
αυτού του είδους τις δηµοσκοπήσεις ή τις έρευνες, οι οποίες βέ-
βαια επ’ εσχάτων στην Ελλάδα έχουν πολύ µεγάλη συµβολική
αποτελεσµατικότητα, πράγµα που δείχνει πόσο καθυστερηµένη
είναι η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση που ασκείται σε αυτό τον τόπο.

Απλώς θα θυµίσω ότι ίσως ο µεγαλύτερος κοινωνιολόγος του
αιώνα µας, ο Πιέρ Μπουρντιέ από το 1979 έχει εξαγγείλει µε
πολύ συγκεκριµένα επιστηµονικά επιχειρήµατα ότι η κοινή γνώµη
δεν υπάρχει. Είναι ένα πλάσµα το οποίο το κατασκευάζει µια
σειρά επαγγελµατιών, µια επαγγελµατική κατηγορία, που στη συ-
νέχεια την εµπορεύεται και µέσα από αυτό το εµπόριο προσπα-
θεί να δηµιουργήσει την εντύπωση ή την ψευδαίσθηση ότι
αναφέρεται σε µια συγκεκριµένη πολιτική ή κοινωνική πραγµατι-
κότητα. Είναι απαράδεκτο. ∆εν µπορεί να το ανεχθεί ο οποιοσ-
δήποτε αντιπρόσωπος του λαού, ειδικά για τους συγκεκριµένους
κρατικούς λειτουργούς που έχουν τουλάχιστον τη δηµοκρατική
νοµιµοποίηση, να λέγεται και να περπατάει αυτή η κουβέντα ότι
εδώ υπάρχει φωλιά διαφθοράς.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Και την αναπαράγουν.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πρέπει να αµυνθούµε, πρέπει

να αντιδράσουµε. Προτείνω στον Πρόεδρο της Βουλής να ορ-
γανώσει συζήτηση µε θέµα ακριβώς το να δοθεί µια αποστοµω-
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τική απάντηση σε όλους αυτούς τους τύπους, οι οποίοι αν αφε-
θούν να συνεχίσουν το αντιδηµοκρατικό και αντιλαϊκό τους έργο
είναι βέβαιο ότι οι δυνάµεις του µνηµονίου θα έχουν ακόµη µια
επιτυχία. Θα εκτοπίσουν από τη δηµόσια ζωή τους πολιτικούς,
ως νοµιµοποιηµένους παράγοντες από τη λαϊκή βούληση, να
παίρνουν εν ονόµατι του λαού τις αποφάσεις που χρειάζεται ο
τόπος για να σωθεί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κων-
σταντίνο Τζαβάρα για την παρέµβασή του.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, Β’ Αθηνών κ. Ιωάννης
Βούρος για οκτώ λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να ξεκινήσω µε µια διαπίστωση, κύριοι συνάδελφοι, ότι

µετά από περίπου δεκατέσσερις µήνες φέρνουµε ένα νοµοσχέ-
διο τόσο σηµαντικό για τον ελληνικό πολιτισµό, το νοµοσχέδιο
του κινηµατογράφου και καταφέραµε σήµερα, σε αυτές τις λίγες
ώρες που έχουµε στη διάθεσή µας, να συζητήσουµε επ’ αυτού,
να απορρυθµιστούµε και εµβόλιµα να συζητήσουµε και άλλα θέ-
µατα, αποδεικνύοντας για άλλη µια φορά πως ο πολιτισµός, για
όλους εµάς που διατεινόµαστε ότι είναι βαριά βιοµηχανία, ανά-
πτυξη, πολιορκητικός κριός για να αλώσουµε τις αγορές, είναι
µόνο στα λόγια.

∆υστυχώς για άλλη µια φορά αποδεικνύεται ότι καταφέρνουµε
να αφήνουµε τον πολιτισµό στη αποθήκη των πολιτικών δρά-
σεων. Όχι πως δεν είναι πολύ σηµαντικά αυτά που ανέφερε η κ.
Αράπογλου, αλλά ζήσαµε την πρωτοφανή –για µένα τουλάχι-
στον, για τη δική µου κοινοβουλευτική εµπειρία των δεκατεσσά-
ρων µηνών- να διακόπτεται η συζήτηση του νοµοσχεδίου του
κινηµατογράφου για να συζητήσουµε εµβόλιµα κάποιο άλλο νο-
µοσχέδιο. ∆εν νοµίζω ότι θα γινόταν αυτό εάν στη θέση του νο-
µοσχεδίου του κινηµατογράφου ήταν κάποιο άλλο.

Εν πάση περιπτώσει, να έρθω τώρα στο προκείµενο. Όπως
ανέφερα και στην προηγούµενη συνεδρίαση, θεωρώ ότι δεν κο-
µίζουµε γλαύκαν εις Αθήνας λέγοντας πως ο κόσµος αλλάζει
γύρω µας. Επαναπροσδιορίζονται αξίες, θεσµοί, πολλές µεταρ-
ρυθµίσεις γίνονται και µέσα σε όλο αυτό τον ανταγωνισµό που
γύρω µας µαίνεται, η κινηµατογραφική πραγµατικότητα αναζητεί
νέους δρόµους και νέες ισορροπίες. Θεωρώ πως αυτό χρειάζε-
ται νέους κανόνες, άλλη διαχείριση, αν θέλουµε να διατηρή-
σουµε τη ζωτικότητα και τον πλουραλισµό ενός κινηµατογράφου,
όπως τον ονειρευόµαστε.

Από τη µια, αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε το ταλέντο των καλ-
λιτεχνών και από την άλλη αυτό το σύστηµα µε τις σχέσεις των
οικονοµικών δυνάµεων που δηµιουργούν έναν κίνδυνο, όπως
είπα και προχθές, οµοιότητας µορφής, οµογενοποίησης, ένα
φόβο µείωσης των ανεξάρτητων παραγώγων και διανοµέων. Θα
έλεγα πως πρόκειται για µια αληθινή απειλή για εκείνα τα έργα
που δεν διαθέτουν την ίδια οικονοµική ισχύ.

Τι χρειαζόµαστε; Χρειαζόµαστε πολιτική βούληση, προκειµέ-
νου το δίκαιο του ισχυρότερου να µην εκτοπίσει το δικαίωµα των
άλλων ταινιών να βρουν δίοδο προβολής στο θεατή.

Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και συζητήσαµε επ’ αυτού διε-
ξοδικά και µε τους φορείς και µεταξύ µας και στους κοινοβου-
λευτικούς τοµείς εργασίας, αλλά και στις επιτροπές, όπου και
άλλες πτέρυγες συνέβαλαν, νοµίζω πως λίγο έως πολύ έχουµε
καταλήξει στο βασικό του σχέδιο.

Τέσσερα σηµεία θα ήθελα να συζητήσω για άλλη µια φορά,
κύριε Υπουργέ, προκειµένου να αποσαφηνιστούν περισσότερο
οι προθέσεις µας. Για το θέµα της περιφρούρησης των σεναριο-
γράφων και του σεναρίου τα είπαµε. Νοµίζω πως σε συνεργασία
µε το Υπουργείο Παιδείας, πρέπει να βάλουµε µπροστά στο πλαί-
σιο της αναβάθµισης των όποιων µορφωτικών υποθέσεων αφο-
ρούν την Κυβέρνηση µας, έτσι ούτως ώστε το σενάριο να
περιφρουρηθεί σ’ ένα ανώτατο επίπεδο, σε επίπεδο ανώτατων
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων.

Τώρα, µια προσθήκη στο άρθρο 46 περί περιουσιακών δικαι-
ωµάτων. Στο άρθρο 3 του ν. 2121/1993 νοµίζω ότι στο συγκεκρι-
µένο άρθρο µπορούµε να προσαρµόσουµε την οδηγία 92/100
της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναφορικά µε το δικαίωµα εκµίσθωσης

οπτικοακουστικών έργων και να τροποποιηθεί ως ακολούθως.
Θα καταθέσω την τροπολογία, που την έχω ήδη συζητήσει µε
τους συνεργάτες σας.

Στο θέµα της αντικατάστασης των κρατικών βραβείων ποιότη-
τας έχω αναφερθεί νοµίζω διεξοδικά. Απλά τιτλοφορώ την πρό-
τασή µου για την ενίσχυση της υπάρχουσας ακαδηµίας και τον
εµπλουτισµό της µε εξέχουσες προσωπικότητες, έτσι ώστε το
µέλη αυτής της ακαδηµίας να προτείνουν τις υποψηφιότητες και
συγχρόνως να απονέµουν τα βραβεία.

Το επίµαχο θέµα και τελειώνω -δεν έχω κάτι άλλο, νοµίζω ότι
έχω καταντήσει κουραστικός µε τις παρατηρήσεις µου και µε την
εµµονή µου σε ορισµένα θέµατα- είναι αυτό που αποτέλεσε το
µήλον της Έριδος σε ό,τι αφορά τον έλεγχο και τη συµµετοχή
των αιρετών µέσα στα συµβούλια. Σας πρότεινα προχθές και συ-
ζητώντας το µε τους συµβούλους σας και µαζί σας στο περιστύ-
λιο καταλήξαµε ότι µέσω αυτής της πρότασης, που καταθέτω
παρακάτω νοµίζω ότι πλησιάζουµε αρκετά. Έχουµε, τέλος πά-
ντων, µια προσέγγιση τέτοια, ούτως ώστε να ακυρώνει τις όποιες
αντιδράσεις.

Μπορούµε να εξετάσουµε την καθιέρωση µιας ανεξάρτητης
αρχής ελέγχου πεπραγµένων. Αυτή η αρχή θα µπορούσε να απο-
τελείται από µέλη τα οποία θα στέλνει η γενική συνέλευση της
διασωµατειακής επιτροπής των φορέων. Νοµίζω πως είναι πρό-
βληµα των φορέων να αποφασίσουν στη γενική τους συνέλευση
ποιους θα στείλουν ούτως ώστε να υπάρχει όχι µόνο ως προς το
φαίνεστε διαφάνεια, αλλά και ως προς το είναι, αυτή τουλάχι-
στον που εµείς υποστηρίζουµε και δεν έχουµε κανένα λόγο να
µην τηρούµε.

∆εν νοµίζω πως έχω κάτι άλλο. Έχω διεξοδικά αναφερθεί στα
περισσότερα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βούρο.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Φλώρινας του ΠΑΣΟΚ κ. Γιώργος

Λιάνης για οκτώ λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΙΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µιλάµε για την έβδοµη

τέχνη και αναζητούµε το όγδοο θαύµα. Πρέπει να συνεννοη-
θούµε σ’ ένα θέµα πολιτισµού, στο οποίο έγινε ο εξαντλητικότε-
ρος διάλογος στην επιτροπή. Όχι πως δεν είχε γίνει νωρίτερα,
αλλά στην επιτροπή πρέπει να οµολογήσουµε και να παραδε-
χτούµε ότι σχεδόν και πέραν των επιτρεποµένων ορίων από τον
Κανονισµό έγινε η ακρόαση των φορέων και αυτό είναι προς
τιµήν του Υπουργού, που κατά τη διάρκεια αυτής της πάρα πολύ
µακράς διαδικασίας επέδειξε και αντοχή και ανοχή σε ορισµένα
πράγµατα, που ειπώθηκαν µ’ ένα ύφος που δεν άρµοζε να ειπω-
θούν τουλάχιστον έτσι. Αυτά είναι τα θετικά.

Το θέµα είναι σ’ όλη αυτήν την ιστορία να µη γίνει αυτό που
έλεγε ο ποιητής, να µην είναι παράλληλοι µονόλογοι και να
βρούµε τα σηµεία, στα οποία συµφωνούµε. Νοµίζω πως καταιγι-
στικά στην επιτροπή το µόνο που προέκυψε απ’ όλες τις πτέρυ-
γες σαν µια αντίθεση, είναι το θέµα των αιρετών. Ο κύριος
Υπουργός µάς έχει δώσει να καταλάβουµε ότι δεν πρόκειται περί
πείσµατος, αλλά πρόκειται περί προσωπικής του αγωνίας και
αποδεκτής από εµάς. Αλλά από την άλλη µεριά, το ότι πλέον
όλοι, όλα τα κόµµατα σε αυτό το θέµα συµπίπτουν, πρέπει να λη-
φθεί υπ’ όψιν µε κάποιον τρόπο, µε τον άλφα ή βήτα τρόπο που
θα τον βρείτε ποιος είναι.

Κύριοι συνάδελφοι, συχνά οι δρόµοι του κινηµατογράφου είναι
πολύ µοναχικοί για τους δηµιουργούς τους κυρίως. Ενίοτε θα
έλεγα πως είναι αφιλόξενοι. Το νοµοσχέδιο αυτό διευθετεί ζητή-
µατα, όντως και πρέπει να λέγεται αυτό, αλλά δεν παύει να είναι
ένα νοµοσχέδιο στο οποίο οι άνθρωποι της συντεχνίας -και το
ακούσαµε κατά κόρον- δεν έχουν καθοριστικό ρόλο. Είναι ένα
καινούργιο γεγονός, η τέχνη του κινηµατογράφου, όµως, ανα-
ζητεί να δώσει πάντοτε καινούργιους ρόλους στους νέους δηµι-
ουργούς.

Αυτό το νοµοσχέδιο -και το ακούσαµε από όσους παρήλασαν
στην επιτροπή- δεν δίνει τον πρώτο ρόλο ούτε στους δηµιουρ-
γούς της λεγόµενης και αξιολογότατης νέας οµάδας, που την
ακούσαµε και έχουµε δει και τα έργα της, της οµάδας «ΟΜΙΧΛΗ»,
ούτε στις παλιές καραβάνες του επαγγέλµατος που τις ξέραµε
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από τα παλιά, καλά χρόνια του κινηµατογράφου.
Ο κινηµατογράφος, κατά τη γνώµη µου, είναι µια ανυπότακτη

τέχνη γιατί καθορίζεται από εικόνες, µοιραία δηλαδή από το φως.
Ό,τι βλέπει είναι µελλοντικό. ∆εν διευθετεί ο κινηµατογράφος,
παρά εφευρίσκει και ιδρύει. Μου φάνηκε µελαγχολικό να βλέπω
δηµιουργούς να έρχονται στην επιτροπή µας και να ζητούν καί-
ρια πράγµατα στον πυρήνα αυτών των ζητηµάτων.

Με δυο λόγια η φιλοσοφία µου συνοψίζεται στο εξής: Ο κινη-
µατογράφος δεν είναι ένα µηχάνηµα, δηλαδή η κινηµατογραφική
µηχανή χωρίς συνείδηση, αλλά είναι ένας δηµιουργός που ανα-
γκάζει τη µηχανή να αποκτήσει συνείδηση. Στον κινηµατογράφο,
περισσότερο από τις άλλες τέχνες, γίνεται φανερή και µια ελλη-
νική ιδιαιτερότητα. ∆εν είναι για να µιµούµαστε συνεχώς πότε το
αµερικανικό πότε το γαλλικό ή πότε άλλο µοντέλο. Η Ελλάδα
έβγαζε καλλιτέχνες πάντα καλούς, µερικές φορές µεγάλης κλά-
σεως, αλλά θα µου επιτρέψετε να πω την ταπεινή µου άποψη,
δεν είχε ποτέ κουλτούρα, κινηµατογραφική ακόµα περισσότερο.

Έτσι, λοιπόν, ένα νέο νοµοσχέδιο και τα νέα νοµοσχέδια ή οι
νέες σκέψεις πάνω σε κάτι καινούργιο, εκεί θα πρέπει να κατα-
τείνουν, δηλαδή να βελτιώνουν την υπάρχουσα κινηµατογραφική
παιδεία, την υπάρχουσα κινηµατογραφική κουλτούρα. Πήραµε
Νόµπελ, πήραµε Λένιν, πήραµε Βενετσιάνικα Λιοντάρια, πήραµε
Χρυσές Άρκτους στον κινηµατογράφο, αλλά όλα ήταν µεµονω-
µένες επιτυχίες. Στις άλλες τέχνες µπορεί να υπάρχει και µεγα-
λύτερη παράδοση, στον κινηµατογράφο, όµως, ήταν µεµονω-
µένες επιτυχίες, ξεχωριστές, αλλά µεµονωµένες.

Αυτό που θεωρώ µεγάλο πλεονέκτηµα στο νοµοσχέδιο που
µας φέρατε είναι η σοβαρή προώθηση της λεγόµενης µέσης πα-
ραγωγής. Ορθότατο, δεν είχε ξαναγίνει. Είναι µια χρυσή τοµή και
τη θεωρώ το καλύτερο σηµείο του νοµοσχεδίου. Πάντα νοµοθε-
τούσαµε κατά το καβαφικό «εν µέρει - εν µέρει». Προηγούνται
και λείπουν νοµοσχέδια που θα δηµιουργούν πυρηνικές αντι-
δράσεις µέσα στις τέχνες, απαραίτητα καθώς η τεχνική εξελίσ-
σεται σε λάµια, που θα καταπιεί αργά ή γρήγορα το αρχέτυπο
των τεχνών.

Κύριε Υπουργέ, ένας µεγάλος Έλληνας ο Γιώργος Σεφέρης,
τρυπώντας τον καιρό, σαράντα χρόνια πριν το έγραψε αυτό,
έλεγε ότι περνάει τις τελευταίες ώρες του ο ευρωπαϊκός ελληνι-
σµός και συµπλήρωνε µε το εξής παραδοξολόγηµα: «Μήπως
ήρθε η ώρα να αναζητήσουµε τον ελληνικό;» Ξέρετε αυτό για τις
τέχνες θα έλεγα πως είναι καίριο πια.

Για το θέµα του άρθρου 13, που σας είπα ότι επιµείναµε όλοι
πάρα πολύ, επέµεινε σήµερα και ο πρώην Πρόεδρος της Βου-
λής, ας γίνει κάτι από όλα αυτά. ∆εν µπορεί να συµφωνεί και η
Αριστερά και η ∆εξιά και εµείς και οι άνθρωποι του χώρου, που
είναι εδώ παρόντες, αξιόλογοι ηθοποιοί. ∆εχθείτε µια ανεξάρ-
τητη αρχή, όπως θα τη δείτε, διασωµατειακού ελέγχου. Βρείτε
το. Αυτό, όµως, θα πρέπει να σας βγάλει τη σκέψη του πείσµα-
τος και της εµµονής, από αυτούς που θα σκεφτούν διαφορετικά.

Στο άρθρο 9 νοµίζω ότι συµπεριλάβατε πολύ ορθά το ότι στα
δικαιώµατα και στις υποχρεώσεις και οι προηγούµενες αποφά-
σεις και εγκρίσεις του διοικητικού συµβουλίου συµπεριλαµβά-
νονται. Μου το είπαν οι συνάδελφοι, δεν ήµουν παρών όταν το
είπατε αυτό.

Θα κλείσω µε δυο τρεις σκέψεις. Πιστεύω και το είπαν οι συ-
νάδελφοι αυτό, ότι η τέχνη πρέπει να είναι αυτόνοµη. Η αυτονο-
µία της τέχνης είναι ένα αξίωµα, αλλά πρέπει ο καλλιτέχνης,
κύριε Υπουργέ, στην τυραννηµένη εποχή µας -και στην κοµµα-
τιασµένη, θα έλεγα- να αποφασίσει πως η τέχνη είναι δευτερεύ-
ουσα υπόθεση και να την εξαρτήσει από τα κριτήρια µιας
επιτυχίας µε πολιτική σκοπιµότητα. Τότε είναι σαν να υπηρετεί ο
κάθε καλλιτέχνης δυο αφεντάδες. Και σας είπα το ωραίο δίστιχο
του Όντεν: Να γίνει η τέχνη δεν µπορεί της κοινωνίας η µαµή.

Κλείνοντας, η κριτική που ασκώ -γιατί δεν έκανα κριτική στο
νοµοσχέδιο, παρά σε αυτό το σηµείο- δεν είναι η φωνή της ση-
µερινής κοινής γνώµης είτε υπάρχει είτε δεν υπάρχει, όπως είπε
ο κ. Τζαβάρας αλλά της αυριανής.

Οι άνθρωποι του κινηµατογράφου έχουν αγωνίες που πρέπει
να γίνουν σεβαστές, έχουν και αγώνες που πρέπει να γίνουν σε-
βαστοί. Μία παραίνεση: Βλέπετέ τους συχνότερα. Το αξίζετε,
γιατί έτσι σας ανήκει και η προοπτική που δεν τη δώσατε µε την

επικράτεια των ιδεών που φέρατε και εγώ πιστεύω ότι την έχετε,
την θέλετε και θα την επιτύχετε.

Για εµένα, λοιπόν, η αχίλλειος πτέρνα, η µοναδική και η υπάρ-
χουσα είναι αυτή και περιµένω σήµερα ή µε άλλον τρόπο στο εγ-
γύτατο µέλλον αυτό το σηµείο, που θα είναι για µας σηµείο
εκκίνησης µετά, να γίνει το «δός µοι π’ αάν στω και ταν γαν κι-
νασώ» του Αρχιµήδη, ένας νέος τόπος για να κάνουµε µία νέα
αρχή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λιάνη, Βουλευτή Φλώρινας του ΠΑΣΟΚ.

Το λόγο έχει τώρα ο Γρηγόρης Ψαριανός, Ανεξάρτητος Βου-
λευτής της Β’ Αθήνας, για οκτώ λεπτά.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Αυτές τις πολύ δύσκολες, τις αποτρόπαιες θα έλεγα ηµέρες

που περνάµε µε τα εργασιακά δικαιώµατα να καταβαραθρώνο-
νται, µε την κοινωνική συνοχή να εξευτελίζεται και µε τον κοινω-
νικό ιστό να διαρρηγνύεται σε ακραίες συνθήκες και καταστάσεις
πραγµατικά για κάποιους είναι ένα θέµα το ότι «τώρα εσείς µι-
λάτε για τέχνη και για κινηµατογράφο», αλλά όπως είπα και προ-
χθές και όπως πολλοί σκεπτόµαστε, στις χειρότερες περιόδους
που περάσαµε στην Ελλάδα, η τέχνη ήταν η βαρκούλα που µας
έσωσε, το τραγούδι µας, τα έργα µας, το θέατρό µας, η ποίησή
µας, τα βιβλία µας, η σκέψη µας, οι ιδέες µας. Αυτές ήταν οι µι-
κρές βαρκούλες που µας πέρασαν απέναντι.

Θέλω να πω ευθύς εξαρχής ότι ο κρατισµός δεν ωφελεί την
τέχνη, µπορεί και να την βλάπτει. Πρέπει να πω εκπροσωπώντας
µία Αριστερά ότι ο τρόπος που κάποιοι από εµάς τους αριστε-
ρούς ζητάµε τη συνεχή παρέµβαση και τον συνεχώς αυξανόµενο
ρόλο του κράτους, του κρατισµού και των κρατικοδίαιτων λογι-
κών στην τέχνη δεν ωφέλησαν ποτέ και πουθενά, ίσως µε ελάχι-
στες εξαιρέσεις στην ιστορία της τέχνης.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θέλω να πω ότι ο ρόλος του κράτους και του
Υπουργείου γίνεται πραγµατικά σηµαντικός και δηµιουργικός όχι
κυρίως µε τις χρηµατοδοτήσεις, µε τα φράγκα, µε τις ενισχύσεις,
µε τις επιχορηγήσεις που όλοι ξέρουµε πόσο στρεβλά πολλές
φορές άδικα ή επιλεκτικά κατέληξε να γίνονται, όσο γίνεται πραγ-
µατικά σηµαντικός και δηµιουργικός ο ρόλος του κράτους και
των Υπουργείων µε τη θέσπιση ενός πλαισίου νοµοθετικού και
εκτελεστικού που δίνει χώρο στα λουλούδια να ανθίσουν και εξα-
σφαλίζει ένα υγιές περιβάλλον, για να αναπτυχθούν, για τη δη-
µιουργία, ιδίως στο χώρο της τέχνης.

Πρέπει να πω ότι έχει καθυστερήσει το ελληνικό κράτος να θε-
σµοθετήσει, να ιδρύσει µία Μεγάλη του Έθνους Σχολή για το θέ-
ατρο και τον κινηµατόγραφο. Ακούσαµε από τον Υπουργό ότι σε
συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας θα προωθηθεί η ιδέα του
να ιδρυθεί µία µεγάλη ανώτατη σχολή για το θέατρο και τον κι-
νηµατογράφο. Θα την περιµένουµε, γιατί πραγµατικά εδώ και δε-
καετίες έπρεπε να έχουµε προχωρήσει σε µία τέτοια ανώτατη
σχολή, σ’ ένα µεγάλο σχολείο θεάτρου και κινηµατογράφου, στα
πρότυπα της Ανωτάτης Σχολής Καλών Τεχνών.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, µε κάποιες τροπολογίες και βελ-
τιώσεις, που πραγµατικά έγιναν, και κάποιες προτάσεις που ει-
σακούστηκαν –οι περισσότερες απ’ όσες έγιναν δεν εισακού-
στηκαν, δεν πρέπει να εισακουστούν και όλες- και στην κατεύ-
θυνση που το νοµοσχέδιο εξαρχής κινείται, είπαµε και στην επι-
τροπή ότι είναι σε θετική κατεύθυνση και γι’ αυτό και το
ψηφίζουµε επί της αρχής, καθώς εµπεριέχει βελτιώσεις σε κρί-
σιµα ζητήµατα και δίνει έναν άλλον δρόµο, έναν άλλο χώρο και
έναν άλλο τρόπο.

Παρ’ όλα αυτά, θα επιµέναµε σε ορισµένα σηµεία που πιστεύ-
ουµε ότι θα το βελτίωναν περισσότερο έστω και την τελευταία
στιγµή. Αναφερόµαστε κυρίως στις διατάξεις που διέπουν τη
µορφή και τη λειτουργία του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογρά-
φου, γιατί είναι ο βασικότερος πυλώνας εφαρµογής µιας κινη-
µατογραφικής πολιτικής. Η διαδικασία αξιολόγησης των
προτάσεων που υποβάλλονται για χρηµατοδότηση ούτε κατοχυ-
ρώνεται ούτε περιγράφεται, ενώ κανένας µηχανισµός λογοδο-
σίας και ελέγχου δεν θεσµοθετείται σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Στη
µορφή του το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου θα έπρεπε ίσως
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να διατηρήσει την ευέλικτη νοµική µορφή που είχε µε γενική συ-
νέλευση την οποία θα µπορούσε να ελέγχει το κράτος ως µονα-
δικός µέτοχος. Η δηµιουργία επιτροπής αποτίµησης των πεπραγ-
µένων που εξασφαλίζει το δηµόσιο έλεγχο του οργανισµού. Η
συγκρότηση του διοικητικού συµβουλίου στο οποίο θα µπορού-
σαν να συµµετέχουν και εκλεγµένα και διορισµένα µέλη και όχι
να είναι όλα διορισµένα και στο Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογρά-
φου και στο Φεστιβάλ Κινηµατογράφου. Από την αποθέωση των
εκλεγµένων που έγιναν κάποια στιγµή και εργαλεία κοµµατικών
στρατών και κοµµατικής πειθαρχίας ένθεν κακείθεν, φτάνουµε
σε µία υπουργοκρατία ελπίζοντας, µε ένα τέτοιο θεσµικό πλαίσιο
που πάµε να κάνουµε, στον καλό Υπουργό, στις καλές προθέ-
σεις ή σε έναν πεφωτισµένο ηγέτη.

Θα µιλήσω αναλυτικά για τα «ναι» και τα «όχι» και τα «παρών»
σε κάθε άρθρο.

Με τις προτάσεις που έχουν γίνει θα κατοχυρωνόταν η διαφα-
νής λειτουργία του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου και αυτό
το µικτό διοικητικό συµβούλιο, όπου θα είναι και διορισµένοι και
εκλεγµένοι, θα ήταν καλύτερα να λειτουργήσει έτσι.

Πρέπει να παραµείνει ο αναγκαίος θεσµός. Πρέπει να δια-
σφαλίσουµε το θεσµό των κινηµατογραφικών βραβείων, την κα-
τάργηση του οποίου επιβάλλει το νοµοσχέδιο που κατά τραγική
ειρωνεία προβλέπει αναβάθµιση των κρατικών βραβείων λογο-
τεχνίας. Είναι µία αντίφαση αυτή.

Πρέπει να πούµε ότι επειδή το νοµοσχέδιο για τον κινηµατο-
γράφο υιοθετεί σηµαντικά οικονοµικά µέτρα, αυτά για να απο-
δώσουν, χρειάζονται αποτελεσµατικούς θεσµούς και ένα
ξεκάθαρο καθεστώς λειτουργίας που πρέπει να το δούµε έστω
και σε κάποιο επόµενο. Πρέπει να πω εδώ ότι θα επαναφέρουµε
και θα καταθέσουµε προτάσεις και τροπολογίες, που δεν ενσω-
µατώθηκαν σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, στο πρώτο επόµενο που αργά
ή γρήγορα θα έρθει.

Στο νοµοσχέδιο αυτό είναι αναγκαία η αναφορά στο ρόλο του
σκηνοθέτη ως πνευµατικού δηµιουργού µιας ταινίας. Τελεία και
παύλα. Πρώτο είναι αυτό. ∆εν είναι πρώτα ο παραγωγός. Είναι
πρώτα ο σκηνοθέτης και ο σεναριογράφος. Ο παραγωγός µπο-
ρεί να είναι χασάπης, µπορεί να είναι λαθρέµπορος, µπορεί να
είναι «σουπερµαρκετάκιας», µπορεί να είναι δεν ξέρω και εγώ τι
και να χρηµατοδοτήσει µία οποιαδήποτε ταινία, που να είναι αρι-
στούργηµα ή σαπουνοσινεµά. Όµως, ο σκηνοθέτης και ο σενα-
ριογράφος είναι οι βασικοί πυλώνες στο έργο τέχνης.

Η επιστροφή φόρου αποκλειστικά µόνο για τον παραγωγό,
αντί να υπάρχει και για τον σκηνοθέτη και για τον σεναριογράφο.
Και εδώ δεν υπάρχει υποχρέωση επανεπένδυσης σε νέα παρα-
γωγή. Είναι ένα σηµαντικό σηµείο που λείπει και θα έπρεπε να
διορθωθεί.

Η απουσία µέτρων ανάπτυξης και χρηµατοδότησης του σενα-
ρίου, η νοµική µορφή. Η λειτουργία του Ελληνικού Κέντρου Κι-
νηµατογράφου. Η επαναφορά των κρατικών βραβείων µε
αξιοκρατική διαδικασία απονοµής. Η στήριξη και ενίσχυση της
Ταινιοθήκης της Ελλάδος, των λεσχών και των φεστιβάλ, όχι
µόνο της ∆ράµας, έστω κι αν είναι και ιδιωτικές πρωτοβουλίες. Η
πρόβλεψη για την ίδρυση ανώτατης σχολής θεάτρου και κινη-
µατογράφου.

Στο άρθρο 1 ψηφίζουµε «ΝΑΙ».
Στο άρθρο 2 ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ», γιατί θα περιµέναµε να συ-

µπεριληφθούν και οι δύο πυλώνες του σκηνοθέτη και του σενα-
ριογράφου ρητά κι κατηγορηµατικά.

Θα σας πω τα άρθρα που ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ» και αυτά που
καταψηφίζουµε.

Στο άρθρο 4 ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ», γιατί δεν µπορεί σ’ ένα
έργο µυθοπλασίας ο σκηνοθέτης να παίρνει τα ίδια µόρια µε τον
ηθοποιό πρώτου ρόλου και ο συνθέτης το ένα µόριο, όσα και ο
τρίτος ρόλος.

Στο άρθρο 5 ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ», γιατί θα έπρεπε να υπάρχει
µέριµνα και αναφορά στην ενίσχυση των ταινιών µικρού µήκους.
Να το γράφει, γιατί οι ταινίες µικρού µήκους είναι το φυτώριο,
είναι το θερµοκήπιο του κινηµατογράφου. Επίσης δεν υπάρχει
καµµία συµµετοχή των σκηνοθετών και σεναριογράφων που απο-
τελούν βασικούς συντελεστές, περισσότερο και από τον παρα-
γωγό. Επιπροσθέτως, δεν µεριµνά για την επανεπένδυση αυτών

των πόρων σε καινούργιες ταινίες, σε ταινίες τέχνης, µικρού ή
µεγάλου µήκους.

Στο άρθρο 8 ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ», επειδή έπρεπε να αναφέ-
ρεται σαφώς ότι µε τον όρο «υπόχρεη εταιρεία» νοούνται και τα
ιδιωτικά κανάλια, όπως επίσης να αποδοθούν χρέη προηγούµε-
νων χρόνων και να θεσπιστούν κυρώσεις σε περίπτωση µη από-
δοσης. Το 1,5% υπήρχε και πριν, αλλά δεν αποδιδόταν. Τώρα
γίνεται πιο σκληρή η απαίτησή του, αλλά δεν διασφαλίζεται η
απαίτησή του.

Στο άρθρο 9, για το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου, θα ψη-
φίσουµε «ΠΑΡΩΝ». Θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ» στο άρθρο 10. Θα
θέλαµε να συµπεριληφθεί για την Ταινιοθήκη και ο πυλώνας «σε-
νάριο» µε ίδρυση Ινστιτούτου Σεναρίου και ενίσχυση του σενα-
ριογράφου, όπως και σε άλλες χώρες της Ευρώπης.

Στο άρθρο 12 θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ». Το άρθρο 13 θα το κα-
ταψηφίσουµε. ∆εν µπορούµε να δεχθούµε ότι θα είναι όλοι διο-
ρισµένοι σ’ ένα διοικητικό συµβούλιο. Στο άρθρο 14 ψηφίζουµε
«ΠΑΡΩΝ». Στο άρθρα 21, για το Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης, 25, 26
και 27 ψηφίζουµε «ΠΑΡΩΝ».

Το άρθρο 34 το καταψηφίζουµε, γιατί δεν δεχόµαστε τις ερ-
µηνείες και τις απαντήσεις που µας έδωσε ο Υπουργός. Θα θέ-
λαµε να είναι θεσµοθετηµένο ρητά και κατηγορηµατικά στο
νοµοσχέδιο το ζήτηµα των κινηµατογραφικών λεσχών του Φε-
στιβάλ ∆ράµας και της Ταινιοθήκης της Ελλάδας και όσων φε-
στιβάλ προκύψουν. Επίσης, δεν περιλαµβάνεται η εργασία
τεκµηρίωσης, που είναι η βασικότερη για το χρήστη, ενώ δεν
υπάρχει πρόβλεψη για τη χρήση των υλικών του αρχείου, σχε-
τικά µε το κινηµατογραφικό αρχείο.

Θα καταψηφίσουµε και το άρθρο 50 που καταργεί τα κρατικά
βραβεία ποιότητας. Θα ψηφίσουµε «ΝΑΙ» σε όλα τα υπόλοιπα
άρθρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΟΥΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Για ποιο θέµα, κύριε

Βούρο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΟΥΡΟΣ: Καταχρηστικά για ένα λεπτό, αν µου δώ-

σετε τη δυνατότητα, για να προσθέσω κάτι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τριάντα δευτερό-

λεπτα, κύριε Βούρο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Άλλωστε δεν

χρησιµοποίησα όλο το χρόνο µου.
Θεωρώντας ότι οι µικρού µήκους ταινίες είναι πραγµατικά το

φυτώριο, η µήτρα µέσα από την οποία ξεπετιούνται οι νέοι δηµι-
ουργοί, οι καλλιτέχνες, οι ταγοί του αυριανού ελληνικού κινηµα-
τογράφου, πιστεύω πως πρέπει να δώσουµε ένα επιπλέον
κίνητρο σε αυτούς που χρηµατοδοτούν τις µικρού µήκους ται-
νίας.

Στην παράγραφο 2 του άρθρου 5 µπορούµε να προσθέσουµε
«από την πίστωση της ενίσχυσης των παραγωγών ελληνικών κι-
νηµατογραφικών έργων, εκτός από τις παραγωγές µεγάλου µή-
κους ταινιών και τις µικρού µήκους ταινίες, σύµφωνα µε τις
διατάξεις των άρθρων 6 και 7».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Βούρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτε-
ρικών και ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης
µεταξύ της Κυβέρνησης της Σλοβακικής ∆ηµοκρατίας και της
Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας για τη συνεργασία στον
τοµέα των εξοπλισµών και της αµυντικής βιοµηχανίας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια διαρκή επιτροπή.
Κύριε Ιωαννίδη, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις και προτάσεις, όπως

έγιναν και στην επιτροπή. ∆εν λαµβάνεται καµµία πρόνοια γενικά
για την κινηµατογραφική παιδεία. Βέβαια, η τοποθέτηση που
έκανε µετά ο Υπουργός, ότι αυτό θα προχωρήσει σε συνεργα-
σία µε το Υπουργείο Παιδείας είναι πολύ θετικό και εγώ προτείνω
να προβλεφθεί αυτή η δυνατότητα ίδρυσης στο µέλλον δηµό-
σιου εκπαιδευτικού ιδρύµατος ανώτατης πανεπιστηµιακής βαθ-
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µίδας για την εκπαίδευση στην τηλεόραση και τον κινηµατο-
γράφο, όπως υπάρχει και σε άλλες χώρες της Ευρώπης.

Όσον αφορά το σενάριο, υπάρχει παντελής έλλειψη µέτρων
ανάπτυξης και χρηµατοδότησης του σεναρίου. Εκτιµώ ότι στο
σχέδιο νόµου θα έπρεπε να προβλέπεται συγκεκριµένη πρόνοια
για έναν από τους πυλώνες της κινηµατογραφικής τέχνης, όπως
είναι το σενάριο.

Τη µοριοδότηση, πράγµατι, τη βελτίωσε ο κύριος Υπουργός.
Εποµένως δεν θέλω να τοποθετηθώ. Ο σκηνοθέτης και ο σενα-
ριογράφος αντιµετωπίζονταν πολύ υποδεέστερα του παραγω-
γού. Ζητήσαµε να κάνει κάτι γι’ αυτό και πράγµατι, το έχει
βελτιώσει.

Όσον αφορά την επιστροφή φόρου, που είναι αποκλειστικά
και µόνο για τον παραγωγό, θέλω να πω το εξής. Ο παραγωγός,
βάσει του προτεινόµενου νόµου, θα δύναται να αποκοµίζει απο-
κλειστικά µόνος του την επιστροφή φόρου από κάθε ταινία, σύµ-
φωνα µε τις κλίµακες που προβλέπονται στο άρθρο 7. Αντίθετα,
δεν προβλέπεται καµµία συµµετοχή των σκηνοθετών και των σε-
ναριογράφων που αποτελούν τους πιο βασικούς συντελεστές
στην όποια µικρή ή µεγάλη εισπρακτική επιτυχία µιας ταινίας.

Πιστεύω ότι τα πράγµατα θα έπρεπε να είναι διαφορετικά
επειδή ο παραγωγός, παρά το ότι έχει ήδη χρηµατοδοτηθεί από
το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου για το γύρισµα της ταινίας,
δεν υποχρεώνεται ταυτόχρονα από το νόµο να επανεπενδύσει
τους πόρους της επιστροφής φόρου σε επόµενη παραγωγή,
συµβάλλοντας δηλαδή στην ανάπτυξη, όπως προβλέπεται άλ-
λωστε και στο εξωτερικό.

Όµως, στην επιτυχία µιας ταινίας έχουν συµβάλει σηµαντικά
και ο σεναριογράφος και ο σκηνοθέτης. Προτείνω να συµµετέ-
χουν στην επιστροφή φόρου όλοι οι δηµιουργοί της ταινίας µ’
ένα λογικό ποσοστό, ώστε να έχουν όλοι µια µαγιά για να ξεκι-
νήσουν την επόµενη ταινία τους.

Αυτό, κύριε Υπουργέ, να το επεκτείνετε και στις ταινίες µικρού
µήκους, καθώς και στις Αίθουσες που τις φιλοξενούν. Χρειάζεται
οικονοµική ενίσχυση, γιατί αυτά είναι τα φυτώρια και από εκεί
βγαίνουν πράγµατι άνθρωποι που κάνουν τεράστιες επιτυχίες
µετά στον κινηµατογράφο.

Όσον αφορά το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου δεν ανα-
φέρονται στο εισαγωγικό σηµείωµα οι λόγοι, για τους οποίους
αλλάξατε τη νοµική µορφή του από ανώνυµη εταιρεία σε νοµικό
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Εκτός όλων των άλλων υπάρχει µια
πολυδάπανη λειτουργία του προτεινόµενου νέου µοντέλου. ∆εν
προβλέπεται η εκπροσώπηση του χώρου των καταξιωµένων κι-
νηµατογραφιστών, που γνωρίζουν τα προβλήµατα του χώρου και
µπορούν να προτείνουν τις σωστές λύσεις.

Σε µια εποχή που υποφέρει ο ελληνικός λαός, λόγω µνηµονίου
και ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, είναι παράλογο να µιλάµε
για ένα τόσο πολυέξοδο και δύσκαµπτο Κέντρο Κινηµατογράφου
µε τόσες διευθύνσεις. Θα ήταν συνετό να προτιµηθεί ένα µικρό
και ευέλικτο σχήµα διοίκησης επιχειρήσεων. Για δε τις θέσεις
προσωπικού, αυτές θα πρέπει να καλυφθούν µε τις διαδικασίες
του ΑΣΕΠ.

Επίσης, εκτιµώ ότι δεν πρέπει να αφεθεί µόνος και ανεξέλε-
γκτος ο διορισµένος γενικός διευθυντής να συντάξει τον Κανο-
νισµό Λειτουργίας του Κέντρου. Θέσατε συγκεκριµένα προσόντα
για τις θέσεις των διευθυντών. Υπάρχει, όµως, στο προτεινόµενο
αυτό σχέδιο νόµου µια υπερβολική παντοδυναµία ενός και µόνο
διορισµένου από τον Υπουργό ανθρώπου, του γενικού διευθυ-
ντή που θα αποφασίζει κατά το δοκούν. Προτείνω να προστεθεί
ένα συµβουλευτικό και υποβοηθητικό όργανο εµπειρογνωµόνων,
σεναριογράφων, παραγωγών, σκηνοθετών.

Ζητήσατε, κύριε Υπουργέ, να σας προταθούν λύσεις, όπως
από ποια δεξαµενή του χώρου των επαγγελµατιών του κινηµα-
τογράφου, αντί εκείνων του Σωµατείου, να αντλεί έµψυχο υλικό
για να στελεχώνεται το ∆ιοικητικό Συµβούλιο και µια πιθανή Γε-
νική Συνέλευση στο Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου σε περί-
πτωση που είτε παρέµενε Α.Ε. είτε θα έχει µια Γενική Συνέλευση.

Προτείνω την ίδρυση ενός νέου θεσµικού οργάνου, µιας νέας
αυτόνοµης ακαδηµίας διακεκριµένων κινηµατογραφιστών, ενός
νέου κοινωφελούς µη κερδοσκοπικού ιδρύµατος, µε τη δυνατό-

τητα λήψης χορηγιών, στην οποία θα δύναται να εγγραφούν µε
αυστηρά κριτήρια επαγγελµατίες του χώρου. Εκτιµάται ότι έτσι,
µέσω της Ακαδηµίας θα δηµιουργηθεί µια δεξαµενή τουλάχιστον
εξακοσίων έµπειρων, διακεκριµένων και καταξιωµένων επαγγελ-
µατιών κάθε ειδικότητας, κλάδου και ηλικίας.

Αναµόρφωση των παλιών κρατικών βραβείων. Η κατάργηση
των κρατικών βραβείων ποιότητος, που αποτελούσαν ουσιαστικό
µηχανισµό προώθησης οικονοµικής ενίσχυσης και ηθικής ανα-
γνώρισης των δηµιουργικών συντελεστών των ταινιών, είναι
άστοχη και δεν αντικαθίσταται από αντίστοιχο µέτρο ενίσχυσης
των συντελεστών µιας ταινίας για τα επιτεύγµατά τους σ’ αυτές.

Εµείς ζητούµε, στο Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης το ελληνικό τµήµα
να είναι διαγωνιστικό. Επίσης, αν είναι δυνατόν, πράγµατι για να
το αναπτύξουµε, τα βραβεία ποιότητας να ενταχθούν εντός του
Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης, δηλαδή κατά τη διάρκεια του Φεστιβάλ
να δίνονται και τα βραβεία. Να υπάρχει, λοιπόν, στο ελληνικό
τµήµα διαγωνιστικό έπαθλο.

Ο θεσµός αυτός, κύριε Υπουργέ, είναι από το 1959 και θα πρέ-
πει να τον βοηθήσετε ακόµη περισσότερο και να βάλετε αυτά τα
βραβεία εντός του Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης.

Επίσης, σας παρακαλώ -και δεν έχω κανένα πολιτικό κέρδος,
όπως είχε ο προηγούµενος συνάδελφός µου- να προστεθεί στο
άρθρο 1 ότι επί τριάντα πέντε χρόνια που γίνεται το ∆ιεθνές Φε-
στιβάλ της ∆ράµας, όπου συµµετέχουν από όλες τις χώρες και
έχουµε έναν εκπληκτικό διαγωνισµό ταινιών µικρού µήκους, ο θε-
σµός αυτός είναι επιτυχηµένος. Έχετε δίκιο, πράγµατι, ότι αύριο
µπορεί να µην είναι επιτυχηµένο το οιοδήποτε φεστιβάλ. Τότε,
κατ’ αυτόν τον τρόπο δεν θα πρέπει πουθενά να επεµβαίνουµε.
Εδώ, όµως, πρέπει να υπάρχει µία επέµβαση, ώστε να µην είναι
ο κινηµατογράφος µόνο στην Αττική και στη Θεσσαλονίκη, αλλά
να φθάνει µέχρι τα ακριτικά µέρη. Και εδώ έχουµε ένα σηµαντικό
παράδειγµα, το Φεστιβάλ της ∆ράµας.

Η ΕΡΤ έδωσε πάρα πολλά χρήµατα πέρυσι µε το 1,5%, το
οποίο είναι πολύ µεγάλη υπόθεση στη βοήθεια προς τον κινηµα-
τογράφο. ∆εν ξέρω τα άλλα κανάλια εάν έδωσαν. Κάποτε θα πρέ-
πει πλέον, σε αυτήν την προσπάθεια που κάνετε, να µπορεί να
επιστρέφεται το 1,5%, για να βοηθηθεί ο κινηµατογράφος.

Για τα υπόλοιπα άρθρα θα µιλήσει στη δευτερολογία του ο ει-
σηγητής µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ιωάννη Ιω-
αννίδη.

Ο Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ. Γερουλάνος έχει το
λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΖΟΥΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προηγείται ο κύριος

Υπουργός και µετά θα ακολουθήσουν οι δευτερολογίες.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλά
έχουν ειπωθεί γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, πολλές πραγµατικότητες,
αλλά και αρκετοί µύθοι.

Εγώ θα ήθελα να σταθώ σε µερικά γεγονότα. Η διαβούλευση
ήταν απόλυτα εκτενής. Στη δηµόσια διαβούλευση υποβλήθηκαν
τριακόσια ογδόντα σχόλια από εκατόν εξήντα οκτώ διαφορετι-
κούς χρήστες. Έγιναν µαραθώνιες συζητήσεις εντός και εκτός
Βουλής.

Στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων τοποθετήθηκαν δέκα
φορείς και είχαµε δυσκολία στο να διαλέξουµε ποιοι θα είναι
αυτοί οι δέκα φορείς. Επαναλαµβάνω ότι στην αντίστοιχη συζή-
τηση για το ασφαλιστικό νοµοσχέδιο, σε ένα εξαιρετικά µεγάλης
σηµασίας νοµοσχέδιο κλήθηκαν µόνο οκτώ φορείς. Εδώ, σ’ αυτό
το νοµοσχέδιο, κλήθηκαν δέκα φορείς. Αυτό δείχνει και τη δη-
µοκρατικότητα της διαδικασίας, αλλά κυρίως δείχνει τον τραγικό
κατακερµατισµό του κλάδου. Και αυτή είναι µία πραγµατικότητα,
την οποία εµείς δεν µπορούµε εδώ µέσα να αγνοήσουµε. Το λέω
αυτό, διότι πρέπει να γίνει σαφής µία διαφοροποίηση µεταξύ τού
«δεν ακούσαµε» και «δεν συµφωνήσαµε».

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: ∆εν τους ακούσατε όλους.



ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Όχι, κύριε ∆αβάκη, τους ακούσαµε όλους, δεν συµφω-
νήσαµε. Έχει πολύ µεγάλη διαφορά και εµµένουµε στο ότι δεν
συµφωνήσαµε, διότι εκεί που δεν συµφωνήσαµε ήταν θέµατα
αρχής.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Είναι θέµα στάσης αυτό.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Κύριε ∆αβάκη, εάν στη δηµοκρατική διαδικασία αυτής
της χώρας το να ακουστεί κάποιος σηµαίνει ότι πρέπει να µιλή-
σει στον Υπουργό, τότε καταλαβαίνετε ότι έχουµε καταργήσει
κάθε είδους δηµοκρατική διαδικασία. Αυταρχικά καθεστώτα
µόνο επιβάλλουν ότι για να ακουστεί κάποιος, πρέπει να µιλά
στην ανώτερη αρχή.

Είχαµε σ’ αυτό το νοµοσχέδιο –και αυτό αποδεικνύει την πρό-
θεσή µας- εβδοµήντα πέντε διαφορετικές αλλαγές. Σίγουρα, η
µεγάλη πλειοψηφία των αλλαγών είναι σε νοµοτεχνικές λεπτο-
µέρειες, αλλά πολλά είναι ουσιαστικά και θα αναφερθώ σε αυτά
αναλυτικά.

Πριν το κάνω αυτό, όµως, θα πω τι δεν υιοθετήσαµε. Επανα-
λαµβάνω για άλλη µία φορά ότι δεν υιοθετήσαµε αναφορά σε
φορείς, η οποία αναφορά δεν καθόριζε µία αµφίδροµη και δια-
κριτή σχέση µεταξύ του φορέα και του δηµοσίου. Είµαστε ακόµη
ανοιχτοί να το κάνουµε αυτό, εφόσον οριστεί αυτή η σχέση, και
για την Ταινιοθήκη και για Φεστιβάλ της ∆ράµας και για τις λέ-
σχες κινηµατογράφου. Όµως, αναφορές χωρίς ουσία σηµαίνει
ότι αποδυναµώνουµε το νοµοσχέδιο.

Ακόµη, δεν συµφωνήσαµε στη συµµετοχή αιρετών στο διοικη-
τικό συµβούλιο του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου και στο
Φεστιβάλ της Θεσσαλονίκης. Είπα, επίσης, ότι είναι θέµα αρχής
ο χρηµατοδότης να µην χρηµατοδοτείται και είναι θέµα αρχής
την ευθύνη για τα χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου να την
διατηρεί η πολιτική ηγεσία.

Ούτε ένας απ’ όλους µε τους οποίους συζήτησα αυτά τα θέ-
µατα, και οι οποίοι εκπροσωπούν τον ελληνικό λαό σ’ αυτό το
Κοινοβούλιο, δεν διαφώνησε επί της αρχής. Κανείς δεν διαφώ-
νησε. Όλοι συµφωνήσατε σε αυτές τις αρχές. Κανείς, επίσης,
δεν έφερε µία αντιπρόταση για το πώς δηλαδή µπορούµε να εξα-
σφαλίσουµε και την εκπροσώπηση, αλλά και το διαχωρισµό
αυτών των εξουσιών. Ούτε µία πρόταση δεν φέρατε. Όλοι λέ-
γατε «βάλτε τους». Αυτό, όµως, δεν λύνει το πρόβληµα της
αρχής, στο οποίο και εσείς συµφωνήσατε.

Άρα δεν µπορούµε να λέµε εδώ πέρα «κάντε το», αλλά να µη
λέµε πώς να το κάνουµε. Εάν δεν γίνεται, δεν γίνεται. Εάν αυτές
είναι οι αρχές και αυτές τις αρχές υπηρετούµε ή θέλουµε να υπη-
ρετήσουµε, τότε πρέπει να βρούµε τον τρόπο µε τον οποίο, αν
θέλουµε να κάνουµε κάτι, αυτές οι αρχές θα παραµείνουν σεβα-
στές.

Θα σας πω, όµως, τι αλλάξαµε. Επισηµάνθηκε η απουσία του
άρθρου του νόµου της Μελίνας, το οποίο αναφερόταν στη λο-
γοκρισία. Ενσωµατώθηκε.

Επισηµάνθηκε ο κίνδυνος να θιγούν τα ασφαλιστικά και εργα-
σιακά δικαιώµατα των τεχνικών κινηµατογράφου. Ενσωµατώ-
θηκε.

Ειπώθηκε ότι παραµένει σε ισχύ η διάταξη του νόµου της Με-
λίνας, που κατοχυρώνει το ιδιαίτερο ασφαλιστικό τους καθε-
στώς. Το επαναφέραµε.

∆εν φέραµε πίσω την αδειοδότηση, κύριε Κουράκη, διότι στην
τελευταία ευρωπαϊκή χώρα που γνωρίζω, τουλάχιστον, ότι
υπήρχε µία τέτοιου είδους αδειοδότηση, ήταν η Γαλλία και κα-
ταργήθηκε και εκεί.

Ειπώθηκε ότι δεν γίνεται αναφορά στις ταινίες µικρού µήκους.
Προσετέθη.

Επισηµάνθηκε ότι ο πρώτος και ο δεύτερος ρόλος δεν πρέπει
να καθορίζονται βάσει των ωρών των γυρισµάτων, αλλά µετά από
υπόδειξη του σκηνοθέτη. Ενσωµατώθηκε.

Εκφράστηκαν αντιρρήσεις για τη µοριοδότηση του σκηνοθέτη
και του διευθυντή φωτογραφίας. Τροποποιήθηκε ο πίνακας.

Ζητήθηκε να διαχωριστεί ο κλάδος των σκηνογράφων απ’
αυτόν των ενδυµατολόγων. Το κάναµε.

Έγινε κριτική, σχετικά µε τον πίνακα µοριοδότησης ταινιών µι-
κρού µήκους. Αναµορφώθηκε ο πίνακας.

Προσετέθη διάταξη και ενισχύονται οι θερινοί κινηµατογράφοι
µε τον ειδικό φόρο. Είναι µία τεράστια αλλαγή για ένα πολύ ση-
µαντικό κοµµάτι της παράδοσής µας. Το εντάξαµε.

Προτάθηκε να εξαρτηθεί η ενίσχυση στους κινηµατογράφους
από την πρόσβαση σε άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Το εντάξαµε.

Ήταν κοινό αίτηµα να προβλεφθούν στο ίδιο κείµενο του
νόµου αποτελεσµατικές κυρώσεις για τη διασφάλιση και την
εφαρµογή του 1,5%. Προβλέφθηκε η πιο αυστηρή κύρωση απ’
όλες όσες µπορούσαµε να διαλέξουµε.

Επισηµάνθηκε ο κίνδυνος, ο διαφηµιστικός χρόνος που δέχε-
ται το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου από τα κανάλια, να αντι-
στοιχεί σε ζώνες χαµηλής τηλεθέασης. Το εξασφαλίσαµε.

Εκφράστηκε η ανησυχία ότι η αλλαγή της νοµικής µορφής του
Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου από ανώνυµη εταιρία σε
νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου θα είχε δυσµενείς επιπτώσεις
στο φορολογικό της καθεστώς, στη διαφάνεια, στα οικονοµικά
της λόγω της µη δηµοσίευσης των οικονοµικών καταστάσεων.
∆ιευκρινίσαµε ότι δεν µεταβάλλεται το καθεστώς του ΦΠΑ για το
κέντρο και προσθέσαµε την υποχρέωση του κέντρου, αλλά και
του Φεστιβάλ να δηµοσιεύουν τα στοιχεία που δηµοσιεύουν οι
ανώνυµες εταιρίες.

Υποστηρίχθηκε, επίσης, ότι η παρουσία των αιρετών στη διοί-
κηση θα µπορούσε θεωρητικά να διασφαλίσει αποτελεσµατικό-
τερο έλεγχο στη λειτουργία. Προσθέσαµε την υποχρέωση του
κέντρου σε ειδική συνεδρίαση να ενηµερώνει κάθε χρόνο τους
επαγγελµατικούς και συνδικαλιστικούς φορείς του κινηµατο-
γράφου για τα αποτελέσµατα της οικονοµικής διαχείρισης. Έτσι,
και µπορούν να ελέγχουν και δεν θα είναι ο χρηµατοδότης χρη-
µατοδοτούµενος.

Κατακρίθηκε ότι δεν προβλέπεται δηµόσιος χαρακτήρας της
διαδικασίας επιλογής του γενικού διευθυντή. Το λύσαµε και
αυτό.

Σήµερα επίσης, αναφέρθηκα σε αλλαγές που κάναµε, για την
κατ’ εξαίρεση χορήγηση πιστοποιητικού ιθαγένειας, το νέο σύ-
στηµα ενισχύσεων ειδικού φόρου, να ξεκινάει από τη χρονιά
2010-2011, τη δυνατότητα να ολοκληρωθεί µέχρι τον Απρίλιο του
2011 η διαδικασία επιστροφής του φόρου για ταινίες του 2009,
να διευκρινίζονται καλύτερα τα προσόντα των διευθυντών του
Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου και το Φεστιβάλ -το κάναµε
και αυτό- σε ό,τι αφορά τους διευθυντές του “Film Commission”
“Hellas Film”, “Thessaloniki Film” και το Μουσείο Κινηµατογρά-
φου.

Αν αυτή η δουλειά που έχει γίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σας δίνει την εντύπωση ότι νοµοθετήσαµε χωρίς να ακούµε -αν
µετά από όλα αυτά- τότε σας επαναλαµβάνω, κάνετε λάθος.
Ακούσαµε και όπου συµφωνήσαµε, αλλάξαµε. Εκεί που δεν αλ-
λάξαµε, είναι εκεί που διαφωνήσαµε. Και θεωρούµε ότι ήταν ση-
µαντικό, αυτό το οποίο κάναµε. Ακόµα όµως και τούτη την ώρα
-κάτι το οποίο γίνεται σε λίγα νοµοσχέδια- είµαστε ανοιχτοί σε
οτιδήποτε µπορεί να κάνει αυτό το νοµοσχέδιο πιο ισχυρό και
πιο διαχρονικό.

Πρώτα απ’ όλα να σας πω ότι υιοθετήσαµε την τροποποίηση
που πρότειναν οι Βουλευτές του ΛΑΟΣ για το ηλεκτρονικό βιβλίο.
Kαι διαβάζω στην κατατεθείσα σήµερα υπ’ αριθµόν 32 νοµοτε-
χνική βελτίωση του άρθρου 49 του νοµοσχεδίου, αντί της φρά-
σης «30 Απριλίου 2010», τίθεται το ορθό «30 Απριλίου 2011». Και
για την συγκεκριµένη παράγραφο του ΛΑΟΣ, την παράγραφο 15
του συγκεκριµένου άρθρου 46, µετά τις λέξεις «συγκεκριµένου
βιβλίου» προστίθεται η φράση «καθώς και το ηλεκτρονικό βιβλίο
(e-book)».

Αλλά θα αναφερθώ και σ’ ένα πολύ σηµαντικό δεύτερο σηµείο
και αυτό είναι η πρόταση για τα βραβεία. Θα την κάνουµε δεκτή.
Αλλά θέλουµε να ανήκει στον κόσµο του κινηµατογράφου, όπως
ελπίζουµε ότι θα ανήκουν και τα συλλογικά τους όργανα. Πώς
µπορεί να γίνει αυτό; Όταν θα υπάρξει ένας συλλογικός φορέας,
που εκπροσωπεί τον κλάδο δηµοκρατικά και συνολικά. Και το
επαναλαµβάνω αυτό, διότι το λιγότερο που µπορούµε να κά-
νουµε είναι να υποδείξουµε ότι αυτό το οποίο θέλουµε εµείς από
τη µεριά µας, είναι να συζητάµε µε συλλογικούς φορείς. Αλλά
δεν µπορούµε να τους φτιάξουµε. Ούτε µπορούµε να τους νο-
µοθετήσουµε. Ούτε µπορούµε δείχνοντας ένα πουγκί χρήµατα,
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να λέµε: «Φτιαχτείτε, για να διαχειριστείτε αυτό». Είναι βαθύτατα
αντιδηµοκρατικό. ∆εν µπορούµε να κάνουµε αυτήν τη δουλειά,
σε αυτό το Κοινοβούλιο. Θα ήταν λάθος. Οι συλλογικοί φορείς
δεν πρέπει να µαζεύονται επειδή κάποιος κουνάει µπροστά τους
ένα πουγκί χρήµατα. Πρέπει να µαζεύονται επειδή πραγµατικά
πιστεύουν ότι έχουν κάτι να διεκδικήσουν σε αυτήν την κοινωνία.
Κι αν δεν µπορούν αυτό να το κάνουν, αυτό το Κοινοβούλιο δεν
µπορεί να το κάνει γι’ αυτούς. Όταν υπάρξει, λοιπόν, ένας συλ-
λογικός φορέας, που θα εκπροσωπεί τον κλάδο και δηµοκρατικά
και συνολικά, τα αυτιά µας είναι ανοιχτά και είµαστε έτοιµοι να
κάνουµε αλλαγές.

Στο τραπέζι αυτήν τη στιγµή υπάρχουν δύο συγκεκριµένες
προτάσεις και τις ακούµε. Τις παρακολουθούµε πάρα πολύ προ-
σεκτικά, πώς αυτές ωριµάζουν σιγά–σιγά, αλλά πρέπει να πω ότι
ακόµη έχουν τεράστιες αδυναµίες. Αν µιλήσετε σε ανθρώπους,
οι οποίοι βρίσκονται στον κλάδο, οι οποίοι σήµερα δηµιουργούν
κινηµατογραφικά έργα, θα σας εκφράσουν πάρα πολλές αντιρ-
ρήσεις, για το τι αυτήν τη στιγµή ονοµάζεται συλλογικό όργανο
στον κινηµατογράφο. Μπορούµε να τους βοηθήσουµε. Μπο-
ρούµε να τους ενισχύσουµε. Μπορούµε να τους πούµε ότι θα
µπούµε σε διάλογο µαζί τους. Αλλά δεν µπορούµε να τους νο-
µοθετήσουµε. ∆ιότι, απλά η νοµοθέτηση ενός τέτοιου οργάνου
θα οδηγήσει να το αξιοποιούν πάλι µειοψηφίες µέσα στο όργανο,
όπως έχει γίνει µέχρι σήµερα.

Αν ενισχυθεί µία από αυτές τις φωνές, εµείς µπορούµε να την
υιοθετήσουµε. Σίγουρα µπορούµε να υιοθετήσουµε την απονοµή
βραβείων. Είµαστε πάρα πολύ ανοιχτοί να το κάνουµε αυτό. Και
παραµένω ανοιχτός να το κάνω αυτό.

Επίσης, µπορούµε να συζητήσουµε µαζί τους την εκπροσώ-
πηση στα Oscar -και αυτό είναι κάτι το οποίο δεν έχουµε κανένα
λόγο να το κρατάµε µέσα στο Υπουργείο- βεβαίως, να γίνει από
συλλογικούς φορείς του κλάδου εφόσον υπάρξουν, συµβουλευ-
τικά. Μα, ποιος Υπουργός δεν θα ήθελε να µπορεί να χρησιµο-
ποιεί τους ανθρώπους του κλάδου, για να τον συµβουλεύουν για
το πώς µπορεί να κάνει τη δουλειά του καλύτερα; Αλλά δεν µπο-
ρεί να τρέχουµε σε είκοσι φορείς για να προσπαθήσουµε να κα-
ταλάβουµε τι µπορεί να θέλει ο κλάδος. ∆εν γίνεται αυτό το
πράγµα. Και µιλάµε για είκοσι, διότι θυµάστε όλοι όσοι ήσασταν
στην επιτροπή, τι δυσκολία είχαµε στο να αποφασίσουµε ποιους
να καλέσουµε. Αυτό θέλετε να κάνει ο Υπουργός;

Επίσης, κάτω από συγκεκριµένες συνθήκες ένα τέτοιο συλλο-
γικό όργανο θα µπορούσε να συµβάλλει στις διοικήσεις φορέων
εφόσον και πάλι δεν διαχειρίζεται χρήµατα του Έλληνα φορο-
λογούµενου, αυτός ο οποίος περιµένει να τα πάρει στο χέρι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα πει ότι ήταν ελπίδα µου το
νοµοσχέδιο αυτό να ψηφιστεί από την πλειοψηφία των κοµµά-
των της Βουλής. Και χαίροµαι ότι το πετύχαµε αυτό τελικά, έστω
κι αν έγινε από Βουλευτές που ακόµα τυπικά έχουν τον ρόλο του
Ανεξάρτητου Βουλευτή. Και είναι ενθαρρυντικό ότι ψηφίστηκε
από κόµµατα, τα οποία καλύπτουν όλο το φάσµα της Βουλής και
όλο το φάσµα των ιδεολογιών.

Πραγµατικά λυπάµαι, γιατί η Νέα ∆ηµοκρατία και ο Συνασπι-
σµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς κράτησαν αυτήν τη στάση στο
νοµοσχέδιο. Και ειδικά λυπάµαι, γιατί όταν τελικά καθίσαµε κάτω
να δούµε πού ήταν οι διαφορές µας, οι διαφορές δεν ήταν επί
της αρχής του νοµοσχεδίου, αλλά σε λεπτοµέρειες ή τουλάχι-
στον σε λεπτοµέρειες, τις οποίες εγώ είχα πει ότι αν είχα κάποιες
προτάσεις που να µπορούν να λύνουν τα θέµατα αρχής που θέ-
σαµε, θα ήµουν ανοιχτός να τις ακούσω. Πιστεύω, ότι πορεύθη-
καν χωρίς το σθένος να πάρουν δύσκολες αποφάσεις προσπα-
θώντας να χαϊδέψουν αυτιά. Και λυπάµαι πάρα πολύ γι’ αυτό.

Αλλά ακόµη και αφότου ψηφιστεί το νοµοσχέδιο, η δουλειά
µας δεν τελειώνει εκεί. Και αυτό το ξέρουν όλοι. Προσπαθούµε
µέσα σ’ ένα νοµοσχέδιο να συµπιέσουµε επιθυµίες του κάθε
φορέα που εκφράζει το χώρο του κινηµατογράφου. ∆εν γίνεται.
Το έργο µας, λοιπόν, δεν τελειώνει αφότου ψηφιστεί αυτό το νο-
µοσχέδιο. Υπάρχουν πάρα πολλά πράγµατα στα οποία ακόµα θα
παρθούν πάρα πολύ δύσκολες αποφάσεις και ουσιαστικά πολι-
τικές αποφάσεις. Και εξηγώ σε αυτό. Το αν θα πετύχει ή δεν θα
πετύχει ένα νοµοσχέδιο -και το ξέρετε πάρα πολύ καλά- εξαρ-
τάται και από άλλους φορείς και από άλλους παράγοντες, προ-

φανώς, υπουργικές αποφάσεις που εκκρεµούν να υπογραφούν.
Σας διαβεβαιώνω ότι θα είµαι πάρα πολύ ανοιχτός σε µία δηµό-
σια διαβούλευση, γι’ αυτές τις αποφάσεις. Και θα ακούσω πολύ
προσεκτικά γι’ αυτές, όπως άκουσα και για το νοµοσχέδιο.

Επίσης, εξαιρετικά µεγάλης σηµασίας είναι οι κανονισµοί λει-
τουργίας των φορέων. Εκεί θα µπορέσουµε να εντάξουµε και τη
σχέση των φορέων µε το σενάριο που ανέφεραν κάποιοι, δη-
λαδή, πόσο έµφαση θέλουµε να δώσουµε στην ενίσχυση του σε-
ναρίου, ας πούµε, µέσα από το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατο-
γράφου ή το Φεστιβάλ της Θεσσαλονίκης και είναι οι δηµιουργοί
και οι ταινίες µικρού µήκους, όπως επίσης και η σχέση των φε-
στιβάλ µε τη Θεσσαλονίκη. Και αυτά ακόµα µπορούν να εντα-
χθούν µέσα σε αυτό το πλαίσιο. Και εκεί ακόµα, επίσης,
µπορούµε να βρούµε τη λύση για τη βράβευση, που θα κρατήσει
τη Θεσσαλονίκη ως τη βασική πρωτεύουσα του Ελληνικού Κινη-
µατογράφου, όπως είναι και για το ∆ιεθνές Φεστιβάλ.

Όπως, επίσης, βεβαίως, πάρα πολλά θα κριθούν και από τα
πρόσωπα που θα επιλεγούν για να ηγηθούν αυτών των φορέων.
Και εκεί βεβαίως, θα κριθεί ο εκάστοτε Υπουργός για τις απο-
φάσεις του.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω ότι
στο περσινό Φεστιβάλ της Θεσσαλονίκης, είχα πει ότι δεν θα βια-
στώ να φέρω ένα νοµοσχέδιο που θα αντικαταστήσει το νοµο-
σχέδιο της Μελίνας. Μοιάζει να είναι κάτι το οποίο όλος ο κόσµος
-χαίροµαι που µετά από τόσα χρόνια επιτέλους η ∆εξιά κατάλαβε
την αξία της, γιατί πολλά έλεγε τότε για την προσωπικότητά της-
το κατανόησε επιτέλους. Και είχα πει ότι δεν θα βιαστώ να φέρω
κάτι που θα αντικαταστήσει το νόµο της. ∆εν βιάστηκα καθόλου.
Είµαστε ένα χρόνο µετά, δεκατέσσερις µήνες. Κι εσείς λέγατε
ότι ο κ. Σαµαράς είχε ένα έτοιµο νοµοσχέδιο, το οποίο σας επα-
ναλαµβάνω ότι ποτέ δεν είχε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Είχε έτοιµο νοµοσχέδιο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Ποτέ.
Αλλά τώρα το νοµοσχέδιο είναι εδώ προς ψήφιση. Και σας

ζητώ να το ψηφίσετε, µε κάθε σεβασµό στην προσφορά της.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε

για τη διακοπή. Θα ήθελα να λάβω το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Κα-

κλαµάνη, έχετε το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Υπάρχει ένα θέµα, λόγω των

γεγονότων που εκτυλίσσονται. ∆υστυχώς, υπήρξε ένα απαράδε-
κτο γεγονός. Υπήρξε µία βάρβαρη επίθεση και τραυµατισµός του
Βουλευτή κ. Κωστή Χατζηδάκη. ∆εν ανήκει ο κ. Χατζηδάκης στην
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ. Έχω σηµαντικές ιδεολογι-
κές και πολιτικές διαφωνίες, αλλά αυτό, ως γεγονός, µε εξοργί-
ζει.

Πρώτα-πρώτα διότι ο τραυµατισµός ενός µέλους του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου σηµαίνει βάρβαρη επίθεση εναντίον του Κοι-
νοβουλίου. ∆εύτερον, σηµαίνει ότι τα συναισθήµατα, δικαιολο-
γηµένης πολλές φορές πικρίας και οργής των απλών ανθρώπων,
ιδιαίτερα των κοινωνικά και οικονοµικά ασθενέστερων, κάποιοι
επιθυµούν να τα υπονοµεύσουν, να τα διασύρουν και να τα εµ-
φανίσουν ως συναισθήµατα και πράξεις ανθρώπων που δεν σέ-
βονται τη δηµοκρατία. Αυτό είναι πρωτίστως -πέραν του αρχικού
λόγου που είπα για την αυθεντική έκφραση της λαϊκής κυριαρ-
χίας, που είναι το Κοινοβούλιο- ό,τι πιο βάναυσο µπορεί να επι-
χειρηθεί εναντίον αυτού του λαού.

Σήµερα αυτός ο λαός αναγκάζεται, θέλοντας και µη, να αντι-
µετωπίσει πολύ σηµαντικά προβλήµατα, για τα οποία βρίσκεται
στους δρόµους και κάποιοι δεν σκέφτονται αυτά τα προβλήµατα
και αυτούς που υποφέρουν, αλλά σκέφτονται πώς θα χρησιµο-
ποιήσουν αυτήν την πικρία και την οργή σε βάρος των θεσµών
της δηµοκρατίας, σε τελική ανάλυση σε βάρος του ίδιου του
λαού, τον οποίο υποτίθεται ότι προστατεύουν.

Επειδή, αυτές οι απόψεις δεν είναι απόψεις καµµιάς πλευράς
του Κοινοβουλίου -καµµία πλευρά εδώ στο Κοινοβούλιο δεν ευ-
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αγγελίζεται την ωµή βία- πιστεύω ότι αυτή η πράξη καταδικάζε-
ται από σύσσωµη την ελληνική Βουλή. Σε αυτό πιστεύω ότι εκ-
φράζουµε ολόκληρο τον ελληνικό λαό, πλην των ανεγκέφαλων
ή ιδιοτελών, που τέτοια απεργάζονται σήµερα και ποιος ξέρει τι
έχουν στο µυαλό τους γι’ αύριο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Πρόεδρο κ. Απόστολο Κακλαµάνη.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι όντως λυπηρό να διαπιστώνουµε ότι τα λόγια που είπαµε

πριν από λίγη ώρα, σχετικά µε την παρατήρηση που έκανε η συ-
νάδελφος του ΠΑΣΟΚ, αναφορικά µε τη στοχοποίηση του Κοι-
νοβουλίου, βρήκαν ήδη και την πρακτική τους εφαρµογή, όσον
αφορά εκείνους, οι οποίοι δεν κάνουν τίποτε άλλο από το να βάλ-
λουν συστηµατικά εναντίον του κύρους και της λειτουργίας της
δηµοκρατίας στον τόπο µας.

Ο τραυµατισµός του συναδέλφου Κωστή Χατζηδάκη, είναι ένα
πλήγµα στην ίδια τη δηµοκρατία. Είναι µία µέθοδος και µία πρα-
κτική της τυφλής, της ωµής, της απροκάλυπτης, της αντιλαϊκής
και της αντιδηµοκρατικής βίας, η οποία εµψυχώνεται από συ-
γκεκριµένους ποµπούς. Αυτοί οι ποµποί, δεν ξέρω εάν το κάνουν
συνειδητά ή ασυνείδητα, αλλά δηλητηριάζουν την κοινωνία ενα-
ντίον θεσµών, οι οποίοι ταυτίζονται µε την ίδια την υπόσταση του
δηµοκρατικού πολιτεύµατος.

Σε αυτόν τον τόπο, λοιπόν, έχουµε όλοι χρέος να αντιστα-
θούµε σε αυτού του είδους τις βαρβαρότητες. Έχουµε όλοι
χρέος να αντισταθούµε σε αυτές τις µεθοδευµένες δράσεις των
µη νοµιµοποιηµένων φορέων εξουσίας, αυτών δηλαδή που κα-
θηµερινά κατά τρόπο αυθαίρετο έχουν βήµα για να δηλητηριά-
ζουν την ψυχή του λαού εναντίον των ιδίων των αντιπροσώπων
του, αυτών δηλαδή που µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, ασκούν µε
τη συµβολική και την πραγµατική της έννοια τη λαϊκή κυριαρχία.

Πράγµατι, θεωρώ ότι πρέπει να καταδικαστεί αυτή η ενέργεια
απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής και ο ίδιος ο Πρόεδρος της
Βουλής µε το κύρος του θα πρέπει να εκφράσει την αποτροπια-
σµό του και να στηλιτεύσει και να στιγµατίσει παρόµοιες συµπε-
ριφορές.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Κύριε Υπουργέ, οφείλω να πα-
ραδεχθώ και να αναγνωρίσω ότι η νοµοθετική σας πρωτοβουλία
µπορεί να µην πέτυχε στο 100% των προθέσεων που είχατε, είναι
όµως βέβαιο ότι τροφοδότησε έναν πολύ υψηλού επιπέδου δη-
µοκρατικό διάλογο µέσα σε αυτήν την Αίθουσα.

Πράγµατι, ακούστηκαν ενδιαφέρουσες απόψεις και για τη λει-
τουργία της τέχνης εν γένει, αλλά και ειδικότερα για τον τρόπο
που ο κινηµατογράφος υλοποιεί και εκφράζει στο συγκεκριµένο
χώρο της αισθητικής πλήρωσης, που υπηρετεί, ιδέες και αξίες
του πολιτισµού µας.

Είµαι εξ εκείνων που, πράγµατι, άσκησα κριτική στο νοµοσχέ-
διό σας, κυρίως από τη θέση αυτού ο οποίος έχει την αγωνία ότι
σε αυτόν τον τόπο, σε αυτήν τη χώρα το κράτος θα πρέπει να
µεριµνά και για την εκπλήρωση των υποχρεώσεών του µε βάση
το άρθρο 16 του Συντάγµατος.

Πράγµατι, στο άρθρο 1 αυτή τη συνταγµατική υποχρέωση,
που αφορά την προστασία και την προαγωγή της τέχνης, την µε-
ταφέρετε, αλλά µε µία παραλλαγή. Κάνετε λόγο ότι το κράτος
είναι υποχρεωµένο να προστατεύει και να αναπτύσσει την τέχνη
του κινηµατογράφου. Το Σύνταγµα λέει ότι το κράτος πρέπει να
προστατεύει και να προάγει την τέχνη του κινηµατογράφου.

Θα µου πείτε, υπάρχει διαφορά µεταξύ της λέξης «ανάπτυξη»
και της λέξης «προαγωγή»; Ασφαλώς και υπάρχει. Εδώ θα ήθελα
να παρεµβάλω –και τον αφιερώνω στον απέναντί µου καθήµενο
Αντιπρόεδρο της Βουλής- έναν στίχο του Πωλ Ελουάρντ «Με τη
δύναµη µίας λέξης ξαναρχίζω τη ζωή µου». Είναι, πράγµατι, ση-
µαντικό να ξέρουµε σε αυτήν την Αίθουσα ότι οι λέξεις θα πρέ-
πει να είναι τόσο ευθύβολες, τόσο εύστοχες, ώστε να διευκο-
λύνουν κατά την εφαρµογή του ψηφισµένου πια νόµου το ρυθµό
που επιβάλλει στις κοινωνικές σχέσεις το ολοκληρωµένο πλέον
νοµοθέτηµα.

Το λέω δε αυτό, γιατί άκουσα µία συνάδελφο –δεν ξέρω εάν
ήταν η εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ ή κάποια άλλη- στην κατακλείδα

της οµιλίας της να λέει ότι εγώ ψηφίζω ουσιαστικά και όχι ποιη-
τικά.

ΠΕΜΗ ΖΟΥΝΗ: ∆εν είπα αυτό, κύριε Τζαβάρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το αποδίδω µε τη δική µου, εν

πάση περιπτώσει, αποδοχή του όρου. Θέλω όµως να µου το επι-
τρέψετε, χωρίς αυτό που θα πω να έχει την παραµικρή αιχµή για
την παρουσία σας και την οµιλία σας, η οποία ήταν από κάθε
άποψη εξαιρετική. Για την οικονοµία όµως της αγορεύσεώς µου
θα µου επιτρέψετε να χρησιµοποιήσω αυτή την αντίθεση, η οποία
υπήρχε στο λόγο σας µεταξύ ποίησης και ουσιαστικής αποτίµη-
σης των πραγµάτων.

Η νοµοθετική τέχνη είναι, πράγµατι, ποίηση. Γιατί ακριβώς
µέσα από την επεξεργασία του νοµοσχεδίου που γίνεται σε
αυτήν την Αίθουσα και µέσα από το διάλογο, αυτή η συγκεκρι-
µένη λειτουργία του κράτους στο Κοινοβούλιο ενισχύει τόσο
πολύ τις λέξεις, ώστε να τους δίνει τη συµβολική δύναµη που
απαιτείται στην κοινωνία για να επιβάλουν ένα συγκεκριµένο
ρυθµό, ένα συγκεκριµένο τρόπο συνεννόησης, ένα συγκεκριµένο
τρόπο συναλλαγής, ένα συγκεκριµένο τρόπο επικοινωνίας και
ένα συγκεκριµένο τρόπο κοινωνικής συνύπαρξης.

Άρα σε αυτό το σηµείο θα µου επιτρέψετε να συνεχίσω λέγο-
ντας ότι και ο κινηµατογράφος είναι µία ποιητική τέχνη. Πράγ-
µατι, ο κινηµατογράφος είναι η τέχνη εκείνη που δηµιουργεί
αισθητικά αποτελέσµατα εκ του µηδενός. Και ποίηση είναι κάθε
τέχνη ή κάθε δηµιουργία που λειτουργεί εκ του µηδενός, ex ni-
hilo, όπως έλεγαν οι Λατίνοι.

Το λέω αυτό για να επισηµάνω ότι σε αυτό το νοµοσχέδιο,
αυτό που απουσιάζει, κύριε Υπουργέ, είναι το όραµα που έχετε
για τον κινηµατογράφο ως τέχνη. Αυτό, δηλαδή, που πράγµατι
εναγωνίως εγώ προσωπικά αναζητώ είναι, πρώτον, ποιο είναι το
όραµα της Κυβέρνησης για την προαγωγή της τέχνης και όχι
απλώς για την οικονοµική ενίσχυση της κινηµατογραφικής πα-
ραγωγής. Είναι δύο διαφορετικές διαδικασίες, είναι δύο διαφο-
ρετικές αντιλήψεις, είναι δύο διαφορετικά και ξεχωριστά
αντικείµενα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Και θέλω µε την ευκαιρία να εξάρω και την οµιλία του κ. Βού-
ρου και την οµιλία του κ. Λιάνη, που, πράγµατι, συνεισέφεραν σε
αυτό το διάλογο, κοµίζοντας ειδικές πτυχές του ιδίου κοινωνικού
φαινόµενου, του φαινοµένου της τέχνης του κινηµατογράφου.

Εδώ, λοιπόν, λείπει κάτι. Και θα µου επιτρέψετε να πω ότι και
όσον αφορά το θέµα, για το οποίο έχετε δεχθεί καλόπιστη κρι-
τική, το αναγνωρίζω, η ευγενική σας παρουσία σε αυτό εδώ το
Κοινοβούλιο, σε αυτήν εδώ την Αίθουσα µπορώ να πω ότι ενι-
σχύει το διάλογο και δηµιουργεί προϋποθέσεις για συνθέσεις.
Εσείς, όµως, πρέπει να κάνετε µια υπέρβαση. Και η υπέρβαση
αυτή είναι πραγµατικά η λειτουργία ενός ποιητή. ∆ιότι και εσείς
ως ποιητής πρέπει να λειτουργήσετε, αφού, όπως ακούστηκε,
την απόφαση για το τι θα ισχύσει και για το τι θα απορριφθεί από
αυτό το νοµοσχέδιο την έχετε µόνος εσείς και κανένας άλλος.

Έτσι, λοιπόν, θεωρώ ιδιαίτερα σηµαντικό να βρείτε κάποιο
τρόπο µέσω του οποίου να γίνει απτή νοµοθετική βούληση του
κράτους η σχέση που πρέπει να έχει η οποιαδήποτε λειτουργία
του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου µε τις απόψεις, µε τις
γνώµες, µε τις εκφράσεις -τις οποιεσδήποτε- των καλλιτεχνικών
που ή έχουν συνασπιστεί ή έχουν, εν πάση περιπτώσει, συµπτύ-
ξει τα λεγόµενα επαγγελµατικά σωµατεία που δραστηριοποιού-
νται στο χώρο του κινηµατογράφου.

Πρέπει σε αυτό το σηµείο να µην έχετε αυτήν την εµµονή, η
οποία µπορεί, βεβαίως, να οφείλεται σε διαπιστώσεις δικές σας,
τις οποίες προσωπικά δεν είµαι σε θέση να αµφισβητήσω, όµως,
είµαι σε θέση µε παρρησία να πω από αυτό το Βήµα της Βουλής
ότι δεν νοείται ολοκληρωµένη δράση ενός θεσµού, ο οποίος φι-
λοδοξεί να ασκήσει καταλυτική λειτουργία και παρουσία στα κι-
νηµατογραφικά πράγµατα, εάν σε αυτό το θεσµό που λέγεται
Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου δεν υπάρχει και η γνώµη των
δηµιουργών, των ποιητών. ∆ιότι, επαναλαµβάνω, αυτή η διάκριση
µεταξύ του δηµιουργού-ποιητή και του παραγωγού-εκµεταλ-
λευτή ή οικονοµικού παράγοντα, εν πάση περιπτώσει, ή επεν-
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δυτή θα πρέπει πραγµατικά να συνυπάρχει και να συλλειτουρ-
γεί, εάν θέλουµε, πράγµατι, µέσα από αυτήν τη συνύπαρξη και τη
συλλειτουργία να υπάρχει το βέλτιστο αποτέλεσµα και για την
προαγωγή της τέχνης, αλλά και για την ενίσχυση της ελληνικής
παραγωγής κινηµατογραφικών έργων.

Ένα δεύτερο σηµείο το οποίο θα ήθελα ειλικρινά να επιση-
µάνω -και πιστεύω ότι το αποδεχθήκατε, γιατί προς στιγµήν ανα-
γκάστηκα να απουσιάσω από την Αίθουσα- είναι ότι πρέπει να
αποκαταστήσετε, πράγµατι, ένα διαγωνιστικό µέρος στο Φεστι-
βάλ του Κινηµατογράφου και ως προς την ελληνική του πλευρά,
να υπάρχει, δηλαδή, διαγωνιστικό τµήµα Ελλήνων σκηνοθετών
ελληνικών έργων στο πλαίσιο του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου.

Επίσης, υπάρχει ένα τρίτο σηµείο που θα ήθελα να θίξω. Εκ
νεότητός µου και πιστεύω πάρα πολλοί εκ των συναδέλφων, µυη-
θήκαµε κυριολεκτικά σε αυτήν την όµορφη τέχνη από τις δρα-
στηριότητες των κινηµατογραφικών λεσχών, από τις πολύ
όµορφες εργασίες των κριτικών της τέχνης. ∆εν θα πω για τον
αείµνηστο Βασίλη Ραφαηλίδη που, ως φοιτητές, από το «ΒΗΜΑ»
διαβάζαµε τις κριτικές του για να δούµε σε ποιο σινεµά θα πάµε.
∆εν θα πω για αυτήν την όµορφη περίοδο του περιοδικού «ΣΥΓ-
ΧΡΟΝΟΣ ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ», όπου, πράγµατι, και εκεί µας δι-
νόταν η ευκαιρία να συνδέσουµε και να συνθέσουµε σχέσεις που
συνδέουν τον κινηµατογράφο µε τις κοινωνικές, ανθρωπιστικές
επιστήµες και την ψυχανάλυση.

Όµως, πέραν όλων αυτών, θα ήθελα να επισηµάνω την ηρωική
και την πολύ αποτελεσµατική παρουσία στα πράγµατα της κινη-
µατογραφικής παιδείας του λαού, που είναι στόχος, µε βάση το
άρθρο 1 του νοµοσχεδίου και της κυβερνητικής σας πολιτικής,
της Εθνικής Ταινιοθήκης.

Υπήρξε µια φιγούρα που όλοι τουλάχιστον τη γνωρίζουµε, η
κ. Αγλαΐα Μητροπούλου, που αυτή, πράγµατι, ήταν µια ιέρεια στο
να δηµιουργεί τις προϋποθέσεις, για να εκλαϊκεύεται αυτό το πο-
λύτιµο είδος που λέγεται κινηµατογραφικό έργο και να κατα-
τάσσεται σε µια από τις πιο κοινωνικά αποτελεσµατικές µορφές
τέχνης.

Θέλω, λοιπόν, επισηµαίνοντας και περαιώνοντας την οµιλία
µου, να σας πω ότι έχετε µια υποχρέωση απέναντι στην Εθνική
Ταινιοθήκη, η οποία διαθέτει δέκα χιλιάδες, από ό,τι διάβασα, κι-
νηµατογραφικά έργα, έχει µια πλούσια εµπειρία στη διαχείριση
αυτού του αρχείου και έχει τουλάχιστον δικαιολογηµένη την
απαίτηση να γίνει αντικείµενο µιας πολύ εύστοχης και πάρα πολύ
ενισχυτικής ρύθµισης για τη λειτουργία, την ύπαρξή της και τη
συνέχειά της.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Καταλήγοντας, θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο θα πρέπει του-
λάχιστον, εάν επιµείνετε, βέβαια, στις απόψεις σας µέχρι τέλους,
να συµπληρωθεί και µε κάποιες άλλες πρωτοβουλίες, οι οποίες
θα πρέπει να στοχεύσουν τα ζητήµατα, τα οποία ακούσατε απ’
όλες τις πτέρυγες της Βουλής να επισηµαίνονται κατά το διά-
λογο που προηγήθηκε. Και επειδή, πράγµατι, είστε από τους
Υπουργούς που κοσµούν το κυβερνητικό σχήµα που υπηρετεί
την εκτελεστική εξουσία του κράτους, θεωρώ ότι δεν θα είστε
µέχρι τέλους αρνητικός σε αυτές τις παρακλήσεις που σας κά-
νουµε.

Να είστε καλά και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή
σας.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θα ήθελα, µε αφορµή τα επεισόδια που έγιναν πριν
από λίγο και την επίθεση που έγινε σε βάρος του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας, του κ. Κωνσταντίνου Χατζηδάκη, να καταδι-
κάσω -και πιστεύω ότι εκφράζω όλες τις πτέρυγες της Βουλής-
µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο αυτές τις πράξεις.

Μίλησα µε τον κ. Χατζηδάκη. Ευτυχώς, είναι καλά στην υγεία
του. Έχει, βέβαια, υποστεί έναν τραυµατισµό. Είναι πράξεις και
συµπεριφορές απαράδεκτες, όπως επίσης είναι απαράδεκτες και
οι συµπεριφορές ορισµένων, ολίγων διαδηλωτών έξω από τη
Βουλή, πριν από λίγο, στην οδό Βασιλίσσης Σοφίας, που προ-
σπάθησαν να αποδοκιµάσουν εισερχόµενους και εξερχόµενους
από το Εθνικό Κοινοβούλιο.

Σαφώς, οι διαδηλώσεις είναι αναφαίρετο δικαίωµα, αλλά ανα-
φαίρετο δικαίωµα ειρηνικής έκφρασης της άποψης, της γνώµης,
της διεκδίκησης. Όταν µετέρχονται ορισµένοι βία, τότε αυτό λει-
τουργεί σε βάρος της ίδιας της δηµοκρατίας µας και λειτουργεί
και σε βάρος της ίδιας της κοινωνίας. Η άσκηση βίας κατά οποι-
ουδήποτε πολίτη, όπως και κατά οποιουδήποτε µέλους του Εθνι-
κού Κοινοβουλίου, επαναλαµβάνω ότι είναι απαράδεκτη και
καταδικαστέα από όλους µας και είναι µια πράξη υπονόµευσης
των κανόνων, που θα πρέπει να ισχύουν σε ό,τι αφορά τη λει-
τουργία της δηµοκρατίας και της ελεύθερης έκφρασης της γνώ-
µης στην ελληνική κοινωνία.

Εκφράζουµε όλοι µας τη συµπάθεια και τη συµπαράσταση, βέ-
βαια και στον κ. Χατζηδάκη και του ευχόµαστε περαστικά.

Έχω επικοινωνήσει και µε τον αρµόδιο Υπουργό σε ό,τι αφορά
τους κανόνες που θα πρέπει να ισχύουν και τα µέτρα που θα πρέ-
πει να λαµβάνονται, ώστε εδώ, στο ναό της δηµοκρατίας, απρό-
σκοπτα να λειτουργεί ο ελεύθερος διάλογος, να λειτουργεί η
Βουλή, να λειτουργεί η ίδια η ουσία του δηµοκρατικού µας πολι-
τεύµατος.

Επαναλαµβάνω ότι εκτιµώ -συµφωνώ δε απόλυτα µε τις πα-
ρατηρήσεις και τις επισηµάνσεις που έκαναν νωρίτερα και ο κ.
Κακλαµάνης και ο κ. Τζαβάρας- ότι η θέση µας αυτή και η κατα-
δίκη εκφράζει όλους µας.

Παρακαλώ, πριν δώσω το λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, Σπύρο Χαλβατζή,
επί του νοµοσχεδίου, ο κ. Ψαριανός έχει ζητήσει το λόγο στο ση-
µείο αυτό και επ’ αυτού του θέµατος.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα
πολύ.

Θέλω να κάνω µια πάρα πολύ σύντοµη δήλωση για αυτήν την
κατάσταση που επικρατεί και ενώ συζητάµε ένα νοµοσχέδιο για
τον πολιτισµό, για την τέχνη. Μιλάµε συνεχώς για τον πολιτισµό
και την παιδεία και ζούµε συνθήκες ενός εργασιακού Μεσαίωνα,
ζούµε τη διάλυση των εργασιακών σχέσεων, την καταπάτηση δι-
καιωµάτων των εργαζοµένων, ζούµε τη θέσπιση ενός τερατώ-
δους θεσµικού πλαισίου, µε δέσµες καταστροφικών µέτρων, τη
διάλυση και την αποσάθρωση του κοινωνικού ιστού.

Η αγανάκτηση και η οργή του λαού είναι απολύτως δικαιολο-
γηµένη. ∆εν νοµιµοποιεί, όµως, µε κανένα τρόπο τέτοιες ενέρ-
γειες που στρέφονται εναντίον της δηµοκρατίας και του
κοινοβουλευτικού βίου µας. Η απολύτως δικαιολογηµένη αγα-
νάκτηση και οργή δεν νοµιµοποιεί τρόπους έκφρασης απολύτως
αδικαιολόγητους, υπονοµευτικούς του αγώνα των εργαζοµένων,
προβοκατόρικους, ακυρωτικούς και τελικά, ύποπτους.

Ο κίνδυνος για την κατάλυση της Κοινοβουλευτικής ∆ηµο-
κρατίας µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο είναι υπαρκτός, είναι επί
θύραις και µε ευθύνη των κυβερνήσεων και της πολιτικής τους
και µε ευθύνη πολιτών, ατόµων και οµάδων που, επίσης, εγκλη-
µατούν. Η βία γεννά βία και πάλι και µόνο βία και καµµία διέξο-
δος δεν θα υπάρχει από µία τέτοια διαδικασία αλυσιδωτών
εκδηλώσεων βίας.

Η ∆ηµοκρατική Αριστερά καλεί το λαό σε διαρκή αγώνα µε
ψηλά το κεφάλι και µε ακάλυπτο και καθαρό πρόσωπο. Και καλεί
την Κυβέρνηση να σταµατήσει τώρα τη διάλυση του κοινωνικού
ιστού και των εργασιακών κατακτήσεων και σχέσεων. Μιλώντας
για τον πολιτισµό και την παιδεία και την τέχνη θεσµοθετούµε
σήµερα τον πολιτισµό του «σκλαβοπάζαρου» στις εργασιακές
σχέσεις και αυτό πρέπει να σταµατήσει. Και πρέπει να σταµατή-
σει και η εκδήλωση φαινοµένων βίας από οπουδήποτε γιατί η βία
θα γεννήσει µόνο καινούργια τερατώδη βία και τίποτα άλλο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστώ κι εγώ τον κ.

Ψαριανό.
Ο κ. Σπύρος Χαλβατζής έχει το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, σήµερα διαδήλωσαν, όχι µόνο στην Αθήνα, αλλά σε
όλη τη χώρα, δεκάδες εκατοντάδες χιλιάδες εργάτες -άλλοι ερ-
γαζόµενοι, επαγγελµατοβιοτέχνες, νέοι άνθρωποι- ενάντια σ’
αυτά τα σκληρά, τα αντιλαϊκά, τα απάνθρωπα µέτρα, τα οποία
παίρνει η Κυβέρνηση στο όνοµα της καπιταλιστικής κρίσης.

∆ιαδήλωσαν οργανωµένα, συντεταγµένα, µε συνθήµατα διεκ-
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δικητικά, ενάντια και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην τρόικα και
στις δυνάµεις, οι οποίες στηρίζουν αυτές τις πολιτικές. Και φυ-
σικά, θα συνεχίσουν τον αγώνα ενάντια σ’ αυτές τις νοµοθετικές
πράξεις, οι οποίες δεν κάνουν τίποτα άλλο από το να θεσµοθε-
τούν αυτά τα οποία το κεφάλαιο, πάρα πολλοί επιχειρηµατίες
στη χώρα µας, σήµερα τα έχουν θεσπίσει από µόνοι τους: δη-
λαδή, και να παραβιάζουν το οχτάωρο και να µην πληρώνουν
υπερωρίες και να απολύουν εργαζόµενους.

Μετά από αυτές τις µεγαλειώδεις πορείες, που πραγµατοποι-
ήθηκαν σήµερα, είχαµε αυτό που αναφέρθηκε, αυτήν την επί-
θεση εναντίον του Κωστή Χατζηδάκη. Ενέργειες σαν αυτή δεν
έχουν ουδεµία σχέση µε το οργανωµένο, µε το ταξικό συνδικα-
λιστικό κίνηµα. Ίσα-ίσα, τέτοιες ενέργειες αντικειµενικά συκο-
φαντούν και υπονοµεύουν το οργανωµένο συνδικαλιστικό κίνηµα.
Υπάρχει πλούσια εµπειρία στο εργατικό και λαϊκό κίνηµα, στο συ-
ντεταγµένο, στο ταξικό συνδικαλιστικό κίνηµα από τέτοιες ενέρ-
γειες, οι οποίες το συκοφαντούν και λειτουργούν προβοκατόρικα
εναντίον του.

Αντικειµενικά, αυτές οι ενέργειες συµβαδίζουν µε τη βία και
της εργοδοσίας και γενικότερα του κράτους.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, θα µπο-
ρούσα να έχω το λόγο;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ. Ο κ. Κρι-
τσωτάκης έχει το λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πληροφορηθήκαµε
κι εµείς το συγκεκριµένο γεγονός και θέλουµε να πούµε ότι κατ’
αρχάς και χωρίς πολλά λόγια το καταδικάζουµε. Πληροφορηθή-
καµε ότι υπέστη µεµονωµένα ο άνθρωπος την επίθεση. Αναγνω-
ρίστηκε προφανώς ως Βουλευτής. ∆εν έχουµε να πούµε τίποτα
άλλο από µία λέξη: «Καταδικάζουµε».

Θέλω, όµως, να πω και το εξής: Σήµερα οι δρόµοι της Ελλάδας
έγιναν µεγάλα και ορµητικά ποτάµια από ανθρώπους που δια-
δήλωσαν -όχι χωρίς αιτία- για την κρίση, για τον τρόπο που αυτή
αντιµετωπίζεται, για το µνηµόνιο, για την κατάργηση των συλλο-
γικών συµβάσεων, για την καταδίκη που γίνεται στον ελληνικό
λαό να κατηφορίζει ολοένα και περισσότερο κάτω από το όριο
της φτώχειας και την αύξηση της ανεργίας. Και έχω την εντύ-
πωση ότι αυτό το µεµονωµένο και καταδικαστέο γεγονός δεν θα
πρέπει να το εκµεταλλευθούν κάποιοι, εν πάση περιπτώσει, µε
οποιονδήποτε τρόπο. Να επαναλάβω, όµως, ότι καταδικάζουµε
το γεγονός απερίφραστα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θα σας παρακαλούσα να κάνετε µόνο την τοποθέτησή
σας επ’ αυτού του θέµατος και να συνεχίσουµε µετά µε το νο-
µοσχέδιο, αν δεν έχετε αντίρρηση.

Ο κ. Αποστολάτος έχει το λόγο επί αυτού του θέµατος.
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, να πω επί του γεγονότος ότι δεν είναι απλώς
απαράδεκτο, είναι απάνθρωπο, είναι αντιδηµοκρατικό, είναι αντι-
δεοντολογικό ό,τι συνετελέσθη και ότι µε κάθε τρόπο είµαστε
υποχρεωµένοι να διαφυλάξουµε την ασφάλεια, την ευταξία, που
η δηµοκρατία απαιτεί, ως πολίτευµα αυτής της χώρας που γεν-
νήθηκε.

Σας ευχαριστώ πολύ και θα συνεχίσω επί του νοµοσχεδίου αρ-
γότερα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστώ, κύριε Απο-
στολάτο.

Ο κ. Μπεντενιώτης έχει το λόγο για µία σύντοµη δήλωση επ’
αυτού.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, το Κοινοβούλιο είναι ο θεσµός της λαϊκής κυ-
ριαρχίας. Και αυτή η κυριαρχία, αναµφίβολα, πρέπει να είναι
σεβαστή από όλους, απεριόριστα. Οι οποιεσδήποτε παραφωνίες
είναι καταδικαστέες. Εµείς αρνούµεθα τη βία από οπουδήποτε
κι αν προέρχεται. Η συµµετοχική δηµοκρατία για εµάς είναι η
θέση µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο Υπουργός Πολιτι-

σµού και Τουρισµού ο κ. Παύλος Γερουλάνος έχει το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Θα συµφωνήσω µε τον κ. Τζαβάρα, αλλά θα πάω κι ένα
βήµα παραπέρα. Θα πω ότι δεν είναι µόνο µία λέξη που καµµιά
φορά κάνει µεγάλη διαφορά, αλλά κι ένα σηµείο στίξης.

Στη µελοποίηση του ποιήµατος του Σεφέρη, ο Μίκης Θεοδω-
ράκης αφαίρεσε µία άνω τελεία. Ο ποιητής έλεγε «µε τι καρδιά
και τι πνοή, τι πόθους και τι πάθος, πήραµε τη ζωή µας» και µετά
από µία άνω τελεία έλεγε τη λέξη «λάθος». Ο συνθέτης µελο-
ποίησε τη φράση αφαιρώντας την άνω τελεία και λέγοντας «πή-
ραµε τη ζωή µας λάθος».

Ίσως και τα δύο είναι σωστά, αλλά έχουν διαφορά. Και η δια-
φορά είναι πάρα πολύ µεγάλη, όπως έχει διαφορά η διεκδίκηση
από την απαξίωση, όπως έχει διαφορά η διαµαρτυρία από τη βι-
αιοπραγία. Ίσως η διαφορά είναι µόνο µία άνω τελεία που πρέ-
πει να ξέρουµε πότε τη βάζουµε και ποτέ δεν τη βάζουµε και η
επιλογή µας αυτή είναι ένδειξη του πολιτισµού µας.

Εύχοµαι από βάθους καρδίας περαστικά στον κ. Χατζηδάκη.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κ. Μπεντενιώτης έχει

το λόγο επί του νοµοσχεδίου.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ολοκλήρωση σήµερα της

νοµοθετικής διαδικασίας, της ψήφισης του νοµοσχεδίου για την
ενίσχυση και ανάπτυξη της κινηµατογραφικής τέχνης, µπορούµε
να ισχυριστούµε αβίαστα ότι όλη η διαδικασία αυτής της νοµο-
θέτησης είναι µία απόδειξη, µία τεκµηρίωση, για τον τρόπο µε
τον οποίο η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ θέλει να νοµοθετεί.

Το σχέδιο νόµου συζητήθηκε στις 18 Οκτωβρίου 2010 στο
Υπουργικό Συµβούλιο, αφού, βέβαια, είχε προηγηθεί µία ειδικά
λεπτολογηµένη επεξεργασία προφανώς για ένα αρκετά µεγάλο
χρονικό διάστηµα. Αµέσως µετά, από 26 Οκτωβρίου 2010, τίθε-
ται σε δηµόσια διαβούλευση µέχρι 4 Νοεµβρίου 2010. Από αυτήν
τη διαβούλευση προκύπτουν τριακόσια ογδόντα σχόλια από εκα-
τόν εξήντα οχτώ διαφορετικούς χρήστες και τα σχόλια αυτά, που
υποβλήθηκαν, λαµβάνονται υπ’ όψιν για τη σχετική αναδιατύ-
πωση µετά την οποία, στις 24 Νοεµβρίου 2010, κατατίθεται στη
Βουλή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Έτσι έχουµε την πρώτη επί της αρχής συζήτηση στη ∆ιαρκή
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων στις 30 Νοεµβρίου 2010 και
αµέσως µετά, στην 1η ∆εκεµβρίου 2010, την ακρόαση των φο-
ρέων, µιας πλειάδας φορέων.

Πρόκειται για δέκα φορείς του χώρου που κρίθηκε από την
επιτροπή ότι θα µπορούσαν να διαφωτίσουν τα µέλη της και να
στηρίξουν την οποιαδήποτε αιτιολογία και συνηγορία για τις
οποιεσδήποτε αναδιατυπώσεις.

Αµέσως µετά, την 1η ∆εκεµβρίου 2010, έχουµε τη συζήτηση
επί των άρθρων και στις 9 ∆εκεµβρίου 2010 τη δεύτερη ανά-
γνωση επί των άρθρων στην επιτροπή. Εάν δούµε συνολικά όλες
αυτές τις προτάσεις, τις αντιρρήσεις, τις παρατηρήσεις στο σύ-
νολό τους, θα δούµε µια τεράστιας σηµασίας επεξεργασία µε τη
διαδικασία µιας συµµετοχικής δηµοκρατίας, η οποία φτάνει στην
Κυβέρνηση, στον καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργό, ο οποίος µε πολύ
λεπτοµερή αναφορά στην οµιλία του µας µίλησε για εβδοµήντα
πέντε βασικές, κυρίαρχες αλλαγές.

Αν σκεφτούµε πως στις πανεπιστηµιακές σχολές των πολιτι-
κών επιστηµών διδάσκεται ότι η ποιότητα της νοµοθετικής δια-
δικασίας προκύπτει από την αντιπαραβολή του κειµένου του
νοµοσχεδίου, που κατατίθεται στη Βουλή µ’ εκείνο που προκύ-
πτει µετά από τις συζητήσεις και την ψήφιση στη δηµοσίευση
στο Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβέρνησης, θα µπορούµε να
ισχυριστούµε για τη συγκεκριµένη αυτή περίπτωση της νοµοθέ-
τησης, ότι αυτή η αντιπαραβολή που θα προκύψει µετά τη δη-
µοσίευση στο ΦΕΚ επιβεβαιώνει τον ισχυρισµό µας για µια
διαδικασία που έλαβε υπ’ όψιν τις προτάσεις, τις τροποποιήσεις
και τις αναδιατυπώσεις τόσο των φορέων, όσο και κυρίως των
Βουλευτών. Αυτή η διαδικασία, επιβεβαιώνοντας αυτήν τη θέση
της Κυβέρνησης και του Υπουργού για τη συµµετοχική δηµο-
κρατία και τη συµµετοχή του πολίτη στη λήψη των αποφάσεων,
τι δείχνει; Ότι το Κοινοβούλιο είναι στο ύψος των περιστάσεων,
ακριβώς για να διαµορφώνει τη λαϊκή κυριαρχία στη νοµοθέτηση
της οποιασδήποτε διάταξης.
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Καταληκτικά, η ψήφιση του νοµοσχεδίου αφορά ένα θεσµικό
πλαίσιο, για την ανάπτυξη της κινηµατογραφικής τέχνης, αλλά
και τη στήριξη του χώρου της κινηµατογραφίας. Ευχή, δική µας,
και θέση, είναι ότι πρέπει να προκύψει και η αναβάθµιση και η
προοπτική της ανάπτυξης της παιδείας του πολιτισµού για τη
χώρα µας, που µπορεί να µην είναι µια µεγάλη στρατιωτική δύ-
ναµη –και γιατί να είναι;- δεν είναι µια µεγάλη οικονοµική δύναµη,
είναι αναντίρρητα, όµως, µια µεγάλη ηθική δύναµη, µια δύναµη
του πολιτισµού και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και στην πα-
γκόσµια κοινωνία.

Κλείνοντας -δεν είναι σκόπιµο να επαναληφθεί, αλλά θα το
επαναλάβω- το θεσµικό πλαίσιο του ν. 1597/1986, που ήταν για
την εποχή εκείνη, µια πρωτοποριακή, ριζοσπαστική νοµοθέτηση,
σήµερα πια µετά από είκοσι πέντε χρόνια, χωρίς να έχει χάσει
αυτήν τη σηµασία του, για λόγους της τεχνολογικής εξέλιξης και
της πρώτης κυρίαρχης εκείνης ψηφιακής τεχνολογίας, κρίνεται
αναγκαίο να αλλάξει. Και εµείς, το ΠΑΣΟΚ. µε συνέπεια στη συ-
νέχεια αυτών των θέσεων, αυτού του τότε νοµοθετικού πλαισίου,
προχωρούµε σε αυτό το νέο νοµοθετικό πλαίσιο, ακριβώς για να
διασφαλίσουµε την ποιότητα στη συνέχειά της.

∆εν είναι, όµως, το θέµα που έχουµε, ένα θέµα νόµου πλαι-
σίου υψηλής ποιότητας. Είναι κυρίως ένα θέµα εφαρµογής
αυτού του νόµου και αποδοχής, καθώς και συµβολής αυτού του
νόµου ως νοµοθετικού πλαισίου, που είναι ειδικότερα σπουδαίο
στην εφαρµογή της συνέχειας και από την Κυβέρνηση και από τη
∆ηµόσια ∆ιοίκηση, αλλά βασικά από την κοινωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η ∆ιαρκής Επιτροπή
Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας Προσχώρησης στο Ευρωπαϊκό Κοινό
Ταµείο ∆υτικών Βαλκανίων, των γενικών όρων του Ευρωπαϊκού
Κοινού Ταµείου ∆υτικών Βαλκανίων και των όρων αναφοράς της
Ενιαίας Χρηµατοδοτικής ∆ιευκόλυνσης του Επενδυτικού Πλαι-
σίου ∆υτικών Βαλκανίων».

Η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την
έκθεσή της στην πρόταση νόµου αρµοδιότητας του Υπουργείου
Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας «Ανάπτυξη Επι-
χειρηµατικών Πάρκων».

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Βαΐτσης Αποστολάτος.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι και Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος σε µια τραγική µέρα, κάτω από τραγικές συνθήκες.

Οφείλω να οµολογήσω συµπληρωµατικά στα λεγόµενά µου
πριν, πως ζούµε ούτως ή άλλως σ’ ένα βίαιο σύµπαν. Ως µαιευ-
τήρας γυναικολόγος σάς διαβεβαιώ ότι γεννιόµαστε µ’ ένα βίαιο
τρόπο. Η αρµονία σε αυτό το σύµπαν που ζούµε γίνεται µουσική
και η µουσική γίνεται τέχνη.

Είχα σηµειώσει για τον πολλά σεβαστό –το λέω µε κυπριακό
ιδίωµα- Υπουργό Πολιτισµού που έχουµε, ένα σωρό πράγµατα
για αυτές τις γενναιόδωρες εβδοµήντα πέντε -που στην πορεία
έγιναν εβδοµήντα επτά και τις φαντάζοµαι ογδόντα- τροποποιή-
σεις σε αυτό το νοµοσχέδιο, το πολύκοπον και πολύτροπον.

Είχα εκφράσει την ευχή να υπήρχε οµοφωνία σε αυτό το νο-
µοσχέδιο, όπως επιβάλλεται για τη φύση του ιδίου του νοµοσχε-
δίου του Υπουργείου αυτού και γι’ αυτήν την τέχνη του σινεµά,
που τόσες πολλές ώρες αφιερώσαµε όλοι και χαλάλι του. ∆εν θα
υπεισέλθω στις λεπτοµέρειες αυτές, γιατί ο ίδιος ο Υπουργός
είπε ένα-ένα τα σηµαντικά µια χαρά.

Ο συνάδελφος Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, Γιώργος Λιάνης, ο
οποίος µετά το Σεφέρη µάς θύµισε τον ελληνικό Ελληνισµό και
ένα σωρό αξιόλογα πράγµατα και προπαντός ο λόγος του Κοι-
νοβουλευτικού Εκπροσώπου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µε
υποχρεώνει να πάω σε αυτό που το σινεµά είναι, δηλαδή µια
τέχνη κατ’ εξοχήν abstract, αφηρηµένη τόσο, όσο και συγκεκρι-
µένη στην ολοκλήρωσή της. Σαν hommage, αφιέρωµα αυτού που
έγινε σήµερα στην ελληνική κινηµατογραφία και στον Χατζηδάκη
-τον Κωστή µας ούτως ή άλλως- θα σας απαντήσω και έτσι θα

κλείσω τη θέση τόσο του κόµµατός µου, όσο και την αυστηρά
προσωπική µου, µε τον τρόπο που ο κ. Τζαβάρας µίλησε και είπε
τι το σινεµά είναι -και ο αρµόδιος Υπουργός επιβεβαίωσε- δη-
λαδή µε ποίηση.

Θα δανειστώ τον Ράινερ Μαρία Ρίλκε που τον θεωρώ δάσκαλό
µου, για τα γεγονότα που ζήσαµε. Θα σας πω, λοιπόν, ότι, αν η
καθηµερινότητα φαίνεται φτωχή µε αυτά που ζούµε ως Έλλη-
νες, µην την καταφρονήσετε. Έτσι λέει ο ποιητής. Καταφρονήστε
τον ίδιο τον εαυτό σας, που δεν είναι αρκετά ποιητής και δεν µπο-
ρεί να καλέσει κοντά του τα πλούτη της.

Και για το νοµοσχέδιο έχω να πω ότι, ένα έργο τέχνης είναι
άξιο µόνο όταν ξεπηδά µέσα από µια ανάγκη. Αν θέλετε, το, ζω
την τέχνη στο σινεµά είτε ως απλός πιστός, όπως εµείς, είτε ως
δηµιουργός, όπως οι σεναριογράφοι και οι άλλοι συνδηµιουργοί
του κινηµατογραφικού έργου, σηµαίνει ότι ο καιρός στο σινεµά
δεν µετράει. Ένας χώρος δεν λογαριάζεται ούτε ένας χρόνος.
∆έκα χρόνια είναι ένα τίποτα. Καλλιτέχνης θα πει να µη µετράς,
να µη λογαριάζεις, να ψηλώνεις όπως το δέντρο που δεν βιάζει
το χυµό του, που αδείλιαστο αψηφά τις ανοιξιάτικες µπόρες,
χωρίς να φοβάται µήπως δεν έρθει το καλοκαίρι. Το καλοκαίρι
έρχεται. Έρχεται, όµως, µονάχα για εκείνους που ξέρουν να πα-
ραµένουν γαλήνιοι και ξέγνοιαστοι σαν να είχαν µπροστά τους
την αιωνιότητα. Κάθε µέρα που έρχεται και φεύγει µου φέρνει
αυτήν τη διδαχή. ∆ιδαχή πληρωµένη µε πόνους που τους χρω-
στώ, ωστόσο, χάρη στην υποµονή. Και τους χρωστώ χάρη. Υπο-
µονή. Αυτό είναι το µεγάλο µυστικό.

Ο Υπουργός µας έδειξε πως άνθρωποι έχουν βρει για το κάθε
τι την ευκολότερη συµβατική λύση και την ευκολότερη απ’ όλες
τις εύκολες λύσεις. Είναι ωστόσο φανερό πως πρέπει να στεκό-
µαστε στο δύσκολο. Κάθε ζωντανή ύπαρξη, σ’ αυτό στέκεται.
Είναι γόνιµη η µοναξιά επειδή είναι δύσκολη.

∆εν φταίει ο φόβος ή αν θέλετε είναι ο φόβος πριν και πάνω
απ’ όλα, που µπροστά σε κάθε τι καινούργιο που δεν µπορούµε
να προµαντέψουµε πώς θα είναι το τέλος, που δεν θα έχουµε το
κουράγιο να αναµετρηθούµε µαζί του. Όµως µονάχα εκείνος που
είναι προετοιµασµένος για όλα, που δεν αρνείται τίποτα ούτε και
το αίνιγµα, µονάχα αυτός θα ζήσει τις σχέσεις ανθρώπου προς
άνθρωπο σε όλη του τη ζωντάνια και σύγκαιρα θα φτάσει στο
βάθος της δικιάς του ύπαρξης.

∆εν έχουµε, λοιπόν, κανένα λόγο να είµαστε δύσπιστοι απέ-
ναντι στον κόσµο µας, µιας και δεν είναι εχθρικός και ενάντιος.
Αν υπάρχουν τρόµοι µέσα σ’ αυτόν τον κόσµο, είναι τρόµοι δικοί
µας. Αν υπάρχουν γκρεµνοί, δικοί µας γκρεµνοί είναι. Αν υπάρ-
χουν κίνδυνοι, πρέπει να προσπαθήσουµε να τους αγαπήσουµε
και η τέχνη ακόµα δεν είναι παρά ένας τρόπος ζωής. Μπορούµε,
ζώντας έτσι κι αλλιώς, να προετοιµαζόµαστε γι’ αυτήν, χωρίς να
το ξέρουµε.

Κάθε τι πραγµατικό βρίσκεται πολύ πιο σιµά της από τα ψευ-
τοκαλλιτεχνικά επαγγέλµατα, που δεν έχουν σχέση µε την πραγ-
µατική ζωή και που, ενώ πιθηκίζουν την τέχνη, αρνούνται και
προσβάλλουν έργω όλη της την υπόσταση.

Αυτό κάνουν πολλοί από τη δηµοσιογραφία, όλοι σχεδόν οι
κριτικοί και τρία τέταρτα αυτού που ονοµάζεται «λογοτεχνία».

Καλωσορίζω το νέο νοµοσχέδιο και υπερψηφίζω όλα αυτά που
έχω πει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αποστολάτο.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, κ.
Μιχαήλ Κριτσωτάκης.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα επαναλάβω
για την επίθεση που δέχθηκε ο κ. Κώστας Χατζηδάκης, Βουλευ-
τής της Νέας ∆ηµοκρατίας ότι αυτές οι µεµονωµένες ενέργειες
που γίνονται, δεν έχουν καµµία σχέση και δεν πρέπει να έχουν
καµµία σχέση ούτε µε το λαϊκό κίνηµα ούτε µε τους αγώνες. ∆εν
είναι πολιτισµός του αγώνα αυτού του τύπου οι ενέργειες και
είναι –το λέω ξανά- καταδικαστέες.

Ό,τι είπαµε χθες το είπε και σήµερα ο εισηγητής µας, κ. Τάσος
Κουράκης, επί των ειδικών. Έτσι µου δίνει µία δυνατότητα να
µπορέσω να πω και για ορισµένα πράγµατα που είναι γενικότερα.
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Όµως, θα µπω πάλι στον πειρασµό να πω, κύριε Υπουργέ, για
ένα ερώτηµα που θέσατε και είπατε: «Ποιός Υπουργός δεν θα
ήθελε τους ανθρώπους του κλάδου ως συµβούλους του;». Εγώ
θα δώσω µία απάντηση, που δεν τη θεωρώ θέσφατο, αλλά τη
θεωρώ πιθανή: Ένας Υπουργός µίας κυβέρνησης που δεν έχει
τον πολιτισµό ούτε σε πρώτη προτεραιότητα ούτε στις πρώτες
προτεραιότητες. Θα σας πω κι ένα παράδειγµα που δεν είναι
άµεσο, αλλά είναι παράλληλο και µπορεί να σηµαίνει κάτι.

Προχθές -και µετά από πάρα πολλές φορές που έχουν γίνει
παρόµοιες ερωτήσεις- έκανα µία επίκαιρη ερώτηση για τους αν-
θρώπους που δουλεύουν είκοσι τέσσερις µήνες στο Υπουργείο
Πολιτισµού και µετά τους απαγορεύετε να ξαναδουλέψουν εσαεί
σε όλη τους τη ζωή. Αυτό λέει ο νόµος. Είναι νόµιµο αυτό, λοιπόν,
αλλά πρέπει να αλλάξει ο νόµος για να έρθουµε κάποτε και να
προσγειωθούµε στην πραγµατικότητα.

Και είπατε εσείς επί λέξει, γιατί έχω τα Πρακτικά της Βουλής -
και δεν σας επιτίθεµαι, αντίθετα αναγνωρίζω την καλή σας πρό-
θεση- το εξής: «∆εν ξέρουµε κανέναν άλλον οργανισµό στον
κόσµο, ο οποίος να προσλαµβάνει ανθρώπους, να τους εκπαι-
δεύει, να τους φέρνει σ’ ένα επίπεδο γνώσης πολύ καλύτερο εν-
δεχοµένως και απ’ αυτό που µπορείς να πάρεις µέσα από ένα
πανεπιστηµιακό πτυχίο και µετά από λίγο καιρό να τους λέει ότι
τώρα έληξε και πρέπει να φύγετε από τη δουλειά. Αντίθετα, αυτό
θεωρούµε ότι είναι µία πηγή πλούτου για το ελληνικό δηµόσιο
και προσπαθούµε να βρούµε λύσεις, έτσι ώστε το δηµόσιο να
µην χάσει τα µεγάλα πλεονεκτήµατα που έχει, έχοντας τέτοιο
πλούτο µέσα στο ανθρώπινο δυναµικό του».

Ενώ, λοιπόν, αναγνωρίζει ο συγκεκριµένος Υπουργός κ. Γε-
ρουλάνος αυτό –και εγώ συµφωνώ µαζί του και νοµίζω συµφω-
νούν και αυτοί οι άνθρωποι και συµφωνεί και η πραγµατικότητα-
βλέπετε ότι αυτοί οι άνθρωποι ωθούνται στο να κάνουν έναν
αγώνα, που µετά δυσφηµίστηκε και ειπώθηκε ότι δυσφηµίζει την
Ακρόπολη, τη χώρα κ.λπ..

Όταν δεν µπορείς µέσα σε µια Κυβέρνηση, που έχει άλλες
προτεραιότητες, να κάνεις κάτι, τότε πραγµατικά δεν θέλεις να
έχεις αυτούς ως συµβούλους. Γιατί θα σε συµβουλεύσουν να κά-
νεις πράγµατα που δεν θα µπορείς να κάνεις, όχι ίσως επειδή
δεν θέλεις, αλλά επειδή δεν µπορείς να κάνεις µέσα στο ευρύ-
τερο πλαίσιο, το κυβερνητικό και στο ευρύτερο πλαίσιο της κρί-
σης.

Έχουµε, λοιπόν, σήµερα απεργία και θα σας έλεγα ότι είναι
πανελλαδική και πανεργατική. Εµείς είχαµε προτείνει τέτοιες
ώρες να σταµατάει κάποια στιγµή λίγο και η Βουλή, έτσι συµβο-
λικά, για να αντιστοιχηθεί σε εκείνο που καµµιά φορά µας κάνει
να έχουµε διάσταση µε την κοινωνία. Συµβολικά λέω, δεν λέω ότι
αυτή είναι η λύση. Μία ταινία του Αϊζενστάιν µού θύµισε κάποιον
που τον ρώτησε κάποιος άλλος και του είπε: «Εσύ θα απεργή-
σεις;» Και του απάντησε: «Είµαι φύσει απεργός».

Ανάµεσα σ’ αυτόν τον εργατισµό, την αγωνιστική έξαρση κ.λπ.,
εµείς έχουµε περιπέσει σε κάτι άλλο και δεν µας ενδιαφέρει ό,τι
κι αν γίνεται απέξω. Με αυτό –προς Θεού!- µην θεωρηθεί ότι δι-
καιολογώ κάτι. Απλά λέω ότι κάτι θα έπρεπε να γίνεται διαφορε-
τικά, το σύστηµα πρέπει να αλλάξει. ∆ε θα αλλάξει από
µεµονωµένες ενέργειες, θα αλλάξει µέσα από µαζικούς κοινωνι-
κούς αγώνες. Πρέπει να γίνει αυτό και αν δεν γίνει τότε θα
έχουµε άλλα που θα είναι χειρότερα.

Θέλω να πω και κάτι ακόµα που είπε στην προηγούµενή του
οµιλία, προχθές δηλαδή, στο κλείσιµο που έκανε και που εξέ-
φρασε µία γενικότερη διάθεση, ο κύριος Υπουργός και που κι
εγώ θεωρώ σωστό. Μίλησε για τον κίνδυνο, για αποστασιοποί-
ηση. ∆ηλαδή, εµείς µπορεί να νοµοθετούµε, µπορεί να λέµε κά-
ποια πράγµατα, αλλά από την άλλη πλευρά δεν ξέρω αν είµαστε
δεµένοι µε την κοινωνία και αν τραβάµε προς τα µπρος. Αυτό,
λοιπόν, είναι ένα ζήτηµα.

Άρα δεν µε ενδιαφέρει µόνο αν το νοµοσχέδιο αυτό έχει θε-
τικά. Με ενδιαφέρει το µεγάλο κενό που έχει από την εποχή της
Μελίνας µέχρι σήµερα, µε ενδιαφέρει αυτή η απουσία που
υπήρχε όλο αυτό το διάστηµα και από ένα νοµοσχέδιο για τον
πολιτισµό, αλλά και γενικότερα από δράσεις για τον πολιτισµό
από την πλευρά των νοµοθετούντων της Βουλής κυρίως, αλλά
και των κυβερνήσεων.

Επίσης, είναι πάρα πολύ ενδιαφέρον αυτό που είπε ο κύριος
Υπουργός, το παράδειγµα δηλαδή, που έφερε πάλι προχθές, της
Αθηνάς. Θέλω να πω ότι αυτή είναι η µία πλευρά, του καλλιτέ-
χνη και του παραγωγού.

Θέλω να πω όµως ότι από την άλλη πλευρά –και συγχωρείστε
µε που χρησιµοποιώ άλλους οµιλητές, νοµίζω ότι είναι λίγο δια-
δραστικό αυτό- είπε ο Κώστας Καζάκος –παραλίγο να πω «ο κ.
Καζάκος», αλλά νοµίζω ότι πρέπει να τον λέµε «Κώστα Καζάκο»
…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριος είναι και να το λέτε.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Είναι κύριος, αλλά είναι και µία προ-

σωπικότητα. Εγώ θα επιµείνω. Είναι ο Κώστας Καζάκος, γιατί δεν
χρειάζεται τον προσδιορισµό, τον έχει. Είναι µία προσωπικότητα
διαχρονική και το απέδειξε η προχθεσινή του οµιλία, µαζί µε τα
υπόλοιπα.

Θέλω να σας πω, λοιπόν, ότι είναι και η άλλη πλευρά. Όχι απλά
το άλλο µέρος, αλλά είναι το άλλο µέρος, στο οποίο απευθύνε-
ται η τέχνη. ∆ηλαδή αν αυτή η τέχνη, η όποια τέχνη, δεν απευ-
θύνεται στον λαό, στην κοινωνία έστω σε κοµµάτια της, αλλά
στην κοινωνία, τότε πού απευθύνεται και για ποιον;

Θα σας πω ότι αυτό είναι το σηµαντικό σηµείο. Η καλλιτεχνική
δηµιουργία είναι ανεξάρτητη από την κοινωνία και την κατάστασή
της; Όχι, ποτέ! Ποια είναι η κατάσταση της κοινωνίας σήµερα;
Είναι κάτι το πολύ σηµαντικό, γιατί µέσα εκεί είναι κι ο ευρύτερος
καµβάς µέσα στον οποίο θα κινηθεί η φιλοσοφία, το νοµοσχέδιο,
οι τεχνικές, η εφαρµογή του και τα πάντα προφανώς.

Σήµερα, λοιπόν, έχουµε τις απεργίες και τις κινητοποιήσεις
των εργαζοµένων για ένα νοµοσχέδιο, το έβδοµο που ήρθε µε
τη διαδικασία του κατεπείγοντος. Αυτό έχει σχέση µε τον κινη-
µατογράφο, γιατί ήρθε µε κινηµατογραφική ταχύτητα, µε τη δια-
δικασία του κατεπείγοντος. ∆εν θα είναι υπερβολή ότι είναι θέµα
πολιτικής κουλτούρας και θέµα πολιτισµού, έτσι που εξελίσσο-
νται -και για να το πω καλύτερα- έτσι που καταντούν αυτά τα
πράγµατα και υποβαθµίζουν και το Κοινοβούλιο και όλα τα υπό-
λοιπα.

Θα σας πω όµως δύο σηµεία απ’ αυτό το νοµοσχέδιο, που νο-
µίζω ότι είναι σηµαντικά. Το πρώτο είναι οι περικοπές για δεύ-
τερη φορά στα ερευνητικά κέντρα και στους ερευνητές 10%,
20% και 30%.

Θα σας πω για το έγγραφο που κατέθεσα εδώ χθες στη Βουλή
από το ΙΤΕ που ήρθε από το Ηράκλειο –από εκεί που έρχοµαι και
εγώ- που λέει ότι δεν µπορούµε του χρόνου να λειτουργήσουµε
τα ερευνητικά προγράµµατα. Ο πολιτισµός µας, ο πολιτισµός της
έρευνας και της τεχνολογίας, η εποχή της έρευνας και της τε-
χνολογίας στην Ελλάδα που είναι ο ουραγός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης δέχεται κι αυτό το πλήγµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου δώσετε λίγο χρόνο ελπίζω, κύριε Πρόεδρε.
Το δεύτερο που θα πω είναι ενδεικτικό, τροχιοδεικτικό της τα-

ξικότητας και το µε ποιους είναι και µε ποιους δεν είναι, ποιους
χτυπάει και ποιους ωφελεί αυτή η Κυβέρνηση και αφορά το 30%
που έγινε 20% και στο τέλος 0% για τη φορολογία των διαφηµί-
σεων.

Θα έλεγα ότι αυτό είναι το χαρακτηριστικό του µεγάλου κά-
δρου µέσα στο οποίο κινείται το νοµοσχέδιο, για το οποίο συζη-
τάµε σήµερα.

Στην εποχή της κρίσης κανείς δεν µπορεί να λέει ότι δεν µπο-
ρούµε να µιλάµε για πολιτισµό. Ευτυχώς, βέβαια, αυτό δεν ακού-
στηκε εδώ. Όποιος το λέει, θα έλεγα ότι έχει άδικο. Είναι φανερό.
Επίσης, κανείς δεν µπορεί να λέει ότι θα συζητά για την τέχνη, για
την παραγωγή και για τον κινηµατογράφο, χωρίς να συνεκτιµά
την κρίση και τις αλλαγές προς το χειρότερο σε αυτήν την κοι-
νωνία.

Πρώτον, είχαµε δεκατέσσερις µήνες καθυστέρηση. ∆εν τηρή-
θηκε το πρόγραµµα των πρώτων εκατό ηµερών.

∆εύτερον, αυτό το νοµοσχέδιο δεν νοµίζω ότι έρχεται να συ-
ναντήσει –έστω πολύ καθυστερηµένα- το νοµοσχέδιο της Μελί-
νας. Επ’ ουδενί δεν έρχεται να το κάνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω κάτι για την πολιτιστική εξαίρεση.
Είχα µια διαδικτυακή συνοµιλία µε ανθρώπους της τέχνης, σκη-
νοθέτες κ.λπ.. Θα σας πω κάτι που θεωρώ ότι είναι έλλειµµα στην
προχθεσινή και στη σηµερινή συζήτηση και γι’ αυτό θα σας πα-
ρακαλούσα να σταθούµε, όχι στον τύπο, αλλά στην ουσία. Η πο-
λιτιστική εξαίρεση είναι κάτι που µοιάζει µε τη θετική διάκριση,
όταν µιλούµε για τις γυναίκες, για το άλλο φύλο. Στην προχθε-
σινή συζήτηση δεν έγινε καµµιά αναφορά, όπως θα όφειλε, στο
ότι στις συµφωνίες για το παγκόσµιο εµπόριο αναγνωρίζεται η
ιδιαιτερότητα της πολιτιστικής δραστηριότητας και εξαιρείται απ’
όλες τις άλλες οικονοµικές ρυθµίσεις της GATT ως προς τη δυ-
νατότητα των χωρών να ενισχύουν τον πολιτισµό τους.

Ξέρετε τι θέλω να πω µε αυτό, κύριε Υπουργέ; Ότι αυτό που
είδε η Ευρωπαϊκή Ένωση, αυτό για το οποίο έκανε εξαίρεση, θε-
τική διάκριση στη GATT, της οποίας η φιλοσοφία είναι σκληρή,
γιατί είναι εµπορική, νοµίζω ότι δεν το έχουµε κάνει εµείς εδώ
τόσο θαρραλέα σε αυτό το νοµοσχέδιο.

∆εύτερον, το µόνο που θα επαναλάβω απ’ αυτά που είπε ο
Τάσος Κουράκης είναι ότι τα τέσσερα µέλη διορίζονται, κατά τη
γνώµη µας, από τον Υπουργό και τα υπόλοιπα τρία, βάσει εκλο-
γής τους, από τα αντιπροσωπευτικότερα συλλογικά όργανα των
κινηµατογραφιστών, όχι για να αθροιστούν αυτοί που έχουν δι-
αιρεθεί, αλλά για να ενωθούν τα διεστώτα. ∆εν είναι θέµα νόµου
το να το κάνουµε, αλλά είναι ότι είτε βοηθάς στο να συνεχιστεί η
διαίρεση είτε βοηθάς στο να υπάρξει µια ένωση, ώστε να µπορείς
να έχεις απέναντι στην κοινωνία τους ειδικούς, για να σε συµ-
βουλεύουν. Είµαι κατά της δικτατορίας των ειδικών, αλλά πάντα
είµαι υπέρ του να ακούς τους ειδικούς και µάλιστα, πάρα πολύ
σοβαρά. Όχι, όµως, να αποφασίζουν αυτοί, γιατί τότε δεν θα
υπάρχει η πολιτική.

Τέλος, θέλω να σας πω ότι καταψηφίζουµε την τροπολογία για
την Τοπική Αυτοδιοίκηση και τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» για κάποιους
πολύ συγκεκριµένους λόγους. ∆εν θα τους αιτιολογήσω. Αρχικά,
γιατί υπήρχε προχειρότητα και έλλειψη ολοκληρωµένου σχεδια-
σµού και τελικά, υπήρχε καθυστέρηση στη ρύθµιση της νέας
υπηρεσιακής κατάστασης, στις νέες αυτοδιοικητικές δοµές που
προέκυψαν, στις περιφέρειες και στους καλλικρατικούς δήµους.

Να πω ότι οι προϊστάµενοι, µέχρι να συγκροτηθούν τα νέα υπη-
ρεσιακά συµβούλια –τελική ηµεροµηνία είναι η 31η ∆εκεµβρίου
2011- θα οριστούν από πολιτικά πρόσωπα –απαράδεκτο!- και ότι
από την παραπάνω κατάσταση θα προκύψει σύγχυση, µπερδέ-
µατα και όλα τα υπόλοιπα. Γι’ αυτό δεν το υπερψηφίζουµε.

Αντίθετα, κύριε Υπουργέ, αν δεν µπορείτε σήµερα να ψηφί-
σετε για το εικοσιτετράµηνο των αρχαιολόγων, εµείς θα θέλαµε
να µας πείτε τουλάχιστον ένα χρονοδιάγραµµα. Καταλαβαίνω ότι
δεν είναι δικό σας θέµα. Είναι θέµα και άλλων Υπουργείων και
της οικονοµικής συγκυρίας. Όµως, αυτό δεν µπορεί να συνεχί-
ζεται, γιατί θα ξαναφέρει, δικαιολογηµένα, κόσµο –δεν λέω στην
Ακρόπολη- σε απόγνωση, που θα µπορούν να κάνουν όλα αυτά
που εσείς λέτε ότι θέλετε να αποφύγετε, αλλά δεν κάνετε κάτι,
ως Κυβέρνηση, για να τα αποφύγετε.

Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω πως ο εισηγητής µας µίλησε για
όλα τα υπόλοιπα. Έχουµε συγκεκριµένες προτάσεις. Η διαφορά
µας νοµίζω ότι είναι στη φιλοσοφία,δηλαδή πως, χωρίς να φαί-
νεται, υπάρχει αυτό το άρωµα –δεν είναι άρωµα, αλλά δεν θέλω
να πω µία άλλη λέξη- της εµπορευµατοποίησης, που την αφή-
νετε να συστοιχηθεί µε την εµπορευµατοποίηση, που αφήνετε
να υπάρχει και στην ελληνική κοινωνία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η ειση-

γήτρια του ΠΑΣΟΚ, κ. Ζούνη.
ΠΕΜΗ ΖΟΥΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Μόνο τρία

λεπτά θα χρειαστώ.
Είναι µία τραγική ειρωνεία. Ήθελα να πιάσω τη σκυτάλη, το

νήµα από εκεί που το άφησε η Χρυσή Αράπογλου περί πραγµα-
τικότητας και χαριτολογώντας να συµπληρώσω ότι η πραγµατι-
κότητα, κατά την κβαντική επιστήµη, είναι µία πρόθεση συνεί-
δησης. Αυτό συνέπεσε να ερµηνευτεί στην πράξη αµέσως µετά
το δυσάρεστο συµβάν. Πρόθεση συνείδησης, βία -όλα τα σχό-
λια έρχονται και δένουν- και έλλειµµα πολιτισµού.

Οι ώρες αυτές που περνάµε είναι για όλους πολύ βεβαρηµένες

ψυχολογικά. Όµως, επειδή µε άγγιξαν µερικά σχόλια που αφο-
ρούν την ποιότητα του νοµοσχεδίου, δεν θα µπορούσα να τα
αφήσω ασχολίαστα, ακριβώς γιατί ο χώρος µου, η οικογένειά
µου είναι το θέατρο και ο κινηµατογράφος.

Όλοι µιλούν για τους δύο βασικούς πυλώνες του κινηµατο-
γραφικού έργου: το σκηνοθέτη και το σεναριογράφο. Τους σέ-
βοµαι. Με καθοδηγούν. ∆ουλεύω µαζί τους.

Αν θέλουµε να πιάσουµε αυτό το θέµα -ευχαρίστως να το πιά-
σουµε από το ν. 2121/1993- βλέπω µια µεροληψία. Πείτε µου δη-
λαδή µια ταινία που, αν βγάλουµε το πρόσωπο του ηθοποιού,
υπάρχει. Θέλω να πω ότι σε όλα τα σχόλια περί των δύο πυλώ-
νων λείπει παντελώς από την εικόνα ο ηθοποιός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εγώ δεν είπα κάτι τέτοιο.
ΠΕΜΗ ΖΟΥΝΗ: Εντάξει, πλην του κ. Τζαβάρα. Αυτό είναι ένα

σχόλιο που έπρεπε να γίνει, γιατί είµαι ηθοποιός και αγαπώ τον
κινηµατογράφο.

Θέλω να αναφερθώ και σ’ ένα άλλο σχόλιο του αγαπητού συ-
ναδέλφου κ. Τζίµα -δυστυχώς, αυτήν τη στιγµή λείπει- ο οποίος
αιφνιδιάστηκε πάρα πολύ έντονα και δυσάρεστα από τη συνει-
δητοποίηση ότι υπάρχει έλλειµµα δηµοκρατίας. Ούτε λίγο ούτε
πολύ, είπε στον κύριο Υπουργό: Καλά, εσείς µπορεί να µην ξέ-
ρετε από το χώρο, αλλά οι δύο-τρεις άνθρωποι που έχετε δεν
σας ενηµερώνουν; Αυτοί οι δύο-τρεις άνθρωποι πώς ανέχονται
αυτό το έλλειµµα δηµοκρατίας;

Αυτό το σχόλιο ήταν λίγο τραβηγµένο. Βεβαίως, κύριε Πρόε-
δρε, δεν έχουµε το χρόνο να ξαναπούµε όλη αυτήν τη συζήτηση
από το µικρόφωνο. Θα τον ενηµερώσουµε για τις συζητήσεις και
τις απαντήσεις επί του θέµατος της δηµοκρατίας που έχουν γίνει
επί ώρες. Πάλι, όµως, αναρωτήθηκα εάν η πολύ αγαπηµένη σύ-
ζυγός του -είναι συναδέλφισσά µου και έχουµε βρεθεί µαζί πάνω
στη σκηνή- δεν του έχει πει ότι για το θέατρο στις αντίστοιχες
επιτροπές δεν υπάρχει θέµα αιρετού ή συνδικαλιστή. Αυτό δεν
έχει παρατηρηθεί από κανέναν εδώ µέσα. Αυτές οι επιτροπές δί-
νουν επιχορηγήσεις στο θέατρο και πάντα κάποιοι σπουδαίοι θε-
ατράνθρωποι, µε όλες τις κυβερνήσεις, στηρίζονται και έτσι
πρέπει. Όµως, καµµία ένσταση δεν άκουσα γι’ αυτό το θέµα, δη-
λαδή για τις επιτροπές θεάτρου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Τελειώνοντας σε τριάντα δευτερόλεπτα, θέλω να πω στον
πολύ αγαπηµένο κ. Ζιώγα, επειδή συνέδεσε τους ανθρώπους
εγνωσµένης αξίας µε τους κοσµοπολίτες και αυτό είναι λίγο οδυ-
νηρό…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Ο κοσµοπολιτισµός είναι έννοια ταξικής
φύσης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Αν είσαι κοµµουνιστής. Εγώ δεν
είµαι.

ΠΕΜΗ ΖΟΥΝΗ: Ναι, ξέρω. Όµως, όταν µιλάµε για ονόµατα
όπως ο Ερίκ Ροµέρ, ο Αντρέι Ζουλάφσκι, ο Φεντερίκο Φελίνι, ο
Φράνσις Φόρντ Κόπολα, ο Εµίρ Κουστουρίτσα, ο Θόδωρος Αγ-
γελόπουλος, ο Κώστας Γαβράς, ο Μιχάλης Κακογιάννης, ο
Άντονυ Χόπκινς, η Μέρλιν Στριπ, η Βανέσα Ρεντγκρέιβ -θα µπο-
ρούσα να συνεχίσω για πολλή ώρα- δεν νοµίζω ότι αν µια πολι-
τεία µπορούσε να τους έχει στη χάραξη της κινηµατογραφικής
πολιτικής της, θα µπορούσαµε να τους χαρακτηρίσουµε κοσµο-
πολίτες και όλο το σύστηµα κοσµοπολιτικό.

Για να µην αδικήσω τους νεότερους, θα είχα να αναφέρω και
ονόµατα νεοτέρων καλλιτεχνών, που το κύρος τους σιγά-σιγά
εδραιώνεται και εν δυνάµει είναι περιουσία του ελληνικού σινεµά.
Αναφέροµαι σε σκηνοθέτες, ηθοποιούς, διευθυντές φωτογρα-
φίας. Τελείως τυχαία –επειδή ακούστηκαν ξένα ονόµατα- θα ανα-
φέρω τη Θέµιδα Μπαζάκα, το Γιώργο Αρβανίτη και το Λευτέρη
Παυλόπουλο, που είναι χιλιοβραβευµένοι, την Ελένη Κα-
ραΐνδρου. Αναφέρω τυχαία κάποιες αξίες, κάποιες προσωπικό-
τητες. Πραγµατικά δεν διαλέγεις αυτόν το χαρακτηρισµό σαν
πρώτο.

Αυτά είχα να πω. Είναι µερικά ποιοτικά που µε ερεθίζουν. Ευ-
χαριστώ πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο ειση-

γητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆αβάκης.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, θέλω και
εγώ να εκφράσω τη λύπη και την οδύνη, εξαιτίας της άνανδρης
προσβολής ενός µέλους της Αίθουσας αυτής, και να πω ότι αυτό
είναι η συνέπεια της περιρρέουσας ατµόσφαιρας, όπως έχει σχε-
διαστεί και σχηµατιστεί τα τελευταία χρόνια απέναντι στο Κοινο-
βούλιο και στους Έλληνες Βουλευτές.

Λυπούµαι που θα το πω και φοβάµαι πάρα πολύ, αλλά θα
υπάρξουν και συνέχειες, εξαιτίας αυτού του θλιβερού και τραυ-
µατικού γεγονότος για τη δηµοκρατία. Προάγγελος αυτού του
γεγονότος ήταν πριν από λίγο η κ. Αράπογλου, αναφερόµενη στα
δηµοσιεύµατα της λεγόµενης διεθνούς διαφάνειας, τα οποία
προσβάλλουν στην καρδιά της τη δηµοκρατία, την ελληνική δη-
µοκρατία, το ελληνικό Κοινοβούλιο και κατ’ επέκταση τη λαϊκή
κυριαρχία.

Η λαϊκή κυριαρχία δεν εκπροσωπείται ούτε από τους κουκου-
λοφόρους ούτε από όλους εκείνους που εκφράζουν τη βία, τη
βαναυσότητα, τις προσβολές και τα χτυπήµατα. Η λαϊκή κυριαρ-
χία εκπροσωπείται µόνον από εµάς και αυτό πρέπει να το κατα-
λάβουν όλοι και πολλοί από αυτά τα µέλη αυτής της Αίθουσας.
Να το συνειδητοποιήσουµε, δηλαδή. Μπορεί να υπάρχουν ζιζά-
νια, µπορεί να υπάρχουν πρόσωπα τα οποία, ενδεχοµένως, να
µην έχουν αρθεί στο ύψος των περιστάσεων, αλλά πάνω απ’ όλα
αυτό το οποίο προέχει είναι να προφυλάξουµε το θεσµό της δη-
µοκρατίας, της Κοινοβουλευτικής ∆ηµοκρατίας και το θεσµό για
τον οποίο ο λαός µας έχει αγωνιστεί στους αιώνες.

Κύριε Υπουργέ, πέφτοντας η αυλαία αυτού του νοµοσχεδίου
θα ήθελα να σας πω ότι εκ µέρους της Νέας ∆ηµοκρατίας υπήρ-
ξαν συγκεκριµένες προτάσεις, υπήρχε θετικό, συναινετικό
πνεύµα, το οποίο αντιµετώπισε τη δική σας κάθετη στάση στην
καρδιά του νοµοσχεδίου. Μία στάση που την αποδέχοµαι, διότι
εσείς έχετε τη νοµοθετική πρωτοβουλία, αλλά και τη σχετική
πλειοψηφία για να την επιβάλετε, αλλά δεν µπορεί να πει κανένας
ότι εµείς δεν προστρέξαµε, δεν προσχωρήσαµε σε αυτό το διά-
λογο, έχοντας συγκεκριµένες θέσεις.

Και λαµβάνοντας υπ’ όψιν µου αυτά τα οποία προείπε και ο
Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης και στεκόµαστε πάντοτε σε αυτό, δεν
µπορεί να µιλούµε για διαφάνεια όταν βγάζουµε την πηγή της
διαφάνειας, που είναι ο αιρετός από κάθε σώµα, από κάθε συλ-
λογικό όργανο, από κάθε όργανο λήξεως αποφάσεων. Σαφέ-
στατα, από τότε που συνεστήθη ο νόµος της Μελίνας Μερκούρη
µέχρι σήµερα υπήρξαν στρεβλώσεις, υπήρξαν διαπλοκές, υπήρ-
ξαν λανθασµένες επιλογές, υπήρξαν ασθένειες, βαριές ασθέ-
νειες στα συλλογικά σώµατα και µε τους αιρετούς.

Αλλά η λογική –όπως προείπα- να εξαφανίζουµε τους αιρε-
τούς, να δηµιουργούµε µονοκρατορίες ενός ανθρώπου, ο οποίος
θα παίρνει αποφάσεις χρηµατοδότησης δηµιουργών, ο οποίος
θα παίρνει εντολές όχι από τον κ. Γερουλάνο, αλλά από οποιον-
δήποτε Υπουργό διαδεχθεί τον κ. Γερουλάνο, αντιλαµβάνεστε
ότι αυτό εµάς, ως δηµοκρατικό κόµµα, µας βρίσκει τελείως αντί-
θετους.

Αντιλαµβάνεστε ότι τα συγκεκριµένα σηµεία, τα οποία αποτε-
λούν και την καρδιά του νοµοσχεδίου, µας έκαναν να έχουµε τη
γενική αντίθεση σε αυτές τις συγκεκριµένες επιλογές, τις οποίες
εσείς σήµερα υιοθετείτε εν είδει ενός γιατρού, ο οποίος προ-
σπαθεί να καυτηριάσει καρκινώµατα, νεοπλασίες οι οποίες εν-
δεχοµένως αναπτύχθηκαν. Θα µας βρείτε, λοιπόν, και µας
βρίσκετε αντίθετους.

Όσον αφορά το ότι ακούσατε ή άκουσαν οι συνεργάτες σας
πολλούς από τους ανθρώπους του χώρου, έχω να σας πω ότι
όπως διεφάνη από τη δεύτερη συνεδρίαση της επιτροπής µας, οι
περισσότεροι εξ αυτών ή ήταν παραπονούµενοι εξαιτίας τού ότι
δεν ακούστηκαν ή ήταν τελείως αντίθετοι σχετικά µε το νοµο-
σχέδιο. Υπήρξαν και κάποιοι οι οποίοι δεν εκπροσωπούσαν θε-
σµοθετηµένο φορέα –και µιλώ για την «ΟΜΙΧΛΗ»- οι οποίοι
συνετάχθησαν αµέριστα µε τις επιλογές σας και είναι, βέβαια, δι-
καίωµά τους.

Από εκεί και µπρος –κλείνοντας- θέλω να σας πω ότι η Νέα ∆η-
µοκρατία έχει µία ιστορία στο χώρο του κινηµατογράφου. Η τε-
λευταία πενταετής κυβερνητική θητεία της Νέας ∆ηµοκρατίας
εκπόνησε συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το οποίο συνεχίζετε εσείς
να αρνείστε. Θα σας το στείλω, για να το δείτε. Το πρόλαβαν οι

εξελίξεις, το πρόλαβαν οι εκλογές επί Υπουργίας του νυν Προέ-
δρου της Νέας ∆ηµοκρατίας του κ. Σαµαρά και δεν εδόθη η δυ-
νατότητα να έρθει στη Βουλή. Εν πάση περιπτώσει, όµως,
υπήρξε και ο διάλογος, υπήρξε και η ευαισθησία να ακουστούν
όλοι οι φορείς, υπήρξε συγκεκριµένο συνέδριο που έγινε επί
υπουργίας Βουλγαράκη, που συµµετείχαν όλοι οι φορείς του
χώρου, υπήρξε γενικά µια κινητικότητα και µία ευαισθησία στο
να ακουστούν όλες οι προτάσεις, κάτι το οποίο σήµερα µε τη
δική σας πρωτοβουλία δεν υπήρξε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Ιωάννης Ζιώγας,
Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, έχει το
λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ στον κοσµοπολιτισµό, που είναι ένας ιδεολογι-

κός σύγχρονος όρος και έχει να κάνει και µε φυσικά πρόσωπα,
αλλά και µε κοινωνικές οµάδες, που αφαιρεί την ταξικότητα, αναι-
ρεί τις αντιθέσεις, ούτως ώστε να µετατρέπει θύµατα και θύτες
σε «µία ευχάριστη ατµόσφαιρα», όπως έλεγε ο αξέχαστος Ντίνος
Ηλιόπουλος. Περί τούτου πρόκειται και όχι χαρακτηρισµός συ-
γκεκριµένων προσώπων.

Κατά τη διάρκεια της εισήγησής µας αναφέραµε ότι διαχρο-
νικά τα νοµοσχέδια για τον κινηµατογράφο και τον πολιτισµό
αποτελούν κρίκους µιας συγκεκριµένης αλυσίδας, που ο τελευ-
ταίος κρίκος είναι το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Επίσης, δεν είµαστε αυτοί που µεταξύ δύο αρνήσεων επιλέ-
γουµε τη λιγότερο κατηγορηµατική. Άλλωστε, εδώ δεν ισχύει η
αρχή ότι έλλειψη επί έλλειψη ποιεί δηµιουργία. Έχουµε άθροι-
σµα και όχι γινόµενο δύο αρνήσεων ή άρτιου αριθµού αρνήσεων,
ώστε να προκύψει ένα θετικό αποτέλεσµα.

Έχουµε ως Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας πρόταση για
τον κινηµατογράφο, την οποία έχουµε ολοκληρωµένα καταθέσει
στο χώρο των δηµιουργών του κινηµατογράφου, καθώς επίσης
και εν συντοµία κατά τη διάρκεια των συζητήσεων στην επιτροπή
µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώνουµε µε

τον ειδικό αγορητή του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Αναστάσιο Κουράκη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Θα ήθελα και µε την αφορµή της

παρουσίας του Υφυπουργού Τουρισµού, να δοθεί µία απάντηση
και στην τροπολογία που έχουν καταθέσει και σε επίκαιρη ερώ-
τηση που είχε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Μιχάλης Κριτσωτάκης γύρω από το θέµα των αρχαιολόγων.

Είναι εξαιρετικά µείζον θέµα. Αναφέροµαι στο εικοσιτετράµηνο
-νοµίζω ότι µπορούµε να µιλάµε και ελλειπτικά- που αφορά όχι
µόνο αυτούς τους ανθρώπους, αλλά και το ίδιο το θέµα της δια-
φύλαξης των αρχαιοτήτων, της συντήρησης, της ανάδειξης, της
αξιοποίησης εν γένει. Θα παρακαλούσα να είχα µία απάντηση µε
έναν τρόπο και αν είναι δυνατόν, να είναι θετική. Καταλαβαίνω
τις δυσκολίες, αλλά είναι εξαιρετικής προτεραιότητας.

Το δεύτερο που ήθελα να πω είναι σχετικά µε το Φεστιβάλ Κι-
νηµατογράφου. Επειδή δεν κατάλαβα ακριβώς, διαπίστωσα ότι ο
Υπουργός είπε ότι προσχωρεί στην αντίληψη ότι πρέπει να υπάρ-
χει διαγωνιστικό τµήµα, αλλά έχω την εντύπωση ότι άκουσα και
ένα «αλλά». Τέλος πάντων, επειδή δεν θέλω να παρερµηνεύω,
θα παρακαλούσα να διατυπωθεί µε σαφήνεια, για να καταλαβαί-
νουµε τουλάχιστον και τι θα ψηφίσουµε, εάν αυτό που είπε, δη-
λαδή ότι θα ισχύει διαγωνιστικό τµήµα του Φεστιβάλ, θα
αποτυπωθεί στο νόµο.

Και πάω στο τελευταίο θέµα, την καρδιά του νοµοσχεδίου, το
οποίο είναι ποιος θα κάνει κουµάντο τελικά στη διαχείριση και
στην πολιτική για στο διοικητικό συµβούλιου του Κέντρου Κινη-
µατογράφου. Αν κατάλαβα πάλι καλά –και δεν θέλω να παρερ-
µηνεύω- ο Υπουργός χρησιµοποίησε ένα χαρακτηρισµό που είναι
πολιτικός χαρακτηρισµός, ότι η θέση η δική µας και η δική µου
γύρω από το ζήτηµα -επειδή µιλήσαµε για συµµετοχή των αιρε-
τών- ήταν ότι χαϊδεύουµε τα αυτιά. Είναι πολιτικός χαρακτηρι-
σµός, προφανώς µε απαξία.

Θα µπορούσα να ανταπαντήσω µε επίσης πολιτικό χαρακτη-
ρισµό ότι επτά στους επτά διορισµένους δείχνει µία περιφρό-
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νηση στους ανθρώπους του σινεµά, µε την έννοια ότι δεν είναι σε
θέση να ορίζουν τους εκπροσώπους τους και αυτό µαζί µε το ότι
ο γενικός διευθυντής, ο οποίος όπως ξέρουµε έχει υπερεξου-
σίες, µπορεί να είναι πρόσωπο αναγνωρισµένου κύρους από το
χώρο του ελληνικού ή παγκόσµιου κινηµατογράφου. Εδώ πια δεν
πάµε σε ένα πρόσωπο από τον ελληνικό χώρο, πάµε και σ’ ένα
πρόσωπο του παγκόσµιου κινηµατογράφου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για λίγο, κύριε Πρόεδρε.
Ξέρετε, αυτή η αντίληψη έρχεται σε απόλυτη συνάφεια µε

αυτό που επιχειρείται και στο χώρο της παιδείας, στα ανώτατα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα, όπου από το αυτοδιοίκητο των πανεπι-
στηµίων, όπου εκλέγονται οι πρυτάνεις, η σύγκλητος, που συµ-
µετέχουν οι φοιτητές, οι εργαζόµενοι, προτείνεται στη
διαβούλευση –είναι ένας λόγος που δεν προσήλθαµε εµείς ως
κόµµα στη διαβούλευση και στη διακοµµατική συζήτηση- ένα
σώµα, όπου θα περιέχει και ανθρώπους από τον επιχειρηµατικό
κόσµο και, και, και. ∆ηλαδή, περίπου αναγνωρίζεται ότι αν κάτι
δεν πάει καλά –δεν ισχυριζόµαστε ότι όλα πάνε καλά στο πανε-
πιστήµιο- τότε «θα πρέπει να σας καταργήσουµε και εµείς να σας
διοικήσουµε». Και ακόµη χειρότερα, «να σας διοικήσουµε µε αν-
θρώπους που θα φέρουµε απ’ έξω». Και στην προκειµένη περί-
πτωση το «απ’ έξω» σηµαίνει και εξωτερικό.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να πω ότι ο τρόπος µε τον
οποίο ερµηνεύσατε την άποψη των κοµµάτων όλων των πτερύ-
γων της Βουλής γύρω από το συγκεκριµένο άρθρο –αναφέρο-
µαι στο κοµµάτι της διοίκησης- δεν ήταν ορθός όσον αφορά την
αλήθεια. Το γεγονός ότι ο ΛΑΟΣ και ο ανεξάρτητος Βουλευτής
κ. Ψαριανός, που εκπροσωπεί οπωσδήποτε το κόµµα της ∆ηµο-
κρατικής Αριστεράς, υπερψηφίζουν το νοµοσχέδιο, δεν αναιρεί
το γεγονός ότι και οι δυο καταφέρθηκαν, συντασσόµενοι µε όλες
τις άλλες πτέρυγες της Αντιπολίτευσης, εναντίον του συγκεκρι-
µένου άρθρου όσον αφορά τον τρόπο διορισµού. ∆ηλαδή τι
έχουµε; Έχουµε όλες τις πτέρυγες της Βουλής συν µεµονωµέ-
νους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ –και Βουλευτές µε πολύ µεγάλη
εµπειρία σε πολλά πράγµατα, αναφέροµαι στο χώρο αυτό- να
αγωνιούν, να προτείνουν, να σας λένε και να χτυπάνε τον κώ-
δωνα του κινδύνου ότι αυτό που πάτε να κάνετε δεν συνάδει µ’
ένα δηµοκρατικό τρόπο λειτουργίας.

Λέτε στην τοποθέτησή σας ότι υπάρχουν σωµατεία που δεν
εκφράζουν όλο το χώρο κ.λπ.. Και το λέει µια Κυβέρνηση, η οποία
έχει εκλεγεί µ’ ένα πλειοψηφικό σύστηµα και βάζοντας και την
αποχή, µ’ ένα απίστευτα χαµηλό ποσοστό. Αλλά κανένας από
τους δηµοκρατικούς κανόνες δεν το αµφισβητεί. Αυτοί είναι οι
κανόνες.

Σε κάποια σωµατεία δεν ψηφίζουν κάποιοι κ.λπ.. Ας τους αφή-
σουµε να αυτοδιορθωθούν και να αυτοκυβερνηθούν.

Όλες οι πτέρυγες της Βουλής -και Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ-
είναι αντίθετες µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Είναι πολύ µε-
γάλο βάρος να το πάρετε µόνος σας. Πιστέψτε µε. Καταλαβαίνω
την αγωνία σας, καθώς και τα επιχειρήµατά σας. Και σας είπα
και στην επιτροπή ότι δεν θα ήθελα και προσωπικά και πολιτικά
να συνδέσετε την παρουσία σας στο Υπουργείο µε αυτό το νο-
µοσχέδιο.

Νοµίζω ότι αυτό το σηµείο θα ευχόµουν να αναβληθεί. ∆εν
ξέρω αν υπάρχει τέτοια κοινοβουλευτική διαδικασία. ∆εν είµαι
τόσο έµπειρος. Να αφαιρεθεί, γιατί υπάρχει µια διάθεση όσµω-
σης, εξεύρεσης λύσης απ’ όλες τις πλευρές στο ζήτηµα της αι-
ρετότητας. Κι αυτό θα ήταν µια πολύ µεγάλη συµβολή. Αν το
κλείσουµε σήµερα µε αυτές τις πλειοψηφίες εδώ, πολύ φοβάµαι
ότι θα έχει γίνει ένα πολύ µεγάλο λάθος.

Είπαµε ότι µέχρι τελευταία στιγµή δεν κλείνουµε τις πόρτες
και χαίροµαι που είπατε ότι είστε ανοιχτός. Ας δώσουµε µια ευ-
καιρία, πραγµατικά να µπορέσουµε να συνεννοηθούµε και να συ-
γκλίνουµε προς όφελος του κινηµατογράφου και της πολιτείας
εν γένει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υπουργός Πολιτι-

σµού και Τουρισµού κ. Γερουλάνος έχει το λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-

σµού): Θα ξεκινήσω µε αυτό που είπε µόλις τώρα ο κ. Κουρά-
κης.

Κύριε Κουράκη, πραγµατικά λυπάµαι που δεν σας έχω πείσει
ότι κάτι τέτοιο θα ήταν µέσα στις δικές µου προθέσεις, εφόσον
ερχόταν µια πρόταση, η οποία θα ταίριαζε µε δυο βασικές αρχές
που έχουµε πει. Και ακόµη αυτήν την πρόταση δεν την έχει φέρει
κανείς ούτε µέσα στο Κοινοβούλιο, αλλά ούτε στην κοινωνία.

∆εν µπορεί ο χρηµατοδότης µιας χρονιάς να είναι χρηµατο-
δοτούµενος την επόµενη. Αυτόν τον διαχωρισµό πρέπει κάποιος
να τον κάνει και πρέπει να τον κάνει πάρα πολύ ξεκάθαρα. Καµ-
µία τυφλή συµβολή αιρετών στα διοικητικά συµβούλια, που απο-
φασίζουν τελικά για χρηµατοδοτήσεις, δεν µπορεί να κάνει αυτό
το πράγµα.

Επίσης, έχω πει πολλές φορές ότι την τελική ευθύνη, την ου-
σιαστική και την εικονική, την έχει έτσι και αλλιώς ο Υπουργός.
Κανείς δεν γύρισε να ζητήσει ευθύνες από τους εκπροσώπους
των γενικών συνελεύσεων των οργανισµών, όταν οι οργανισµοί
έπεσαν έξω 6 εκατοµµύρια ευρώ. Και όταν εγώ ζήτησα ευθύνες,
ο ένας έδειχνε τον άλλο. Λοιπόν, αυτά τα δυο πράγµατα δεν µου
επιτρέπουν να κάνω πίσω σ’ αυτό, και επιµένω.

Παρ’ όλα αυτά, σέβοµαι και την έννοια της διαφάνειας, σέβο-
µαι και την έννοια του ελέγχου. Και λέω το εξής πολύ απλό. Αντί
να προσπαθήσω να εξασφαλίσω αυτήν τη διαφάνεια κι αυτόν τον
έλεγχο πηγαίνοντας «από τον Άννα στον Καϊάφα», έτσι όπως έχει
διαµορφωθεί η συλλογικότητα στην ελληνική κινηµατογραφία,
ενθαρρύνω όλες τις δυνάµεις του ελληνικού κινηµατογράφου να
συµβάλουν σ’ αυτήν την προσπάθεια, φέρνοντας µια πρόταση
ενός συλλογικού φορέα. Και αναφέρθηκα σε δυο συγκεκριµέ-
νες. Και η µία πρόταση αφορά την Ακαδηµία, στην οποία αυτή
τη στιγµή γίνεται κριτική για το κατά πόσο εκπροσωπεί το χώρο
του κινηµατογράφου και η δεύτερη είναι η πρόταση των πέντε
σε ό,τι αφορά τους βραβευµένους. Και σ’ αυτό είµαι ανοιχτός να
ακούσω, εφόσον αυτό το πράγµα δηµιουργηθεί.

Επιµένω σ’ αυτό. Και θα επιµένω µέχρι το τέλος αυτής της συ-
ζήτησης. Χρειαζόµαστε συλλογικούς φορείς, οι οποίοι να εκ-
προσωπούν όλο το χώρο, δηµοκρατικά και συνολικά. ∆εν
µπορούµε να συζητάµε ακόµη και να λέµε «εµένα µ’ αρέσει
αυτός ο φορέας, φέρε αυτόν µέσα στο διοικητικό συµβούλιο» ή
«εµένα µ’ αρέσει αυτός ο φορέας, φέρε εκείνον µέσα στο διοι-
κητικό συµβούλιο». ∆εν γίνεται έτσι. Κι ούτε µπορεί να γίνει µε
ιστορικούς χαρακτηρισµούς «µα, ο τάδε ήταν τόσα χρόνια ο συλ-
λογικός θεσµός του χώρου». Ε, ωραία, δεν είναι. Άρα, δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε πίσω. Αλλά είπα πού θα είµαστε πάρα πολύ
ανοιχτοί: σε µια µορφή συλλογικότητας που θα µας βοηθήσει και
θα µας συµβουλεύει και στα βραβεία και στα όργανα, εάν αυτός
ο φορέας δηµιουργηθεί. Είµαι πάρα πολύ ανοιχτός.

Πρέπει να σας πω ότι για πρώτη φορά η στιβαρή στάση της
πολιτείας να µην κάνει πίσω σ’ αυτό το πράγµα, είναι το µόνο
πράγµα που µπορεί να ξαναενώσει τον κλάδο, ενώ όσο λέγαµε
«έλα και εσύ, να σε ακούσουµε και εσένα» και «χαϊδεύαµε αυτιά»,
αυτός ο χώρος έσπαγε σε είκοσι κοµµάτια. ∆εν είναι τυχαίο ότι
έσπασε σε είκοσι κοµµάτια. ∆εν είναι τυχαίο ότι ενώ είχαν την
εξουσία, κατακερµατίστηκαν, αδειάσανε από µέλη, έγιναν πολύ
συχνά σφραγίδες. ∆εν είναι καθόλου τυχαίο.

∆εν µπορούµε να περιµένουµε ότι µέσα σ’ αυτό το Κοινοβού-
λιο η πολιτεία θα δηµιουργήσει τις νέες συλλογικότητες. Το αρ-
νούµαι αυτό και θα το αρνούµαι µέχρι το τέλος.

Σε ό,τι αφορά το εικοσιτετράµηνο, πολύ απλά να σας πω αυτό
που λέω πάντα. Θεωρώ ότι το εικοσιτετράµηνο για κάποιες ειδι-
κότητες πρέπει να καταργηθεί, γιατί όχι µόνο είναι άδικο απένα-
ντι σε κάποιους επαγγελµατίες, αλλά είναι κακό και για την
πολιτεία. ∆ιότι σε είκοσι τέσσερις µήνες εκπαιδεύουµε έναν άν-
θρωπο να κάνει πολύ καλά τη δουλειά του σε µια εξειδικευµένη
εργασία, καλύτερα απ’ ό,τι µπορεί να τον εκπαιδεύσει οποιοδή-
ποτε πανεπιστήµιο, όσο ψηλά κι αν φτάσει σε διδακτορικά, σε
οτιδήποτε άλλο. Το να έχεις δουλέψει δίπλα σε κάποιους από
τους Έλληνες αρχαιολόγους είκοσι τέσσερις µήνες, είναι µεγα-
λύτερη εξασφάλιση ότι αυτό το οποίο κάνεις, δεν µπορεί να το
κάνει κανείς άλλος καλύτερα. Το ίδιο ισχύει και για χαµηλότερες
ειδικότητες, όπως είναι οι φύλακες. Όταν βάζεις ένα φύλακα σε
ένα µουσείο και έχει δοκιµαστεί είκοσι τέσσερις µήνες ότι είναι τί-
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µιος, έχεις µεγαλύτερες πιθανότητες να είναι τίµιος και τον ει-
κοστό πέµπτο µήνα, από τον άνθρωπο που θα φέρεις µέσω του
ΑΣΕΠ, επειδή µιλά τέσσερις γλώσσες και έχει πτυχίο. Η τιµιότητα
δεν είναι κάτι το οποίο το µαθαίνεις στο πανεπιστήµιο. Είναι κάτι
το οποίο το µαθαίνεις στο σπίτι σου.

Παρ’ όλα αυτά, είµαστε σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εσω-
τερικών, γιατί αυτό το πράγµα δεν µπορεί να ανοίξει µονοµερώς.
∆ηλαδή, δεν µπορούµε να πούµε ότι σήµερα θα κάνουµε µία
εξαίρεση σε κάποιους αρχαιολόγους, αύριο θα κάνουµε µία εξαί-
ρεση σε κάτι άλλο, γιατί αυτό θα είναι µία χιονοστιβάδα. Βρι-
σκόµαστε σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εσωτερικών για να
βρούµε πώς µπορεί να γίνει αυτό και να καλύψει όλες τις ειδικό-
τητες µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Πρέπει να τελειώνει κάποτε αυτό,
κύριε Υπουργέ.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Ναι, πρέπει.

Σε ό,τι αφορά εσάς, κύριε ∆αβάκη, να σας πω ότι ναι, φέρατε
προτάσεις όντως, δεχόµαστε την καλή πίστη, αλλά δεχθείτε και
εσείς ότι υιοθετήσαµε πολλές από τις προτάσεις που φέρατε.
Αυτό το οποίο είπα είναι ότι δεν φέρατε πρόταση για το συγκε-
κριµένο θέµα που να το λύνει, υπηρετώντας τις αρχές που και
εσείς κατά βάθος έχετε υιοθετήσει σε ό,τι αφορά το διαχωρισµό
των εξουσιών στις χρηµατοδοτήσεις και σε ό,τι αφορά την ευ-
θύνη, που τελικά πρέπει να φέρει ένας Υπουργός, εάν ένα διοι-
κητικό συµβούλιο δεν λειτουργήσει.

Το γεγονός ότι σήµερα η αρχή που σε µία εταιρεία είναι οι γε-
νικές συνελεύσεις, οι οποίες µπορεί να καταργήσουν ένα διοι-
κητικό συµβούλιο, αυτό δεν µπορεί να το κάνει σήµερα ο
Υπουργός. Ο Υπουργός εάν καταργήσει ένα διοικητικό συµβού-
λιο µε αιρετούς µέσα, θα καταργήσει µόνο το κοµµάτι το οποίο
εκείνος έχει βάλει, χωρίς όµως να σηµαίνει ότι αυτό είναι το κοµ-
µάτι το οποίο ευθύνεται για το ότι ένας οργανισµός δεν έχει πάει
καλά. Άρα, αν λύσουµε το θέµα της ευθύνης του Υπουργού και
εάν λύσουµε το θέµα της διαφοροποίησης, της σιγουριάς ότι
αυτός που χρηµατοδοτεί δεν θα χρηµατοδοτείται, παραµένω
ανοιχτός σε προτάσεις.

Τέλος, κύριε Ζιώγα -δεν µίλησα για τη θέση του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος- πρέπει να σας πω ότι σέβοµαι πάρα πολύ την
άποψη που εξέφρασε το κόµµα σας. Όντως, φέρατε µία ολο-
κληρωµένη πρόταση στη Βουλή, η οποία αν λειτουργούσε
σωστά, σίγουρα θα µπορούσε να αφαιρέσει ένα πολύ µεγάλο
κοµµάτι της εµπορευµατοποίησης της τέχνης που πολύ συχνά
βλέπουµε µπροστά µας να εξελίσσεται, που πολύ συχνά φέρνει
τα πολύ δυσάρεστα αποτελέσµατα που έχουµε δει κατά καιρούς.
Όµως, κύριε Ζιώγα, η εµπορευµατοποίηση του κινηµατογράφου
ξεκινάει από την ώρα που αγοράζουµε ένα εισιτήριο. Από εκείνη
την ώρα υπάρχει µία χρηµατική συναλλαγή και ξεφεύγει πια από
τη δυνατότητά µας να οριοθετήσουµε ποια είναι η ποιότητα και
αφήνουµε το κοινό να αποφασίσει ορισµένα πράγµατα. ∆εν είναι
κακό αυτό. Το κοινό έχει αντίληψη.

Άκουσα για τα «σκουπίδια» του Χόλιγουντ επανειληµµένα και
ναι, βέβαια, και εγώ θεωρώ ότι πάρα πολλά από αυτά τα πράγ-
µατα που παράγονται στο Χόλιγουντ θα µπορούσε άνετα κανείς
να τα χαρακτηρίσει «σκουπίδια». Το γεγονός όµως ότι έχουν
φέρει και κρατάνε πάρα πολύ κόσµο στις αίθουσες πρέπει να
µας προβληµατίσει. Και πρέπει να µας προβληµατίσει και το πώς
οριοθετούµε την τέχνη και τη δύναµή της, διότι βεβαίως, έχει
πάρα πολύ σηµασία µία γαλλική ταινία την οποία είδαν δύο άν-
θρωποι και η οποία τους επηρέασε πάρα πολύ σηµαντικά, αλλά
έχει και τεράστια αξία µία ταινία την οποία βλέπουν εκατοµµύ-
ρια άνθρωποι και τους οποίους επηρεάζει πάρα πολύ σηµαντικά.

Λοιπόν, πριν απορρίψουµε τη µία ως «σκουπίδια» και χαρα-
κτηρίσαµε την άλλη ως ποιότητα, θα πρέπει να σκεφθούµε πώς
είναι δυνατόν, εάν θέλουµε να επηρεάσουµε ποιοτικά τα εκα-
τοµµύρια, να µπορέσουµε να το κάνουµε. Αυτό είναι η µεγάλη
πρόκληση που έχει και ο ευρωπαϊκός κινηµατογράφος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Τζαβάρας έχει το
λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εν κατακλείδι, θα έπρεπε πράγ-
µατι κύριε Πρόεδρε, αυτή η πολύ ενδιαφέρουσα συζήτηση να τε-
λειώσει µε µία πλούσια σύνθεση των απόψεων, οι οποίες
διατυπώθηκαν απ’ όλες τις πλευρές που συµµετείχαν σε αυτό το
διάλογο.

∆εν πρόκειται για ένα τέλειο νοµοσχέδιο και αυτό το ξέρει
πάρα πολύ καλά ο Υπουργός. Πρόκειται, όµως, για µία προσπά-
θεια η οποία προσπαθεί να αποκαταστήσει σχέσεις βιώσιµες σε
αυτό το χώρο του κινηµατογράφου, τόσο µε τη µορφή της πα-
ραγωγής κινηµατογραφικών έργων όσο και µε τη µορφή της ανα-
µόρφωσης των πόρων και των πηγών χρηµατοδότησης που
προσφέρονται για την ενίσχυση της παραγωγής.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να παραδεχθείτε, όµως, πως υπάρχουν
κάποιες συγκεκριµένες υπερβολές, τις οποίες βέβαια, όταν
έχουµε δεδοµένη την τοποθέτησή σας και στην Αίθουσα αυτή
µπορούµε να τις δικαιολογήσουµε γιατί σε αυτήν την εµµονή σας
να απέχετε από οτιδήποτε σας θυµίζει κάτι µε το οποίο θέλετε να
κόψετε κάθε σχέση και αυτό, ενδεχοµένως να είναι, όπως είπε
και η εισηγήτρια του κόµµατός σας, οι σχέσεις ή οι πτυχές κά-
ποιων κακών δράσεων, κακών εµπειριών που µπορεί να έχει η
πολιτεία από τη συµπεριφορά αιρετών ή επαγγελµατιών σε αυτό
το χώρο, φτάνετε στο σηµείο να διαγράφετε εξ ολοκλήρου την
αξία του λόγου, την αξία της συνεισφοράς που µπορεί να έχει
στη χάραξη µιας εθνικής πολιτικής ο δηµιουργός. Και αυτό πράγ-
µατι είναι µία σοβαρή ατέλεια. Την ανιχνεύω δε, εάν θέλετε -γιατί
δεν θέλω να µιλάω εντελώς γενικά και αόριστα- ακόµη και από
τον τρόπο που ρυθµίζετε την φύση και τη λειτουργία του νέου
Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου, άρθρο 14 παράγραφος 1.

∆ηµιουργείτε ένα πλάσµα, ένα νοµικό πρόσωπο, το οποίο λέτε
ότι είναι κοινωφελές, αλλά λειτουργεί µε τους ιδιωτικοοικονοµι-
κούς κανόνες. Είναι δηλαδή, ένα ιδιωτικό νοµικό πρόσωπο και το
κάνετε, προκειµένου να αποκαταστήσετε τη διαφάνεια στη δια-
χείριση κάποιων κονδυλίων ή κάποιων πλεονεκτηµάτων που µπο-
ρεί να δίδει η πολιτεία µε τον τρόπο που αναφέρουν τα άρθρα 4
και επόµενα του νοµοσχεδίου.

Τι θέλω να επισηµάνω εδώ; Ότι αυτή την ανάγκη που έχετε για
ευελιξία, όσον αφορά την διαχείριση κάποιων πλεονεκτηµάτων ή
την απονοµή κάποιων ενισχύσεων, προσπαθείτε να τη βρείτε νο-
µοθετώντας ένα ιδιωτικό νοµικό πρόσωπο στη θέση ενός θεσµού
που από την πλευρά της λειτουργίας του ήταν καταξιωµένος,
γιατί ήταν ανώνυµη εταιρεία που είχε κρατική περιουσία και την
διαχειριζόταν. Και µέσα σε αυτήν υπήρχε µία γενική συνέλευση
που είχε µία συγκεκριµένη λειτουργία και ένα συγκεκριµένο
τρόπο έκφρασης.

Σε αυτό το συγκεκριµένο ιδιωτικό νοµικό πρόσωπο, ποια είναι
η συλλογικότητα, η οποία αποτελεί τη βάση στην οποία στηρίζε-
ται αυτό το πλάσµα; Τίποτε. Και αυτό θα πρέπει να το συνδυά-
σετε µε τις αρµοδιότητες του γενικού διευθυντή. Και µη µου
πείτε τώρα ότι δεν θα συµφωνήσετε, διότι τουλάχιστον αυτός ο
παραλληλισµός που κάνατε προηγουµένως παραπέµποντας
στον στίχο του Σεφέρη, εδώ βρίσκει την απόλυτη εφαρµογή του.

Λέτε, λοιπόν, στο άρθρο 14 στις αρµοδιότητες του γενικού δι-
ευθυντή, µε το στοιχείο θ ότι ο γενικός διευθυντής του Ελληνικού
Κέντρου Κινηµατογράφου µετά από έγκριση του διοικητικού συµ-
βουλίου, εκδίδει τις αποφάσεις, οι οποίες αφορούν την πρό-
σληψη και την απόλυση προσωπικού.

Ερώτηµα πρώτον: Ποιος αποφασίζει; Και γιατί δηµιουργείτε
µία τόσο επιµεληµένη έκφραση του τύπου «εκδίδει αποφάσεις»;
∆ηλαδή, δεν αποφασίζει αυτός; Απλώς τις εκδίδει;

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Τουρι-
σµού): Τις εισηγείται.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Και λέτε «µετά από έγκριση».
Ποιος εισηγείται; ∆εν είναι ο γενικός διευθυντής; Άρα, λοιπόν και
η ανάγκη που αισθάνεστε να καταφεύγετε σε τόσο επιµεληµέ-
νες εκφράσεις, προσπαθώντας να καλύψετε κάτω από τέτοιου
είδους εκφράσεις µία πραγµατικότητα, η οποία είναι πράγµατι
ενός ανδρός αρχή και µάλιστα ενός ανδρός, τον οποίο κανένας
δεν µπορεί εκ των προτέρων να τον έχει συνδέσει µε το χώρο
της τέχνης. Γιατί όσο και αν πούµε ότι διακατεχόµαστε από τά-
σεις «θεοφαγίας» απέναντι στα «ιερά τέρατα» του κινηµατογρά-
φου είτε του ελληνικού είτε του διεθνούς, αυτοί που δίνουν πάντα
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τον τόνο της παραγωγής, της αισθητικής, της καλλιτεχνικής, της
πνευµατικής είναι εκείνοι που µε το παράδειγµά τους πάντα ανοί-
γουν δρόµους.

∆εν θέλω να αναφερθώ στον τρόπο µε τον οποίο εκδιώχθηκε,
παραδείγµατος χάριν, ο Μάνος Χατζηδάκης το 1981 από την
ΕΡΤ, από το Γ’ Πρόγραµµα. Ήταν πράγµατι µία από τις µελανές
σελίδες, µέσω της οποίας η πολιτική ή η οποιαδήποτε µεροληψία
εν πάση περιπτώσει, που στηριζόταν σε κριτήρια που δεν έχουν
σχέση µε την τέχνη, δηµιούργησε αποτελέσµατα δυσµενή για
την κοινωνία.

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, θεωρώ ότι µπορείτε και πρέπει να
βρείτε τρόπους να συνδέσετε την καλλιτεχνική παραγωγή και την
ενίσχυση που αυτή η καλλιτεχνική παραγωγή δικαιούται από την
πολιτεία σ’ ένα µηχανισµό που θα κατοχυρώνεται ο λόγος των
δηµιουργών.

Αυτή είναι η δικιά µας άποψη και σας το λέµε ευθαρσώς και µε
παρρησία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Αποστολάτο,
έχετε το λόγο.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Θέλω τα δύο λεπτά που µου αναλογούν, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Αποστολάτο,
εσείς προεδρεύετε και θα ξέρετε ότι δεν έχει σηµασία πόσες
φορές µιλάµε, αλλά και πόσο µιλάµε.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Σίγουρα δεν θα µιλήσω scramble ούτε θα κάνω τον κ. Τζαβάρα
ούτε τον συνάδελφο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχετε δύο λεπτά,
αλλά µην επικαλείσθε τα δύο λεπτά που δικαιούστε.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Επικαλούµαι την ηπειρώτικη και µετσοβίτικη…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Επικαλεσθείτε την
ανοχή του Προεδρείου για να µιλήσετε δύο λεπτά. Ταιριάζει κα-
λύτερα.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Λοιπόν, µπορώ να έχω το λόγο, κύριε συνάδελφε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Πρόε-
δρε.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ πολύ.

Κύριε Υπουργέ, όπως είπα και πριν θα υπερκεράσω όλο το τε-
λευταίο σηµείο του διαλόγου αυτού. Ο κινηµατογράφος είναι η
τέχνη και ίσως η µόνη λύση, η µόνη ελπίδα σε τέτοιους καιρούς,
σε τέτοια απελπισία, έστω και ως πλάση ή επίπλαση. Όπως ξα-
ναείπα, το νοµοσχέδιο αυτό πράγµατι µπορεί να αποτελέσει ένα
πλαίσιο ανάπτυξης του κινηµατογραφικού χώρου.

Επειδή είδαµε ότι αναγνωρίζετε την άποψη των άλλων και σας
αναγνωρίζουµε κι εµείς, κύριε Υπουργέ, τη µεγάλη αρετή που
έχετε να ακούτε, να σέβεστε τους συναδέλφους και τις απόψεις
τους και να συνδιαλέγεστε και έχετε αποδείξει ότι, αν κάτι το κρί-
νετε καλό, µπορείτε να το υιοθετήσετε προς όφελος της βελ-
τίωσης του νοµοσχεδίου, δράττοµαι της ευκαιρίας στο παρά
πέντε να προσθέσω µία µικρή νότα, µία σηµείωση να κάνω για
µια ενδεχόµενη βελτίωση στο άρθρο 8 παράγραφος 9 του νο-
µοσχεδίου, πιστεύοντας ότι µπορεί να γίνει η βελτίωση στο
χρόνο, δηλαδή να µην τίθεται ο χρονικός περιορισµός της µέγι-
στης διάρκειας των εξήντα λεπτών στην µυθοπλασία, όπως προ-
βλέπεται στην περίπτωση Α’ της παραγράφου 9 του άρθρου 8,
γιατί στην ουσία ένας τέτοιος περιορισµός καθιστά ανέφικτη την
παραγωγή οπτικοακουστικού έργου µυθοπλασίας και τα εξήντα
λεπτά είναι πολύ λίγα.

Αποδείξατε ότι έχετε την αρετή της γενναιοδωρίας, είπα πριν
και ενδεχοµένως να το δείτε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κηρύσσεται περαιω-

µένη η συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού:
«Ενίσχυση και ανάπτυξη της κινηµατογραφικής τέχνης και άλλες
διατάξεις» και θα γίνει η ψήφισή τους χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 21

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 22

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 23

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 24

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 25

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 26

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 27

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 28

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 29

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 30

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 31

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 32

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 33



έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 34

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 35

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 36

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 37

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 38

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 39

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39Α ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο

39Α έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 40

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 41

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 42

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 43

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 44

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 45

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 46

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 47

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 48

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 49

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 50 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το άρθρο 50

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 248 και ειδικό 16 ως έχει, η οποία εντάσσεται στο γενικό
νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 248 και ειδικό 16 έγινε δεκτή κατά πλειο-
ψηφία και εντάσσεται στο γενικό νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι η Ανωτάτη Συνοµοσπονδία Πολυτέκνων Ελλάδος καταθέτει
ψήφισµα των πολυτέκνων οικογενειών κατά τη συγκέντρωση δια-
µαρτυρίας στο χώρο του Ζαππείου στις 15-12-2010.

Το παραπάνω ψήφισµα θα κατατεθεί στα Πρακτικά της σηµε-
ρινής συνεδρίασης.
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µιλή-
σουµε για την τροπολογία;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Την ψηφίσαµε, κύριε
Πρόεδρε. Είναι ενσωµατωµένη. Έχουµε πάρει οµόφωνη από-
φαση.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είπαµε ότι η
τροπολογία αυτή θα συζητηθεί, αφού ψηφιστεί το νοµοσχέδιο.
Μάλιστα είπα –και έχει καταγραφεί εκεί- ότι εγώ έστω και µόνος
µου θέλω να πω την άποψή µου γι’ αυτήν την τροπολογία, έστω
και απόντος του κυρίου Υπουργού, που όφειλε να είναι εδώ, γιατί
πρόκειται για ολόκληρο νοµοσχέδιο, το οποίο δυστυχώς λόγω
του χρόνου που αποµένει δεν γίνεται παρά να εισαχθεί και να
ψηφιστεί προ του τέλους του έτους. Αυτό, όµως, δεν αποκλείει,
αντίθετα επιβάλλει το καθήκον των Βουλευτών να επισηµαίνουν
αυτές τις αδυναµίες στο νοµοθετικό έργο, για να µην επαναλαµ-
βάνονται.

Γι’ αυτό, λοιπόν, είπα και ζήτησα –στην Έδρα δεν ήσασταν
εσείς και σε αυτό πράγµατι δικαιολογείστε απολύτως- η τροπο-
λογία αυτή που είναι άσχετη µε το νοµοσχέδιο, να συζητηθεί.
Όποιος θέλει να πει την άποψή του. Μην κλείσετε, λοιπόν, τη συ-
νεδρίαση. Να πούµε ό,τι πιστεύουµε γι’ αυτήν τη νοµοθετική
πρωτοβουλία του Υπουργείου Εσωτερικών.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Πρόεδρε, αυτό
που εγώ γνωρίζω από το Προεδρείο είναι ότι έγινε συζήτηση, ότι
είναι ενσωµατωµένη και ότι θα συζητηθεί µε το νοµοσχέδιο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Έχετε τεράστια πείρα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχω πείρα γι’ αυτό και

το λέω.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Άλλο η συζήτηση µιας τροπο-

λογίας µε ένα νοµοσχέδιο που κατ’ οικονοµία και µε τη σύµφωνη
γνώµη όλων των Βουλευτών για λόγους που τους αντιλαµβανό-
µαστε πολύ σωστά θέλουµε να συζητηθεί και άλλο το να βάζουµε
πολυκούκια, όπως λέµε στο χωριό µου, όπου βάζουν κουκιά, ρο-
βύθια, λαθούρια. Όχι, εδώ είναι Κοινοβούλιο. Η τροπολογία αυτή,
λοιπόν, πρέπει να συζητηθεί, να πάρει όποιος θέλει το λόγο επ’
αυτής και αφού ψηφιστεί, τότε θα ενσωµατωθεί ως χωριστό
άρθρο στο νοµοσχέδιο αυτό. Είναι κρίµα όταν το Κοινοβούλιο
βάλλεται κακοπίστως, εµείς οι ίδιοι να δίνουµε επιχειρήµατα.

Η τροπολογία αυτή αφορά τη µεγαλύτερη διοικητική µεταρ-
ρύθµιση, που είναι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Θα δώσουµε, λοιπόν, το
δικαίωµα σε οποιουσδήποτε να λένε ότι απνευστί, χωρίς να ει-
πωθεί λέξη, εµείς το περάσαµε σ’ ένα νοµοσχέδιο για τον κινη-
µατογράφο; ∆εν είναι πράγµατα αυτά κοινοβουλευτικά σωστά
και πρέπει να το αποφεύγουµε. Εννοώ να τα αποφεύγουµε εµείς
το Κοινοβούλιο. Η κάθε κυβέρνηση ενδιαφέρεται ό,τι εισάγει να
γίνεται δεκτό. Η διαδικασία, όµως, µε την οποία θα γίνει δεκτό ή
θα απορριφθεί αυτό που εισάγει, είναι υπόθεση και ευθύνη δική
µας. ∆εν ευθύνεται όποιος Υπουργός φέρνει ένα νοµοσχέδιο ή
µια τροπολογία ή οτιδήποτε εδώ. Ευθυνόµαστε εµείς. Είναι δυ-
νατόν αύριο, µε όλα αυτά που εισηγείται το Υπουργείο Εσωτερι-
κών, να µην υπάρχει έστω αντίλογος, έστω συνηγορία; ∆εν είναι
εικόνα αυτή Κοινοβουλίου. Σας παρακαλώ!

Νοµοθετούµε υπό την πίεση µιας µεγάλης ανάγκης. Χθες το
βράδυ νοµοθετήσαµε υπό την πίεση µιας ανάγκης, την οποία δυ-
στυχώς δεν θέλουν να αναγνωρίσουν όσοι τη γνωρίζουν, αλλά
την καπηλεύονται για να διασύρουν το Κοινοβούλιο, να διασύ-
ρουν την Κυβέρνηση που δίνει έναν αγώνα σήµερα. Εµείς πρέπει
να το καταλάβουµε αυτό ως Βουλευτές, αλλιώς δεν βοηθούµε
την ίδια την Κυβέρνηση σε αυτό που πιστεύουµε, τουλάχιστον η
πλευρά στην οποία ανήκω.

Παρακαλώ, λοιπόν, να µου δοθεί ο λόγος για την τροπολογία
αυτήν πριν ψηφιστεί.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Πρόεδρε, για
την αποκατάσταση, εγώ δεν θέλω να έρθω σε αντιπαράθεση για
κάτι που εσείς γνωρίζετε καλύτερα από εµένα. Όταν όµως ξεκί-
νησε εδώ η συζήτηση είπαµε τα εξής: Συνέχιση της συζήτησης
επί των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Τουρισµού: «Ενίσχυση και ανάπτυξη της κι-
νηµατογραφικής τέχνης και άλλες διατάξεις». Στη συνεδρίαση
της ∆ευτέρας 13 ∆εκεµβρίου 2010 ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο επί
της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα

και οι τροπολογίες ως µία ενότητα». Και δώσαµε το λόγο στη συ-
νέχεια στην κ. Ζούνη. Πριν από λίγο εγώ ανέγνωσα ότι γίνεται
δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 248 και ολοκλήρωσα τη
διαδικασία. Εσείς που έχετε την εµπειρία: µπορώ να επανέλθω σε
κάτι που τελείωσε;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έγινε ένα
λάθος. Και γι’ αυτό είναι εδώ το Κοινοβούλιο για να το επανορ-
θώσει. Η συνεδρίαση δεν έχει κλείσει. Όταν µάλιστα γνωρίζουµε
όλοι ότι δεν έχει ακουστεί ούτε λέξη για την τροπολογία αυτή …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μα, η κ. Ζούνη συνέ-
χεια µιλούσε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ∆εν έχει ακουστεί ούτε λέξη
σας βεβαιώ και ο λόγος είναι ότι προφανώς όπως συµβαίνει, θε-
ώρησαν, όλοι όσοι γνώριζαν ή όφειλαν να γνωρίζουν, ότι προ-
στίθεται αυτή η διάταξη, ότι δεν θα συζητηθεί χωριστά.

Κατά συνέπεια, η παράκλησή µου είναι αφού ρωτήσετε το
Σώµα, να αποφασίσουµε ότι θα τη συζητήσουµε και να ρωτήσετε
µετά αν ενσωµατώνεται. Αυτό είναι που θεραπεύει, την όποια
ατέλεια προηγήθηκε.

Εγώ άκουσα στην αρχή ότι η ∆ιάσκεψη των Προέδρων απο-
φάσισε αυτό που είπατε µόλις πριν εσείς. Επαναλαµβάνω, όµως,
ότι ό,τι αποφασίζει η ∆ιάσκεψη των Προέδρων τίθεται υπό την
κρίση της Ολοµέλειας. Γιατί κάποια στιγµή η ∆ιάσκεψη των Προ-
έδρων µπορεί να αποφασίσει κάτι το οποίο είναι λάθος. Όλα τε-
λούν υπό την έγκριση της Ολοµέλειας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Πρόεδρε, εγώ
θα πρέπει να σας πω ότι διάβασα πολλές φορές αυτά που έχετε
φτιάξει ως Πρόεδρος, και τον Κανονισµό και τα υπόλοιπα, για να
µπορέσω να προεδρεύσω. Είναι σίγουρο, όµως, ότι αυτήν τη
στιγµή …

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μα, δεν σας αδικώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Αφού επιµένετε …
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Από την πλευρά σας έχετε

δίκιο. Έχει δίκιο και ο κύριος Υπουργός, γιατί περιµένει και δεν
επεµβαίνει στη λειτουργία του Κοινοβουλίου. Υπήρξε ένα λάθος.
Τουλάχιστον εγώ, τη στιγµή εκείνη δεν ήµουν εδώ. Και όπως εί-
παµε και πιο πριν -για να απαντούµε και σε αυτούς που λένε ότι
νοµοθετούµε πέντε έξι Βουλευτές- από το πρωί σήµερα είναι όλο
το Κοινοβούλιο µε επιτροπές που συνεδριάζουν, νοµοσχέδια εδώ
που συζητούνται. ∆εν είναι προς θάνατον. Και ας το πούµε, για
να το καταλάβει ο κόσµος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Να δώσουµε, λοιπόν,
το λόγο στον κύριο Υπουργό για την τροπολογία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κάτι που ίσως δεν
το ξέρετε είναι ότι οι εισηγητές αναφέρθηκαν στο περιεχόµενο
της τροπολογίας. Τουλάχιστον άκουσα την εισηγήτρια της Πλει-
οψηφίας, η οποία αναφέρθηκε πολύ αναλυτικά µάλιστα σε ένα-
ένα τα σηµεία της.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Και εµείς.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Και εµείς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Βεβαίως.
Επίσης, κύριε Πρόεδρε, να σας ενηµερώσω, γιατί ίσως να µην

το ξέρετε, ότι επειδή είδαµε τον όγκο της τροπολογίας, φροντί-
σαµε, αφού συνεννοηθήκαµε προηγουµένως µε το Προεδρείο
της Βουλής και µε τα κόµµατα, να πάµε στην επιτροπή και να διε-
ξαχθεί µία άτυπη συζήτηση για το περιεχόµενο αυτής της τρο-
πολογίας. Επιτρέψτε µου να προσθέσω ότι είναι πραγµατικά
ρυθµιστικού χαρακτήρα οι διατάξεις. ∆εν υπήρχε χρόνος να τις
βάλουµε σ’ ένα νοµοσχέδιο του δικού µας Υπουργείου, γιατί
υπήρξε και το κατεπείγον χθες το βράδυ και πραγµατικά δεν θα
προλαβαίναµε και η 1/1/2011 είναι µία κρίσιµη ηµεροµηνία.

Επίσης, θέλω να σας πω ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι ένα στέ-
ρεο νοµοθέτηµα, αλλά δεν είναι το τέλειο νοµοθέτηµα όπως όλα.
Είναι ένα πολύ µεγάλο νοµοθέτηµα. Υπάρχουν ανάγκες και για
διορθώσεις πιο πολιτικού χαρακτήρα, τις οποίες φροντίσαµε να
µην τις βάλουµε σε αυτήν την τροπολογία, ακριβώς για να µη δη-
µιουργούµε πρόβληµα.

Να τελειώσω λέγοντας ότι είµαι αρκετές ώρες σήµερα εδώ –
άκουσα και τους εισηγητές- περιµένοντας να απαντήσω, αν χρει-
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αστεί, σε τοποθετήσεις συναδέλφων Βουλευτών που ή δεν το-
ποθετήθηκαν στην επιτροπή ή δεν πήραν στην επιτροπή τις απα-
ντήσεις που ήθελαν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο πρώην
Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Προχθές, την πρώτη ηµέρα συ-
νεδρίασης της Ολοµέλειας, πρέπει να πω ότι δεν ήταν δυνατόν
να είµαι εδώ σ’ όλη τη συνεδρίαση. Σήµερα είµαι πάρα πολλές
ώρες και εδώ και εκτός Αιθούσης.

Προφανώς, αφού ο κύριος Υπουργός το λέει αυτό και το επι-
βεβαιώνουν και οι συνάδελφοί µου, δεν έχω κανένα πρόβληµα
να µην το δεχθώ. Απλώς, εγώ δεν άκουσα τους εισηγητές, αν και
πρόσεξα την οµιλία της κ. Ζούνη από το γραφείο µου. Την συνε-
χάρην µάλιστα και χρησιµοποίησα και στοιχεία από την εισήγησή
της για το νοµοσχέδιο σήµερα.

Με ενδιαφέρει να λειτουργούµε εδώ επί της ουσίας. Όσοι κα-
κοπίστως αντιµετωπίζουν το Κοινοβούλιο λένε ότι εδώ –το
ακούτε συχνά- υπάρχουν ακόµη νυχτερινές τροπολογίες, όταν
είναι γνωστό ότι αυτό δεν συµβαίνει, γιατί το Σύνταγµα και ο Κα-
νονισµός της Βουλής προβλέπουν ότι, αν δεν έχει κατατεθεί µία
τροπολογία τρεις ηµέρες πριν, δεν εισάγεται καν. Συνεχίζουν
όµως να λένε ότι το Κοινοβούλιο νοµοθετεί µε νυχτερινές τρο-
πολογίες, που έρχονται την τελευταία στιγµή. Είναι κακή η πίστη
αυτών των ανθρώπων. Γι’ αυτό εµείς πρέπει να προφυλάσσουµε
το κύρος του Κοινοβουλίου. Και εσείς, αν και νέος, είστε αρκετά
χρόνια εδώ. Άρα τα ξέρετε αυτά.

Θέλω να αναφερθώ, λοιπόν, σ’ αυτήν την τροπολογία. Πρώτα
από όλα, µε ακούσατε να λέω ότι δικαιολογώ απολύτως το ότι
έρχεται αυτή η τροπολογία, διότι πράγµατι δεν υπάρχουν προ-
θεσµίες. Κατανοητό. Οφείλω, όµως, να πω ότι θα έπρεπε –γιατί
αποτελεί ολόκληρο νοµοσχέδιο- να είχε έρθει σε τέτοιο χρόνο,
ώστε να προφυλαχθείτε και εσείς και το Κοινοβούλιο που νοµο-
θετεί.

Γιατί το να έρχεται το Κοινοβούλιο ξανά και ξανά να νοµοθετεί
και µάλιστα επί βασικών νοµοθετηµάτων, όπως είναι ο «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ», αυτό αδικεί και την προσπάθεια της Κυβέρνησης, αλλά
και το ρόλο του Κοινοβουλίου, διότι ο πολίτης πρέπει να πείθε-
ται ότι εδώ δεν προχειρολογούµε ούτε πρόχειρα νοµοθετούµε.
Πράγµατι, δεν προχειρολογούµε ούτε πρόχειρα νοµοθετούµε.
Είναι απλό.

Θέλω να υπογραµµίσω ότι δεν αρνούµαι αυτήν την τροπολο-
γία. Την ψηφίζω και εγώ. Θέλω, απλά, να επισηµάνω κάτι σε ό,τι
αφορά τη διαδικασία που κάνετε, πρώτα από όλα σε σχέση µε το
ΑΣΕΠ. Όταν λέτε «ο Πρόεδρος και τέσσερα µέλη», δεν λέτε πώς
προκύπτουν αυτά τα µέλη. Αν προκύψουν, όπως υπάρχει ένας
µη προβλεπόµενος από το νόµο για το ΑΣΕΠ θεσµός, που λέει η
µικρή ολοµέλεια…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Οριζόµενος από
τον Πρόεδρο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κακώς. Τι είναι ο Πρόεδρος;
Είναι ο µονάρχης;

Τα τέσσερα µέλη, λοιπόν, πρέπει να ορίζονται από την Ολο-
µέλεια του ΑΣΕΠ. Είναι µία ανεξάρτητη αρχή και ο ρόλος της
προσιδιάζει µε το ρόλο ενός δικαστηρίου. Άλλωστε, γι’ αυτό λέµε
ότι έχουν µία πενταετή θητεία και δεν τους κουνάει κανείς από
εκεί.

Έχετε ακούσει την κριτική µου. Εδώ µιλούσαµε για δύο χιλιά-
δες προσλήψεις στη ∆ΕΗ, που έγιναν εκτός ΑΣΕΠ, αλλά µε την
άδεια της λεγόµενης µικρής ολοµέλειας του ΑΣΕΠ. Εκατό χιλιά-
δες υποψήφιοι περίµεναν τις παραµονές των εκλογών του 2007
και τις παραµονές των εκλογών του 2009 για τις δύο χιλιάδες θέ-
σεις, που τελικά καταλήφθηκαν µε τον περίφηµο προφορικό δια-
γωνισµό, τις συνεντεύξεις.

Αυτό δεν σηµαίνει ότι αυτός ο θεσµός του ΑΣΕΠ δεν πρέπει να
είναι σεβαστός. Πρώτα- πρώτα πρέπει να τον σέβονται αυτοί
στους οποίους έχουµε δώσει εµείς τη δυνατότητα να είναι υπε-
ράνω πάσης επιρροής, για να µη βρίσκονται απέναντι οποιασ-
δήποτε κριτικής. Αυτό είναι το ένα στοιχείο.

Το δεύτερο είναι το εξής. Ξέρετε ότι το πλήγµα που έχουµε
αυτήν τη στιγµή στην οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης έχει
να κάνει µε το πρόβληµα των εσόδων. Με έχετε ακούσει πολλές
φορές που το λέω.

Είχατε τη σωστή µεν αντίληψη, ως Υπουργείο και ως Κυβέρ-
νηση, τη συλλογιστική ότι επιτέλους πρέπει να υπάρξει αξιοκρα-
τία στην επιλογή των προϊσταµένων των διαφόρων υπηρεσιών
κ.λπ.. Με βάση αυτήν τη σωστή –το επαναλαµβάνω και την υιο-
θετώ και εγώ- συλλογιστική ήρθε ένα νοµοσχέδιο που έγινε
νόµος του κράτους και αυτήν τη στιγµή ακόµη δεν έχουν οριστεί
γενικοί διευθυντές στο δηµόσιο, γιατί είναι ακόµη σε εξέλιξη οι
διαδικασίες αυτές.

Εγώ επέµεινα τότε ότι για ένα χρόνο τουλάχιστον θα έπρεπε
να δοθεί η δυνατότητα σε ορισµένους κρίσιµους τοµείς, όπως
στο Υπουργείο Οικονοµικών για τα έσοδα να γίνει αντικατά-
σταση, όπως έγινε επί Νέας ∆ηµοκρατίας -µε µία άλλη λογική
βέβαια, για να εξηγούµεθα- όλων των επικεφαλής των ∆ΟΥ. Θα
υπήρχαν άλλου είδους εισπράξεις και έσοδα, αλλά είναι µία κακή
σκέψη που έγινε, απόδειξη ότι πέρασε ένας χρόνος για να ορι-
στεί Υφυπουργός στο Υπουργείο Οικονοµικών για τα έσοδα ο κ.
Κουσελάς.

Αυτά τα πράγµατα και άλλα πολλά, αν δεν τα ακούει η εκά-
στοτε κυβέρνηση από το Κοινοβούλιο, αλλά αντιµετωπίζει φο-
βικά τις όποιες απόψεις διατυπώνονται εδώ, είναι αναπόφευκτο
ότι θα κάνει λάθη. Πολλές φορές δε, όπως στην κρίσιµη ώρα που
βρίσκεται η χώρα, πολλοί δεν καταλαβαίνουν ότι είµαστε σε πό-
λεµο. Είναι φυσικό, σε ώρα πολέµου, η ανάγκη να επιβάλλει πολ-
λές φορές µέτρα, τα οποία εκ των υστέρων κρίνονται και άδικα
και αναποτελεσµατικά.

Πρέπει να συζητάµε. Μάλιστα, ο διάλογος υπονοµεύεται, όπως
ξέρετε. Προχθές έγινε µία συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, στον Κοι-
νοβουλευτικό Τοµέα Οικονοµικών και φάνηκε περίπου ως ανταρ-
σία το γεγονός ότι κάποιοι Βουλευτές είπαν την όποια άποψή
τους.

Βρισκόµαστε, δηλαδή, σ’ ένα τρελοκοµείο σε ό,τι αφορά την
ενηµέρωση του λαού και χωρίς ενηµερωµένο το λαό, κάτω από
τις κρίσιµες αυτές συνθήκες, δεν µπορούµε να προχωρήσουµε.
Μόνο άπλετο φως µπορεί να βοηθήσει τη χώρα να πάει µπρο-
στά.

Κύριε Υπουργέ, βλέπω εδώ ως κριτήριο την προϋπηρεσία. Εγώ
δεν είµαι εναντίον όσων τοποθέτησε η Νέα ∆ηµοκρατία έξι χρό-
νια. Ξέρουµε όµως πολύ καλά -όχι µόνο επί Νέας ∆ηµοκρατίας,
αλλά και παλαιότερα θα έλεγα, και επί ΠΑΣΟΚ πολλές φορές-
ότι τοποθετήσεις και κρίσεις υπηρεσιακών συµβουλίων δεν είναι
άµεµπτες από πλευράς είτε προσωπικών είτε κοµµατικών σκοπι-
µοτήτων. Κατά συνέπεια, πρέπει να υπάρχουν και κάποια άλλα
κριτήρια. ∆υστυχώς, έχει νοµοθετηθεί αυτό και δυστυχώς µε τη
νοµοθέτηση αυτού, οι διαδικασίες µάς έχουν πάρει πολύτιµο
χρόνο.

Βλέπω εδώ ότι το ίδιο θα συµβεί µε τους νέους θεσµούς της
Περιφερειακής και Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Εύχοµαι, βέβαια, να
έχουν νέες αντιλήψεις όσοι εργάζονται στους χώρους αυτούς,
αλλά δεν ξέρω αν αυτό που θα συνεχίζεται µε βάση το ν.
3839/2010, θα δώσει τους ίδιους καρπούς. Βεβαίως, πρέπει να
υπάρχει αξιοκρατία και όχι µια ελαστικότερη διαδικασία. Ή κυ-
βερνά αυτή η Κυβέρνηση ή όχι. Τότε πρέπει να επιβάλει και την
αντικειµενική διαδικασία.

Αυτά τα πράγµατα ήθελα να σηµειώσω. Θα µου πείτε για ποιο
σκοπό; Μήπως δεν θα ψηφιστεί η τροπολογία, αφού εγώ ο ίδιος
τη δέχοµαι, γιατί δεν γίνεται αλλιώς; Απλούστατα, για να δούµε
τι κάνουµε, γιατί έχουµε µεγάλο δρόµο και ανηφόρα µπροστά
µας και ως Κυβέρνηση και ως Κοινοβούλιο, ως λαός, ως χώρα,
ως έθνος. Αν από εδώ, από εσάς ως Κυβέρνηση και από εµάς
ως Κοινοβούλιο, δεν εκπέµπεται αυτό στο λαό, αντιλαµβάνεσθε
ότι θα στερούµεθα ορισµένων δυνατοτήτων να προχωρήσουµε
µπροστά.

Θα έλεγα και άλλα πολλά. Γνωρίζω ότι είναι πάρα πολλά αξιό-
λογα πρόσωπα που ήταν υποψήφιοι αντιπεριφερειάρχες στους
επιλαχόντες συνδυασµούς.

Προφανώς, τα καλύτερα στοιχεία επιστράτευαν στους συν-
δυασµούς αυτούς. Όµως, δεν είναι και τόσο δηµοκρατικό. Γιατί
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όπως ξέρετε –και αυτή ήταν µία αδυναµία του θεσµού αυτού-
τους αντιπεριφερειάρχες σε µεγάλο ποσοστό τους όρισαν τα
κόµµατα και επέβαλαν τους υποψήφιους περιφερειάρχες, µε
αποτέλεσµα ο κάθε περιφερειάρχης που πήρε την εντολή από
το λαό, δεν ξέρω πώς θα λειτουργήσει µε αντιπεριφερειάρχες
που ούτε ψηφίστηκαν από το λαό, ούτε ο ίδιος τους επέλεξε.
Αυτή είναι µία αδυναµία του θεσµού. Εάν η Κυβέρνηση όταν έρ-
χεται εδώ νοµοθετεί άσχετα από το τι θα ακουστεί, θα γίνονται
λάθη. Και πιστεύω ότι µία πραγµατικά µεγάλη µεταρρύθµιση
είναι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Εάν µε τέτοια µικρότερα ή µεγαλύτερα
λάθη ή στην πορεία εφαρµογής του συνεχιστεί, δεν ξέρω, αλλά
θα αδικηθεί η ίδια η προσπάθεια, η ίδια η Κυβέρνηση, που κάνει
αυτή τη µεγάλη µεταρρύθµιση.

Οι µετατάξεις –και κλείνω εδώ κύριε Πρόεδρε- είναι ένα θέµα
που σας αφορά ως Υπουργείο γενικότερα. Και παρακαλώ να το
µεταφέρετε – εσείς είστε αρµόδιος για την Τοπική Αυτοδιοίκηση-
στον αρµόδιο Υπουργό, για όλη τη δηµόσια διοίκηση. Προφα-
νώς, σήµερα έχει κάποιο σοβαρό κώλυµα και δεν είναι εδώ. Το
Κοινοβούλιο, όµως, κάνει πολύ καλό, σε όσους βρισκόµαστε εδώ
πέρα. Να το πείτε αυτό στον κύριο Υπουργό. Νοµίζω ότι πρέπει
να δείτε το θέµα των µετατάξεων. Εάν οι µετατάξεις δεν γίνουν
σε όλο το δηµόσιο, στις ∆ΕΚΟ, παντού µε κάποια κριτήρια που
θα πείθουν τον κάθε ένα ενδιαφερόµενο ότι δεν είναι τα γραφεία
των Βουλευτών και των Υπουργών και των παραγόντων της κρα-
τικής µηχανής, οι οποίοι καθιστούν θύµατα Υπουργούς και Βου-
λευτές, θα υπάρχει πρόβληµα. ∆ιότι εγώ πιστεύω εδώ και πάρα
πολλά χρόνια ότι, όταν ένας Υπουργός ζητά εξυπηρέτηση για κά-
ποιον από έναν υφιστάµενό του, ο υφιστάµενός του παίρνει ου-
σιαστικά εν λευκώ το να κάνει ό,τι θέλει από εκεί και πέρα.

Οι µετατάξεις εργαζοµένων γενικότερα, όπως θα γίνουν, κύριε
Πρόεδρε, είναι ένα µεγάλο θέµα. Εάν δεν γίνει ένα πρόγραµµα
από το αρµόδιο Υπουργείο, ώστε µε κάποια κριτήρια αντικειµε-
νικά να γίνει η όποια ικανοποίηση του όποιου αιτήµατος, τότε σε
µια στιγµή που χρειαζόµαστε καταπολέµηση κάθε φαύλης νοο-
τροπίας από το παρελθόν, θα βάλουµε εν τω µέσω του δηµόσιου
βίου, το µέγα θέµα του πώς γίνανε οι µετατάξεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Εσωτε-

ρικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, κ. Γε-
ώργιος Ντόλιος, έχει το λόγο.

Πόσο χρόνο χρειάζεστε, κύριε Υφυπουργέ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
θα χρειαστώ δύο-τρία λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ, το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Τώρα αναφέρ-
θηκε ο κύριος Πρόεδρος σε πολλά θέµατα. Θα πω όµως, το εξής:
Σ’ ένα θέµα συµφωνήσαµε και θα πρέπει να το τονίσουµε: Είναι
η πρώτη φορά στη χώρα µας, µετά από δεκαετίες, που η αξιο-
λόγηση των στελεχών, για να αναλάβουν θέσεις προϊσταµένων
σε οργανικές µονάδες, γίνεται µε αντικειµενικά κριτήρια, µε αντι-
κειµενικό τρόπο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ∆εν είναι πάντοτε δίκαια τα
«αντικειµενικά κριτήρια».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): ∆εν είναι πάντα
δίκαια.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Φανταστείτε εµένα µε την προ-
ϋπηρεσία µου εδώ πέρα, η οποία είναι πολυετής, να µην µπο-
ρούσατε ποτέ να µε ξεφορτωθείτε. Να πω ότι εγώ έχω
µεγαλύτερη προϋπηρεσία, άρα εγώ κατέλαβα…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ακούστε µε. ∆εν
είναι µόνο …

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ∆εν είναι πάντα αντικειµενικό
το κριτήριο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Φοβάµαι, κύριε
Πρόεδρε, ότι ίσως δεν καταλάβατε κάτι καλά.

Η προϋπηρεσία είναι ένα από τα κριτήρια, τα οποία ισχύουν
κατά την κρίση των προϊσταµένων των οργανικών µονάδων.

Η αναφορά εδώ στην τροπολογία γίνεται στο εξής: Ο γενικός
γραµµατέας της αποκεντρωµένης κρατικής διοίκησης και ο αι-
ρετός περιφερειάρχης επιλέγουν -προσέξτε το- τους προϊστα-
µένους, τους διευθυντές από ανθρώπους που είχαν γίνει
διευθυντές, µε ποιο νόµο; Με το νόµο περί αξιοκρατικών κριτη-
ρίων. ∆εν έχει τη δυνατότητα δηλαδή, να επιλέξει ανθρώπους
εκτός από αυτούς. Ποιον από αυτούς επιλέγει προσωρινά, για
ένα µικρό χρονικό διάστηµα; Τον αρχαιότερο. Η αναφορά στην
προϋπηρεσία γίνεται για το πολύ ένα χρόνο -ρητά το αναφέ-
ρουµε µέσα- από ανθρώπους που έχουν κριθεί αντικειµενικά απο-
λύτως και το οποίο δεν το αµφισβητεί κανείς.

Είναι µία επιβεβαίωση πως ό,τι λέγαµε τότε, το κάνουµε και
τώρα. Πού δεν το είχαµε κάνει τότε; ∆εν το είχαµε κάνει στους
ΟΤΑ. Με την τροπολογία το περνάµε και στους ΟΤΑ πρώτου βαθ-
µού. Γιατί δεν το είχαµε κάνει τότε στους ΟΤΑ; Γιατί υπήρχε ο
Κώδικας ∆ήµων και Κοινοτήτων και σκεφτήκαµε µε την ευκαιρία
αυτή, να βάλουµε και αυτήν την τροπολογία. Επεκτείνουµε τα
αξιοκρατικά κριτήρια και στους ΟΤΑ.

Τώρα έρχοµαι στις µετατάξεις. Υπάρχει σήµερα νοµοθεσία για
τις µετατάξεις –όχι οι προκύπτουσες µετατάξεις από τον «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ» αλλά η κοινή περί µετατάξεων νοµοθεσία- που έχει κρι-
τήρια, τα οποία τηρούνται εκ των πραγµάτων σε οποιαδήποτε
µετάταξη. Καλώς θέσατε το ζήτηµα ότι θα πρέπει να ξαναδούµε
αυτή τη νοµοθεσία, για τις µετατάξεις στο δηµόσιο…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Και τα θέµατα των ∆ΕΚΟ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Τώρα µάλιστα που
θέλουµε να αυξήσουµε και να δώσουµε µεγαλύτερη δυνατότητα
κινητικότητας εντός του δηµοσίου, να ξαναδούµε την κοινή περί
µετατάξεων νοµοθεσία, µέσα στην οποία περιλαµβάνονται και
αυτά τα κριτήρια. Θα συµφωνήσουµε σε αυτό.

Να ξαναπώ, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι ρυθµιστικού χαρακτήρα
οι διατάξεις αυτές. Αποφύγαµε να βάλουµε άλλες διατάξεις, παρ’
όλο ότι είχαµε και τέτοιες που θα θέλαµε να προωθήσουµε. Αλλά
επειδή δεν κατέστη δυνατό, γιατί δεν υπήρξε χρόνος στη Βουλή,
να καταθέσουµε δικό µας νοµοσχέδιο, γι’ αυτό ήρθαµε µόνο µε
αυτές τις ρυθµιστικού χαρακτήρα διατάξεις και τις βάλαµε στο
νοµοσχέδιο που υπήρχε -επιτρέψτε µου την λέξη που θα ανα-
φέρω- εύκαιρο.

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε Υφυ-
πουργέ.

Κατ’ οικονοµίαν, ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆αβά-
κης Αθανάσιος, ορµώµενος εκ Λακωνίας, έχει το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Γιατί κατ’ οικονοµίαν, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κατ’ οικονοµίαν, διότι

έχετε καλύψει και τη δευτερολογία σας.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Επειδή ως Λάκων, δεν θα µιλή-

σετε ως Λευκαδίτης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εδώ τα τρίλεπτα γί-

νονται εικοσάλεπτα κι εµείς «κατ’ οικονοµίαν»; ∆εν µπορώ να το
δεχθώ αυτό το πράγµα.

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κατ’ οικονοµίαν, σας
δίνω το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: ∆εν έχω αναφερθεί στην τροπολογία
αυτή εξαιτίας του ότι ανεφέρθη ότι θα συζητηθούν µαζί, αλλά
την ώρα που ξεκίναγε η διαδικασία –όπως πολύ σωστά είπε ο κύ-
ριος Πρόεδρος- εµείς µένοντας µε την αίσθηση ότι πάντοτε οι
τροπολογίες συζητούνται τελευταίες, επιφυλαχθήκαµε για να τις
συζητήσουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Όχι, ξέρατε ότι θα συ-
ζητηθεί ενιαίως και η τροπολογία.

Αλλά έχετε το λόγο ήδη, για να οµιλήσετε και επί της τροπο-
λογίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Πράγµατι, είκοσι δύο ηµέρες πριν
από την εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» έρχονται έντεκα αλλαγές
εκ µέρους του Υπουργείου Εσωτερικών, για ένα σηµαντικό θε-
σµικό ζήτηµα της διοικητικής µεταρρύθµισης της χώρας, που
παρ’ ότι είναι ρυθµιστικού χαρακτήρα, όπως είπε ο κ. Ντόλιος,
δείχνει ότι υπήρξε προχειρότητα κατά τη σύνταξη του νοµοσχε-



δίου αυτού, κάτι το οποίο η Νέα ∆ηµοκρατία το είχε παρατηρή-
σει, το είχε καυτηριάσει και ζητούσε και τη σύµφωνη γνώµη και
της ΕΝΑΕ και της ΚΕ∆ΚΕ, οι οποίες δεν εισακούστηκαν. Είναι πα-
ράτυπη, λοιπόν, πολιτικά αυτή η διαδικασία. Αύριο µάλιστα συ-
νεδριάζει η Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και θα µπορούσε να
έρθει σ’ αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο η τροπολογία.

Παρόλα αυτά, το σηµαντικό πολιτικό ζήτηµα το οποίο ανα-
φύεται -και το οποίο το ανέφερε ο Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης-
είναι η πολιτική διάρθρωση των αντιπεριφερειαρχών, οι οποίοι
ουσιαστικά είναι εντεταλµένοι από διάφορα κόµµατα, είναι µη
ψηφισθέντες από το λαό και κατ’ επέκταση η συνεργασία, την
οποία αυτοί οι άνθρωποι θα έχουν, µε τους περιφερειάρχες οι
οποίοι έχουν νωπή λαϊκή εντολή. Βέβαια, αυτό είναι ένα ζήτηµα
το οποίο έχει αναφερθεί και στη συζήτηση του νοµοσχεδίου.
Αλλά δυστυχώς δεν υπήρχε η κατάλληλη προσέγγιση πολιτικά,
της οποίας, βέβαια, τα αποτελέσµατα θα τα δούµε τώρα.

∆εν θα ήθελα να κάνω σύσταση. Το λέω µόνο προς το Προε-
δρείο, αλλά και προς τους Υπουργούς, ότι η µακροχρόνια ασθέ-
νεια του να έρχονται τροπολογίες σε άσχετα νοµοσχέδια
συνεχίζει να ταλανίζει και να εµφιλοχωρεί ακόµα σε αυτήν την
Αίθουσα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ∆ικαίωσες τον κύριο Πρόεδρο.
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, γνω-

ρίζουµε όλοι ότι από 1/1/2011, πρέπει να εφαρµοστεί ο «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ» και δικαιολογείται, λοιπόν, αυτή η τροπολογία, µια και
είναι ένα πολύ µεγάλο και σύνθετο νοµοθέτηµα.

Εποµένως, ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε
γενικό αριθµό 248 και ειδικό 16 ως έχει και η οποία εντάσσεται
στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 248 και ειδικό 16 έγινε δεκτή ως ίδιο άρθρο,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το ακροτελεύτιο άρθρο

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού και Του-

ρισµού: «Ενίσχυση και ανάπτυξη της κινηµατογραφικής τέχνης
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρ-
θρων κατά πλειοψηφία. Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται
για άλλη συνεδρίαση.

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Παρα-
σκευής 26 Νοεµβρίου 2010 και της ∆ευτέρας 29 Νοεµβρίου 2010
και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Παρασκευής 26 Νοεµβρίου 2010 και της ∆ευτέρας 29 Νο-
εµβρίου 2010 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.26’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 16 ∆εκεµβρίου 2010 και ώρα
9.30’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική ερ-
γασία, µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας
και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Εξορθολογισµός και βελτίωση
στην απονοµή της ποινικής δικαιοσύνης», σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

2688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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